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WASHINGTON — The House Assassi­
nations ComMitlee is focusing on asmall - 
group of south St. Louis segregationists’ 
— most of tnem now dead — in its 
investigatipwof the murder of the Rev. 
Dr. Martin Luther King, committee 
sources saj(

Committee investigators say the group 
may hav^ beeh the link between James 
Earl R^y, who pleaded guilty of the 
murddr/ and a St. Louis lawyer who may 
have-wanted King killed.

Committee- sources say they consider 
thK avenue of Investigation the most 
premising explanation of a conspiracy 
theory in the assassination of the civil 
lights leader in Memphis in. April 1968; 
Biit they, acknowledge that.thus.far they 
have little hard evidence to prove it.

The theory revolves around-St. Louis 
; members of the Citizens Council and the 
i George Wallace for President campaign 

of 1968. Investigators have learned that 
members of those groups jived and 
worked in the vicinity of the former 
Grapevine Tavern in the 190Q block of 
Arsenal Street. The twerr.; which went 
out of business in December 1968, was 
operated by John Larry Ray, a brother 
of James Earl Ray. '

Investigators believe that John H. 
Sutherland, a St, Louis patent lawyer

C*~

This article was prepared by 
William Freivogel, Gerald M. Boyd 
and Louis J. Rose of the Post-Dis­
patch Staff.

and segregationist, contacted a south St. 
Louis man involved with him in several 
right-wing groups conveying a money 
offer for King's murder. At the time the 
man was canvassing businesses in the 
neighborhood of the Grapevine for the 
Wallace campaign.

The committee’s theory is that the 
man could have mentioned the offer to 
John Larry Ray, who could have.passed 
it on to his brother. John Larry Ray 
denied to the Post-Dispatch that any 
such proposal wasmade. Sutherland and 
the other man are dead.

Gordon Baum, of St. Louis, field 
director of the Citizens Council, has been 
subpoenaed to testify before the commit­
tee, and sources said other subpoenas 
are likely.

Baum, who was active in the work of 
the council and the Wallace campaign in 
1968, confirmed in an interview that the 
committee appears to be scrutinizing' 
persons who were connected with both 
groups in that period.
6-
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He accused'the committee of “a 
systematic purge of right wing groups in 
St. Louis.”

The committee has held hearings on 
the King assassination and plans to 
continue them, in November. The panel 
has heard testimony from Russell G. 
Byers of Rock Hill that Sutherland and 
another man offered him. $50,000 in 1967 
to arrange for King’s murder. Byers said 

, he turned down the offer.
Investigators believe that Sutherland 

then contacted his acquaintance with the 
Wallace campaign, who was canvassing 
around the Grapevine,

The committee also has learned that a. 
woman who was a’ top official of the 
Citizens Council and the Wallace cam­
paign lived in the 2100 block of Arsenal 
Street, within 100 yards of the Grape­
vine.

The woman, who also is dead, often 
had planning meetings of the two groups 
at her home. The Wallace canvasser was 
a good friend of hers and together the 
two shouldered most of the responsibili­
ties of the Wallace state headquarters. 
The woman generally ran the office, 
near Gravois Avenue and Morganford

See KING, Page 12

ft ffl FROM PAGE ONE

< hwuRpad, in the day and the man ran it at 
^Jnight < :•
“JJ^J/John Ray acknowledged in an inter-

view Friday that he had often- gone to, 
'4 this headquarters to pick up Wallace

, literature for himself and friends, but
. said he did not remember meeting the 

■e®\man or the woman there or anywhere 
| else. . : . • /
« »He said he recalled seeing Wallace

^ignson the woman’s home down the 
& street from the tavern, but did not 
■? 'remember going in the house. He said 
g ’that Wallace workers who had been at

„ the house often came into his tavern, but 
J said he could not remember their names.

«He said he did not remember to whom he 
is4 'had given his contribution for the Wal- ■ 
“ lace campaign.
to ' Ray said he had never been proposi- 
a tinned on the King assassination by 
'< anyone he met in the Wallace campaign.
* The committee believes that the Wal-

’.lace Canvasser may have conveyed an 
.« rioffer from Sutherland to Ray for these

JSjpasons, sources say: .
tzfwX-The man, an engineer, had a cordial 
v;-^’relationship with Sutherland. Both were , 
g^’Sctive not only in the Citizens Council

and'the Wallace campaign but also in the 
* John Birch Society. ,
* The man was one of the most radical

"-.participants in the Citizens Council meet- 
X ^gs- He often brought right-wing movies 
* .showing blacks rioting in the streets. He 
b would make provocative speeches link-, 
g Jiig blacks and Communists and urging 
Ji ’ ifiis listeners to take action to stop them. 
i <£A police source who attended some of 
£ the meetings described him as, a shrewd, 
& well-educated man who knew how to 
” ,'Manipulate a cro.wd.-

Sutherland was the driving force be- 
hind the formation in 1964 of the Citizens 

J ; Council in St. Louis, a race-oriented’ 
£ ’ organization opposing civil rights laws, 
b . He was its first president. In '1968 h,e.was

active in the Wallace campaign, serving
i -------  r., I ' . / ■ „

as an elector. ■ .. i. 1
Some Citizens Council members told 

the Post-Dispatch that they 'did; not 
..'believe,that- Sutherland was well ac< 

quainted with the man and woman, who 
ran the Wallace office.

The first meeting of the council was' 
Oct. 10, 1964 in the Electrical Workers 
Hall on Elizabeth Avenue. Sutherland 

. presided and 125 attended. A news 
account says Sutherland condemned the 
Supremd' Court and Congress for deseg­
regation actions.

' . At the second meeting, Sutherland . 
brought his friend Thurman Sensing to 
town to speak. Sensing was executive 
director of the Southern States Industrial 

, CounciL on which Sutherland served as 
, board member. The group,; now called 

- . the United States Industrial Council, 
opposed civil rights laws in addition to

■ lobbying for industry legislation.
Sensing was an ultra-conservative who 

said in .a speech after King was assassi- 
' nated that the resulting rioting was the 

civil rights leader’s fault. , '
Well known segregationists Sheriff ; 

James G. Clark-of Selma, Ala., and 
Lester Maddox of Georgia, followed 
Sensing to town to speak to the Council.

Baum says that Sutherland began 
...dropping oiit of Citizens Council.affairs . 

in 1965, but committee sources say he 
' was still deeply involved, ’’ '

A police intelligence source, supports ’ 
, Baum’s version. The initial meeting of 

the Council in 1964 had been composed of ■ 
middle-and upper-class persons, the po­
licemen said, but by 1967 and 1968 most 
of'the membership Was working-class, 

t Sutherland did not feel as comfortable 
.’ with this crowd, he said. , -. .

But Sutherland was deeply involved in 
- the. Wallace campaign in 1968. Most of ,, 

the top positions in the Missouri .Wallace .; 
l'\ campaign were held by Citizens Council . 

members, some of‘ whom-also were 
members of the Birch Society.,
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VZCZCHQ0113 . ' . ‘

• RR KC SL SI: ■ ’ ■ . ' '

DE HQ 0113 2720034 '

ZNY EEEEE . ' , ‘ '

R 292146Z SEP 78 ’ ’ ' ■« ' ■ ’ - * ' ,
FM DIRECTOR, FBI ’ . '

TO FBI ST. LOUIS: ROUTINE . . .

FBI SPRINGFIELD ROUTINE • ' ' . .
■ ■ • . • ’ * . . ' t • • . ;

FBI KANSAS CITY ROUTINE ’ ■ ’

BT , - ■ • ■ ■ ■ ’

UNCLAS E F TO . ' / \

HOUSE-SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA), U.S. HOUSE OF’

■REPRESENTATIVES- ' • . '
___________ _ ‘ . - ■ t ■

- REBUTEL TO. ST* LOUIS AND SPRINGFIELD DATED AUGUST 4', 197.8j

' ENTITLED^ "JERRY KAY; POSSIBLE OOJ.". ", .

. ALSO REBUTEL TO ST. LOUISSPRINGFIELD AND KANSAS CITY

. DATED AUGUST 4, 1978ENTITLED "JERRY RAY; NELSON STONEY, AKA; ‘

UNSUB, AKA;. BANK ROBBERY SUSPECTS," o '

. ON .SEPTEMBER 27, 197.8, THE DIRECTOR RECEIVED A LETTER FROM

• G. ROBERT BLAKEY, CHIEF’ COUNSEL AND DIRECTOR OF CAPTIONED 

COMMITTEE.ALLEGING THAT THE BUREAU IN HANDLING INFORMATION FUR-.

NISHED BY. THE .COMMITTEE ENDANGERED. THE SOURCE. WHO’ FURNISHED THIS

NW68M2 Docld:32988i757 Page 4



PAGE TWO DE HQ 0113 UNCLAS E F T 0 r

INFORMATION TO THE COMMITTEE.' » .

.THE NECESSARY BACKGROUND INFORMATION CONCERNING THIS MATTER 

WILL BE FOUND IN THE REFERENCED TELETYPES.

■ SACS ST. LOUIS, SPRINGFIELD AND KANSAS CITY ARE REQUESTED 

TO' INTERVIEW ANY SPECIAL AGENTS' WHO HAD’ ACCESS TO THE INFOR- . 

MATION FURNISHED IN REFERENCED TELETYPES AS TO ANY MEDIA * 

CONTACTS REGARDING THIS I NFORMATION-. ANY* EMPLOYEE HAVING SUCH 

CONTACT WITH THE MEDIA CONCERNING THIS INFORMATION IS TO FURNISH 

AN AFFIDAVIT AS TO THE DETAILS OF THE CONTACT. *

SACS ST. LOUIS .AND SPRINGFIELD' ARE REQUESTED TO HAVE 

AFFIDAVITS SUBMITTED BY THE SPECIAL AGENTS WHO CONTACTED(oLIVER • 

Patterson) and clarence haynes regarding any contact with media 

REPRESENTATIVES. THESE AFFIDAVITS SHOULD ALSO .COVER WHETHER 
• “ *

DURING THE INTERVIEW WITH’ PATTERSON AND HAYNES THE COMMITTEE WAS 

IDENTIFIED AS THE SOURCE OF THIS INFORMATION. THE INTERVIEWING 

AGENTS ARE ALSO REQUESTED TO COMMENT ON WHETHER PATTERSON’S NAME 

•WAS MENTIONED AS ALSO BEING IN DANGER .DURI NG THE INTERVIEW WITH

HAYNES AND DURING THE INTERVIEW OF PATTERSON WHETHER HAYNES’ 

NAME WAS MENTIONED. IF SO, REASON FOR DOING SHOULD BE FURNISHED.

IT IS TO BE NOTED THAT THE COMMITTEE ADVISED PATTERSON THAT

?7) .
Z~? •
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PAGE THREE DE HQ 0113 UNCLAS E F T‘O 

THE BUREAU WOULD CONTACT HIM,PRIOR TO HIS CONTACT BY THE *

INTERVIEWING SPECIAL AGENTS. THESE I-NTERVIEWS ARE TO BE GIVEN . ■»

EXPEDITIOUS HANDLING.

ANY QUESTIONS REGARDING THIS MATTER ARE TO BE HANDLED 

TELEPHONICALLY 'WITH SA GEORGE KEENAN, CRIMINAL INVESTIGA­

TIVE DIVISION, EXTENSION 4195. . ■

BT 

0113 ‘ ’

NNNN

HOLD



/[)-36 (Rev. 3-24-77)

TRANSMIT VIA: PRECEDENCE:

FBI

CLASSIFICATION:

[~] Teletype □ Immediate I I TOP SECRET
□ Facsimile □ Priority □ SECRET
(Xi Air tel  □ Routine □CONFIDENTIAL

□ E F T 0
□ CLEAR

Date __9Z13/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

’ SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE 
ON ASSASSINATIONS 
BUDED: 9/21/78

Re Bureau teletype dated 9/1,4/78 and Bureau 
telephone call on 9/18/78.

Enclosed herewith are xerox copies of all serials 
(total of 7) in St. Louis file captioned "INTERFERENCE BY 
ACTION WITH VEILED PROPHET PARADE, ST. LOUIS, MISSOURI, 
10/2/65; RACIAL MATTERS, SL file 157-1513". It is noted that 
Serial 2 of this file is an LHM dated 10/4/65 which refers to 
a release on page 2 of the LHM. That release is not completely 
legible and, accordingly, there is also enclosed a typed copy 
of that release. • • •

Also enclosed are xerox copies (total of 12) of all 
serials in file captioned "DEMONSTRATION BY ACTION AT VEILED 
PROPHET BALL, 10/6/67, AND PARADE, 10/7/67, ST. LOUIS, 
MISSOURI, RACIAL MATTERS, BUfile 157-6-42, SL file 157-5823."

St. Louis indices contain no information concerning 
the Veiled Prophet. The only such references are to the 
Veiled Prophet Ball. (SL 157-1513) .'and the Veiled Prophet 
Parade and Ball (SL 157-5823).

2 - Bureau (Enc - 24) sumo* „ .
St. Louis 1

JFS: kmt i ik&oeb-. ? -2

_________~

Approved:------------------------ _ . Transmitted _ _ _ _ _ _____ Per —___ ——,—_.
(Number) (Time) fbi/doj
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SL 62-5097

' St. Louis files contain no rosters of Agents 
assigned to the office for the years 1967, 1968, and 1974 
nor support personnel for the year 1974. At the request 
of the Bureau, a compilation of such information from data 
available to the St. Louis Office -has been made and, noting 
that this compilation may not be all inclusive, there is 
enclosed ;4\. list'd titled as follows< "Special Agents 
Assigned to the St. Louis Field Office During the Calendar 
Year 1967", "Special Agents Assigned to the St. Louis Field 

' Office During the Calendar Year 1968", "Special Agents 
Assigned to the St. Louis Field Office During the Calendar * 
Year 1974", and "Support Personnel Assigned to the St. Louis ' 
Field Office During the Calendar Year 1974". .

■i

i
• 2

4 <
!■
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1967

THOMAS J. GEARTY (Special Agent in Charge)
EDWARD J. KRUPINSKY (Assistant Special Agent in Charge) 
EDMUND C. WELTON 
GEORGE M. PEET 
CLETIS B. BIDEWELL 
WILLIAM K. BOCK (retired, effective 8/25/67) 
PATRICK W. BRADLEY .
EARL E. BROWN 
JOHN J. BUCKLEY 
LOUIS F. CAPUTO 
HAROLD R. DOBSON ' 
KENNETH N. DELANOY 
JAMES A. DUFFEY 
JACK J. FISHER 
KELLY E. GIBBONS 
WILLIAM G. HARRY (resigned, effective 11/9/67) 
WALTER A. HILGENDORF 
RICHARD T. HRADSKY 
S. T. JOHNSON 
WALTER C. JOHNSON . ■
HARRY C. JUNG ’
HOWARD C. KENNEDY 
JAMES E. LINDSAY 
J. ROBERT MEIGS 
EDWARD M. MORELAND 
DONALD JR. NORIE 
AUBREY D. PARK ■
SPURGEON J. PETERSON ' 
DOUGLAS ROSENBERGER .
ALBERT J. RUSHING .
CLARK S. SMITH (departed 6/13/67, transferred to Seattle) 
BAILEY M. STANFIELD (resigned, effective 12/29/67) 
ROBERT S. STEWART 
JAMES A. TALLEY (retired, effective 6/16/67)
FRANKLIN J. WALLS (departed 6/17/67, transferred to San Diego) 

ROBERT J. WILKISON 
KENNETH A. WILLIAMS 
WILLIAM R. BURTON .
JACK A. FRENCH 
ROBERT A. HESS 
THOMAS JOHN DONOHUE (departed 6/7/67, transferred to Columbia) 
RALPH J. ESPOSITO (departed 8/19/67, transferred to WFO) 
A. JAMES FISHER (departed 9/2/67, transferred to Dallas) 
JEROME S. MURPHY (departed 5/8/67, transferred to Indianapolis) 
JAMES M. PAIGE (departed 11/17/67, transferred to Detroit) 
PHIL K. WALTER (departed 12/20/67, transferred to Sacramento)

SEMAUZEO
IND£XED_ 

FILEDNW 68262 Docld:32989797 Page 9



SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. -LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1967
(CONTINUED)

JOHN K. ROSS (departed 1/4/67, transferred to Boston)
PAUL D. GIAMANCO (resigned, effective 3/18/67) •
BERNARD W. CASHDOLLAR (retired, effective 3/24/67)
ALLEN H. SMITH (retired, effective 3/24/67) ••
GERALD J. WOLTEMATE (departed 3/31/67, transferred to Memphis)
TOM E. CHAPOTON, JR. (departed 4/6/67, transferred to San Antonio)
MELVIN E. DE GRAW (arrived 4/24/67, transfer-in)
WILLIAM R. DUNCAN (arrived 5/15/67, transfer-in)
HOWARD G. SLACK (arrived 5/24/67, transfer-in)
WILLIAM H. WARFIELD (arrived 5/24/67, transfer-in)
THOMAS L. BUCKLEY (arrival date unknown, transfer-in)
WALDEN L.‘ GREEN (departed 7/3/67, transferred to Dallas)
MARVIN R. DORAN (arrived 6/19/67, transfer-in) '
MARTIN JOHN WEBER (arrived 7/24/67, transfer-in)
JAMES T. DEARBORN (arrived 10/5/67, transfer-in)
LAWRENCE B. CURTIN (arrived 10/19/67, transfer-in)
PETER J. STANKOSKI (arrived 10/30/67, transfer-in)
ALAN E. MC ELWAIN (arrived 12/1/67, transfer-in)
JOHN 0. TRETHEWEY, JR. (arrived 12/9/67, transfer-in)
JOSEPH A. DUBYAK (arrived 12/27/67, transfer-in)
MICHAEL M. WILLIAMSON (arrived 12/27/67, transfer-in)

NW 68262 Docld:3298®797 Page 10



SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1968

JOSEPH H. GAMBLE (Special Agent in Charge: arrived 8/19/68, 
transfer-in)

THOMAS J. GEARTY (Special Agent in Charge: retired, 
effective 8/26/68) .

EDWARD ;J. KRUPINSKY (Assistant Special Agent in Charge)
Edmund c. we-lton
GEORGE M. PEET
ROBERT L. BENDER
CLETIS B. BIDEWELL x
PATRICK W. BRADLEY 
EARL. E. BROWN (resigned, effective 7/12/68) 
JOHN J. BUCKLEY 
LOUIS F. CAPUTO 
KENNETH N. DELANOY 
HAROLD' R. DOBSON •
MARVIN R. DORAN 
WILLIAM R. DUNCAN ’

JAMES A. DUFFEY 
JACK J. FISHER (resigned, effective 6/28/68) 
KELLY E. GIBBONS- = '

RICHARD T. HRADSKY 
S. T. JOHNSON 
WALTER C. JOHNSON 
JAMES'E. LINDSAY ‘
J. ROBERT MEIGS 
EDWARD M^ -MORELAND ’ ’ '
DONALD R. NORIE 
AUBREY D. PARK 
•SPURGEON J. PETERSON 
DOUGLAS ROSENBERGER -
ALBERT J. RUSHING (resigned, effective 7/5/68) 
RICHARD BOYD- SMITH 
ROBERT S. STEWART ‘
ROBERT J. WILKISON . ‘
KENNETH A. WILLIAMS 
THOMAS L. BUCKLEY . . .
WILLIAM R. BURTON 
DONALD S. DE FONCE 
MELVIN E. DE GRAW 
JACK A. FRENCH 
ROBERT A. HESS 
LAWRENCE B.- CURTIN .
JAMES T. DEARBORN ,
JOSEPH A. DUBYAK /

CHARLES S. DUKE

SmUIZED-

INDEXED^

MLED I
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1968
(CONTINUED)

ALAN E. MC ELWAIN
HOWARD G. SLACK •
JOHN 0. TRETHEWEY, JR.
WILLIAM H. WARFIELD (departed 7/10/68r transferred to Los Angeles) 
PEMBROKE WASHINGTON 
MARTIN JOHN WEBER 
F. JACK WILLIAMS
MICHAEL M. WILLIAMSON '

PETER J. STANKOSKI (resigned, effective 1/24/68)
DEAN R. SHUMWAY (reappointed, effective 3/6/68)
JOHN M. DUNAY (arrived 7/3/68, transfer-in)
LEO T. CONNOLLY (arrived 8/6/68, transfer-in)
LEO R. MORRIS (arrived 8/2/68,. transfer-in)
ROBERT L. COLEMAN (arrived 11/25/68, transfer-in)
JOHN S. WILLIS (arrived 11/26/68, transfer-in) 
HARRY C. JUNG 
HOWARD C. KENNEDY 
THOMAS L. BUCKLEY
WALTER A. HILGENDORF (retired, effective 2/28/68)

2
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974

WESLEY T. WHALEY (Special Agent in Charge)
. ROBERT J. MC CARTHY (Assistant Special Agent in Charge) 

-^ROBERT L. BENDER ' =
LOUIS F. CAPUTO ’
JACK A. FRENCH 
WILLIAM R. BURTON 
C. JAMES CHRISTY 
LEONARD V. DAHL
DONALD S. DE FONCE 
MELVIN E. DE GRAW .
MARVIN R. DORAN 
WILLIAM R. DUNCAN 
DOUGLAS A. DUNNAM 
JOSEPH T. FOX, JR. 
JOHN R. HAWKEN 
ROBERT. A. HESS 
RICHARD T. HRADSKY 
WALTER C. JOHNSON 
DONALD E. JONES ■
HOWARD C. KENNEDY ■
EDWARD M. MORELAND 
AUBREY D. PARK 
MARVIN R. PENNINGTON 
DOUGLAS ROSENBERGER
JAMES E. SNIEGOCKI (departed 11/21/74, transferred to Louisville) 
ROBERT S. STEWART 
ROBERT J. WIEKTSON 
DAVID F. CUNNINGHAM 
JOHN M. DUNAY 
JAMES T. HAGGERTY •
JOSIAH L. HUGHES .
JAMES R. LUMMUS ‘
DEAN R. SHUMWAY (departed 1-1/8/74, transferred to Milwaukee) 
MARTIN JOHN WEBER 
F. JACK WILLIAMS 
WILLIAM J. ABLER, JR. 
LARRY B. BEAN 
BENJAMIN L. CAGLE 
JOHN N. CAMPBELL 
MICHAEL S. CLAPP 
MICHAEL E. CROWLEY 
WILLIAM A. DEAL ' '
MARSHALL P. GORHAM ' '

JOHN C. HALL 
RICHARD W. HERMAN

SEXiAUZED

INDEXED

FILED ...
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974
(CONTINUED)

KEVIN R. ILLIA 
BARRY A. JONES 
REGINALD J. JOSEPH 
STEPHEN D. KETTNER 
THOMAS T. KUBIC 
JAN A. LINDSEY 
GEORGE A. MILLER 
JEFFREY D. MOSS 
MICHAEL N. -MURPHY •
HERMAN S. NICHOLS ‘
RUSSEL JAY NIELSEN 

, RONALD W. PARKER '

THOMAS R. PARKER 
JAMES J. REINAGEL (died 8/6/74) 
PAUL E. RITZ 
ALLAN J. ROGERS ’
CARL A. SCHULTZ . .
JOHN W. STRICKLAND, JR. ;
PETER B. SYMONDS ’

T. RICHARD 0. VAN MATRE 
WARREN B. WYMAN ‘
LEON J. CANTIN (departed 8/27/74, transferred to Minneapolis) 
PHILIP GRIVAS • ’

STEPHEN M. LARGENT 
ROBERT J. LA VERE (departed 10/12/74, transferred to New York Office) 
JEFFREY A; MEY-ER 
DOUGLAS B. MOKE (departed 7/1/74, transferred to New-York Office) 
MICHAEL E. NEZ 
RICHARD W. RITTER ■
IVIAN C. SMITH 
MICHAEL E. STAPLETON 
MARSHALL C. WELDY 
THOMAS F. WESTBERG .
S. T. JOHNSON 
KENNETH A. WILLIAMS 
JOSEPH E. GERBER (arrived 1/9/74, transfer-in) 
GEORGE E. BLOUNT (departed 1/14/74, transferred to San Francisco) 
LARRY D. CORDELL (departed 1/19/74, transferred to Detroit) 
JOSEPH T. WOODALL (departed 1/2/74, transferred to Washington Fields, 
CLAUDE H. HILDRETH (departed 1/30/74, transferred to Los Angeles)Ofric 

DONALD H. TAYLOR (arrived 3/11/74, transfer-in) 
MICHAEL J. IRWIN (resigned,/effective 2/8/74) 
JOANNE E. PIERCE (departed 2/22/74, transferred to Pittsburgh) 
LEON RAY FUTRELL, JR. (departed 3/4/74, transferred to Chicago)
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974
(CONTINUED)

JOSEPH G. A. GLOVER (departed 2/28/74, transferred to Chicago)
FLOYD W. RATLIFF, JR. (arrived 4/22/74, transfer-in)
HERBERT NORTHCUTT, JR. (arrived 7/15/74, transfer-in)
DONNA LYN PRICE (arrived 10/21/74, transfer-in)



SUPPORT PERSONNEL ASSIGNED TO THE ST. LOUIS 
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974

KEITH D. CONWAY 
RICHARD P. BUTTON 
JOSEPH N. HURST '
SHIRLEY E. GEISLER 
MARK C. NIPPER 
WILLIAM J. EBERT 
JOSEPH 0. ELDER, JR. ■
GLORIA M. FRIGO - ’
ROBERT IVAN HARSH ' 
GEORGE T. JENKINS” ■ ,
NORMA L. NELSON . ' ’

LENORE H. CAMPBELL .
MICHAEL L. HOLT 
ANTHONY E. MEADOWS (reinstated March 25, 1974) 
JOHN L. SINGLETON^ - 
DAVID R. SKELTON ;
KAREN L. BUB • , '
JOAN T. CLAUS 
TERRY LEE COFF 
WILLIAM R. FARHAT 
JEAN ANN GOEBEL ■
ROSEMARY C. GRUBB .
BRUCE G. HORSFALL^ ’ .
VIRGIL JOHNSON, JR. 
BEVERLY A. KAIMAN 
PEGGY R. KERNER 
ANN THERESE LA VERE (departed October 12, 1974, transferred to 

’ New York Office)
MARY JEAN LENTZ -
SHARON M. SEDOVIC 
VICKI L. SIMPSON 
WANDA B. SUKOVSKY 
PAMELA DIANNE PIERCE 
JANET E. TUCKER ■
SHIRLEY F. WAGNER .
CHRISTINE A. WANGLER .
CAROL S. KLEMME (departed July 5, 1974, transferred to Belleville, 

Illinois, Resident Agency) 
GREGORY J. DIFANI 
KATHERINE M. FRIGO 
JANICE M. GODEFROID .
LOIS ANN JOHNSON

• 6^-^7-A

G£a!AUZED
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SUPPORT PERSONNEL ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974
CONTINUED

MARGARET E. LUEPKER •
KATHLEEN C. MC VEY
PATRICIA J. MEADOWS
ETHEL LEE MIX
DIANE M. NEWBY
TERRY JOHN OLLIGES .
JOYCE L. RUDD ■
CHARLES F. SCHALLER
GLORIA A. SHIDLER (entered on duty, January 7, 1974)

' DIXIE L. SLAZINIK (departed October 5, 1974, transferred to Springfield 
KATHLEEN M. THOMAS 
DEBORAH LYNN VOELKER (entered on duty, March 25, 1974) .
MARSHA K. BARGE
BOBBIE JEAN BLUM
LYNDA J. BUCHER (entered on duty September 30, 1974)
PAMELA C. BAKER (entered on duty September 30, 1974)
CONSTANCE M. ANTOFF (entered on duty October 21, 1974)
ROBERT J. FARHAT (entered on duty June 23, 1974)
JOHN M. HOCHSTATTER
CYNTHIA A. KRIER (resigned March 29, 1974; reinstated July 1, 1974) 
LINDA L. SCHWARTZ (entered on duty, March 18, 1974) 
-MARY ANN TUCKER
VIRGIL D. WOOLLEY, JRi (entered on duty March 4, 1974)
M. SUSAN MURABITO ~
MARY CLAIRE KORTE -
JUDITH M. STEWART (resigned February 1, 1974)
MARSHA K. HALLEMANN (entered on duty March 18, 1974)
LINDA S. LINDSEY (resigned August 2, 1974)
MARY LOU LAGEMANN (resigned August 21, 1974)
JANIE LEE WARD (arrived December 2,, 1974, transferred in)
KATHLEEN A. MC HUGH (entered on duty November 25, 1974)

2
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VZCZCHQO1-06 ■ • . ■ ’
* * » • *

' RR SL ■ • ' ' \ ’ ■

■DE HQ 0106 2580150 ' ' ' ' .

ZNY EEEEE , '

■ R. '14205PZ SEP 78 • ' ' • • ' ■ • ‘ '

FM DIRECTOR.FBI (62-1 17290) ' " .

TO FBI-ST., LOUIS ROUTINE . ’ ’

BT.. . ’ ' -■' ; ■ ■ • . . ’ ? '

‘ UNCLAS E F . T 0 ' . ' ' . ”

HOUSE SELECT COMMITTEE' ON ASSASSINATIONS (HSCA)

BUREAU DEADLINE SEPTEMBER 21,. 1978.- ’= .'

' • THE HSCA, ''HIGH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS OP ■ •

PRESIDENT JOHN ^.-KENNEDY ANO MARTIN LUTHER KING/ JR.,-BY LETTER 

DATED SEPTEMBER 3, 19787 REQUESTED ACCESS TO ALL AVAILABLE ‘ .

■ REFERENCES AND FILES, BUREAU FILES AND FIELD OFFICE, ON A ■ . 

ST. LOUIS ORGANIZATION NAMED ’THE VEILED PROPHET, THE LETTER . 
* ’ . • ‘ ‘ ‘ ‘ '

; ALSO REQUESTED ACCESS TO ANY ROSTERS OF'AGENTS FOR THE STi LOUIS 

FIELD OFFICE FOR THE YEARS 19^7, 19.68 AND 1974. . ' 1 ’ '

• PARTIAL SEARCH'OF BUREAU. INDICES REVEALS THAT THE VEILED.- 
• „ ‘ ' - =• .

PROPHET APPEARS IO BE A PRIVATE ORGANIZATION MADE UP OF' ' / . • 

INDIVIDUALS IN THE HIGHER SOCTAL.AND FINANCIAL STRATA OF THE

NW 68262 Docld:32989797 Page 18



PAGE TWO DE HQ C1£S UNCLES E F T 0 . .

I?< RESPONSE TO THE ABOVE REQUEST, ST.- LOUIS SHOULD REVIEW 

INDICES TO IDENTIFY ALL RETRIEVABLE INFORMATION IDENTIFIABLE 

WITH'THE VEILED PROPHET AND FURNISH FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) ONE 

'LEGIBLE CORY OF EACH SERIAL. = • ' ' '

' ST. LOUIS SHOULD ALSO FORWARD ANY .RETRIEVABLE ROSTERS OF

AGENTS for’THE REQUESTED YEARS. . ’ •

ALL MATERIAL .SHOULD BE FORWARDED BY COVER AIRTEL TO FEIHQ • 

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNI.T, RECORDS MANAGEMENT 

DIVISION. ; . 1 .

0106



Indices'Search Slip

FD-160 (Rev. 3-23-71)

Aliases

TO: CHIEF CLERK
Date

Subject

VEILED TVoPMeT0 Social Security Account «

Address Birth Date Birthplace Race Sex ” 
C iMale 
□ Female

L___J Exact Spelling L__jMaln Criminal Case Files Only I I Restrict to Locality of

L__1a11 References I I Criminal References Only ________________________
L , I Main Subversive Case Files Only I" I Main Subversive (If no Main, list all Subversive References)

I [subversive References Only I.. I Main Criminal (If no Main, list all Criminal References)

File & Serial Number Remarks File & Serial Number Remarks

13

"TT/g- (Je/lgd a-

•

-

Requested by Squad Extension File No.

Searched by f \
) (date)

Consolidated by / /

(date)
Reviewed by

(date)
’ File Review Symbols

I - Identical ? - Not Identifiable
NI e Not identical U - Unavailable reference ^G.P.O. 1972—471-961

NW 68262 Docld:32989797 Page 20
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VZCZCHQO.106

RR SL .

DE HQ 0106 2580150

ZNY EEEEE - ■ .

R 142050Z STEP 78 , ' '

FM DIRECTOR FBI (62-1 1-7290)

TO FBI st; LOUIS ROUTINE '

BT 5 -

UNCLAS E F T 0 . . -

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA). ■ - ‘

BUREAU DEADLINE SEPTEMBER 21, 1978. 1

THE HSCA, WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS OF ■ ’

PRESIDENT JOHN F. -KENNEDY AND MARTI N< LUTHER KING, JR., BY LETTER

DATED SEPTEMBER .8,’ 197.8, REQUESTED ACCESS TO ALL AVAILABLE

REFERENCES AND FILES, BUREAU FILES AND FIELD OFFICEr ON A . .

ST. LOUIS ORGANIZATION NAMED THE VEILED PROPHET. THE LETTER

ALSO REQUESTED ACCESS TO ANY ROSTERS OF AGENTS FOR THE ST. LOUIS 

FIELD OFFICE FOR THE YEARS 1967, .1968 AND F974. ’ . .

’ PARTIAL SEARCH OF BUREAU INDICES REVEALS THAT THE VEILED '

PROPHET* APPEARS TO BE A PRIVATE ORGANIZATION MADE UP OF

INDIVIDUALS IN THE .HIGHER SOCIAL AND FINANCIAL STRATA OF THE . '

NW 68262 Docld:32989797 Page 21



PAGE TWO DE HQ 0106 UNCLAS E F T 0

IN RESPONSE TO THE ABOVE REQUEST, ST. LOUIS SHOULD REVIEW 

INDICES TO IDENTIFY ALL RETRIEVABLE INFORMATION IDENTIFIABLE 

WITH THE VEILED PROPHET AND FURNISH FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) ONE 

LEGIBLE COPY OF EACH SERIAL., •

ST. LOUIS SHOULD ALSO FORWARD'ANY RETRIEVABLE ROSTERS OF ‘ 

AGENTS FOR THE REQUESTED-YEARS. • .

• ALL MATERIAL SHOULD BE FORWARDED BY COVER AIRTEL TO FBIHQ 

ATTENTION: CO-NGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT 

DIVISION. ’ • ' - ’ . .

BT • • . ; • '

0106' ' • • .

• NNNN

NW 68262 Oocld:32989797 Page 22



XX
AIRTEL

.9/7/78

TO : DIRECTOR, FBI (62-117290)

FROM SAC, ST. LOUIS (62-5097)

SUBJECT : HOUSE SELECT COMMITTEE 
ON ASSASSINATIONS t MURKIN

Enclosed herewith are four copies of an LHM 
setting forth the results of a telephone interview 
between former SA CLETIS B. BIDEWELL and MICHAEL EBERHARDT, 
Staff Attorney, House Select Committee on Assassinations> 
Washington, D. C., on 8/31/78.

Former Agent BIDEWELL had previously been advised 
in late July, 1978, by SA JAY ALDHIZER, FBIHQ, that 
former Agent BIDEWELL might be contacted telephonically 
by Mr. EBERHARDT of the House Select Committee on 
Assassinations.

Former Agent BIDEWELL, on 8/31/78, received a 
telephone call at his home,. 1116 Culverhill Drive, 
Webster Groves, Mo. 63119, telephone £962-0972, from 
an individual who identified himself as MICHAEL EBERHARDT, 
.requesting an interview by telephone.

2 - Bureau (Enc. 4) 
St. Louis 

'CBB^kam

*
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St. Louis, Missouri 
September 7, 1973

HOUSE SELECT COMMITTEE OH ASSASSH7ATIOHS

Former . Agent Cletis B. Bidewell advised on
questioning that he had on at least one occasion inter­
viewed Carol Pepper, sister of James Earl Ray, suspect 
in the assassination of Doctor Martin Luther King in 
Memphis, Tennessee. At that, time, Carol Pepper was 
residing in Maplewood, Missouri, and the unlawful flight 
to avoid confinement case against James Earl Ray, 
resulting from his escape from the Missouri State 
Penitentiary, Jefferson City, Missouri, was assigned to 
Special Agent (SA) Sidewall in the St. Louis Division. 
At this- time, no information had been developed indicat­
ing that James Earl Bay was a suspect in the murder of 
Doctor King* ' '

The interview with Carol Pepper was most
frustrating since it appeared she was completely un­
cooperative in furnishing any information concerning the 
possible whereabouts of James Earl Ray. To the best 
of his recollection, SA Bidewell advised that no other 
Agent accompanied him on this interview and two or three young 
children, presumably children of Carol Pepper, were in the ' 
home at the time of the interview. ■■

With respect as to how the lead to interview
Carol Popper was obtained, it was recalled by SA Bidewell 
that the lead was developed as a result of background 
information furnished by the Kansas City Division, 
office of origin in the unlawful flight to avoid confinement 
case. To the best of his recollection, SA Bidewell advised 
that no information was obtained through the interview of

This document contains neither fecommehdafioris nor conclusions 
of the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to 
your agency? it and its contents are not to be distributed 
outside your agency.

4 - Bureau I —
A-- St. Louis (62-5097) sssuuzedO^—
CBB:kam CD WDO£g; ,---
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Pepper as to the possible thereabouts of her brother 
John Ray. Forcer SA Hidewell advised that investiga­
tion conducted by him failed to develop any information 
indicating that James Earl Ray had been in the St., Louis 
area subsequent to his escape from Missouri State 
Penitentiary in Jefferson City, Missouri.

A '

SA Bidewell further recalled that shortly 
after his interview with Carol Pepper, James Earl Ray 
became the prime suspect in the Doctor King murder and • 
the case oh James Earl Ray was reassigned to an Agent 
Vho could give full time to this matter and ho further 
investigation was conducted in this matter by SA Bidewell 
other than to cover an occasional minor lead which was 
developed during the course of the investigation*

2*
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FD-350 (Rev. 11-11-75)

(Mount Clipping in Space Below)

'■ Carl
Rowan's

•

i

1 ’ J vAKJL KUWAN. - «
JAMES EARL RAY, the FBI and DR. KING

WASHINGTON—Attorney Mark Lane’s verbal blasts 
.at Rep. Louis- Stokes (D.-Ohio) and other membersof 
the iHouse Select Committee on Assassihations-fiught 

’ lead you to think that Lane really considers his client, 
James Earl Ray, to be- the greatest Victim of political 
oppression since Anatoly Shcharansky.

But don’t be misled by Lane’s frequent cries of 
“McCarthyism” or his assertions that House members 
were heaping onto the confessed killer of Dr. Martin 
Luther King Jr. the worst abuses “in the history of 
Congress.” ,
* Understand that Mark Lane’s "recent life 

h‘as been_ devoted to imagining, and writing about, evil 
conspiracies. He took Ray before this committee in the 
hope .of convincing the American public, if not the 
Congress,. that Ray was coerced into confessing, that he 
murdered King and into accepting a 99-year -term in 
person, and that Ray was a pawn in an FBI plot to kill 
the noted Black civil rights leader.

There was a stormy suspension of Ray’s testimony 
partly because, for all of. Lane’s voluble interruptions; 
he and his client were faring badly.

Lane arrived at the hearings surely feeling that 
millions of Americans, especially the Blacks in 
Congress, were predisposed to believe that former 
FBI director J.. Edgar Hoover was somehow behind 
King’s killing. After all, hadn’t the Rev.. Jes.se Jackson 
just stated;publicly that he didn’t think -Ray pulled the 
trigger? * (

.But under intense questioning from Stokes, Ray 
and his testimony dealt a blow to any notion that he 
was an innocent patsy in a government conspiracy to 
kill King.

J; Ray said he had lied- deliberately to newspaper 
reporters, TV interviews, book,writers and even his 
own lawyers. But now he wanted the committee and 
Jhe world to believe him when :he said that his 
mysterious partner in crime, “Raoul,” probably shot 
•'Dr.King._____

^b^
1

।

j

»

4

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
P12
St. Louis Argus

Louis, Mo.

Date, 8/31/78

Edition: 
Author:.
Editor:
Title:

Character:.
or

Classification:
Submitting Office:

P~l Being Investigated

6
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"" The problem-was, Ray ’eft many who believe in a - 
conspiracy thinking that he was lying through his 
teith. He said he and “Raoul” had smuggled 
narcotics across -the U.S. borders, that they had .runs, 
across those borders. He said he had bought, at the 
suggestion of “Raoul,” the rifle with which Dr., :King 
was slain. But in the'long period of their trayels-and 
criminal activities together; according, to Ray, he never 
bbthefe’d-to ask “Raoul!’.his last, name. Ray could not 
name a-single person, who. knew “Raoul” of could give 
the committee, a single- clue as, to his identity or. 
location.

If'Lane’s theory was to be that “Raoul” was .the" 
hired killer of the’FBI, Ray gave him a ;blow because it, 
takes almost noskepticism to conclude from Ray’s 
testimony that there*is .no “Raoul,” ‘

Yet, there, is the nagging, documented- fact that at 
the behest of Hoover' the FBI launched at least 25' 
separate campaigns to destroy Dr. King- as a .national 
force. The :FBI tried, with; futility, to prove him a 
financial crook, a tax.cheat; .a tool, of the Communists;', 
The FBI bugged his-hotel rooms, his office, ’tapped his 
telephone, cooked, up dirty schemes to alienate him 
from other Black leaders,, or. to break up his matriage, 
The .FBI eyen .tried to induce -Dr, King to .commit 
:suicide.‘' .1

This, and.a lot more, will-surely come oiit when.the 
Assassinations Committee gets around to probing the 
•FBI’s work in finding, the killer of Dr. King. We- may 
gdt answers as to why, with-Ray’s fingerprints all over 
th'e gun and other things found near the scene of 
the murder, it took so-long for the FBI .to establish 
tile involvement of_Ray.., •



FD-350 (Rev. J1-11-75)

(Mount Clipping in Space Below)

fesse Kisag Agree

(Indicate page, name of 
WW«D4Wru:ityl.and state.)

St. Louis Argus 
St. Louis, Mo.

Date: 8/31/78

Edition: 
Author: •
Editor:
Title. HOUSE SELECT
COMMITTEE ON 
ASSASSINATIONS

Character: 
or *

Classification: 62-5097 

Submitting Office: •

I | Being Investigated
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F"*'-*'** —
J BY KARL ^ANZZ 
; $RGUS Washington 
, porrespondent 
► ;| . -
i v-

Washington--“With all the 
, plots, all the continuous sur- 
, veillance and all the sophisti- 
• cated methods used by the 

CIA and the FBI,” the 
-. widow of the Rev. Dr. Martin
i Luther King said Monday, “I 
j cannot believe that they had 
i no idea that Martin was 
r/about’to be assassinated.” 
* II Thus, Mrs. Coretta Scott 
1 King joined the list of other 

H prominent civil rights lead- 
| ers, including Rev. Jesse 

'Jackson, who have publicly 
expressed some doubt as to

• whether they are convinced
’that James Earl Ray was- 

s involved at all, and that they 
‘ emphatically believe there 
‘ was a conspiracy to kill Dr.

King.
A. James Earl Ray appeared 

। ;h%fore the House Assassina- 
b.tions Committee for three 
Ldiys two weeks ago and told 
I committee members and the

' public what he t?ad toI4s 
Jackson in a letter one weeg- 
before he testified: “I dip 
hot kill King,”
- Mrs. King’s opinion of the 
FBI was buttressed in recent 
weeks by a report concerning j 
an alleged plot to assassinate! 
King received by the' FBI’s I 
St. Louis field office. The ® 
report remained unchecked',' 
for five years because a StJ 
-Louis FBI agent “disregard,-1 

. ed” a basic regulation con-p 
cerning the dissemination c«! 
criminal information, accory- 
ding to bureau officials. ;

The- allegatidns, transmit-; 
ted to the St. Louis bureau in ■ 
1973 by an informer, were: 
basically that Russell G.. 
Byers, -a former auto parts • 
dealer in St. Louis, had said’ 
he was offered $50,000 in' 
1966 or 1967 to arrange for! 
the murder of Dr. King. -J

The agent, whom FBI offi-; 
cials refused to identify, rp-j 
portedly prepared a report1 
containing the information, •*

(See 2nd Section-Page 8)^

■ y i » t X . —MW i , i , ■—»»■>*

Conspiracy
\ )lacing one copy in a file oril 
the informer and another on*) 
Byers. Bureau officials said 
the agent, however, failed to

1 
<

. follow a regulation requiring 
.agents to forward any infor- “

t mation about a specific crime
! io agents working on the x 

case. • . . • •
*; The information remained 
buried in St. Louis FBI files
until about four months ago 
when an FBI agent checked* 

.the file on Byers, who hadl’ 
] been implicated in the theft!1 
• of a statue from a St. Louis^ 
.smuseum. . . . . __* »«t»MCCSS
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FD-350 (Rev. ll-H-75)

(.Mount Clipping in Space Below)

- —----------------;:- ——--—■ ■- ■ -   ■. ■ ------------------ ■

Panel ‘Spy’
Meet With. Congressman^

■n • ByJOMANNIES ' 
if ; ’Of the Post-Dispatch Staff .
•[ ^Oliver Patterson, the Black Jack man 
Ipfid.contends that he was hired to spy 

< fqrthe House Assassinations Commit­
. tee, will discuss his allegations tomor- 
• row, in Washington with a member of the 
1 House Administration Committee.
■’ ’.Rep. Mendel J. Davis, D-S.C., cbn- 
! firmed on Monday that he will meet with 
; Patterson tomorrow. “But I’d rather not 

say,what we will talk about," he said.
. Davis noted, however, that a subcom­
mittee of which he is a member is re-

• viewing the Assassinations Committee’s 
J4 request for an additional $800,000, which 
I <1; members contend is needed to complete 
j 4 inquiries into the killings of President
4 John F. Kennedy and the Rev. Dr. Mar-.

'tin Luther King Jr. '• ./■
Last month, the Administrajion 

Committee decided to:postpone coniid­
eration of the request until its accounts 
subcommittee has investigated Patier- 
son’s allegations. j • ,

Patterson said at a news conference 
here on Aug. 7 that he used illegal inves- 

’ tigative techniques at the direction of
House investigators. .

Patterson, 34, of 12350 Old Halls Fer­
ry Road, said Monday that he had tele-! 

• phoned several members of the accounts.' 
subcommittee last week to ask whether; 
they wanted to meet with^im.- .• -

Only Davis accepted the invitation. ;i ' 
. Patterson said he was making tnt, 
trip to Washington at his own expense,* 
because “I have nothing better to do.” ’ J

------------- J----- iu-------:

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
P9C
St. Louis Post—
bispatcK
St. Louis, Mo.

Date: 9/5/78
„.... FinalEdition:
Author: 
Editor: 
Title: HOUSE SELECT 
'COMMITTEE ON 
ASSASSINATIONS 
Character:, 

or ’
Classification: 62-5097 

Submitting Office: ’

I | Being Investigated
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• ■ . Patterson said ne is scheduled to 
4 meet with House investigators Sept. 15 

f । in New York to discuss the allegations. ’ 
r I at the Assassinations Committee’s ex­
p pense.

Patterson said he had once been an 
if informer for the Federal Bureau of In- 
•f .vestigation and was employed in recent 
;. months by the Assassinations Commit-, 
'• tee to spy on Jerry Ray, a.brother of 

James Earl Ray, the convicted assassin 
< of King. ’ , ‘
, . ' Patterson said’ his duties included 
‘ tape-recording telephone conversations 

s.:-with Jerry Ray, sifting.through Ray’s, 
y"’belongings for letters from his brother • 
n — arid even acquiring samples of Jerry 
IV Ray’s hair. ' ■
■ij. . Rules adopted by the committee last - < 

year forbid tape-recording conversa- _

lions '"without the prior knowledge. of 
the person whose conversation is being 
recorded.” Wiretapping and electrtnid 
surveillance also are prohibited. II I

In April, Patterson testified before 
the Assassinations Committee’s investi­
gative staff. ■

He now contends that Conrad Baetz, a 
staff investigator, handed him written 
‘answers’—some false—for his official 
testimony.’ ' '

The news conference here was con­
ducted- by Mark Lane, attorney for 
James Earl Ray, - ■ ''

Lane maintained that Patterson had 
beeripart of a' “conspiracy” to prevent^ 
fair investigation into King’s death and 
to discredit Ray’s contention that, deU 
spite his guilty plea, he is innocent. II

-3298WW Page31



DIRECTOR, FBI (62-117290) 8/31/78
ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION.

SAC, ST. LOUIS (62-5097)

HOUSE SELECT COMMITTEE -
ON. ASSASSINATIONS (HSCA)

Re Bureau teletype to St. Louis 8/31/78.

Enclosed for FBIHQ are Xeroxed copies of serials and 
lAs contained in St. Louis file 76-4797 captioned, "JOHN LARRY 
RAY; EFP; 00: St. Louis". ■

2-.- Bureau (Enc. 30) 
f2/- St. Louis (1 - 76-4797) 

fB- 62-5097)
CJC/sfm/lsn kz 
(4)
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SAC, ST. LOUIS (183-117) P 8/31/78

SA ROBERT R. KAEMPFER

STEVEN FINER;
"MARTIN FINER; 

RICO

On 8/30/78 SIDNEY FINER telephonically advised 
writer that on 8/28/78 after nooji he was contacted by 
MEL WAXMAN, Washington, D. C., and CONRAD BATES, Wood 
River, Illinois, investigators for the Select Committee 
on Assassinations who stated they had information regarding 
an incident between SID FINER and RUSSELL BYERS in 1974.

FINER advised them he had not known BYERS then 
except to see him occasionally at Finer Metal Company when 
BYERS apparently was visiting SID’s brother ALBERT aka 
ASH FINER (now deceased).

Investigators stated they were going to 
see ALBERT’S widow NORMA FINER.

The above is furnished for the information of 
the file.

2 - 183-117 
0/ - 62-5097 
RRK:sfm 
(3) .
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RR SL

DE HQ Cl 13 2430249

ZNY EEEEE

R 3C2017Z AUG 78

FM DIRECTOR FBI (52-117290)

TO FBI ST. LOUIS ROUTINE

PT x

UNCLAS E F T 0 /

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (J1SCA)

BY LETTER AUGUST 23, 1978, THE HSCA REQUESTED THAT THE FBI 
FURNISH A COPY OF THE ST. LOUIS FIELD OFFIC^^L^^fe^I/^2H^ 

RECENT FUGITIVE CASE INVOLVING JOHN LARRY RAY^S^SE DETERMINE? I

TO BE ENTITLED "JOHN LARRY RAY; EFP (A); 00: ST. LOUIS

(SL 76-4794)”. t ~
ST. LOUIS IS REQUESTED TO db^ICATE ONE COPY OF ABOVE-

MENTIONED FILE INVOLVING JOHN LARRY "RAY AND PROVIDE IT TQ^FBI

HEADQUARTERS, ATTENTfON: CONGRESSIONAL IKQUIEYJNIT, RECORDS



FD-350 (Rev. 11-11-75)

(Mount Clipping in Space Below) ________________

Ray says House group, press 
tried toJpdl us to theaross* .

* • '«Sor»a-questions and evidence presented dujing^a^s 
,'three days of testimony in Washington concerned his 

. whereabouts just before Dr.-King was shot April 4,1968, 

. in Memphis. There were suggestions that Ray stalked 
• Dr. King through Georgia, Alabama and Tennessee.

The committee produced a laundry ticket purported- 
.:ly placing Ray in Atlanta April 1, a day Ray says he 
.was driving through Mississippi toward Memphis to 
,-meet Raoul.
; •• “THEY CAN SURPRISE you with documents that 
you have not viewed for years and thus give a false

* impression of the evidence,” Ray wrote in his letter. “I 
' was in Mississippi April 1, 1968, but I may have a prob­

lent proving it now.” ... . ..
• Ray also alleged that thecommittee paraphrased a 
i letter he wrote in 1968 about his inability to sleep in a 
. Memphis jail cell, and turned its emphasis around.

•• The committee’s investigation of Dr. King’s death ~
. resumes this winter. * , „ . . _ ' *

. ‘Lf NASHVILLE. Tenn. (AP)—James EarLRayjsaid in 
a letter that the House assassinations committee, aided 
by reporters, distorted evidence and tried to “nail us to 

, .the cross.”
’ . Last week, federal marshals took Ray to Washington 
. to testify before the committee about the killing of civil 

rights leader Dr. Martin Luther King Jr.
As he has for nearly a decade, Ray recanted his 1969 

guilty plea, saying he was duped by a mysterious man 
.• named Raoul, ill-served by his former lawyer and co­

erced by the rigors of his confinement. ■
IN A LETTER written on Brushy Mountain Peniten- 

, tiary stationery and addressed to The Associated Press 
? here, Ray said: “Concerning the hearing, apparently 

they had everything layed out to, .quotating Cong. 
. Mandel Davis, ‘nail us to the cross’... My assesment of 

. the hearings are the same as Cong. Davis; and it seems 
that most of the press did their best to assist the com­
mittee.” The spelling and grampiar are Ray’s.*■•*'**  v*  « • * * • • • * *** •*■«.*****•*  • • *****
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WASHINGTON (UP1) - James Earl Ray was back 

| beheld bars Saturday and, barring an abrupt turnabout 
| when his congressional “trial" resumes in November, 
I ap/ears destined to serve his full 99-year sentence fir 
Ik&ling the Rev. Dr. Martin Luther King. /

The House Assassinations Committee took Ray out 
of his Tennessee prison and gave him the public forum 

» he has sought for years to plead his innocence despite a 
I formal confession of guilt. But it also disclosed new 
r evidence that Ray and his attorney, Mark Lane, found 
| “most damaging.”
I Two surprise developments Friday dealt severe 
| blows to Ray’s contentions — a retired British police- 
| man’s statement that Ray boasted of killing King short- 
| ly after his arrest in London in 1968, and the admission

■ -
a That would conflict with Ray’s claim that he ^as _________  
financed by a mysterious crony named “Raoul" and te page, name of 
I>ossibly explain where he got the money to buy a car iper, c’“- —’ ?*- 
and travel extensively. i, •
’ — Agreement by Ray that he had been offered a detil

city and state.)

51
I

1

by a member of the committee for a lighter sentence if 
he could name anyone involved in a conspiracy to kill 
King. No names came either from Ray or Rep. Harold 

• S. Sawyer, R-Mich., who said he made the offer. /?
k- Finally, Friday’s blockbuster, from Scotland 

, Yard’s Eist, a sergeant on the famed Flying Squad who 
guarded Ray while the prisoner was awaiting extradi­
tion to the United States.

Pg. 6 A 

ST.“LOUIS

POST-DISPATCH*1

—— _______ ■(' - --tj
Rep. Samuel L. Devine, R-Ohio, read aloud the tran- 

scnpt of an interview with Eist that he said the commit- 
te^ obtained just two weeks ago.

Of Ray’s role in the King killing, Eist said: “Dulling - 
‘he course of conversation, he definitely - he diin’t 
vaS TTwith k - but * was there in the con- 
versation that he done it. He was quite proud of it.”

s statement concluded: “If you want an impres- - 
sion of James Earl Ray, and from what he told me, ’

ST. LOUIS MO

of another witness that his support of Ray’s alibi was 
fabricated.

Lane responded angrily to the written statement 
from the policeman, saying he understood the officer 
had been charged with corruption and fired in disgrace. 
That forced the delay until November in further ques­
tioning of Ray. J

Scotland Yard later said the officer — Alexander

8/20/78

Anthony Eist, now a pub owner—was found innocent of 
corruption in a trial earlier this year.
/ When Ray reappears before the committee in No- 

; wember, questioning is expected to focus on whether he 
. wvas part of a conspiracy rather than a lone killer. The

5
i 
>

t

5

committee holds hearings in September on conspiracy 
theories about the killing of President John F. Kennedy.

The three days of hearings produced:
— Testimony that Ray left Los Angeles in 1968 and, 

paralleling King’s movements, went to Selma, Ala., 
Atlanta, and finally to Memphis, Tenn., where the civil 
rights leader was killed by a bullet from the rifle Ray 
admits he bought.

—Evidence that Ray was in Atlanta on April 1,1968.
In an outburst that made his attorney wince, Ray 

told the committee that if anyone could show that he 
was in Atlanta on April 1, “I’ll just take responsibility , 
for the King case right here on TV.” The committee 
produced a woman, now 75, who said from a wheelchair 
that she had made out laundry and dry-cleaning re­
ceipts to a man calling himself Eric Galt, an alias used

— — _. . __ . . . .—I, 

gentlemen, for what it is worth: I haven’t any doubt in 
tpy mind that he did that on his own. For whatever 
mason he did it, he did it on his own. If it had been any- 
tting or anybody behind him on that particular job, 
dotting the days of many conversations that I had wilh. 
him, it would have come out.” I

“It’s false,” said-Ray. Both he and Lane said the n: 
statement was the most damaging evidence yet pre- : 
sented.

title:
HSCA I-

• by Ray, in Atlanta on that day.
— An admission of lying from the only living sup-i

J porter of Ray’s alibi that Ray was at a Memphis serv- 
» ice station when King was killed.
| ' "This story is completely false," said Dean Cowden,
• who had first corroborated Ray’s alibi. Cowden, a ' 

commodity dealer, said he was more than 400 miles
* away at his Port Neches, Texas, home at the time and
I had given false information to help a friend who was an 

investigator for one of Ray's earlier attorneys. {
’ —• Fingerprints connecting Ray to a $600 bank rob­

bery in London June 4, 1968, shortly before his arrest, 
! anil committee indications that there is evidence link-
* inj) Ray to a still-unsolved $27,000 bank robbery at Al- 
i torklll- ■ ‘ '
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^qy brother puts on show in AHoa
James Earl Ray’s younger brother, Jerry, came to! 

Alton with an entourage of television cameras Friday, in I 
. " | hopes of dispelling accusations that he was involved in^ 
. I the 1937 holdup of the Bank of Alton. ‘
, But lie was given a cold shoulder by police and bank 

officials, some of whom called Ray’s visit a publicity 
’ stunt;w k

Ray.arrived at the Bank of Alton about 10 a.m. and 
said he would like bank employees who witnessed the 
robbery to see if they could identify him.

"I didn’t rob this bank or any other banks," Ray said. 
“I have been accused on national television of being a 
robbqg and I want to clear myself.”

! PAUL 'UTTERBACK, president of the bank, told Ray 
• the witnesses were.no longer employees of the Bank of

Altona . . •
' “I’^as very surprised Mr. Ray came to the bank,” 

' . Utterback said. “I really don't know why he did it, or
i whaCfe hoped to accomplish.” " •
’ whole thing was a publicity stunt,” said another

. j bank-'official. “The cameras were rolling, so it was a 
' perfect stage for him to say what he wanted."

Rayj was implicated in the July 13, 1967 robbery in 
V statements made by Rep. Floyd J. Fithian, D-Indiana, 

during testimony'by James Earl Ray before the House 
Assassinations Committee Thursday. Fithian said the 
conviqted killer of the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.

’ and .one of Ray’s brothers may have been the two 
• .stocking-masked men who robbed the bank of $36,000. ,

Thg,'congressman said Jerry and James Earl Ray had 
• mefin Chicago shortly before the holdp, and evidence 

fronulthe robbery was found 1^ blocks from their 
unclejs Alton home. ’ •

ACCORDING TO ONE theory, James Earl Ray could 
have-used the loot to elude authorities for more than a 
year^That would discredit Ray’s contention that he was 

' paid'by a mysterious conspirator named Raoul.
After a brief stop at the bank, Jerry Ray and a 

television crew went to the Alton police station to deny 
his involvement in the robbery. Alton authorities told 

• The'Globe-Democrat Thursday that the Rays were not 
• suspects in the holdup. .

‘ ~ Ray told Lt. Walter Conrad that he was willing to 
• j waiv6 the expired statute of limitations on the robber: 

• and submit to a polygraph test. Conrad said that if Rajt
I did not intend to admit to the robbery, there was nol 

’ needjto question him. * y

Ray told reporters that he was working at a country 
club in Northbrook, III. at the time of the robbety and 
has not been in Alton since 1961.

a
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f. ■ By DENNIS J. MCCARTHY 
I i •^{obe^Bemocrat Staff Writer 
t
r, WASHINGTON — An abili witness . 
' for James Earl Ray admitted under
' oath Friday that he had lied when 
|he said he saw Ray at a Memphis 
s,. service station at the time Dr. 
r. Martin Luther King Jr. was shot to 
• death.> Coy Dean Cowden testified before 

the House assassinations committee 
that, he was actually in Beaumont, 
Texas, 400 miles from Memphis, 
when Dr. King was slain April 4,

A 1968.
f - RAY, WHO IS serving a 99-year 
L. sentence for Dr. King’s murder, has 
' - -said that at the time of the shooting 
« he was at a Texaco station in 
j Memphis to have a tire repaired on 
* his. white Mustang. ■
| Mark Lane, the attorney for Ray 
K • at the committee hearings, had said

in a 1977 book titled “Code Mark 
h' Zorro” that Cowden claimed to have 
• seen Ray at the station at the time

of the assassination.
( “This is completely false,” Cow- 
I; den testified during questioning by 
^‘'Rep. Robert Edgar, .D-Pa.
i; Cowden'said his part of the alibi 

i|7story was rehearsed with Renfro 
1'2 Hays, a private investigator, who 
t- gave the same story to the National

i

?

Enquirer newspaper last year.
ON THE WITNESS stand, Cow- 

den,- who testified that he was a 
former mental patient, said Hays 
had hoped to “make- a million 
dollars" out of the'Dr.’King case.
“I let Renfro lead me into this,”

Cowden-said; “I didn’t have to-go 
‘ - along with it, but I did.”
V’, Cowden was asked by a commit- . 

tee member whether Lane had 
realized that his story was false.
’ “He bought it hook, line and 

h sinker," Cowden replied. - 
j., . "That seems like appropriate 
^“equipment for Mr. Lane,” comment­

ed Rep. Harold Sawyer, R-Mich.
LANE TOLD The Globe-Democrat

1 later, “I don’t know when Cowden is 
telling the truth... He lied before in 
talking about the matter. Now he

■ says he’s telling the truth.”
Cowden’s testimony dealt another 

■ blow to the 50-year-old Ray’s claim 
that he did not kill Dr. King. He 
pleaded guilty to the shooting in 1969 

■ but repudiated the plea several days 
. later. For years he has sought a new 

trial.
Ray insists that he was framed by 

a mystery man known only as 
Raoul.

Other testimony introduced Fri- 
May alleged that Ray had indicated 
Ahat he had killed Dr. King when he 
lalked with a Scotland Yard inspec- 

' for shortly after his arrest in London 
in June 1968.

t;

^RAY, HOWEVER, denied to the • 
committee that he had made such a 
confession while awaitinE_extradi- 
tion to the United States. '
“That’s probably the most damag­

ing statement that’s been made 
against me .. . admitting guilt on a 
murder charge... It is false,” Ray 
declared.

His attorney contended that the 
allegations by former Inspector Al­
exander Anthony Eist, who is now 
retired, are unreliable.

Rep. Samuel L. Devine, R-Ohio, 
read aloud a report on a recent 
interview of Eist by the committee's 
staff.

DEVINE QUOTED Eist as saying 
that he was one of Ray’s guards 
during the weeks of his incarcera­
tion in London and that Ray often 
confided in him.

Committee investigators asked 
Eist, who now. has a pub in Cam­
bridge, England, whether Ray had 
admitted killing Dr. King.
, “Oh, no, no, no,” Eist replied. “He 
didn’t actually come out with it, but 
it was there in the conversation that' ■ 
he had done it.” • • ’

At one point, Eist was asked, “Did 
he express hatred for blacks?”
“Yes,” Eist replied.. “There .

wasn’t any doubt at all., . He .said
;7 he was trying to get to Africa to 
« shoot some more.”
a ’ EIST SAID Ray’s ego was such; 

that he began describing the assassi­
nation of Dr. King. V J
“He told me about a gun. He saui 

he threw it away. He told me he had 
left this place (where the shooting of 
Dr. King occurred), saw a police^ 
man, panicked and threw away the ■

• gun.”
Eist also said Ray boasted that he 

could only be convicted of conspira­
cy — that authorities couldn’t prove • 
that he had fired the weapon that . 
killed Dr. King.

The former inspector quoted Ray 
as saying that he thought he would 
be sentenced to one to 10 years in 
prison on a conspiracy charge. Eist 
said Ray was happy about this 
prospect, and hoped that it would be 
concurrent with a 20-year sentence 
he had been serving in Missouri.

RAY ESCAPED from the Missouri 
State Penitentiary April 23,1967. He 
had been convicted of robbing a St. 
Louis supermarkt of $191 in 1959. •;

,< Eist .also quoted Ray as saying 
Ahat “For him to have shot a black 

// man of note in- certain parts of < 
// American would make him a natiort-

al hero ... He seemed absolutely 
mad about publicity. He re^ly 
wanted it." - 1

Ray predicted, according to Eist, 
that he would receive $250,000 to > 
$500,000 for killing Dr. King because

N1O8262. D.odd:32989797 Pag&3&—



•he would J'have no shortage of 
frietras, no shortage of fund-raisers. 
He would get them to go on TV and. 
.. he could write books...”

After Devine read the interview 
report, Ray charged that it showed 
that the assassinations committee 
“intends to crucify me.”

ABOUT THAT TIME, Lane re­
turned to the hearing room after 
being away briefly and said he had 
made a call to a British lawyer.

He said the lawyer described. Eist 
as corrupt and “a disgrace to the 
English police force,” and that he 
had been forced to leave his job. for 
unlawful conduct.

In London, a Scotland Yard 
spokesman said later that Eist was 
charged in 1976 with conspiracy to

- pervert justice in connect&a-witiu 
jewel robberies but was found inno­
cent of the charges earlier this year.

. When Lane was asked after the 
hearing how dependable the British 
lawyer was, Lane replied, “How do 
I know! I don’t know the guy.”

ACTING COMMITTEE
ChairmanRichardson Preyer, D- 
N.C., promised that the committee

• would explore the issue of Eist’s 
credibility. It was announced that 
Eist would be called as a witness.

t •
Walter Fauntroy, the District of 

Columbia delegate, asked that Ray 
"be excused indefinitely while other 
witnesses were heard. ■

Preyer granted the request an^ 
said it was likely that Ray would nol • 
be recalled until November. I
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granted parole

new in Ray’s testimony
KANSAS CITY (AP) - Former FBI 

Director Clarence Kelley said testimony 
by James Earl Ray, convicted murdere?

and that conspiracy theories were only 
speculation.

Kelley called the news conference to 
announce he would not nn for mayor of 
Kansas City. But he said he would ac­
cept an appointment to tie city's Police 
Board if it were offered.

of the Rev. Dr. Martin Luther King Jr/, 
had shown no new evidence of any con­
spiracy in the 1368 slaying. 1

"He (Ray) did it. He did it alone. We 
have no showing of any conspiracy,” 
Kelley, whose agency investigated the 
killing of the civil rights leader, said . ------------ -
Friday. , demanding I could not gm it the time

the job of mayor takes,” he said.

“MY COMMITMENTS are so

WASHINGTON (AP) - John Larry Ray, a 
brother of convicted assassin James Earl Ray, 
has been granted a parole from a federal prison 
in Marion, Ill., where he is serving a bank rob­
bery sentence, the Justice Department said Fri­
day.

Ray was granted parole effective Sept. 18 by’ 
the U.S. Parole Commission.

He was originally scheduled for parole June 
14, but that was rescinded while the commission 
looked into a complaint about possible perjured 
testimony before the House assassinations com­
mittee. •

“I AM OF THE opinion that the story 
is as it was investigated by the FBI,” 
Kelley said at a news conference. “If 
additional leads some up, they tradition­
ally have been pursued. But there has 
been nothing to counter the original and 

. definite conclusion that Martin Luther 
King was slain by James Earl Ray.”

. The FBI has been under fire in the 
case, with civil nghtsjeaders_and Ray’s 
attorney charging the federal agency

Kelley said he was committed to 
work with a private maugement con­
sulting firm, to lecture monthly at the 
University of Alabama h Birmingham 
and to make other speeches around the 
country. {

"I had hoped my lifestyle would level 
off when I left the FBI, bit instead I am 
more deeply enmeshed tian ever before 
and cannot forsake commitments made

h

5

The complaint was made by the committee, 
which is investigating the' assassination of civil 
rights leader the Rev. Dr. Martin Luther King Jr. 
James .Earl Ray; who pleaded guilty to the slay­
ing but later recanted, is the key witness in cur­
rent committee hearings. •

John Larry Ray was sentenced to 18 years in 
prison in U.S. District Court in St. Louis in 1971. , 
He was convicted of robbing the Bank of St. Pd-

was behind a conspiracy to kill Dr. King. 7 
« But Kelley said' Ray’s testimony be-1 
tore the House assassinations subcom-l 
jnittee had not supported those charges,5

long ago,” ire said. ..
He said he turned down offers to be

police chief in four different cities’; in­
cluding Los Angeles, after he left! the 
FBI.

J-i.

* ters in St. Charles .County on Oct. 26,1970.
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By GERALD M. BOYD 
< A Washington Correspondent 

of the Post-Dispatch

. WASHINGTON — The House Assassi­
nations Committee has witnesses from a 
.Memphis service station who are pre­
pared to testify that James Earl Ray 
was not on the premises when the Rev! 
Dr. Martin Luther King was assassinat­
ed, the Post-Dispatch has learned.

The testimony, considered crucial, 
• would directly contradict both the alibi 

Ray has used to contend that he was not 
involved in the murder df the civil rights 

. il leader and his testimony under oath to 
Athe committee. 1
U A source said Thursday that th} 

’ witnesses were in Washington and would 
testify if Ray completed his appearance 
before the committee today, when- the 
public hearing ends. If not, they are 
expected to be called by the committee 

* in November when it resumes its public 
’ sessions on the King assassination.

The witnesses, the source said, worked
- at the Memphis service station where 

Ray says he was getting a.tire repaired 
about the time King was killed-ApriM, 
1968. - '

His sworn statement to the committee > 
Wednesday said he was at. the station, j 
although he could not name it. *1

The witnesses, whom the source would ; 
■' ’not identify, are expected to be a part of , 
} the committee’s attempt to discredit ■

Ray’s account of his role in the King 
assassination. Detailed questioning by ( 

. me committee on Thursday raised sever- ( 
' a'Adoubts about May’s story and left him , 

seemingly shaken. Committee members ; 
appeared openly skeptical.

' Evidence offered by. the committee

: showed that Ray visited at least fouif ’ 

tfities where King was present in thtl 
months before the assassination. Raj! j 

. denied the implication that he was1, $ 
stalking King. •

The committee, for the-first time, ! 
presented documents that showed that a C 
Ray thumb print had been found in a 
!>te that was used in a robbery of a bank 1

London when Ray was in that country. •’ 
A committee member, Rep. Floyd J. * 

^’thian, D-Ind., suggested while ques- } 
■tiqning Ray that Ray might have used j

the London bank robbery and the rob-1 
liery of a Bank of Alton, 111., to finances 
lus travels and other activities from^ 
/lpril-1967 to his capture in connection 
with theKing killing about 15 months 
iater. .!

The committee members, through de-, 
tailed questions Thursday, suggested

L Athat Ray not only murdered King but '" 
‘ Jacted alone. However, the grilling, which ’ 
j continued today, gave no suggestion asrt- 
I.  __ _ -L- --—-— ' '

to a motive for Ray to kill King.
• '[“A motive is the hardest thing* to

ST. LOUIS 
POST-DISPATCH

[±ove,” W emmittee staff attorney :>aid
- atthe end'bf the hear*n8- "what we:are 

.1 ' trying to-do isdo present the facts, taid I 
; gueks you will have to decide on the- 
’ nA yourself.”
I The day-long questioning of Ray was , 

repeatedly interrupted by his attorney
' Mark Lane. Lane, who has been critical

of the ctfffimittee’s investigation, said at ) 
ieveral-points that the session was 
similar to the anti-Communist hearings 
<;onducteH by Sen. Joseph McCarthy in 

‘ the’50s.
‘jJn his-Rrst public statements on tl.e 
assassination, Ray testified under oa’ih 
Wednesday that he did not kill King aUd 
that he had been framed by a man whom 
he knew^nly as “Raoul.”

After-the two men met in Montreal in 
August -1967, they engaged in several 
smuggling ventures and in many south­
ern cities, the last time in Memphis the 
day of King’s murder, Ray said.

In relationship to the. King assassina­
tion, Ray-said Raoul had on different 
occhsiori^ instructed him ‘to purchase^ a 
high-powered rifle, a pair of binoculjfrs 
and] to register in the rooming housefin 
Meii’iphKTrom which the shot that killed 
King is believed to have been fired, ilj

Rep. Louis Stokes, D-Ohio, said neither
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ffederal authorities nor committee inves-, 
J tightors have ever been able to find’ 
; anyone who might be Raoul. The com- 
• mjtee, through files, witnesses' state-, 
• ments and other documents, then at-4 
’ tempted to establish that Ray’s account j 
* of events was doubtful or, in some 
’instances, false.
, Ray's possible involvement in the 
5Alton bank robbery, raised by Fithian, 
I’drew a heated objection from Lane, and 
J a quick no from Ray about having a role 
(in the crime. ;

Through questioning, Fithian estab- 
. fished that Ray had been in Alton on July 
. 14, 1967, the day the holdup occurred. 
. The bank was robbed of $27,000 by two 

men, and the case has gone unsolved,» 
Fithian said. , 1

;. Fithian said clothing and several items I 
"used in the robbery were found by . 
• authorities about a block from the house ‘ 
of a Ray relative living in Alton at the j 

'.’time. In addition, he said, one of Ray’s < 
^brothers, Jerry, who was then working in 1

Chicago, had been off work on the day of . 
the holdup. * I

' Fithian noted that Jerry Ray ana 
•another brother, John, had been arrested , 

’ in 1970 for the robbery of another banll • 
' Repaid John Ray had been involved ia 
■ fouf other bank robberies during 1969 
; and 1970. u ,

.Fithian’s implication is that the bank 
i robbery could have given Ray money to 

live on for several months. Following 
i flat line of thought, he then introduced 
' evidence that showed that RSy might 
. nave robbed the London bank, when he 
• fled the country after King’s death.

■ Ray said he knew nothing about the i 
’ London bank holdup, in which about $250

I was taken.
' But Fithian said a note demanding 
money had Ray’s thumbprint on it and 

. .said the fingerprint had been verified by 
’ -Scotland Yard, the Federal Bureau of 
s, Investigation and a private consultant | 
r'hired.by the committee. Jl
; a Fithian said that, if Ray was' making 
s Jalse statements on the robbery, other 
' Aarts of his testimony might also be 
' intrue. - - '■

^ut Ray noted that British authorities^ 
had never charged him with the crime!, 
although he said two other charges wera. 
filed at the time of his capture. I
*'If they had something, why didn't - 

they charge me with it?" he asked.
Fithian said that authorities were 

more concerned about having Ray extra­
dited to the United States to stand trial 
for the King killings. And after his guilty 
plea, no reason existed to pursue the 
matter since he had been given a 99-yca? 
sentence, Fithian said. L

Earlier Thursday, the committed 
heard evidence that showed that Ray-

<<as in at least tour cities at the safne 
t’me as King. Ray said that fact was 
oily a coincidence. h
jStokes submitted evidence that showed 
that Ray had been in Los Angeles, 
Selma, Ala., Atlanta and Memphis dur­
ing the same time periods as' King. 
Lengthy questioning by Stokes attempted 
to challenge accounts that Ray has given 

- to the-committee under oath and in 
newspaper and television interviews 
about his visits to those sites.

Stokes, at one point, asked Ray wheth­
er he had planned to go to Atlanta when 
he left Los Angeles in February 1968. 
R^' had told the committee Wednesday 

.. that' his original destination had been 
Nt/w Orleans but.that he changed his.

• plljns when en route there.
After answering “no” Thursday, Ray 

seemed shaken as Stokes introduced'into 
evidence a change-of-address form filled' 
out by Ray in Los Angeles and showing 
that his mail should be forwarded to 
.Atlanta general delivery.

The form said the mail should be 
forwarded until April 25. It was signed 
by an Eric S. Galt. Galt is one of several 
aliases Ray has said he used during f;he 
yiiar he was free after escaping from ihe 
Wiissouri State Prison in Jefferson Cit^ 
Stokes asked Ray whether he had 

known that King had been in Los Angeles 
while Ray was there. He said that he had



not. "
_ Persisting, Stokes then asked Ray to 

trace his travels after leaving Los 
Angeles and Ray said that he had gone 
to New Orleans and then to Birmingham 
and finally to Atlanta. His statement 
says that after leaving Los Angeles he 
went to New Orleans, to meet the person

■ named Raoul.
• . Ray said that he arrived late and was 

instructed to go to Birmingham. After 
meeting Raoul, the pair went to Atlanta,

‘ ft Ray said. •
T Stokes, however, pointed out that on 
/ the automobile trip from New Orleans to 
/ Birmingham Ray had spent the night in 

• > a hotel in Selma, Ala. A map offered into
• evidence showed that Selma is not on one 
of two direct routes between the two

• cities. -
. Stokes then showed newspaper articles 

that pointed out King had been in 
\ Camden, Ala., which is near Selma, 
■ about the same time that Ray was in 
' Selma. _

Ray said,, in response, that he had
. taken a wrong road after leaving New 

Orleans and had decided to spend the
* * night in Camden because it was dark.
' In perhaps the most damaging evi­

dence offered, Stokes offered .testimony
■_ and a cleaner's receipt that indicated 
f that Ray was in Atlanta at leas until
’' April 3. The evidence contradicted Ray’s

sworn statement that he left Atlanta on 
March 28 to drive to Memphis.

One document that Stokes offered was 
a statement from the owner of a rooming 
house in Atlanta that Ray had given him 
a week’s rent in advance on March 31. In 
addition, Stokes showed the cleaner’s 
receipt indicating that articles of clotl<! 
ing had been left by an Eric Galt oi 
April 1. r

Ray has admitted picking up the 
clothes the day after King was assassi­
nated and has said that he fled then to 
Canada. •

t rymg to emphasize the significance of 
: Ray being in Atlanta in early April, 

Stokes read from the transcript of a 
t television interivew with Ray in which 
“ Ray said that such evidence would be 

damaging.,
"If I left Los Angeles planning to 

return to the Deep South, then I will take 
responsibility for the King assassination 
right now,” Ray said, in a “60 Minutes" 
television interview. Ray told the com­
mittee that he could not recall why he 
had made that assessment.

Stokes assailed Ray’s statement to the 
committee that Raoul hadjiever handled, 
the .30-06 rifle that is believed to haves 
been the weapon used to kill King. ij

Ray said he had bought the weapon forj 
Raoul in Birmingham, Ala., for what h^ 
thought was a gun-running scheme. w
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| James Earl Ray | 
• ' ...during committee testimony -

Ray accused ] 
of robbing .

'? Alton bank : j
, ' . By DENNIS J. McCarthy ;

‘ Globe-Democrat Staff Writer \ 
■ WASHINGTON —A‘House investigator • 
tried to show Thursday that James Earl 
Ray’s travels for nearly a year after he 
escaped from a Missouri prison were not : 
financed by a mystery man named 
Raoul but by a bank robbery in which ■ 
Ray and one of his brothers allegedly 
were involved.

Rep. Floyd J. Fithian, D-Ind., a I 
member of the House assassinations ; 
committee, cited what he called a $27,000 .« 

■ robbery of a bank in Ray’s birthplace, 
. Alton, III., on July 13, 1967, while Ray , 4 

was in the area. 3 . >
(Alton police records show that $36,CO) 

was taken in the robbery of the Bank of 
Alton on that date.) :
ArAY TOLD Fithian he did not partici- ; 

pAte in the Alton robbery. • 5
- ills exchange with Fithian came on the.

..........._...................... --‘9^1

* second day of his appearance before Iht . 
committee to give testimony about the 
assassination of Dr. Martin Luthei^King . 

,3r., on April 4.1968. in Memphis. j 
y Ray, 50, pleaded guilty in 1959 to 
| shooting Dr. King and is serving^ 99- 
• year sentence for murder. But lie repu­

diated his guilty plya shortly after 
making it and for years has been seeking

• a new trial.
IN PREVIOUS testimony before the 

committee, Ray said he supported him- 
. self by part-time jobs, by the $1,700 
; robbery of a pimp in Montreal and on 

money paid to him by Raoul for the 
’ smuggling of contraband. ’ .
• - Ray has contended that he was framed 

for Dr. King’s slaying by Raoul.
. Fithian and committee staff members 
also produced evidence that Ray was 

' involved in a London area bank robbery
June 4, 1968, a few days before his % 

‘“capture. • '
8 THE. CONGRESSMAN said a right 
thumbprint found on a paper bag after $ 
'^ie robbery matched Ray’s, according to

. Scotland Yard, the FBI and an independ- I 
ent.firm hired by the assassinations I 

’ committee. y
*-• -Ray’s attorney Mark Lane objected 

that such evidence was irrelevant.
Referring to the allegation about the 

■ Bank of Alton robbery, Lane told Fithian 
“I 'would add that you shed your 
congressional immunity for five minutes 
so we might later settle this in court... 
that was an outrageous statement.”

AT THIS POINT, acting committee ’ 
chairman Rep. Richardson Preyer, D- 
N.C., asked FitHian, “How is this 
relevaNt?’’ - •
• Fithian replied, “In the course of this 
investigation, this committee will pro­
vide substantial evidence of what I just

* said (about the Bank of Alton).”
(In Alton, Capt. John Light, assistant 

police chief, said that after Ray wait] 
implicated in Dr. King’s slaying, police: 
and FBI agents were tipped by inform]* 
ants that Ray was involved in the bank] 
hoiilup there. But Light said no evidence' 
waA found to support the tips and the. 
cat>4 is still carried on the records as 
unsolved.) .......
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- jAT ONE POINT in his questioning of 
'Riy, Fithian asked, “Are you awatl that 
iOil July 13 (1967), the Bank of Alto? was 
rebbed by two masked gunmen, one 
carrying a shotgun, of $27,000, ansj that 
remains unsolved to this'day? That the 
robbers were two white males?”

. “No, sir," Ray replied.
“Were you in the St. Louis area on 

July 13?” Fithian asked. •
. JNo,” replied Ray
L -FITHIAN established during the ques­
tioning that Ray met with one of h:s 
brouters, Jerry W. Ray, in Chicago after 
he Escaped from the .Missouri Statk

1

i
’eniteritiary April 23; 1967, and before 
he Alton bank robbery. ?
, “Are you aware the bank was robbed | 
in Jerry’s day off in Chicago?" Fithian 

'•asked. ' Jr.
"No...,” Ray replied.
IN LATER questioning,'Fithian asked 

, ,Ray, "Are you aware that some physical 
..evidence in the (Alton) bank robbery. 
. clothing and the shotgun, were found lb2 . 
’ blocks from your uncle’s Alton home?" . 
" "’My uncle's home?” asked Ray. "1 
. .didn’t know where he lived."
• After the committee hearine was re- 

cessed until Friday morning, Lane told; 
‘ reporters,.“Ray's a crook,.not a truthful 
crook — he. lied about the crimes he’s 
committed. Of course, he may be lying * 

. before the committee, but what’s at issue • 
is'whether or not he pulled the trigger . 
(on the rifle tharkilled Dr. King)." » 

. IN OTHER developments at Thurs- * 
day’s hearing session, the committee ' 
produced evidence which suggested that •

• Ray stalked Dr. King through three ' 
other cities before the Memphis slaying.

’ ■ Ray said the evidence was wrong.
Ray declared he would take the blame 

. for the assassination "right here on 
television" if the committee could prove 
he was in Atlanta on April 1,1958, three

1 days before King was slain. ',
' ON APRIL 1, the civil rights leader . 
. 'was in Atlanta, his headquarters. | < 
' 'iihe committee submitted evidence 

that Ray was in Selma, Ala., the dUy 
afteV Dr. King-visited there two weeks

I before the assassination. ,. .. _ . *

It a'so exhibited evidence aimed at 
.showing that Ray was in Atlanta^ust 
before,die murder. f

THE COMMITTEE displayed an bn- 
largerrfent of two laundry tickets that 
showed '-'Eric S. Gait,” the alias wh&li 

. Ray admitted using, had put clothing in 
* the Piedmont Laundry in Atlanta on

April 1.
Ray said he was certain that he 

I checked the clothes into the laundry on 
March 25. He said the laundry records 
were eithet forged or the wrong date had 
been written by a clerk.

Previously, the committee had pro­
duced a motel receipt showing that Ray 

। stayed in Selma on March 22, the day 
after King was there.

j RAY CLAIMED he merely got on the 
wrong road while driving from New 
Orleans to Atlanta, wound up in Selma 
and spent the night in that city.

The committee also displayed a blown- 
•up of a postal change-of-address card 
proving that Ray was wrong when he 

' testified under oath that he thought he 
was going from Los Angeles only to New. 
Orleans — not Atlanta. , j .

• The card indicated that Ray wah 
leaving: California on March 16. A copy 
of a Lbs Angeles newspaper was disj 
playedito show that King had been in 
that city on the same date. _ .,
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sage, name of 
r, city and state.!

v By a Washington Correspondent 
Of the Post-Dispatch 

od ^WASHINGTON—Here is the chroi/olo- 
/ gy given by James Earl Ray. to the 

T4sHouse Assassinations Committee con- 
sr. kerning his travels and his meetings with 
•iauiRaoul: i
,b"ic-April 23, 1967—Escaped from the Mis- : 
.CC’tSouri State Prison in a bread box. Took a 
airfreight train to St. Louis and later ’ 

boarded a bus in Edwardsville for 
’n-j'€hicago. Worked as a dishwasher until 
bcblate June and drove to Montreal in a 
si chewly purchased automobile after stop- 
k vping in several places. While in Mont- 
iWjreal, robbed a pimp of approximately 
^iLWOO. , * I _ . ■

J July 1967—First met Raoul at a tavern. 
cAfter a couple of meetings, was toltl that 
Raoul could get him a forged passport in 
return for his help in moving contra­
band. . *

’. August 21, 1967—Smuggled three pack- 1 
ages with Raoul across the Canadian ■

. border to Detroit. Received $1,500 in ‘ 
payment from Raoul instead of the 

• travel documents.
August 28, 1967—Went by bus to 

‘ Birmingham, Ala., to meet Raoul. Was 
then traveling under the alias of Erit? S. 
I Salt. Was told by Raoul to buy a lijte- 
nodel automobile. Found a white Wjus- 
ang, which was purchased the next day

• gyith $2,000 from Raoul. Gave Raoul a set 
of keys to the car and received $500 for

? living expenses and $500 for camera 
‘I equipment. Also received a telephone 
Jnumber in Baton Rouge, La., wherej a 
^message could be left for Raoul. . *

Oct. 6, 1967— Reached by Raoul’s ao- I chose the name of John Willard as an 
parent representative. Left Birmingham ’ a^s- Checked into the rooming house 
<to meet Raoul in New Orleans. After ’ f

jmaking telephone contact en route, was 
•told to instead travel to Nuevo Laredi, 
Mexico, and was given a name and 
address of a motel to check into. Met 
Raoul at the hotel. With Raoul, smuggled | 
tbntraband across the Mexican-U.S. boy- ■ 
cer, and returned to Mexico. Left Raonl 
toe next day and was given $2,000. Wes 
djso given another New Orleans contact 
number. Traveled through Mexico f&l 

...

4

tile following weeks, spent most if his J 

tiipe in Puerto Valiarta. <•iVov. 15, 1967—Left Mexico for the 
United States. Arrived in Los Angeles 
Nov.-19. Sought several jobs there, 
including employment with the Internal 
Revenue Service. Also tried to find ways 
to leave the United States without a

passport. , .December 1967—Telephoned New Or­
leans number given by Raoul and was 
told to travel to the city in late 
December. Met Raoul after arriving 
tffere and was told that Raoul warned 
helo in transporting rifles into Mexico. 
Revived $500. After the meeting^re- 
tunAd to Los Angeles.

February 1968—Received letter from 
Raoul setting up a meeting in ^ew 

' Orleans in March to plan a tripito 
Atlanta. Arrived late and was told by 
telephone contact to go to Birmingham. 
Mei Raoul there and proceeded to 
Atlanta. They rented a room there. 
About a week later, drove back to 
Birmingham with Raoul and bought a 
rifle on Raoul’s instructions. After the 
purchase, was given the name of a 
Memphis hotel to deliver the gun and 
was told to meet Raoul there April 3, 
■f. • * n ;

April 2,1963—Arrived in Memphis lind 
checked into hotel. Raoul arrived dnd 
said'to take a room for a few days iri a 
rooming house near the Lorraine Hotel.

the next day. c
April 4, 1968— Met Raoul at the room­

ing Rouse. Was told to bring som$ 
personal items from the Mustang to the 
room and to buy a pair of binoculars. 
Followed both instructions. Went to a 
tavern, then to a restaurant and had a 
flat tire fixed. 'Returned, saw police in 
the area and fled in the car. Later 
learned that King has been assassinated. 
Never saw Raoul again. 4

&>ril 5,1968—Drove to Atlanta. Tool^a 
bus’ to Detroit, then went to Toronto. 
Latdr went to London, Lisbon and back 

to London; captured there. <
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i

WASHINGTON-The House

By GERALD M. BOYD 
. A Washington Correspondent R 

of the Post-Dispatch

i- ' - by a Eric S. Gait. Galt is one of several' 
Balias Ray has said he used duringi'.the- 
'lyear-period he was free after escaping

' Ifrom the Missouri State Prison in Jeffery 
iiionCity. * ft —

Stokes asked Ray if he had known 
that King had been in Los Angeles while 
Ray was there. He said that he had not. .

Persisting, Stokes then asked Ray to 
■trace his travels after leaving Los An- • 
gles and Ray said that he had gone to 
Slew Orleans and then to Birminghan) 
And finally to Atlanta. His statemerfl 
says that after leaving Los Angles HA 
\<«nt to New Orleans, to meet a persol| 
named Raoul, who Ray has said implfe 

seated him in the assassination.
i . Ray said that he arrived late and ^*as. 
instructed to go to Birmingham. Afier

^meeting Raoul, the pair went to Atlanta, 
Jtay said. 3 -

Stokes, however, pointed out that on 
the automobile trip from New Orleans to 
Birmingham Ray had spent the night in 
a hotel in Selma, Ala. A map offered into 
evidence showed that Selma is not on 

£ rone of two direct routes between the two 
m cities. .
• Stokes then showed newspaper arti- 
ri.1 cles that pointed out King had been in 
fdlCamden, Ala., which is-near Selma, 
• iiabout the same time that Ray was in 
igelma. '

loll. Ray said, in response, that he had s 
taken a wrong road after leaving New

^'Orleans and had decided to spent the 
SJnight in Camden because it had git 
r-dark. ' , il> ;
iii - In perhaps the most damaging evp *

1» dence offered, Stokes offered testimony 
nanda cleaner’s receipt that indicated 
’4hat Ray was in Atlanta at least until • 
"'April 3. The evidence contradicted Ray’s

sworn statement that he left Atlanta on 
x March 28 to drive to Memphis.
)?'■ One document that Stokes offered 
r* was a statement from a the owner of a 
rcVooming house in Atlanta that Ray had 
’."'given him a week’s rent in advance on,

March 31. In addition, Stokes showed the 
’."cleaner’s receipt indicating that articles 

of clothing had been left by an Eric Galt
.x^n April 1. I ’

'Ray has admitted picking up the 
->> Rothes the day after King was assaisi- 
-’nated and has said that he fled then to

nations Committee has submitted evi- - 
- dence that shows that James Earl Ray 

was in at least four cities at the same 
time as the Rev. Dr. Martin Luther King 
Jr. in the months prior to the killing.of 
King. '

Testifying under oath today, Ray 
denied that the evidence was any more 
than a.coincidence. The last city v.here 
(lie two were in together was Menjphis, 
‘.fenn., where King was assassinated

’ Anil 4,1968. 'L
H Ray, the confessed assassin of King,

I I ■ 1

icame under slow and detailed question­
ing in-an apparent attempt by commji- 
tee members to dissect a carefully pie- 
pared 40-page statement that he hid 
delivered Wednesday. ,

Ray appeared nervous at several 
- points in the questioning and his attor­

ney, Mark Lane, repeatedly objected to 
the way some of the questions were 
phrased.,

‘ Committee chairman Louis Stokes, 
D-Ohio, who did all of the questioning, 
submitted evidence that showed that

' Ray had been In Los Angeles. Seim.?, 
IAla., Atlanta and Memphis during the 

same time periods as King. Lengthy 
questioning by Stokes attempted to chal­
lenge accounts that Ray has given to the 

committee under oath and in newspaper 
f* id television interviews about his V sits \ 

those sites. . • ■ s
Stokes, at one point, asked Ray f he :

. id planned to go to Atlanta when hit left. 
Los Angeles in February 1968. Ray had ’ 
told the committee Wednesday that his 
original destination had been New Or­
leans but that he changed his plans when, 
en route there. :

After answering "no” today, Ray 
seemed shaken as Stokes introduced into 
evidence a change-of-address form filled 
out by Ray in Los Angeles and showing 
tAat his mail should be forwarded :»

• Atlanta general delivery. I :
I The form said the mail should be 

fife-warded until April 25. It was signed

• -* :. * 4'*-vv ■. - ? . ■ .■. 5
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r”Cahada. _______ _
<, Before‘H& could' respond to Stokes’ 

questions about the Atlanta-related evi-
| dence, the committee recessed for 
; lunch. . -
/

■' Trying to emphasisize the signifi- 
j cance of Ray being in Atlanta in early

April, Stokes read from the transcript of 
' a television interview with Ray in which

Ray said that such evidence would be 
* damaging.

"If I left Los Angeles planning to 
'return to the Deep South, then I will take 

* ■ responsibility for the King assassination 
i right now,” Ray said, in a “60 Minutes” 
f television interview. Ray told the com- 
• gmittee that he could not recall why he 
*, Imad made that assessment.

'’,4 Ray, who pleaded guilty to the mur­
. ■ Eer of King in March 1969, has contended 
£ since then that he did not commit the 

crime. /

I Wednesday’s testimony was the first 
time that he had given statements under 
oath about the assassination. During 

; that appearance, he said that he had not 
1 killed King and had been the victim of a 
• complicated plot that involved the mys- 
“ terious Raoul. He said that Raoul had 
; steered him to Memphis under the guise 
. of smuggling guns and that he had left 
i Raoul at the rooming house from where 
$King is believed to have been killed 
’ ^shortly before the shots were fired. Dur- 

mg his testimony today, Ray refused to 
, stray from his story about Raoul. But 
.’..Stokes said the committee had been

unable to find anyone who saw the pair 
together. . y

Stokes assailed Ray’s statement to 
the committee that his unfound and 
never fully identified accomplice- had 
never handled the .30-06 rifle that is be­
lieved to have been the weapon used to 
kill the Rev. Dr. Martin Luther King Jr. 
on April 4,1968. ■ ..

Ray said he had bought the weapon 
for a man named Raoul in Birmingham, 
Ala., for what he thought was a gun­
running scheme. Ray said he and Raoul 
had worked together for months, from 
Canada to Mexico, in various smuggling 
deals. ‘ _

Ray said that if he had killed King, 
his fingerprints never would have been 
found on the murder weapon.

“I would have wiped my fingerprints 
off the rifle if 1 knew it was going to be 
used in a serious crime,” Ray said. He 
insisted that even as a p^tty criminal he 
was too smart to leave his prints behind.

It was suggested that he did not have 
time to wipe his prints off the rifle be­
cause he was in a hurry to flee the scene 

jof the shooting. ;

i "Usually you do that (remove the 
’prints) beforehand — before the crime,” 
ilRay said. “There are several things yo>t 
can use to prevent your fingerprints 
from getting on the rifle. Every novic^ • 
knows enough to keep your fingerprint^ 
off a weapon if it’s going to be used for a.
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serious crime. ' *
“I used flesh-colored Band-Aids (to 

prevent fingerprints) in the past," he • 
said. $

//Ray’s fingerprints were found on the 
rifle when it was recovered near the 
Snooting scene. Ray contends he haff 
given it the day before to the man he 
knew only as “Raoul.”

' “When we think about the fact that 
Raoul’s fingerprints don’t exist on that 

• rifle at all, doesn't that indicate that 
Raoul doesn’t exist at all?” Ray was 

■ asked.
“It doesn’t to me,” Ray replied.
Ray admitted earlier today that he 

had given conflicting stories to House 
investigators, but said these “small 
errors” do not dispute his denial that he . 
shot King.

Ray said the initial testimony he gave 
to,committee staff members at Brushy 
Mountain Prisonin Tennessee was not

• based on a thorough review of the case.
“It was my intention to tell the

. truth,” Ray said. “I wanted to be as 
factual as possible because of the prob-

< lem of (my) credibility. There have been 
? some.small errors in details. Some con- 
} . fusion in dates.”
| Ray said in his opening testimony 
i Wednesday that he never shot King and 
• was several blocks away from the mur­

der scene having his car serviced at a 
(gas station at the time King was killed. 4 
p Ray told investigators in Tennessee’s 

t that he returned the first rifle to a sport/ 
®ng goods store and bought a second one

’ -w^ich Raoul inspected. But in his initiar 
testimony Wednesday, Ray said Raoul 

inspected the first rifle, but never ap­
proved the second one. f

• r’Where I had the problem was that: I 
thought I had purchased the second riile 
trie same day as the first,” he said. 
“When I saw government documents 
that I bought the second rifle the next

• day, I realized I had made an error.”
Ray had testified earlier that he 

drove from Birmingham to-Memphis, 
eave Raoul the rifle the day before King 

- was shot and after that never saw the 
|tun again. ' I
4 Stokes noted that Ray had told the 
committee’s staff in an earlier interview 
that Raoul had in fact handled the .30-05

’ rifle.’- ■ ........... 1 '

. . Ray conceded that he had said this.
' 5‘At first, at the staff-interview,* I
I" thought it was exchanged the same day, 
. ant! Raoul would have been there,” Ray 
, said. . o "

Ray’s faulty — if not selective X. 
. memory was attacked over, and over.

Why had Raoul never been found? Who
1 • could have seen them together? Why 

couldn’t Ray furnish more descriptive 
information about Raoul, such as his 
real name? *

1 Ray had no hard answers. “Possibly 
; a barmaid in Birmingham. Possibly a .
I waitress in Jim’s Grill in Memphis” had 
' seen him in Raoul’s company, he said, 
"i ’"But.he couldn’t be sure. And he men- 

.tioned no one in Montreal, where he al­
leged he had met the man. •

1 “Mr. Ray, I say to you, this cons 
inttee has reviewed every FBI docuj- 

<nient relative to this case, every other 
"investigative document, and nowhere

I thdre a reference to a man named 
Raoul,” Stokes said. *

To that, Ray replied only that per­
haps not all documents had been found 

t in the matter. • i
Stokes: “If we can’t find Raoul, we 

can’t help you very much, can we?”
Ray: “I think the only thing that

• could help me is a judge.”
Q: Don’t you think if we had more 

‘ information about Raoul, we might be 
) able to locate him?
1 A: If I had gone to trial in 1958, he 
. most likely would have testified against 

me anyhow. /
The proceedings were interrupted 

and delayed over and over when Ray's 
attor'hey, Mark Lane, a longtime postu- 
lator of conspiracy theories in the King ■ 
and John F. Kennedy assassinations, 
objected to the course of the questioning.

Lane repeatedly complained of not 
having transcripts and other documents - 
related to the interrogation. “This is not 
an investigation by (the late) Sen. Jo­
seph R.) McCarthy’s hearing,” he cried. 
"We demand the common courtesies due 
any defendant in a court of law.”

The panel accorded Lane the papers • 
he asked for, but Rep. Richardson Prey- 1 
er, D-N.C., the acting chairman, ap­
peared to be losing patience with Lane's 
tactics. “This is not a court of law," he 
said.j]“Your role as counsel is simply to 
advise your client of his constitutional 
rights.” J

But Lane pressed on, accusing t^e 
‘ committee of trickery and unfairness. 
- Preyer threatened to have him ejecte<j/if 
• he persisted. . '



■ - • - - ’• *,

STAR WITNESS: James Earl Ray (right) testifying before the his attorney, Mark Lane. Ray is serving a 99-year sentence for 1 
j House Assassinations Committee on. Wednesday,..Beside, him is, . the killing of the Rev. Dr. Martin Luther King. (UP! Telephoto) » 
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f
By DENNIS J. McCarthy f 
Globe-Democrat Staff Writer -

^WASHINGTON - James Ear^Ray.) 
gave details Wednesday about his 1967 
ekape from the Missouri State Peniten-
tiary and told how he obtained a pistol 
from a South St. Louisan known as the 
"Cat Man” after the breakout.

In a statement which he read to the 
House assassinations committee, Ray 
identified the man first as "Jack Gor- 
win” but later referred to him as “Jack. 
Gowrin.”

• He said Gonvin got the pistol for $200 
from “a fence in East St. Louis.”

Ray, the star witness in the commit­
tee’s hearings on the April'4, 1968, 
assassination of the Rev. Dr. Martin 

. Luther King Jr., gave this account of his 
escape from the penitentiary in Jefferson 
City:' f,
.^'SEVERAL DAYS prior to the escape, 
I fashioned a board approximately 3x4 
fe?t which would fit inside a box used to 
transport bread outside the prison.”

He said that earlier he had used a 
hammer and nails to punch holes in the 
box.
“On April 23, 1967, 1 entered the prison 

kitchen early — I worked afternoons — 
at approximately 8 a.m.”

Later, he said, he got into the box and 
. covered himself with the board he had 

prepared. Then another prisoner filled 
the box with bread and the box was 
placed on a truck, he said.

Ray said the truck was stopped at the 
prison security gate and a guard looked 
in the box but “all he would see was 
bread.”

“AFTER PASSING through the prison 8gate, I got out of the box. After the truck 1 
crossed the Missouri River bridge near |
tile prison farm, it stopped before ’ 
turning into a road leading to the farm. u- 
When the truck stopped, I disembarked.”

^tay said he spent the night in a f!>nk ■ 
dr he found on a rural road. I

At this time, he said, he had with him 
seyeral candy bars, some bread he Bad 
taken from the truck, $250 in cash, a 
radio and a Social Security car in the 
name of John L. Rayns.

He said he began walking the next 
night. His shoes finally fell off and he 
“had to make a forcible entry into a 
store to obtain another pair,” he said.

Ray said he was heading in the general 
djrection of Kansas City, but on the ijxth 
dity after his escape, he hopped a freight 
train to St. Louis. I;

•JI made my way to South St. Louif, to 
the residence of an individual who called

(himself ‘Cat Man’ (Jack Gonvin),” Ray 
(Continued. 6 .
jl HE SAID GORWIN wasn’t at home, so 
Qe took taxis to East St. Louis anU 
Edwardsville and then a bus to Chicago. 
He arrived in Chicago April 30 and 
worked there for two months as a 
dishwasher, Ray said.

He said he bought a car and wound up 
; on June 27 in East St. Louis where he 

stayed in a rundown hotel.
Ray had been sentenced to 20 years in ' 

the penitentiary after being convicte^ of 
Sirst-degree robbery in December 195) in 
connection with a $191 holdup of a 
Kroger store at 3417 Ohio Ave. inrSt. 
Louis on Oct. 10 that year.

• ?
., v Ray also was convicted Aug. 7,1959,'rt 

4robbery of Vincent's IGA Food Markets' 
11102 Park Ave., St. Louis. A seven-year) 
Sentence for that robbery was to ru ?. 
simultaneously with the 20-year term. y

RAY, ONE OF 10 children, was born 
March 10,1928, in Alton, 111

Probation records show that his family 
moved several times during his early 
years, first to Quincy,.HL, and then to, 
Ewing. Mo. He quit school after the ninth

* grade. .
| Ray joined the U.S. Army in 1946 and 
spent much of his service in West; 
i^ermany. In 1948 he was discharged' 
because of "ineptness and lack of adapt-/ 
Ability to military service.” a
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■. Judge issues order—
to protect Ray

From Globe-Democrat 
. - News Services

’ WASHINGTON - A court order to ■ 
protect James Earl Ray, the convicted 

. killer of Dr. Martin Luther King Jr., 
from prison abuse while he is waiting to 
testify at sessions of the House assassi­
nations committee was issued Wednes­
day, his attorney said.

■ Earlier the attorney, Mark Lane, had 
accused guards at the Federal Correc­
tional Institution at Petersburg, Va., of 
beating Ray Monday night and putting 
him-in a tiny punishment cell where 
lights burned 24 hours a day.

.•'The lights will be out in Ray’s cell 
tonight so he can sleep,” Lane said after 
he won an order from U.S. District - 
Judge William B. Bryant here for Ray 
"to be taken out of the hands of prison ' 
officials and put in the' hands of U.S. 
marshals." ■

LANE SAID government lawyers 
had opposed issuance of the order. 

. U.S. Marshal J. Jerome Bullock, in 
charge of holding Ray for the. House 
'Committee testimony, said his under­
standing was that three marshals will 

. now have to watch Ray themselves rath- ’ 
er than leave him under the care of pris- 

’ on officials.
Bullock said this did not necessarily 

mean that Ray would have to be trans­
ferred from the Petersburg prison — 
only that marshals must watch him di­
rectly whether he is kept there or some­
where else.

■ Ray was taken to the federal prison 
from Brushy Mountain State Prison in 
Petros, Tenn., where he is serving a 99- 
year sentence for the slaying of Dr. King 
oh April 4, 1958, plus an additional one- 
to two-year term for escape.

LANE SAID RAY told him that he 
was beaten at the Petersburg prison,. 

, where he is being held under the name! 
"Michael Brewer,!’ because he objected it 
to being photographed. >1

. Ray balked at being photographed $ 
[because he was wearing old clothes at 

the time and didn’t want photos of him to 
be "sold to the press,” Lane said.
. The attorney said that when someone 

" tried to take a picture, Ray jumped to

f u‘

Mark Lane
Ray's.attorney

his feet and two prison guards grabbed 
him.

“One gave him a rabbit punch in the 
back of the neck and another ripped his 
shirt,” Lane said.

The attorney said a federal marshal 
pulled both guards away.

Lane quoted Ray as saying he had not 
eaten in 24 hours because he feared that 
officials would put something in his food 
“to deter the function of his mind” in 
advance of his public testimony Wednes­
day before the House committee.

THE ATTORNEY SAID Ray also 
told him that he couldn’t sleep because 
of the burning lights in his cell and a 
headache from being punched.

Bullock denied that Ray had been 
beaten. He said Ray resisted a routine 
fingerprinting procedure and marshals 
insisted that he must submit to it.

But there was no scuffling or beatir/g 
• during the incident, Bullock said. /

Michael Aun, a spokesman for jhe 
federal Bureau of Prisons,, denied that 

- Ray had been injured. Aun said an offi- 
" cer was kicked and another elbowed in 

the mouth during a struggle with Ray.
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James Earl Ray takes the oath before the House assassinations 
committee Wednesday. i

—AP Wirephoto

Ray blames guilty plea 
on pressure from lawyer

By DENNIS J. MCCARTHY 
.Globe-Democrat Staff Writer

WASHINGTON — Convicted assassin 
James Earl Ray swore Wednesday that 
if he had been given a trial, he would 
have testified that “I did not shoot 
Martin Luther King Jr.”

Ray told the House assassinations 
committee that he “could have offered 
conclusive proof in support of the deni­
al."

He is serving a 99-year prison sentence 
in Tennessee for the slaying of Dr. King

Ray’s Missouri escape. . .J3A

April 4, 1968, in Memphis. Three days 
f after entering a guilty plea in 1969. Ray 
A recanted — but h>s statement before the 
'committee was the first time he had'-
Outlined his case publicly under oath.
“In respect to the guilty plea ... it is 

not a difficult matter for an attorney to 
maneuver his client into a guilty plea

... especially when the attorney has the 
active cooperation of the judge and 
prosecutor," Ray testified as eight feder- 
r! marshals stood around him.

The 50-year-old Ray, in a soft Southern 
staccato, spent more than an hour 
reading a 38-page prepared statement in 
which he declared his innocence in the 
shooting of Dr. King, but admitted his 
guilt in a series of other crimes including 
robberies and smuggling.

HE OFFERED AS conclusive proof of 
innocence his oft-repeated declaration 
that he was at a service station in 
Memphis, having a tire repaired, at the 
time Dr. King was gunned down on a 
balcony in front of Room 306 at the 
Lorraine Motel.

Ray hinted in his statement that a man 
he identified as “Raoul” may have been 
the killer of Dr. King, an allegation he 
has made before.

He said he and Raoul met in a tavern 
in Montreal in July 1967, about three
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months after Ray escaped from the 
■ Missouri State Penitentiary in Jefferson 

City, where he was serving a 20-year 
’ sentence for first-degree robbery. 

> Ray said Raoul indicated he could 
obtain papers for Ray to leave Canada 

, for Europe or Africa. But first, Ray said, 
Raoul asked for his help in smuggling 

: “certain items” of contraband which 
Ray did not specify.

He said that he and Raoul smuggled 
contraband, from Canada into the United 
States, and from the United States into 

• Mexico.
RAY SAID THAT early in 1968, Raoul 

told him to buy a rifle as a sample for a 
gun-running operation into Mexico, and 
that he bought a rifle in Birmingham, 

-.Ala.
• This rifle, Ray testified, was later 
exchanged by him for a 30.06 Remington 
rifle identified by authorities as the 
ifiurder weapon. . .

' !l Ray said he and Raoul met in Mem- 
• aphis the day before the assassination, 
dfand that Raoul took the rifle — saying he 

■ 'wanted to show it to possible Mexican 
customers.

That was the last time he saw the rifle, 
. Ray testified.

He said Raoul instructed him to rent a 
room at 422*4 S- Main St., the rooming 
house from which Ray is accused of 
shooting Dr. King.

Raoul was to meet him there at 3 or 4 
, p.m. April 4, Ray said.

RAY SAID HE RENTED the room and 
:Raoul arrived sometime after 4 p.m. 
April 4. -

, He said Raoul sent him to buy a pair of 
binoculars the possible customers want- 

■ ed to see and that he had a sandwich in a 
restaurant, leaving for the service sta- 

.. tion about 5:40 p.m. for the tire repair.
> Dr.-King was assassinated at 6:03 p.m. 
Aby a shot from the rifle fired from a 
Abathroom window about 20 feet from the 
pom which Ray had rented, according 

r to the FBI and Memphis police.

Ray said his first lawyer, Arthur J. • 
Hanes Sr., “had me enter into a series of 
literary contracts with him and William 
Brford Huie ... in order, ,Mr. Hanes* 
said, to finance a jury trial...” 1

In November 1968, Ray said, his ; 
brother, Jerry W. Ray, visited hint in' 
prison and told him that Huie had? 
offered $12,000 “if I would not take the | 
witness stand.” "•

Ray quoted Huie’ as saying any trial" 
testimony (by Ray) would “destroy the 
literary value of the book” on the King 
slaying which Huie was writing at the 
time.

“Consequently,” Ray said, “when Per­
cy Foreman, a member of the Texas bar, 
appeared at the Memphis jail a few days 
later and visited me, I agreed with Mr. 
Foreman’s suggestion that I fire Mr.-. 
Hanes and hire Foreman."
t Ray said Foreman “then promised me, 
and later the trial judge, that if I 
(retained him in the case, he (Foreman) 
itvould not become involved with Huie.”

This promise, Ray said, was of a j 
•w>“short duration.” ;

IN JANUARY 1969, Ray continued, , 
Foreman gave him a $5,000 check from1- 
Huie for endorsement and told Ray he 
needed the money to hire a lawyer to 
assist him.

Ray said that in February 1969, Fore­
man got another $5,000 check from Huie.
“Thistime,” Ray said, "he did not 

bother to have me endorse it. He just 
forged my name to it and cashed it in 
complicity with Planter’s Bank of Mem­
phis.”

Ray said that “after collecting all the 
money that was available from Huie (the 
$10,000), attorney Foreman then com­
menced on Feb. 13, 1969, maneuvering
me into a guilty plea.”

He said that among Foreman’s argu4 
rnents was one that “it would in some 
manner be in my financial interest to- 
plead guilty as charged.” ®

Another argument used by Foreman, 
Ray said, was that “the trial judge (W.

• . _y_ * *_ _______ 5“_________TL
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’ g Preston Battle) wanted a guilty plea 

because he was concerned that blacks
1 might bum the town down.”
V RAY SAID FOREMAN'also told him 

\/that Ray’s brother Jerry might be’ 
’. arrested "tinder some type of conspiracy 
' .charge.” .

‘ Ray also said Foreman told him the 
FBI ‘.‘.would most likely arrest my 
father, George Ray, who was then near 

’ 70 years of age, and have him returned? 
' to the Iowa, state prison wherein he hadi 
r « escaped in the 1920s. J

"j *”.. Foreman convinced me.he would 
■ 1 ‘throw’, the case if I managed to force

■ him to trial." ...

Ray wore a blue-and-tan plaid sport 
jacket, shirt and tie, and tan slacks in 
his appearance before the assassinations 
committee.

Wednesday’s hearing had been.sched-, 
tiled to end at noon, but it was announced’ 
that it would continue until 5 p.m. After 
a recess, Mark Lane, attorney for Ray, ■ 
requested that the hearing not continue, 
because Ray had been forced to sleep 
with lights on in his cell and his hands 
were shaking, “something he never, 
does.” * ’

Lane’s request was granted and the» 
hearing was recessed until Thursday 
morning. _ J-
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Was Beaten By Prison Guards
Compiled Fnm Newt ferrlctt

WASHINGTON—James Earl Ray’s lawyer charged 
today that federal prison officials and guards beat his 
client and put him in a hot, tiny punishment cell with 
the lights on 24 hours a day.

Attorney Mark Lane said the incident occurred 
Monday night at a federal penitentiary some distance 
from Washington. A spokesman for the U.S. Bureau of 
Prisons acknowledged a struggle had taken place and 
said the lighting problem had been solved, but denied 
that Ray had been injured. '

Ray, who is serving a 99-year state prison term in 
Tennessee for the slaying of civil rights leader Martin 
Luther King Jr. in 1968 and an additional 1- to 2-year 
term for escape, testified today before the House assas­
sinations committee under high security.

Lane said in an interview that he visited Ray at the 
prison Tuesday night and that he was “pale and shak­
ing and looked haggard, as if he had not slept at all." 

1 Lane said Ray told him that prison officials and 
[guards had punched him in the back of the neck, 
knocked him to the ground and tore his shirt when he 
lobjected to being photographed, then put him in the 
cell.

He said Ray also reported that he had not eaten in 24

hours because he feared that officials would put some­
thing in his food “to deter the function of his mind” at 
the hearing. He said Ray told him he could not sleep 
because of the lights and suffered a headache from 
being punched.

Lane said that a Memphis attorney would file a writ 
of habeus corpus today to have Ray removed from the 
federal prison cell where he is being held.

The writ, he said, will charge that Ray “is being held 
in a punitive, solitary confinement cell with lights on 
him 24 hours a day. Lane said the writwould also con­
tend that “the temperature in the cell seemed to be 
excess of 90 degrees.”

Lane said U.S. marshals had told Ray he would not 
have to be photographed but prison officials did so 
anyway and Ray objected.

Michael Aun, a spokesman for the Bureau of Pris­
ons, denied that Ray was injured. He said that one offi- 

3 cer had been kicked and another elbowed in the mouth 
' during the struggle. j

The identity of the prison where Ray is being held 
। has not been disclosed. That prison has a policy of ph(>- 
- tographing and fingerprinting all inmates with a hist^

ry of escape, but the processing of Ray was halted after 
the scuffle, Aun said. , ,
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ST. LOUIS 
POST-DISPATCH

ByGERALD M. BOYD 
and PAUL WAGMAN 

Of the Post-Dispatch Staff ;

t »» WASHINGTON - Convicted assassin
J James Earl Ray has .told a House 
* committee that he did not kill the Rev. 
< Dr. Martin Luther King and that he was 
j the victim of a complicated web involv- 
< ing a mysterious man who apparently 

framed Ray. j?
»i Tn his first public statement on the 
ij case, Ray today recanted his March 11)69 
j' guilty plea at a public hearing of Ijie

House Select Committee on Assassina- 
lions. . a
I He said he had been pressed into 
pleading guilty by two attorneys whil 
represented him, including one who sailj 
that he would not present an adequate 
defense if Ray pleaded not guilty.

Following closely a prepared state­
ment for more than an hour, Ray care- 
hSly laid open a complicated scenario 
that began when he escaped from the 
Missouri Penitentiary in Jefferson City 

■ inlApril 1967 and ended with his guiljy 
plea2years later. •’ i

LAWYER SAYS Ray was beatenby
prison officials 
15A

and guards. P^ge s

J
During that period, he said, he had 

assumed several false identities, trav­
eled to Canada, Mexico and several U.S. 
cities, and had met a mysteriouss figure, 
r^med Raoul who hired him for several1 
illegal activities. It was Raoul who ulti- 
n^tely led him to Memphis on April 3 
uiper the guise of accompanying him on 
a gun-purchasing mission, . J*

In implicating the Raoul character ifi 
li the assassination plot, Ray said he hail 

' ' tl left Raoul in a rundown boarding house 
" jj in Memphis. The house is in back of t& 

Lorraine Motel, where King was assassi­
nated.

Ray said that he had gone to dinner, ‘ 
leaving Raoul in a room he had rented, 
and that when he returned he noticed 

$ scores of policemen in the area. Fleeing 
H in a late-model white Mustang, Ray sail', 
the had heard about an hour later that 
iKing had been shot and that police weri! 
booking for a man driving a car simildi 

ttfhis. 1 j. |
That was his first knowledge of tl|e 

assassination attempt on the prominent 
tiack civil rights leader, who was killed 
on April 4,1968, Ray said. '

Ray,-who was dressed in a blue and 
brown plaid jacket, testified under un­
usually tight security. He was accompa­
nied by his attorney, Mark Lane.
i In a surprise . development, the 

committee adjourned its hearing, sched- . 
u ed to run all afternoon, shortly after . 
Itlnch. The hearing had recessed far 

i _ lunch with Ray starting to answer que>J-..

e^ns from committee members, af^sr 
his prepared statement. b

■I The adjournment-came after Laue 
complained that Ray was tired and had 
not had any sleep over the last 48 hours. 
At an impromptu press conference at 
lunch, Lane said that federal marshals 
had kept lights on in Ray’s cell whilj: he 
wifs being kept at Memphis (on his way 
to:Washington) and Ray had beeniun- 

■ ab|e to sleep. . ,
‘Originally, Ray had been scheduled •

Date:
Edition: 
Author: 
Editor:, 
Title:

8/16/78
*** Final

HSCA

Character:
or

Classification: SL 62-5097 
Submitting Office: St. Louis

I I Being Investigated ’

SEARCHED___- INDEXED
SES: liZiD

AUG 1 $1978
Ekh—i*.



—, - " ■ ■ ■“ y"
= (0 testify* until 5 p.m. The committee 

held a quick meeting and decided to 
j adjourn.
I ’ "We didn’t want it to be said that he 

(Ray) was not fresh and able to testify,” 
said Rep. Walter E. Fauntroy, D.-Dis- ■ 
trict of Columbia.

Ray is scheduled to continue his testi- . 
•/mony tomorrow and Friday.
’- ; Among the statements made by Ray 

'■ ’this morning in his prepared text were:

— That he had escaped from the 
Missouri prison alone and without the 
help of anyone outside. Ray said he had 

. hidden in a bread box and had left the 
» prison in a truck that was making a de- 
' livery.

— That he had $250 in cash when he 
j . escaped, and that after stopping briefly 
: in St. Louis he had gone to Chicago 
? where he worked as a dishwasher for 
3 several months.
3 — That he purchased a car and drove
y to Canada from Chicago, staying in 
• Montreal. It was in Montreal that he 

first met Raoul, who indicated that he 
could obtain for Ray illegal passport

. documments in return for Ray engaging
• in smuggling activities for him.

• — That the subsequent association 
with Raoul included meetings in several 
U.S. cities including Atlanta, Binning, 
ham and New Orleans. The final meet-

’ ing, Ray said, took place in Memphis the 
; day before King was killed.

■ _Ray, who read rapidly from the pre­
pared statement, seemed to embrace a 
conspiracy theory behind King’s assassi-

. nation, in which he said he had no part.

. He said that Raoul had paid him to pur- 
■ chase a high-powered rifle in Birming- 
\ ham, supposedly to show some “par­

ties” in New Orleans who were interest- ’ 
’ ed in gun smuggling.
7 ; Ray said after buying the rifle, he 
• gave it to Raoul and never saw it again.

Ray’s fingerprints were found on a high- 
. powered rifle, which is believed to have 
: bejn the murder weapon.
•• pay offered explanations for several 
oth^r elements that seemed to implicate

। . ' - ... , .
Erwi-—.r..............— i——...........— ............

him in the assassination. He said, f3r . 
example, that Raoul had asked him to 
buy a pair of binoculars on the day as­
sassination, and also had him register 
under a fictitious name at the rundown 
boarding house.

A Ray fingerprint was also found on 
the binoculars, and a man at the board­
ing house identified Ray as having fled 
from the house shortly after King was 
shot. Ray said he had left several, per­
sonal items, including a blanket, in the 
rooming house with Raoul when he left . 
for dinner.

Several black civil rights leaders and 
persons close to Ray who have sought a 
new trial have contended that Ray could 
not have fled from Memphis and jour­
neyed to Canada, England and Lisbon 
without outside help. His escape has 
given rise to the possibility of a conspir­
acy. • t

But during his testimony, Ray denied 
having any assistance in his escape. He 
said after leaving Memphis he went to 
Atlanta, where he boarded a bus for 
Detroit. He then took another bus to ■ 
Toronto, where on his own and using n 
false identity, he managed to obtain t . 
Canadian passport. 1 •

The passport, he said, enabled him tp 
fly to London and later to Lisbon. He, 
unsuccessfully sought to journey to. 
Rhodesia, but could not obtain the neces­
sary visa. '

At that point, Ray said, he returned 
to London, where he was arrested.

Ray, during the 90 minutes of his tes­
timony, attempted to explain why he 
had pleaded guilty by harshly criticizing 
his first two lawyers.

After his arrest in London, he had 
retained Arthur Haynes of Birmingham, 
but before his scheduled trial date he 
dismissed Haynes and retained Percy 
Foreman of Houston, Texas. Haynes and 
Foreman, Ray said, were involved in a 
contract with a writer who was doing a 
book on the King assassination. Ray said 
both lawyers had told him that a guilt r 
plea was desirable for the book. '

Ray said that Foreman had told him



that the press already had convicted 
him'and that the government had a wit- 

. ness it had bribed who would say that 
Ray had been seen leaving the boarding 
house after the shot was fired.

• Foreman argued also, Ray said, that 
■. unless he pleaded guilty, Ray’s brother, 

Jerry, would be arrested on a conspira­
cy charge, and his father, George, would 
have to return to prison. Ray’s father, 
who Ray said was 70 at the time, had 
escaped from an Iowa prison in 1930.

The testimony began in a verbal 
exchange between Ray’s lawyer. Lane, 

* and several committee members. Lane 
has accused the committee of trying to 

, present evidence that would show Ray 
• guilty of the crime in an effort to cover 

up involvement by the Federal Bureau
. iif Investigation.

. ‘I Lane said that Ray had been beaten 
iiy federal marshals before leaving 
Memphis for Washington yesterday. A 
committee member, however, said such 
charges were out of order and were not

* _ related to Ray’s testimony.
. ‘ During his testimony, Ray said sever­

al times that he thought the FBI had 
arranged King's assassination. He of­
fered no evidence, however/ , 
tn another development, Lane, con­

tinued his attacks Tuesday on the HOuse 
committee, calling for the disbarment of . 
its general counsel, G. Robert Blakey, 
and of its deputy counsel, Michael 
Eberhardt.

Lane told reporters that Blakey, ’ 
Eberhardt and Conrad Baetz, a staff 
investigator who is based in Madison- 
County, III., had “suborned perjury, 
criminally received stolen property, * 
monitored and tape-recorded telephone 

'conversations and violated their own 
■ rules.... ” '•

The charges were similar to those 
Lane made recently in St, Louis at a 
news conference with Oliver Patterson, * 
a Black Jack, Mo., man who says that he

. informed on Jerry Ray, a brother of 
Ray, for the committee. Patterson alleg- * 
t|s that he secretly tape-recorded tele­
phone conversations with Jerry Ray,

stole some letters sent to Jerry Ray by 
James Earl Ray, and even stole strands 
of Jerry Ray’s hair—all at the behest of 
Baetz.

The allegations prompted Blakey to 
. begin an investigation. Last week, he 

announced that the preliminary finding 
was that committee staff had done noth­
ing illegal.
j. But Lane said Tuesday that the 
committee had not checked with the 
persons making the allegations — Pat­
terson, himself or Susan Wadsworth, a 
Florissant woman who says she partici­
pated with Patterson in some of his ac­
tivities. Therefore, Lane said he was 
mystified by the clean bill of health. In 
addition, Patterson said Tuesday he had 
taken — and passed — a polygraph test 
on all his statements. He said he h/fd 
requested the test last week of Chris 
Gugas, whom he identified as fornfer 
head of the american Polygraph Associ­
ation. ’ ......
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'HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA) . •

RE ST. LOUTS TELETYPE TO BUREAU, AUGUST 8, 1978, AND BUREAU 

TELEPHONE CALL FROM SA TRON- W. BREKKE TO ST. LOUIS, AUGUST 14, 

1978.

IN REFERENCED TELEPHONE call. st. louis was advised that based 
9N A FOFA REQUEST, HOWARD C. KENNEDY'S MEMORANDUM DATED MARCH 19, 

1974, AT ST. LOVESJ MO., WAS DISSEMINATED WITH PORTIONS DELETED. 

ALSO, THAT PAGE TWO OF THE MEMORANDUM REFERRING TO OK NOVELTY AND 

^’SNITCH" HAD BEEN DELETED IN ITS ENTIRETY.

TO DETERMINE EXACTLY WHAT OTIS KING GREIF, JR. SAW IN THE 

POSSESSION OR RUSSELL B.YERS ON AUGUST 7, 1978 , ST. LOUIS 

RECONTACTED GREIF ON AUGUST 15,.’1978. GREIF STATED THAT BYERS HAD 

SEVERAL PAGES OF MATERIAL. GREIF ONLY READ THE PART OF THE
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MATERIAL WHICH CONCERNED BYERS BEING DESCRIBED AS TREACHEROUS.

GREIF SAID THAT HE CGREIF) HAD BEEN ASKED BY BYERS ABOUT RICH 

O’HARA SEVERAL YEARS AGO, BUT HE HAD NOT SEEN ANY REFERENCE ABOUT 

THAT IN THE MATERIAL IN BYERS’ POSSESSION. GREIF SAID THAT HE DID 

NOT SEE ANY REFERENCE TO OK NOVELTY OR "SNITCH” IN THE MATERIAL. 

GREIF SAID HE WOULD CONTACT THE. FBI SHOULD BYERS CONTACT HIM 

again.
ST. LOURS 'FURTHER DETERMINED THAT NO DISSEMINATION WAS MADE 

BY THE ST. LOUIS OFFICE UNDER A FOIA REQUEST CONCERNING THE 

KENNEDY MEMORANDUM, MARCH 19,. 1974.

BT

Approved: _______________________ Transmitted ,------------------ —------------------  
(Number) (Time)

-Per___________ -——
FBt/DOJ
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From Globe-Democrat 
. News Services

‘ . WASHINGTON - How much does 
James Earl Ray really know about the 
events leading up to and away from a 
moment of violence in Memphis April 4, 
1S68? And will he talk?

; Those are the most tantalizing ques­
tions among many that will be on the • 
minds of congressional investigators 
Wednesday when Ray is scheduled to 
testify in public for the first time about 
the 19-year-old murder of the Rev. Dr. 
Martin Luther King Jr,
1 IN IS«9, RAY pleaded guilty to the 

, murder and is serving a 99-year term at 
f the Brushy Mountain Penitentiary in 
I .Tennessee. But he was brought to Wash- 
I ingtonunder heavy guard for his public 
* appearance before the House Select

Committee on Assassinations.
• It is possible, however, that Ray’s

• testimony, which is scheduled for three 
days, will be cut short. Since his plea of 
guilty, Ray has been insisting on his 

‘.innocence and has been struggling des- 
;perately to reopen his case and obtain a 
new trial.

If Ray chooses only to make a state- 
jnent defending himself and declines to 
answer the detailed questions commit­
tee members have prepared, staffers 
'have indicated he many not be permit­
ted to testify.
L ■ Tuesday, a criminal pathologist told 
the House committee that medical evi- 
-dence cannot determine precisely where 
.’the. shot that killed Dr. King was fired 
;from.
.. Dr. Michael Baden, a prominent 

« 'pathologist who examined medical re- 
\ cords in the King case for the assassina- 
\ tions committee, testified in public hear- 
\ jngs on the assassination that, based'on 

his findings, the assassin might have 
.shot from one of two places.

ONE LOCATION IS the second-fllor 
iathroom of a rooming house in Mem- 
’phis across the street from the motel 
balcony where Dr. King was standing 
when he was killed by a single rifle shot. 
The other is a bushy area about 10 feet 
.from the rooming house.
; Ray was in the rooming house bath­
-room at the time of the shooting, accord­
ing to witnesses. Most law enforcement 
officials who worked on the case have 
concluded that the fatal shot came from 
there.
- But Ray has now recanted his confes-
Sion, and his attorney, Mark Lane, has 

(• suggested that the shot might have com^ 
< from the bushy area. Baden’s testimony 

•’ leaves open that possibility.
«?.•1 ■ Accordingly. Lane was elated at the 

end of Tuesday’s hearing, where Baden 
was the only witness. “They’ve given 
away their whole case," Lane told its 
porters. “They can’t prove that the shot 
came from the bathroom.”

Some members of the committee and
Ithe committee’s counsel, G. Robert . 
Blakey, urged reporters after the ses?” 
sion not to emphasize the uncertainty 
t|.bout the source of the fatal shot. "We’W 

• nave more evidence proving this camt» 
from the (bathroom) window later on," 
Sipid Rep. Samuel Devine, R-Ohio.

■■ «■

a SUCH EVIDENCE apparently will • 
not be forthcoming for at least thifse 
months. Under the committee’s sched- 

I qle, the King hearings will run through 
. this week and then be reconvened ih

mid-November.
Testimony for the remainder of this 

week should raise further questions 
about the case because the only sched­
uled witness is Ray. In Ray’s testimony,i- 
4'hich will be televised beginning aC 8 
a.m. St. Louis time Wednesday on public 

! broadcasting, the convicted assassin^ 
..expected to argue that he was framed, j

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
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f^Ray has submitted a long statement 
' .to the committee for its approval. And 
I feme, who has made a career out if

investigating the murders of Dr. Kinr. .
1 and President Kennedy, is insisting tha’^ 

tile committee has been trying to diy 
credit Ray and that Ray should be free

• to testify however he chooses.
. However, Rep. Harold Ford, a 
• committee Democrat who represents 

. ’the Memphis district in which Dr. King 
i was killed, said Tuesday that he expects

.•Ray to testify extensively “no matter
» what Lane says.” • .

- Ford added, "It will be hard to keep 
' Ray from talking for the whole three 

days." .
: BUT THE QUESTION is whether 
. Ray, who has-been interviewed for'26 
; hours by the committee, staff, will say 
• anything new.

Ever since Ray pleaded guilty and 
stepped his own trial, many have been 
ptrsuaded that he was protecting others ■ 
wlio conspired to murder Dr. King. Th?, 
skeptics, including former King associ­
ates, suspect that the FBI may have hat!

• a hand in the conspiracy.
. Ray, has told writers and investiga- 

■ tors he didn’t fire the shot that killed Dr.
* King, but was framed and used as patsy 

by. the conspirators. But aside from the
.-.name “Raoul,” whom Ray has said 
, helped him in the purchase of the rifle 
, and in his escape, he has refused to . 
I name those who framed him.
” . The most important question Is 

whether Ray will supply the names or
>• details that could lead to the conspira­

tors —if they exist at all.
J . RAY HAS WRITTEN to Dr. King’s
• closest friend, Dr. Ralph D. Abernathy, 
. offering to give him the names of those 

who helped and financed his escape- 
from Memphis and his flight to Canady ■

. Portugal and London, where he wa'i 
■.arrested. ■ | -j
V Ford said the committee would not 
'^bargain with Ray, but would consider 
• we possibility of helping him get a trial 
• iX during his testimony, he names those 
•‘Whohelped him. _---------
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f ' By PAUL WAGMAN
/ Of the Post-Dispatch Staff

j WASHINGTON—The shot that killed 
the Rev. Dr. Martin Luther King could 

I have been fired from a bathroom win­
dow of a rooming house across the street 
from King’s motel or from a bushy area 
in a yard behind the house, a pathologist 
told the House Select Committee on

‘ Assassinations today.
Dr. Michael M. Baden, the patholo­

gist, said there were no medical tests 
which would be precise enough to rule 
out either site.

The bathroom window has been cited 
by prosecutors of James Earl Ray,- 
King’s convicted assassin, as the site 
from which Ray was alleged to have 
shot King as he stood on the second-floor 
balcony of the Lorraine Motel in Mem- 

. phis, Tenn., on April 4,1968.
However, according to some other 

theories that have arisen about the 
' , murder, the fatal shot was fired by 

someone other than Ray from the back 
; yard of the rooming house.

In another development, Mark Lane, 
. Ray’s attorney, raised new questions 
. about the Assassination Committee’s 
• investigatory techniques. Lane said he 

had evidence that a St. Louis-area man 
had been paid by two committee investi- s 

; a gators to lie to Jerry Ray, James Earl | 
Ray’s brother, and to another man in an 
effort to learn how they would respond | 

. to a subpoena from the committee. ' 
, •* Lane said the St. Louis-area man had
* • ... < . •• as.-wv-a'

. been instructed by investigators Conrad 
Baetz, a former Madison County, Ill., j 
sheriff’s deputy, and Melvin Waxman to 
tell Ray and the other man that he had 
been subpoenaed and that they would 
probably be subpoenaed, too. Lane said • 
the man flew to Atlanta to meet with the 
pair and to learn whether they would 
plead the Fifth Amendment, who their 
lawyers were, and other information. '

Lane, also an author, showed a re- * 
porter a copy of a check written to the s 
St. Louis man which carried the identifi- ’
cation “U.S. House of Representatives." 
Lane showed the reporter the check only » 
on the condition that the man's name not . 
be disclosed. He said that the man did ',
not want publicity.

The check was for $69. Lane said the 
man was paid $50 plus $19 expenses.

Earlier this month, Lane created a 
small uproar when at a St. Louis press 
conference he and Oliver Patterson of 
Black Jack accused the committee of 
commissioning Patterson to spy on Jer­
ry Ray. The alleged spying included 

- -alleged illegal taping of telephone con­
versations.

The allegations led to an investiga­
tion by the Assassinations Committee. 
Last week, chief counsel G. Robert Bla­
key reported that "on the strength of a 
preliminary investigation the committee 
categorically denies each and every

i

allegation of wrongdoing.” «
Today, Lane said he was mystified by- f 

■ - ■ r £
Illakey’s statement, because, he said, 

! (he committee had never interviewed 
.Inv of the people making the allega­
tions: himself, Patterson or Susan 
Wadsworth, an alleged participant in 

’ some of the improper activities.
Today’s testimony by Dr. Baden 

, came in the second day of the commit­
tee’s public hearings into King's death. 
Sarnes Earl Ray is scheduled to testify 
omorrow. Ray arrived in Washington 

: Monday night under tight security fropa} 
©rushy Mountain, Tenn., StateJPrison.
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| rifle shot which entered his right cheek 
I ai wut an inch from his mouth.

* | The bullet then passed through King’s
' right jaw and exited from his body be- 

। fore re-entering it on the right side of his 
* neck. Then it passed through the neck 
« before lodging on his left side near the

• collar-bone.
s »

. The high-velocity rifle blast fractured 
-the civil rights leader’s jaw, two verte­
brae and two ribs. It also did major 
damage to the spinal cord and large 
blood vessels, including the carotid arte­
ry, which brings blood to the brain.

Death, Baden said, resulted from the 
injuries to the blood vessels and the 
spinal cord.

Baden said that he had' been im­
pressed with th^ “vigorous medical at­
tention” that King received after reach­
ing St. Joseph’s Hospital emergency 
room. He did not testify about the ambu­
lance care.

He said King’s heart was still beating 
when he arrived at the hospital at 6:15 

tp.m. But that King’s brain had already 
been “irreparably damaged." , 

1 The pulse stopped within minutes, but 
^aden said physicians continued to work 
on King until 7:04 p.m., when they pro­
nounced him dead.

■ Baden, cnief medical examiner for 
New York City, was one of three pathol­
ogists picked by the committee to an­
swer a variety of questions. Among 
them was whether King received proper 
"medical care in the ambulance and in 
the hospital emergency room, and 
whether the bullet wound could be used 
to determine the origin of the fatal shot.

The other pathologists, Dr. John I. 
Coe, chief medical examiner of Henne­
pin County, Minn., and Dr. Joseph H. 
Davis, chief medical examiner of Dade 
"County, Fla., did not testify. Baden said 
there were no disagreements among 
them.

,i Illustrating his testimony with draw­
ings 'and photographs, Baden said that 
Kijig had been killed by a single 30.0^ “
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By GERALD M. BOYD
A Washington Correspondent s , ..

of the PostDispatch II

WASHINGTON — The staff director of thtj House 
. Select Committee on Assassinations has denied a charge 

that a committee investigator used illegal methods in 
attempting to gain information for the committee’s 
inquiry into the assassination of the'Rev. Dr. Martin 
Luther King Jr.

But director G. Robert Blakey confirmed that Oliver 
Patterson of St, Louis, who made the charge, had 
testified to the committee.
“On the strength of a preliminary investigation, the 

committee categorically denies each and every allega­
tion of wrongdoing,’’ said Blakey, who is directing the 
committee’s $4.5 million inquiry into the murders of 
King and President John F. Kennedy, at a news 
conference Thursday. •r

Facing criticism from members of Congress con­
cerned about Patterson’s charge, Blakey broke a news 
blackout that had been in existence since he became the 
committee’s chief counsel in June 1977. But after issuing 
a four-paragraph statement, he refused further com- . 
ment and declined to answer questions.

_ At a news conference in St. Louis on Monday, 
Patterson accused an investigator of attempting to gain 
faiformation about King’s assassination by using Patter- 
spn’s friendship with Jerry Ray, brother of James lEarl 
R^y, in prison for King’s death. The charges generated 
unusual attention, because Patterson said he had 
worked for the committee for the last, few months land 
had once been an informant for the Federal Bureau of

Investigation. . «
Blakey said Patterson had never been an employee of 

the committee. He implied that Patterson and Rayjs 
attorney, Mark Lane, who was also at the news 

«coriference Monday, were attempting to discredit the 
two-year inquiry. i

"The committee is determined that the American 
people will not be misled by attempts to discredit the 
committee and its investigation,” he said.

. Patterson, who had not been publicly linked to the 
assassination investigation before Monday’s news 
conference, cited a series of questionable and possible 
illegal actions that he said he had performed for the 
committee. He said an investigator, Conrad Baetz, had 
requested the acts.
. Baetz, he said, asked that he illegally record',Jerry • 
'Ray’s telephone conversations and sift throuth his 
belongings for letters from his jailed brother. On 
another occasion, be contended, Baetz attempted to 
have him arrange a news conference to discredit Lane 
and to offer further evidence of Ray’s guilt. , J
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s ’ a Ray pleaded quilty of the April 1968 murder of King 
and is serving a 99-year term in Brushy Mountain Sts te

I ■ prison in Tennessee. However, he now maintains that he 
isjinnocent. He has been subpeonaed by the committee 
to testify for three days next .week.

A source close to the committee said Thursday that he 
s/as uncertain whether Ray would be a cooperative 
Witness. He said that although the subpoena would fohce 

! Ray to be present he might not answer questions from 
: |pe 12-man committee. - l<

- "It is possible that Ray’s testimony could endrbn
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Wednesday," the source said. ... •
t iA dispute could arise, he said, over the points on

wnich the committee wants Ray to testify and what. . 
instead, he might want to tell the committee. Ray's

’ attorney, Lane, has long contended that King’s assassi­
nation was arranged by the FBI, for example. He hast 
accused the committee of attempting to cover up that 
fact and of attempting to use the investigation to

. -
establish that Ray was the assassin. ’

. If Ray refuses to answer questions, the source said, 
the committee could release its file of about 28 hours of 

■tape-recorded conversations with him; transcribed, the 
• ta;?es fill about 1,500 pages. The source, for the first 

time, confirmed that the committee has talked with Ras* 
and said that the interview would probably be made 

, public with the committee's final report. .

sr

Jjesse Jackson Doubts Ray Killed King t
, " PETROS, Tenn. (UPI) — The Rev. Jesse'Jackson 
has emerged from a face-to-face talk with James Earl 
Ray with a "profound doubt” that Ray is the killer of 

t.the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.
1 ‘ Jackson, who was with King when he was killed by a
1 sniper in Memphis in 1968, said he called the Justice 
Department oh Thursday before he left Brushy Moun­
tain Penitentiary to back Ray’s demands for a new tri­
al.

Ray, who confessed to the killing and is serving a 99­
, year sentence, now maintains that he is innocent.

Jackson, a civil rights leader from Chicago, said he 
' told Deputy Attorney General Benjamin R. Civiletti . 

that a new trial, for Ray would be “in the national inter­
est’ because there are still strong doubts about the 

•Federal Bureau of Investigation’s true role in King's 
assassination.

ij“We're seeking to meet with Attorney General Grif-
* - • 'i, •• * .

fin Bell on Tuesday of next week in a real effort to chal­
lenge the Justice Department to take a hew look at the 
evidence,” Jackson said. ‘

Pointing to years of FBI harassment of King and 
Ray’s contention that he was part of a conspiracy^ 
Jackson accused the agency of complicity in King’s 
death. -

“The very thought of a conspiracy is what compels 
me to file for a new trial,” he said. “The FBI followed 
Dr. King 24 hours a day. The motives of the FBI are far 
greater than this man's (Ray’s) motives.” -

Jackson, president of Operation PUSH and one of 
. America’s most prominent black leaders, said he came 

away from the unprecedented three-hour meeting 
doubting that Ray fired the bullet that killed King, j

“I am convinced that he was involved but was not 
alone. It may very well be that Mr. Ray was a diversion 
in a grander scheme,” Jackson said. . * ,
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| ’ ByGERALD M. BOYD
5 A Washington Correspondent

, jl of the Post-Dispatch

I' WASHINGTON - The Rev. Dr. 
Martin Luther King was probably aware 
that he would be assassinated and un­
derwent severe periods of depression in 

■ the months preceding his murder, the
Rev. Ralph D. Abernathy, his chief lieu­
tenant in the civil rights movement, has 
testified.

Abernathy said that, over the last 
four months of his life, King showed a 
marked change in his mental state, 
which seemed to indicate that he knew 
that he would be killed.

He said that King had been harassed , 
constantly by the Federal Bureau of 
Investigation and that neither-the FBI 
nor other police authorities provided 
adequate security for King, even though 
they had been told that King was con­
stantly receiving death threats.

The charges against the FBI and the 
description of King’s last months 
emerged as the key elements of Aberna­
thy's remarks today at a public hearing 
of the House Select Committee on Assas- 

; sinations.
' Under continuous questioning from 
the 11-member committee, Abernathy 
said he had no evidence to substantiate 
his belief that King knew that he would 
be killed. But he said that he was certain 
that King did know.

The testimony of Abernathy, which 
included a moving description of King’s 
last hours, came at the start of five days 
of hearings on the civil rights leader’s 
death. King was assassinated in Mem­
phis on April 4, 1963. James Earl Ray 
was later arrested and confessed to the^ 
assassination. /

Since his confession, Ray has denied; 
committing the murder. He has sought aj 
new trial and said that he would tell the 
Vreal" story if a new trial ever was held. 
\ Abernathy is the current head of the 
Southern Christian Leadership Confer­
ence — the group King founded. He had

been a constant companion and friend of 
King since 1955 and was with King wh$n 
he was fatally shot. j: "

Today’s testimony represented jin 
attempt by several committee members 
to determine King’s relationship with 
the FBI and to determine whether the 
agency knew about the assassination 
plan in advance or failed to adequately 
pursue leads in the case.

One committee member, Rep. Sa­
muel L. Devine, R-Ohio, said he hoped 
the committee was not attempting to 
dwell on the FBI at the expense of pursu­
ing other angles of the assassination.

Abernathy said that King was reluc­
tant to report death threats to the FBI. 
He said that the slain civil rights leader 
was aware, as early as 1955, that he was 
a target of telephone tapping, electronic 
bugging and other surveillance methods 
of the FBI and other government agen­
cies.

“The FBI was aware of some of the 
- threats,” Abernathy said. “We did not 

report all of them, because we believed 
that the FBI was not interested in doing 
anything about them. Some of the FBIt 
agents were from the Deep South and 
were quite racist.

“Just because you take a person and ( 
put a badge on him doesn't change his1 
heart." t

Abernathy said that King was aware 
that then FBI director, J. Edgar Hoover, 
had called him “the most notorious liar 
in America.” |

On the day before the assassination, 
Abernathy said, a plane King was riding ’ 
on was delayed for about an hour while 
it was searched. Abernathy said he had 
no idea who had ordered the precaution, 

‘ but that no special security had been 
available after King's party reached 
Memphis, either from the FBI or frcm 
local police. I

Several committee members also 
questioned Abernathy about a group of 
Memphis blacks called the “Invaders." 
Abernathy said they had been paid FBI .
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informants. He said that they had dis- 
nipted a march led by King on March

J King had originally gone to Memphis 
at the invitation of local black leaders to 
lead a non-vioient march to aid striking 
city refuse collectors. The first march 
ended in violence, but King and other 
Southern Christian Leadership Confer­
ence officers returned to Memphis a 
week later to conduct a second march. 
He was killed on the return trip.

Abernathy said that King had learned 
on April 3, when he returned to Mem­
phis, that the Invaders were paid FBI 
informants. Efforts were made, he said, 
to shield King from them because of 
concern for his safety.

* “We were aware that they might 
‘ impose a threat to Dr. King’s safety, and 
’ that is why we insisted that he not see 
t them,” Abernathy said. "Before he died, 
, 'he was aware that they were FBI infor- 
, mants.”

I The committee is apparently examin- 
ipg the Invaders in an attempt to deter­
mine their relationship with the FBI.

- ..

One committee member said, for exan?- 
pte, that some persons in the group hai 
rented a room at the Lorraine Motel, 
where King had been staying. if -

Abernathy’s most dramatic testimo­
ny dealt with his relationship with King 
and King’s mental-condition during the 
last four months of life. When asked how 
he knew that King believed he would be 
assassinated, Abernathy said that he 
had no direct knowledge, but that after 
January 1968 the civil rights leader 
seemed more concerned about his death.

“His attitude was altogether differ­
ent," Abernathy said. “He seemed more 
troubled, more nervous and. a more 
worried person.”

At one point, he said, the two took a 
trip to Acapulco, Mexico, in an attempt 
to get King to relax. But all the time, 
Abernathy said, King seemed to be con­
cerned about problems.

During that period, Abernathy said, 
King turned over to him more duties as 
vice president of the Southern Christian 
Leadership Conference than ever befofe.

And King authorized the organization's • 
sbylaws to say that Abernathy shoulli 
replace him in the event of his death. । 

jl’Before 1968, he wasn’t talking like 
thj,'t," said Abernathy, who noted tha't 

• the Southern Christian Leadership Con- 
“w * ■ ’j

ference was busy at that time organizing 
(a national “Poor People’s Rally.” Ju ' 

Washington. “But then he was a differ 
ent person, and my conclusion in retro­
spect is that he knew he would-.’bfi ' 

18 killed.” . .
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SAC, ST. LOUIS (137-16523)(C) 8/10/78

SA MARTIN JOHN WEBER

FORMER SL 3549-PCI

Former SL 3549-PCI telephonically contacted 
the St. Louis FBI office 8/7/78 stating that he was 
contacted on 8/7/78 by RUSSELL BYERS. BYERS had with 
him a copy of a “FBI memo which had portions inked 
out", and which may be a copy of a memorandum of 
HOWARD C. KENNEDY dated 3/19/74. BYERS’ copy said 
that BYERS contacted someone at OK Novelty Co. in 
St. Louis regarding an unnamed individual. The 
unnamed individual was identified by BYERS as RICH 
O’HARA. The memo further said that the person at 
OK Novelty vouched for O’HARA as not being a "snitch".

Former SL 3549-PCI identified himself as 
the person at OK Novelty contacted by BYERS about O’HARA. 
He had known O’HARA through O’HARA’s past ownership of 
the Pirates Cove Tavern, in which OK Novelty had a 
vending machine. He said that BYERS was trying to 
identify the source of the information in the same 
memo who ref eased to BYERS as “A very treacherous guy”. 
He said he told BYERS he could not identify who may 
have characterized BYERS in that manner. He said he 
had absolutely no knowledge of BYERS possible connection 
in the assassination of Dr. MARTIN LUTHER KING, JR., but 
wanted to notify the FBI 'of BYERS contact with him.

• GREIF is the owner of OK Novelty Cd., a 
St, Louis vending machine Company from 8/21/75 to 3/3/77. 
Bureau 137-43581, SL 137-16523, A review of SL 137-16523 
fails to reflect any reference to Dr. KING’S assassination 
or RUSSELL BYERS.

2 - (1-137^-16523) 
(S-62-5097)

MJW/pmg ,
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j J Abuse Allegations Put . 
I Cloud On King Inquiry1
. \ By PAUL WAGMAN
| , Of the Post-Dispatch Staff.
j 1 WASHINGTON— A House adminis- 

.tration subcommittee has held up con-
J sideration of additional financing for the 
1 House Assassinations Committee partly 
i because of allegations by a Black Jack, 
I Mo., man that he engaged in illegal in-, 
i, vestigatory techniques on behalf of the s 
I assassinations panel.
, Without the additional financing, the 
| Assassinations. Committee maintains

Patterson, 34, of 12350 OldHalls Fer- 
. ry Road, said Monday that his duties as 

an informant to the Assassinations 
Committee, had included, tape-recording 
telepone conversations' with Jerry- Ray, 
James Earl Ray’s brother; sifting 
through JerrV Ray’s, belongings for-let­
ters from' his, brother, arid, acquiring 
samples of Jerry Ray’s hair.

Patterson asserted also that he-had 
been told by Conrad Baetz, a staff inves-

I that it cannot finish its inquiries into the 
I deaths of President Jotin '-E.. Kennedy 
f and the Rev. Dr. Maran Luther King.

The committee will ran out of money 
by riiid-September unless it'is allocated 
about $800,000 more through the end. of 
the calendar year, Rep. Samuel L. De- ’ 
vine, R-Ohio, maintained yesterday. The 

1 committee's • investigations into the as­
sassinations of Kennedy and King are 

I scheduled for completion by Dec. 31.

.tigator for the committee, to tell the 
panel that “Thad seen Jerry Ray carry 
■agun^- which is not true?'’

■ - <Under(,rules adoptedibythe assassina- 
tiohs'panel last year-in-the.midst of, an­
other controversy, “not conversation, of 
committee members op staff with, any 
person shall be recorded without the 
prior .knowledge and/or written consent

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

2A ST. LOUIS
POST-DISPATCH

But the-House subcommittee believes 
that the assassinations panel has enough 
.money to -last through September, a 

' staff source said this morning^ Arid the 
subcornmittee was also disturbed about 
allegations made Monday in St. Louis, by 
Oliver Patterson; the,Black Jack man, 
and by Mark Lane, the attorney for 
James Earl Ray, king’s convicted.kill- 
er.

“The subCommittee wants to know if 
they (the allegations) are true or not 
true,” the source said.

* To .find out, the source said; .the sub­
committee plans to ask Rep’ Louis 
Stokes, D-Ohio, chairman of the assassi­
nations panel, Jo testify before it.in Sep­
tember.

If the allegations are true, the source 
said, it would mean that “taxpayers’ 

$ money had. been used for illegal purpos­
es.” -

Meanwhile, the assassinations’ panel 
\ plans to conduct its own inquiry into 

। Lane’s and Patterson’s-.allegations. A 
• spokesman for'the committee refused 
t today to say when the investigation, 
l would start or make any further com- 
1 ment regarding the inquiry.

of the person whose conversation is to be 
recorded.” In .addition, the rules stare, ( 
“there shall be ho electronic surveii- I 
lance or wiretapping of any person.” I

, Baetz,. a Madison .County, Ill., sher- ( 
iff’s deputy who is reportedly on leave | 
for.a year, was'said to’be closetedwith f 
committee officials Tuesday. A repre- i 
sentative of tile committee quoted him- ( 
as saying he'could make.no comment.

The assassinations panel was given , 
$2.5 million by Congress last'spring to 
conduct its work through the end.of the 
year. The panel said at the tithe1 thaf i 
that was not enough and that it would be 
asking for more. On July 18, it requested 
an additional $7SK),Q00. ’ -

The subcommittee could still recom-
mend tograntthe committee-the addi- I 
tional funds when it reconsiders the i 
matter, probably in September. (

By that time, a staff, source said, the 
' committee -should have been able to 

appraise the accuracy of Patterson’s 
allegations. In additfon.jt will have had 
a chance to judge the quality-of the 
committee’s entire effort, because the 
committee will begin holding its public

| hearings Monday. The hearings are 
", currently being held in secret. *

“Then we may have the whole pick 
4 ture,” the subcommittee source said. " a
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1

J' The attorney for James Earl Ray,< 
convicted assassin of the Rev. Martig

By JO MANNIES 
I Of the Post-Dispatch Staff

Luther King Jr., says House investiga­
tors hired a Black Jack man to spy on 
Ray's brother.

• And, said attorney Mark Lane, inves­
tigators for the House Select Committee 
on Assassination then gave the “spy” 
answers — some false — for his official 
testimony.

Lane was in St. Louis on Monday for 
something of a three-ring circus of dis­
closures and allegations. In addition to 
the charges about spying, Lane:

— Accused the committee staff of 
using illegal means to gain evidence, 
including wiretapping and thefts, all as 
part of a “conspiracy" to prevent a fair 
investigation into King’s death.

— Engaged in a mild shoving match 
with a New York Times reporter and 
accused the Times of being an unwitting 
“transmission belt” for false disclosures 
about th* . King murder. Lane main­
tained that committee investigators had 
intentionally leaked the information to 
the Times to discredit Ray’s contention 
that, despite his guilty plea, he is inno­
cent.

Lane said he decided to make his alle­
gations public because, “Members of 

( Congress have not the faintest idea that 
; they are being betrayed by their own 

staff.” 'j
i A spokesman for the committee said 

Monday night only that the staff is 
aware bf Lane’s contentions and that

"we consider them serious. We will be 
’ investigating.” Ray is expected to testh 
fy publicly before the committee later 
this month, the spokesman said.. I : 
T U.S. Rep. Harold Sawyer, D-Mich., a>' 
member of the committee, denied 
Lane’s contention that Ray was offered

* ‘t
his freedom in exchange for an admis-' 
sion of guilt. !

But he said Ray had been told-that 
j authorities in Missouri and Tennessee 
i would be asked to consider a reduction 

in Ray’s sentence if Sawyer was given 
“hard evidence that others were' in-

volved."' .
$ Sawyer defended the proposal. "Evy .

... ery prosecutor in the country does this 
at times to gain information," he said, r 
i Such a deal is now almost impossible^ 
Sawyer said, because Lane “has just 

^deliberately blown it" by discussing it 
publicly.

. -.! The news conference was held in St. 
J- i^ouis at the Hilton Inn near Lambert 

Field. Its primary aim, Lane said, was 
to explain the role of Oliver Patterson, 

. 34, of 12350 Old Halls Ferry Road, an 
alleged undercover agent for the com­

> mittee who said he had become disen- • 
’' chanted with his job.

Patterson said he had once been an 
informer for the Federal Bureau of In­
vestigation and had been employed for 
the last few months by the House special 
committee to spy on James Earl Ray’s 
frother, Jerry, a friend of Patterson’s 

. .tor several years.
, > He said his duties included tape-re­
: curding telephone conversations with
' Jerry Ray, sifting through Ray’s'belong-

ingsfof letters from tus~jailed brother t 
and even acquiring samples of Jerijy . 
Ray’s hair. '

- In April, Patterson said, he appeared 
before the committee’s investigative 
staff to answer questions about his un­
dercover work. “During that testimony, 

__ "I was asked questions by a lawyer for 
“. the committee named Michael Eber­

hardt, and on several occasions I was 
handed written ‘answers’ to the ques­

- tions by Conrad Baetz, a staff investiga­
tor.” ■ ; .

Other staff members appeared to be 
aware of what was happening, Patterson 

b .‘said, but “the stenographer apparently 
! ’ took the answers down as my own.” 

Patterson said he was told by Baetz 
To say that “I had seen Jerry Ray carry 

_’d gun — which is not true” and "to ijay 
'I something nice about” J.B. Stoner, .an 

, .'advocate of white supremacy. 1
$ Baetz, who lives in Madison County 

. Tind is*a sheriff’s deputy there, could not 
| be reached for comment.

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
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k ’ The spying continued, Patterson said, 
jtptil he was told by an FBI agent and 
*]laetz that Lane had somehow learned of 
.•the undercover work. "I was told that 
Jiane or Ray might take retaliatory&c- 
> tion against me or my family," he said.

Patterson said he was advised by 
'• Baetz to hold a news conference Sunday, 
> where he was to accuse Lane of being a 
■ homosexual and contend that his under- 

cover work had reinforced James Earl 
Ray’s guilt, •

" . The conference was postponed, Pat- 
• terson said, after he and Baetz learned 
. of Pope Paul VI’s death. After a meeting 
;with Lane, Patterson said he had a 
change of heart and decided co "tell the

I whole truth about the secret operation." 
.Patterson said he was displeased 

.‘•.with the job, because the committee 
^owed him $900 and was "just going to 
'dump everything on me — the illegal 
-’wire taps, the opening of mail, the 

thefts, everything. I’m willing to take a 
m lie detector test, too,” he said, 
i’-" To lend credence to Patterson’s sto- 
< ty, Lane displayed an armload of tapes, 
-J said to be recordings of conversations 
^with several persons, including Baetz 
" and a New York Times reporter. Lane 
-X said Patterson had been instructed to 
% "leak” false information to the Times 
P during a St. Louis interview scheduled 
£$for Monday. f
Ji But instead of a being given a private ' 
| .Interview, Times reporter Anthony J. 
' Marro found himself walking into a Hotel 
* room full of news cameras and report­

V3

ers. Marro pushed his way out of the 
thorn, saying that he was being used. 
Lane followed Marro out into the •nail,

• shouting, "Don’t you want to print the 
truth?”

, Lane believed that the incident sup- 
! ported his contention that "the staff of 

the House committee panicked when 
they learned that I was aware of what 
was going on. So they decided to set up a 
secret meeting with The New York ’ 
Times and discredit me." I

Patterson said he knew nothing of 
recent reports by Russell E. Byers of 
Rock Hill that Byers had been offered

• money by two Imperial, Mo., men to 
arrange King’s killing. „ i

Marro, whose newspaper brokb1 By­
erly allegations, reported that Pattjrson 
“h;ld never been reached by the Times 
anti had never provided the paper/with 
any- information concerning the King 
assassination prior to Monday.”

fri a brief telephone interview, Marro 
added, “We chase a lot of-leads. Some 
are good — some aren’t. I’m going to 
Washington to chase a few more." • , 

Lane said he was disturbed with his 
findings. An assassination buff who hits 
written two books — “Rush to Judg­
ment" and “Code Name Zorro" — about- 
the murders of King and President John 
F. Kennedy, Lane contended that “it 
seems impossible for anybody to now 
take the House Select Committee on 
Assassinationsseriously.” . I

Patterson, a self-proclaimed gypsy 
salesman who says he has sold every­
thing from real estate to geraniums, 
says he now has other matters to worry 
about. -

Because he fears for his life, he said, 
he was to leave the St. Louis area Mon­
day night "I don’t know where I’ll go,” 
he said. “But when it comes to knuckles, 
I think mine are going to get slapped.”

In a related-development, FBI direc­
tor William H. Webster said Monday 
that the 1974 FBI report containing an 
informant’s statement about a payoff 
m^de to Ray after King’s killing was 
never turned over to federal investiga­
tors because of “simple inadvertance.’'

<This document came to light last 
March, along with an earlier document, 
which was an FBI report that Byers had 
told two lawyers that he had turned 

. down a $50,000 offer-to arrange-King’s 
‘ death. The FBI here had been checking 
into Byers after he had become a prime.. 
suspect in the two break-ins at the St.' 
Louis Art Museum. Charges against 
Byers were.subsequently dropped.

The second document quoted an in­
former as saying he was told by Byers 
that a Missouri businessman was "the 
individual who made the payoff to 
James Earl Ray after the killing” on 
April 4,1968.

Webster said that the second docu­
ment constituted “heresay three times 
removed.” In New York to address the 
American Bar Association’s national 
convention, Webster said that although 
an investigation by his office concluded 
that the report’s misplacement was a 
mistake, it was not overly significant 

' btkause “it has not yet been verified 
tl/at the informant spoke the truth.” ■? 
J Although the document, as censored 
when it was made public, did not specify 
who Byers said had paid off Ray. Hie 
report contained the first allegation that 
money was actually paid to Ray.
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^Broker named > 
as conspirator » 
in FBI memo

WASHINGTON (AP) — An FBI agent was given a 
second-hand account by an- informant several years i 
after the 1968 assassination of Dr. Martin Luther. King 
Jr.that a St. Louis stockbroker was "the individual who 1 
made the payoff of James Earl Ray,” according to the | 
agent’s report released Thursday. J

$ The stockbroker and a lawyer who also was impli- । 

.cated in the claimed conspiracy have died. Their wives 
jderiy their husbands had' any such involvement * 

’THE FBI AGENT, whose name has.not been re­
leased, wrote amemo for his own files in March, 1974, 
after a wide-ranging interview with an unnamed infor- j 

! mant. Among the criminal matters .they discussed was ’ 
1 the irifonnant’s claim that he had been told the previous 

year by Russell G. Byers, a .former St. Louis auto parts ’ 
dealer, of a conspiracy by the lawyer and the stockbro- 

■ ker to murder King.
- . }

! According to the informant, Byers said.he originally I 
was offered $10,000 to $20,000’by ’the lawyer, subset 
fluently identified as John Sutherland, to kill "King him-J 
•self, but that Byers declined.' " J

• - ----- ----- U,--- —----------------- ’ 5' ’
। 7 Byers said another man, subsequently named as \ 

stockbroker John H. Kauffmann'; was present when the ‘, 
| .murder contract.was offered,and that he(Kauffmannj 
> was the man who latef.paid Ray an Unspecified amount

•for the actuqj'killihg. '' ' ' I
* Ray is serving a 99-year sentence for King’s killing, j 
t He pleaded guilty,-but now saysrhe had no part in.the j 
j shooting. ' ‘ 5
I The agent did not forward his report of the interview 
i to FBI headquarters and it was riot discovered until last' " 
• * March, during a review of St. Louis bureau files on an . 

; ' unrelated matter.

! THE AGENT’S report; was dated March“19, 1974.^ 
'< Kauffmann died Jess than three weeksbefore, on March' 
^ 1,1974. - '• * '

I k f[ , Top FBI officials say that on learning of the episode, 
i they immediately forwarded the document to the Jus- 
t tice Department and the House Select Committee on , 
f Assassinations. Hie committee called Byers to testify । 
f in closed session.

I

Some elements of the story .were publicized .last1 
week, when Byers, himself disclosed he had told the 
committee he was offered $50,000, rather than the less­
er figure mentioned in the FBI report, to kill King.'

, But in an. interview with The New York Times, By- 
7 ers said nothing about a Kauffmann payoff to Ray, ^nd 
’ there has been no indication from official sources that

he offered any corroboration of that-allegation to the1
NW 68262 Docld:329g^7^CTagKz6 -------- ------ . [ }
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4/ pF 76
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

FOR THE INFORMATION OF FBIHQ, OTIS KING GREIF, JR. 

TELEPHONICALLY CONTACTED THE ST. LOUIS FBI OFFICE AUGUST 7, 1978, 

STATING THAT HE WAS CONTACTED ON AUGUST 7, 1978, BY RUSSELL BYERS. 

BYERS HAD WITH HIM A COPY OF A "FBI MEMO WHICH HAD PORTIONS 

INKED OUT” AND WHICH MAY BE A COPY OF A MEMORANDUM OF HOWARD C. 
KENNEDY DATED MARCH 19, 1974. BYERS' COPY SAID THAT BYE^S 

CONTACTED- SOMEONE AT OK NOVELTY COMPANY IN ST. LOUIS REGARDING AN 

UNNAMED INDIVIDUAL. THE UNNAMED INDIVIDUAL WAS IDENTIFIED BY 

BYERS AS RICH O'HARA. THE MEMO FURTHER SAID THAT THE PERSON AT 

OK NOVELTY VOUCHED FOR O'HARA AS NOT BEING A "SNITCH".

GREIF IDENTIFIED HIMSELF AS THE PERSON AT OK NOVELTY CONTACTED 

BY BYERS AB,OUT O’HARA. GREIF HAD KNOWN O'HARA THROUGH O'HARA'S 

/ - ST. LOUIS - 62-5097

1 - 137-16523) . ....
MJW: 1 j s ggAUza .
(2) WDP£P.-- ? '
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PAGE TWO SL 62-5097 ^B-F-T-Q- & F F
PAST OWNERSHIP OF THE PIRATES COVE TAVERN, IN WHICH OK NOVELTY 

HAD A VENDING MACHINE. GREIF SAID THAT BYERS WAS TRYING TO 

IDENTIFY THE SOURCE OF THE INFORMATION IN THE SAME MEMO WHO 

REFERRED TO BYERS AS "A VERY TREACHEROUS GUY". GREIF SAID HE TOLD 

BYERS HE COULD NOT IDENTIFY WHO MAY HAVE CHARACTERIZED BYERS IN 

THAT MANNER. GREIF SAID HE HAD ABSOLUTELY NO KNOWLEDGE OF BYERS 

POSSIBLE CONNECTION IN THE ASSASSINATION OF DR. MARTIN LUTHER KING, 

JR. BUT WANTED TO NOTIFY THE FBI OF BYERS CONTACT WITH HIM.

GREIF IS THE OWNER OF OK NOVELTY COMPANY, A ST. LOUIS 

VENDING MACHINE COMPANY- GREIF IS FORMER SL 3549-PCI OPERATED FROM 

AUGUST 21, 1975 TO MARCH 3, 1977, BUFILE 137-43581, ST. LOUIS FILE 

137-16523. A REVIEW OF SL 137-16523 FAILS TO REFLECT ANY 

REFERENCE TO DR. KING'S ASSASSINATION OR RUSSELL BYERS. 

BT
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„ (Number) (Time) fbi/doj
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Report on King j 
killing colled 
only hearsay

। | NEW YORK (AP) — A 1974 FBI report alleging a
Jtonspiracy in the murder of the Rev. Dr. Martin Luther 
?King Jr. was filed away for four years instead of being 
turned over to federal investigators because of “simple 
inadvertence,’’ FBI Director William H. Webster said 
Monday.

However, Webster downplayed the significance ofl 
the slip-up, saying the report contained “hearsay threw 
times removed" and that it was written long after thw 
original investigation was concluded. %

Th?' recently released document quotes an informer 
as saying he was told a Missouri businessman was “the 
individual who made the payoff to James Earl Ray 
after the killing.” Ray is serving a 99-year term in 
Tennessee for the 1968 murder of the civil rights leader.

The report “would normally have been filed with the 
King investigative file. This was not done,” Webster' 
said in an interview.

“It hasn’t been verified that the informant spoke the 
truth. It hasn’t been verified” that the informant was 
told the truth, Webster said.

Webster said he first learned of the FBI report last 
March and that it was turned over to the House Assassi­
nations Committee at that time'. He said.his office con- 

«cluded after its own investigation that the report’s 
jiiiispiacement was a matter of "simple inadvertence.” 
4 He declined to characterize the status of the King 
Investigation or comment when asked whether the re­
port’s existence represented a break in the investiga-d 
tion.
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- Ray is serving a 99-year sentence for King’s killing. 
H&gleadfid guilty, but now says he had no r^rt in the 
shooting.

The agent did not forward his report of the interview, 
to FBI headquarters and it was not discovered until last 
March, during a review of St. Louis bureau files on an 
unrelated matter.

THE AGENT’S report was dated March 19, 1974. 
Kauffmann died Less than three Weeks before, on March 
1,1974.

Top FBIofficials say that on learning of the episode 
they immediately forwarded the document to the Jus­
tice Department and the House Select Committee on 
Assassinations. The committee called Byers to testify 
in closed session. :

Some elements of the story were publicized last 
week, when Byers himself disclosed he had told the 
committee he was offered $50,000, rather than the less­
er figure mentioned in the FBI report, to kill King.

But in ah interview with The New York Times, By-. 
ers said nothing about a Kauffmann payoff to Ray, and 
there has been no indication from official sources that 
he offered any corroboration of that allegation to the 
rqmnriiHfA a**-******--
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* ’“-WftBWNGTON - The Fed?^^
of Invesdgatita received d^ in?

: 1973 that Russell G. Byers, aformer auto
■ parts dealer and police character from .

Rock. Hill,. Mil., knew who “made the, 
payoff of Jam& Earl Rpy” after the as1* 
sassination of the Rev..Dr Martin 
LutherKing.Jr. ;• %

Byers’ accusation, reported by an. 
informant; is contained in an internal; St 
Louis FBI. office memorandum rpade ■ 
available Wednesday to the Pbst-Dis- 
patch under the Freedom of Information . 
Act;

The memorhndtim, which, went urU- 
noticed for tyir years in the wrong tile in:/ 
Str Louis; does not give the. name of the; 

, man identified by Byera. But it describes: ’ 
the man1 as. “a short, stocky man who~' 
walked with a limp.y ,

This description, several sources have 
told the Post-Dispatch,, fits Johh. R; 
Kauffmann, p one-time stockbroker of 
Imperial, Mo. Byers has reportedly told ; 

. investigators for the House Assassina­
tions Committee that KhuHiitahn and- 

' Johp . Stitbe^Und; both niw dead, 
", asked

Byerk refuse^ tn c^
4 memo when-Cached at his (Rock Hill - 

home" Wednesday, night. Ra said: the.' 
House comthrttee had asked hifo hdt to 
maitepuplic,^temehts,
;Byeii was^^ however,

in*, theM.new? dlsi^ykurek;- He. dareftillj'; 
analyzed the copy of the FBI memo 
released?,^Kl^dhyi,.And, whii^ hiim£ 
min£ M’ ttpm, be read through a New, 

_ Wk-Tiii^itd^about^
Byers^lRfcWfe^

scrutiny by; the; House Committee on 
Assassinations, Acommittee'source teid 

' ttia*
. thfe?cpmmi,tt®^j'^ trying foaSsess

Date: Aug. 3, 1978 |
Edition: 3 Star Final |
Author: r:
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. AW.nahiest-bdi iHat 7if..Buefs,werg. | 
.'del<H&ifro^tfiH$^ 
'the^fWSdbfo.oT 'Ihfofi&lioigPr^

• ^sduss^L.meetii[g\a^^^^ •'
twoi>ine<iWh^ ;

.'b^Kbifef&eilfrer$10,0W^ 
jidlfKipg^ " . . ‘

. .Source^ H§ye tbjd 'tli^
,>tlmt3Byet$;(oj<BHqu'^ iKat .
. kauflriianfi fahd^u^danS, XSpafeHt-

'

* provided-byPa^^ 
Addms^GefaJd'M^ Soyd, William^ -

; iFfeivogel.tinfr^ •
; PqsWispafcb slaf^ - '* ;

■ 4a^efyklsb'froni'Imp^ 
anahgekihg’S'mur^ ' • ‘

. JB& memdrandutn>'ta^^ 
. 1974;«was'wntteh:^ 
dhe.'FBLpp the;:b^ 
■supplied b^an'infonhant., .

"Jn.theaalbijf'd!^^ 
readsy'Bey^.fai^

Jnisspen^lfitthp^^^
' .about "tilfe'seit andjhis-.busiriesS; :and4hey;

‘ ia^r'>wnt>td.>(sh^^^
j where; Beypfsdold.ajst^

■ lawyer Jn. st. .Louif;.Cpunty,’ now 
. djtt^edrhot farther^de^
, -offered da giveihim. sf'cphtracUto-iiilf
: ’ManiniLuthbr’King. Hesaicl that/abo/ 
Rr^fc<as4^brt,,slbcky;mah;.WhO'i

. walkedjwith.d’jinip,”. v - /■ . j
; ,^?^i^h?bi,^iddtn'then..contihues:with^

i M’• rr -latter 1
mpivjduab Beyers:commented;that this-;

; B*" ‘ W' actoan&M-ihdijM^ '
%W£payofte
'the killing;)-
. ^?eZ?rai purees, jhave 4d!d.'tfi^P.^ !
"Dispatch ;thaf.>fcaU'ffm ’ahn.^s'bb^ 
^epyefghtjli^ ’wjth^ jnarked '

being injui&:ih^autouiobil& 
accident. seyetalbyeXrh^Mdf-to; t 
.events describediby/Bye^s. ""/■ " ?

9

^^^^si^to^pietelyfdiffe^

^i^lWhetamnie5pil]^ 
ia^^BsM'hb.attofteyjfheco^^^ 
(Pj^diinnocentby, reason pf.-ihsanltk.the' 
‘v?*£^?aid* -nfatrfdetf. w^

v and/Kduffmainiwas convicfed;;

/ mmydiedinl973; - • ~ .... ’ ’

( th?. House select comthittee. 1; , , ■

X'P£$°mniittee.^ hb£abt>Ut« 
’te5,>l|e8atipn;that.a;‘<short*;,st(icity;!mah,j

, JpitiDispatchfewas- told: Byia]

W- i&uffmantpref^
? - -. . ’ t -> »•" "• -*■• ' ' ->‘ ' "■ *' J

NW 68262 Docld:3298WW Page 83



!

» •

b.frompage, one <
shatter, haiigihg> up; bp; a-, reporter* 

;s; Wednesday.hight; ’ - .......... . '
\ The ihemoranduiri largely'»jibes with 

,r;.an.accduto^ gave, about’the^ahie- 
rbputa^ । ■

« fit abbutd974>the;Sti Buisansfoldihe 
.c!p&tDis^i<df# -Byers, told-hiinltKatd 

stockbroker ,whb;had.fos'this license wai
al inyolvecLin^dfferf^
,« King's murder...The stockbroker appar-.
.^ntiywasKauffm^ ; '

■ The1 s$50,066«figure* differs; from «tB& 
^$10,000:to$20,000'figureicited;in7tiie;F£-'
, memo.;Byers, saidihe neverrntehd^fttf 
। »gpi through ^wfth.the'plot, .but.followed 

along for awhile, out of curiosity. • '. '

S Byer§iallegatibns haye;led|investigar 
f£tprs"tbfradiate tfiat’.‘hK 6^therTin-law,,. 
k John/Paul-Spica;, might-.have conveyed 
^.wbrd.<ot the; bounty to Ray at the

Missouri- Penitentiary, wher&botii.were. 
'i'seryihg.sehtehces rat Hhe time .Mitlie 
X alleged bffer.in latp 1966 or, early1957;
>. Spfoa;;wfonow.furo a-fruit.standin Ste.
“ Eobis,. has.denied 'having any. dealings 
?witfi;Ray\ . • ' * ' •

Membes'pf' tiietHpusecommitfee haVe 
; .refusedcfdssay. how-*serio}isly they are ,

• taking. Byers’* story.' One-cpnimittee- 
sourcMqMitBe^^^^ 
panel is undecided ’ , r, - ,
“Wd’fejust wrk^

, -said- '‘We'haveri’t-come.td-any cdnclu-, 
stohs as tohow serioW£lp;t^ete’'!' 1

7he',sourcd»hbtedf,lfo^ 
jntensity;pt\the committee’s^

. shows that the jmekcdKW^^^ 
weU M^ inves^ • ‘ ;
“Cei&in'tliihgf ap^^ corroborate;

•the ,stpty;-”'.the* source-said*,, withouti 
elaborating; “gufcaLthi^’point, weire;

. JM following up Mangj^ 
ye, take1 anything like this seriously until1 
Weprovebtherwise.’’ “ ’ • ‘.

. :Byere’,alIegatfohs'ffi^ 1
tionr on Kauffmann and' Sutherland;,, 
-Whbse.nam&iiad;notbeen.'.m  ̂
publicly.inxbhnectioh witir thaKh^case ; 
untir.last week? , ” ' ‘ : |

The^FBI’memorandum wentjunnoticedj 
by Investigators IdokihglnW King’s', 
assassinatiph;forfo'uryears,because^ 
was* filed.undef .gyers-.name'/ai^ 
cross-referenced. ;It was uncovered; in:> 
March iyheniiiiv^^

, „ trig; Byero’ file'in-connecta ^’e-
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I
OPTIONAL FORM NO. 10 
JULY 1973 EDITION
GSA FPMR (41 CFR) 101.11.6

UNITED STATES GO'

.X^NMENT

Memorandum
TO ; FILE (62-5097) date: 8/4/78

FROM : SAC ROY B. KLAGER, JR.

subject: HSCA

Attention is directed to two FD-302s in this file, 
reflecting interviews conducted on 7/28/78 and 8/4/78, 
respectively, by me, of former SA HOWARD C. KENNEDY. 
Particular attention is directed to the interview with 
KENNEDY on 8/4/78 as it pertains to dissemination of 
information by him, which information is reflected in 
serial 5 of St. Louis, file 137-16185. In this interview 
of 8/4/78, KENNEDY stated that he recalls with reasonable 
certainty that certain information was disseminated by him 
to the St. Louis Police Department. ■

In order to document such dissemination, this is to 
record that I personally searched our dissemination control 
file, 66-2340, for the months of April through July of 1974 
and found no record of such dissemination having been made.

It should be noted that the volume of 66-2340 for the 
month of March, 1974, and prior months are no longer maintained 
as they have been destroyed under the file destruction program.

There is no FD-159 (dissemination form) concerning this 
matter contained in 137-16185 or the related file 87-21859.

soio.no

Z.J3 19/5 ‘

Buy U.S. Savings Bonds Regularly on the Payroll Savings Plan
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X AIRTEL

♦ <

8/4/78

TO: DIRECTOR/ FBI (62-117290)
(ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION).

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Re St. Louis telephone call to Bureau 8/4/78.

Enclosed herewith are three copies each of an FD-302
on interview of former SA HOWARD C. KENNEDY and a memorandum from 
SAC ROY B. KLAGER, JR. '

RBK:nlri
(4)
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FD-448 (Rev. 9-1-76)

Transmit attached by Facsimile - CLEAR „ , PRIORITY
Precedence _____________ —

To: DIRECTOR, FBI Date: 8/3/78
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,

From: SAC, ST. LOUIS8816^-§^97) Time: Tronsmitted ’

Subject: HSCA Initials - £>

I I Fingerprint Photo | | Fingerprint Record I | Map [~X] Newspaper clipping I I Photograph

I I Artists Conception I | Other____ _____ ___ __ _______ ________ ____

Special handling instructions:

SPECIAL - HANDCARRY TO ADDRESSEE
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FD-302 (REV. 11-27-70) *

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of transcription.

Mr. HOWARD Ci KENNEDY resides at 55 .Harneywold Drive, 
Ferguson, Missouri 63136, residence telephone number (314) 
521-8221. '

Mr. KENNEDY is presently self-employed as a private 
investigator and polygraph examiner. He retired from FBI 
service on February 28, 1977 . Prior to his retirement he 
was assigned to the St. Louis Division of the FBI from 1954 
to the date of his retirement. During 1974 he was assigned 
to general criminal matters and worked as a Special Agent 
under the supervision of Field Supervisor ROBERT L. BENDER.

i,:. Mr. KENNEDY’S recollection was refreshed regarding an 
interview with him at the FBI Office in St. Louis, Missouri, 
on July 28, 1978., by SAC ROY B. KLAGER, JR., concerning a 
closed St. Louis file 137-16185; more specifically, serial 5 
of that file. Mr. KENNEDY recalled having read this serial 
in detail. He further recalled earlier discussion on July 28, 
1978, concerning a notation appearing on the above serial 
which states, "Notify locals of info re killing", and his 
earlier reply that in his recollection this comment pertained , 
to a matter appearing on page 2 of the memorandum and unrelated 
to the MARTIN LUTHER KING information.

Mr. KENNEDY was asked if he did in fact disseminate the 
information in keeping with the above-cited handwritten 
notation. He related that he recalls with reasonable certainty 
that he did disseminate the information appearing on page 2 
to someone-in the St. Louis Police Department whose identity 
he does not now recall.

Mr. KENNEDY called further attention to the last paragraph 
of page 3 of the memorandum in question which refers to another 
killing, unrelated to the MARTIN LUTHER KING-’ matter. He 
volunteered that this additional unrelated information was also 
disseminated, to the best of his recollection, to the St. Louis 
Police Department; however, he similarly does not recall to 
whom this information was given.

Interviewed on— 8/4/78_____ nl St. Louis, Missouri . Fii»# ,SL 62-5097^///

ROY B. KLAGER, JR./nln , 8/4/78

This document contains neither recommendations nor conclusions of the FBI. It is the, properly of the FBI and is loaned to your agency; 
it and its contents are not to be distributed outside your agency.
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FQ-350 (Rtv. 11-11-75)

(Mount Clipping in Space Below)

Byers Knew Of Payoff,
FBI Was Told

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

WASHINGTON - The Federal Bureau 
•if Investigation received information in 
1973 that Russell G. Byers, a former auto 
larts dealer and police character from 
Rock Hill, knew who “made the payoff of 

, antes Earl Ray” after the assassination 
i 'f the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.

Byers' accusation, reported by an 
nformant, is contained in an internal St. 

Louis FBI office memorandum made 
available Wednesday to the Post-Dis­
patch under the Freedom of Information 
Act.

The memorandum, which went un­
noticed for four years in the wrong file in 
St. Louis, does not give the name of the 
man identified by Byers. But it describes 
the man as “a short, stocky man who

walked with a limp.”
This description, several sources have 

told the Post-Dispatch, fits John R. 
Kauffmann, a one-time stockbroker of 
Imperial, Mo. Byers has reportedly told 
investigators for the House Assassina­
tions Committee that Kauffmann and 
John H. Sutherland, both now dead, 
asked Byers to arrange King’s murder.

However, one source said that at least 
one other man fitting the description 
could not be ruled out as the person 
described in the memorandum. The 
second man was described by St. Louis 
police sources as an avowed segregation­
ist and an acquaintance of Sutherland’s.

Byers refused to comment on the FBI 
memo when reached at his Rock Hill

home Wednesday night. He said the 
House committee had asked him not to 
make public statements.

Byers was keenly interested, however, 
in the new disclosures. He carefully 
analyzed the copy of the FBI memo 
released Wedr.esdaj. And, while hum­
ming a tune, he read through a New 
York Times story about the memo.

Byers’ allegations are currently under 
scrutiny by the House Committee on 
Assassinations. A committee source told 
the Post-Dispatch Wednesday night that 
the committee was still trying to assess 
the significance of Byers’ story.

All names but that of Byers were 
deleted from the FBI memorandum by

Acts Branch. But the memorandum 
discussed a meeting among Byers and 
two men in which Byers said he “had 
been offered either $10,000 or $20,000 to 
kill King.”

Sources have told the Post-Dispatch 
that Byers told House investigators that 
Kauffmann and Sutherland, a patent 
lawyer, also from Imperial, asked him to 
arrange King’s murder.

The memorandum, dated March 19, 
1974, was written by a St. Louis agent of 
the FBI on the basis of information 
supplied by an informant.
“In the fall of 1973,” the memorandum 

reads, “Beyers)(the name is consistently 
misspelled in the memo) talked freely 

about himself and his business, and they 
later went to (short deletion by FBI) 
where Beyers told a story about visiting • 
a lawyer in St. Louis County, now 
deceased, not further identified, who had 
offered to give him a contract to kill 
Martin Luther King. He said that also 
present was a short, stock man, who 
walked with a limp.”

The memorandum then continues with 
this sentence, enclosed in parentheses:

"Later, with regard to the latter 
individual, Beyers commented that this 
man was actually the individual who 
made the payoff of James Earl Ray after 
the killing.)

Several sources have told the Post­
Dispatch that Kauffmann was short, 
overweight and walked with a marked 
limp after being injured in an automobile 
accident several years prior to the 
events described by Byers.

The other man fitting that description, 
however, is known to have testified 
before the subcommittee in April. Roy A. 
Walther III, an attorney for Byers, 
refused to say whether the other man 
was implicated in Byers’ testimony. 
Walther said he had never heard of the 
other man until the time of Byers’ 
testimony before the House committee.

St. Louis Police Department sources

1A ST. LOUIS 
POST-DISPATCH

 ST. LOUIS, MO.

Date: 8/3/78
Edition: Bulldog
Author:
Editor:
Title:

Character: 
or

Classification:SL 62-5097 
Submitting Office: St . LOUIS
| | Being Investigated
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said the man was an avowed segrega- 
I' tionist, and had appeared in St. Louis 
l frequently to speak at segregationist 
; rallies during the late 1960s. He was also 
i known to have been acquainted with

Sutherland. -
i The man is further known to be closely 

associated with Ray, who pleaded guilty 
t 'of King’s murder in 1969 and is serving a 
, 99-year prison sentence in Petros, Tenn. 
“ Since pleading guilty, however, Ray has 
j denied full responsibility for the shooting 

and has sought a new trial.

' Kauffmann, a one-time stockbroker 
who was, convicted in the late 1960s of 

I selling 500,000-amphetamine pills to a

Federal agent, died in 1973. His wife, 
Beulah G. Kauffmann, testified for about 
three hours last week before the House 
Select Committee;

The committee did not ask her about 
the allegation that a "short, stocky man, 
who walked with a limp,” had paid off 
Ray, the Post-Dispatch was told by a 
source familiar with her interrogation. 
Mrs. Kauffmann refused to discuss the 
matter, hanging *iip on a reporter 
Wednesday night.

The memorandum’s account of Byers’ 
story jibes in all but one detail — the 
amount of money involved with an 
account Byers gave at about the same 
time to a reputable St. Louisan.

....  , J1"1' .......- *---
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X AIRTEL.

7/31/78

TO: DIRECTOR, EBI (62-117290)
(ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION).

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5697)

SUBiT: SL 3567>-PC

ReButel call to St. Louis 7/28/78.

By way of retelcall, Unit Chief GEORGE J.. FOSTER,
Congressional Inquiry Unit, Records Management Division, ’ 
directed that a Xerox copy of the entire St.. Louis, file 137^16541, 
pertaining to captioned subject, be transmitted by mail to the 
Congressional inquiry Unit*

herewith.
A Xerox copy of the file requested above is enclosed

2 — Bureau (Enc.)
Z)- St. Louis^q - 62-5097; 1 - 137-16541) *

!BK
2)

ADDENDUM -'SAC, ST. LOUIS:. On 7/31/78., Unit Chief FOSTER of 
the Congressional Inquiry Unit was. reminded by SAC ROY B. KLAGER 
JR. that the transmittal of an informant file through the mail, 
identifying the informant with his symbol number and other ' 
identifying data, is in violation of current Bureau regulations. 
FOSTER instructed that the file be mailed anyhow.
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X AIRTEL

7/31/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290) (ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 
' EECORDS MANAGEMENT DIVISION).

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

HOUSE SELECT COMMITTEE' ‘ _
ON ASSASSINATIONS

ReButei to St. Louis 7/28/78.

Enclosed herewith are three copies each of FD-302s 
reflecting interviews, at St. Louis, Missouri, on 7/28/78 with 
ROBERT L. BENDER, -former FBI Field Supervisor, and HOWARD C. 
KENNEDY,; former FBI Agent.

2^- Bureau (Encs.) 
St,. Louis

RBK:hln
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t-U-302 (REV. 11-27-70)

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Dole of Irnn.gripHnn //J1//O

Mr. ROBERT L. BENDER resides at Route 1, Box 388, Chesterfield, 
Missouri 63017, residence telephone number (314) 391-6518.

. Mr. BENDER is presently unemployed, having retired from FBI 
service on 2/28/77. Prior to his retirement he was assigned to 
the St. Louis Field Division of the FBI from 1953 to the date of 
his retirement. Additionally, he served in the capacity of 
Field Supervisor in the St. Louis Division of the FBI for approx­
imately nine years prior to and until the date of his retirement. 
He supervised general criminal matters.

Mr. BENDER was interviewed at the St. Louis FBI Office, at 
which place he voluntarily appeared.

Mr. BENDER was exhibited sufficient portions of a closed 
St. Louis file 137-16185 to enable him to identify it as a matter 
which was at one time under his supervision and assigned to an 
Agent under his supervision by the name of HOWARD C. KENNEDY.

The file in this instance pertains to one RICHARD F. O’HARA-, 
a former informant of the St.- Louis division of the FBI.

The attention of Mr. BENDER was directed to a memorandum in . 
this file dated 3/19/74 to the, SAC, St. Louis, from Special Agent 
HOWARD C. KENNEDY. This memorandum is identified as serial 5 of 
the file; Mr., BENDER was 'permitted to read this memorandum, in 
order to refresh his memory concerning its. contents. Although 
he had no independent recollection of the memorandum or its contents 
after reading it he concluded that the memorandum had crossed his 
desk on or about 3/19/74,. as attested to by the appearance of his 
handwriting on the memorandum. BENDER’S attention was further 
directed to paragraph 2, page 3 of the memorandum, which paragraph 
begins, "During the fall of 1973...," and ending with "... $20,000 
to kill KING."

Mr. BENDER related that he had no independent recollection of 
the paragraph in question; however, upon reviewing the entire 
memorandum dated 3/19/74, he found no evidence that the information 
contained in the above-cited paragraph was either acted upon or

Interviewed on 7/28/78_____ ot St. -Louis, MiSSOUri_______ File # SL 62-5 097

V SAC ROY B. KLAGER, JR../nln________________n^d.^tAd 7/31/78

This document conjoins neither recommendpiions nor conclusions of the FBI. It is the properly of the FBI ond is loaned to your agency; 
it* and Ils contents are not to be distributed outside your agency.



SL 62-5097

disseminated beyond the file in which the memorandum is located. 
He did note that there is a handwritten notation in his hand­
writing on page 1 .of the memorandum which states, "Notify locals 
•of info re killing." Upon reading the memorandum in detail, 
it was BENDER’S conclusion that this handwritten notation did 
not apply to the above-cited paragraph but, instead, applied to 
an unrelated matter of interest to local authorities appearing 
on page 2 of the memorandum.

Mr. BENDER stated that he has absolutely no recollection 
as to why the information contained in the above-cited paragraph 
on page 3 of the memorandum in question was not disseminated 
or acted upon. He can only assume that such failure was through 
inadvertence. He can make no judgment whatsoever concerning 
the credibility of the information as a possible reason for 
not acting on it. BENDER related, however, that because of 
his long association with the FBI in St. Louis, he does recall 
an individual by the name of RUSSELL BYERS as a well-known 
thief and fence.

At the conclusion of interview, Mr. BENDER stated that in 
retrospect and in light of today’s climate, the information 
concerning MARTIN LUTHER KING in the memorandum of 3/19/74 
should have been acted upon.

- 2* -
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FD-302 (REV. 11-27-70)

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Dote of trnnserlptlon /-/-jlZ/b

Mr. HOWARD C. KENNEDY resides at 55 Harneywold Drive, 
Ferguson, Missouri 63'136, residence telephone number (314) 
521-8 221.

Mr. KENNEDY is presently self-employed as a private 
investigator and polygraph examiner... He retired from FBI service 
on 2/28/77. Prior to his retirement he was assigned to the 
St. Louis Division of the EBI from 1954 to the date of his 
retirement.. During 1974 he was assigned to general criminal 
matters and worked as a Special Agent under the supervision of 
Field Supervisor ROBERT L. BENDER.-

Mr. KENNEDY was interviewed at the St. Louis FBI Office, 
at which place he voluntarily appeared.

Mr. KENNEDY was exhibited sufficient portions of a closed 
St. Louis file 137-16185 to enable him to identify it as a matter 
which was at one time assigned to him while he. was an FBI Agent.

* a
The file in this instance pertains to one RICHARD F. O';‘HARA, 

a former informant of the St. Louis Division of the FjBI. The 
attention of Mr. KENNEDY was directed to a memorandum, in this 
file dated 3/19/74 from him to the SAC, St* Louis. This memorandum 
is identified as serial 5 of the file. He, was permitted to read 
this memorandum, in order to refresh his memory concerning its 
contents,. KENNEDY related that from his review of this memorandum 
it reflects the results of a contact by him with O’HARA at which 
time O’HARA furnished him several pieces- of information. 
KENNEDY’S! attention was further directed to paragraph 2, page 3 
of the. memorandum, which .paragraph begins, "During the fall of 
197.3 and ending with "..4 $20,000 to kill KING."

Mr. KENNEDY stated that upon having his memory refreshed 
by reading the above memorandum, he vaguely recalls receiving 
the information,. He has no recollection, however, of having 
disseminated the information contained in- the above-cited 
paragraph or that the information was otherwise acted upon. 
He can cite no reason, for such failure other than inadvertence. 
-To the best of his recollection,, no action was-, in fact,, taken 
concerning the- information about MARTIN LUTHER KING, as contained

Interred ™ ^7/28/78 . St.. Louis z Missouri  Fila^ SL 62-^5 097-/0&

. kUwSAC ROY B. KLAGER, JR./nln „ □ . 7/31/78
byMSiZ—----—J :_______ -________ _Date dictated </ / O ___________ - .

This document contains neither recommendations nor conclusions of the FBI. Itis the property of the-FBI and is loaned 4o your agency; 
ih and its contents ore not to be distributed .outside your agency.
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SL 62-5097

in the memorandum, and he shared this information with no 
other personnel in the office.

Mr. KENNEDY was unable to provide an evaluation of the 
information and he is sure that no other information concerning 
KING was furnished to him. by O’HARA. He can make no comment 
with regard tp the credibility of the information at this late 
date. He does not believe, however, that credibility of either 
O'HARA or BYERS entered into any decision or lack of decision 
with regard to dissemination of the information concerning KING.

KENNEDY recalls, however, from his many years of service ' 
in the FBI at St. Louis that RUSSELL BYERS was a well-known 
fence.

KENNEDY reiterated that he has no idea or reason for the 
failure to disseminate the information contained in paragraph 
2 of page 3 of the cited memorandum as it relates to MARTIN 
LUTHER KING. He noted that there is nothing written on the 
memorandum to indicate such dissemination was made or action 
taken otherwise.

Mr. KENNEDY’S attention was further directed to a hand­
written. notation on the first page of the memorandum which 
states, "Notify locals of info re killing." He identifies 
this notation as being in the handwriting of his former Supervisor, 
ROBERT L. BENDER. Upon reading the memorandum in detail, it 
was KENNEDY’S conclusion that this handwritten notation did 
not apply to the above-cited paragraph but, instead, applied 
to an unrelated matter of interest to local authorities 
appearing on page 2 of the memorandum.

At the conclusion of interview, Mr. KENNEDY stated that 
in retrospect, the information concerning MARTIN LUTHER KING 
in the memorandum of 3/19/74 should have been acted upon.

- 2* -
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FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO ST. LOUIS IMMEDIATE

BT

UNCLAS

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

REBUTELCAL TO ST. LOUIS DATED JULY 28, 1978.

BY AIRTEL TO BUREAU DATED MARCH 13, 1978, ST. LOUIS ADVISED 

THAT INFORMATION RE POSSIBLE CONSPIRACY IN MARTIN LUTHER KING, 

JR., ASSASSINATION HAD BEEN LOCATED IN ST. LOUIS FILE 137-16185. 

INFORMANT (SL 3167-C) HAD BEEN CONTACTED IN MARCH, 1974, AND 

INFORMATION RE CRIMINAL MATTERS, INCLUDING THE ABOVE, PLACED IN 

CONTACT MEMORANDUM MARCH 19, 1974, AND APPARENTLY NEVER 

DISSEMINATED OR ACTED ON.

ST. LOUIS IS DIRECTED TO IMMEDIATELY CONTACT AGENT AND 

AGENT SUPERVISOR WHO HANDLED SL 3167-C (IDENTIFIED BY ST. LOUIS 

OFFICE AS FORMER SPECIAL AGENTS HOWARD C. KENNEDY AND ROBERT L. 

BENDER) AND THOROUGHLY INTERVIEW THEM RE THE ABOVE. ORIGINAL



PAGE TWO DE HQ 0094 UNCLAS

CONTACT MEMORANDUM MARCH 19, 1974, FROM ST. LOUIS 157-16185

SHOULD BE SHOWN TO FORMER SPECIAL AGENTS KENNEDY AND BENDER TO 

FACILITATE COMPLETE RE CALL OF ALL CIRCUMSTANCES RE THIS 

MATTER.

POINTS TO BE COVERED DURING INTERVIEWS INCLUDE, BUT ARE 

NOT LIMITED TO, THE FOLLOWINGS

SPECIAL AGENT KENNEDY:

1. RECOLLECTION OF INFORMATION OBTAINED IN MEMORANDUM.

2. CIRCUMSTANCES SURROUNDING RECEIPT OF THAT INFORMATION.

3. EVALUATION OF THAT INFORMATION.

4. ANY ADDITIONAL INFORMATION FURNISHED BY ST. LOUIS 

3617-C RE MARTIN LUTHER KING, JR., ALLEGATION.

5. EVALUATION OF INFORMATION, I.E., CREDIBILITY.

6. EVALUATION OF RUSSEL GEORGE BYERS.

7. REASON FOR FAILURE TO DISSEMINATE INFORMATION.

8. ANY ORAL DISSEMINATION TO OTHER SPECIAL AGENTS IN 

ST. LOUIS, BUREAU OR OTHER FIELD OFFICES.

SPECIAL AGENT BENDER:

1. RECOLLECTION OF INFORMATION IN MEMORANDUM.

2. REASON FOR FAILURE TO DISSEMINATE INFORMATION.



PAGE THREE DE HQ 0094 UNCLAS 

RESULTS OF INTERVIEWS SHOULD BE TELEPHONICALLY PROVIDED 

TO CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT (CIU), FBI HEADQUARTERS (FBIHQ), 

EXTENSION 3685, AND CONFIRMED IN FD-302 FORM BY AIRTEL TO 

FBIHQ, ATTENTION CIU, RECORDS MANAGEMENT DIVISION. 

BT .
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[Area Man Allegedly
-  -    - - - 1 ■ •' .... “-! I

By J. PULITZER
i Of the Post-Dispatch Staff
|\ A 46-year-old Rock Hill man has tol^

the House Select Committee on Assassi- I 
nations that he was once offered $50,000 ( 
to kill the Rev. Dr. Martin Luther King . 
Jr., the New York Times reported today.

'I Russell G. Byers, a former auto parts 
dealer who was implicated last January I 
)n the theft of several statues from the • . 
St. Louis Art Museum, said he thrned i 
Bown the offer in late 1966 or early 1967, - 
Recording to the Times. King was shot to । 

{death on April 4, 1968, in Memphis, Tenn.
> The Times story said Byers .told the ( 

- - committee that two men from Imperial,' 
Mo., had offered him the money in 
behalf of a group of conservative busi-1 
nissmen to kill King. Both are now dead. 1 

Sources said Byers’ testimony >has 
spurred an inquiry by committee investi­
gators because his brother-in-law, John 
Paul Spica, was then serving a life 

(sentence for murder at the Missouri

Got Offer
“ a J " • - -»in—_ ~ - mm mr~r.-

To Kill
(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
P1A, St. Louis Post 
Dispatch/St. Louis t 

-Mis-souri

X

State Penitentiary with James Earl Ray,
I pvhd later pleaded guilty in the death cf ;

| King. _ I

An FBI spokesman in-Washington told 
the Post-Dispatch that the St. Louis 

[office of the FBI had received “certain 
information”- about-the King assassina­
tion in 1973, but would not confirm'it 
came from Byers.

He said the information was never 
investigated and was placed in the wrong 
file, arid then was turned up by accident 

| ilaSfMarch. The spokesman took pains to 
’suggest the information may not-have 
beeh considered reliable.

A Post-Dispatch reporter who attempt­
ed to interview Byers at Uis residence in '

the 9300 block of Fredric. Court was told 
' that Byers was out of town and was. not 

available for comment.
The Times account of a three-month 

investigation by the House committed 
indicated that investigators suspected 
that word of a contract offer on King’s 
life had reached the prison through 
Spica. But Byers said he had told Spica 

. of the offer only recently, according; to 
the Times. (

Records from the State -Penitentiary 
I indicate that Spica and James Earl &ay 
i shared the same celf&lock, and for a |

King
K3aaBacai9s=_ ~~ j

। short time worked together in thesprison 
I -bakery. Ras.escaped on April 23, 1967, i 
t almost a year before the fatal shooting of ।

King. .
The Times said investigators are now 

concentrating on a'theory of conspiracy 
by the conservative business group men­
tioned by Byers in his testimony.

' Spica, 40, who was paroled in 1973 tad 
now runs a fruit stand at Shaw Blulevard 1 
and Vandeventer Avenue, declined to be I 
interviewed by New York Times.report-1 
erS, threatening “I’ll blow your head off" I 
if they did not leave, the Times said. ( 
Spica could not be reached by the Post-/ 

Despatch Tuesday night. ■ ,
( Byers also told the House committee - 
that he had told an informer Jor the 
Federal Bureau of Investigation about

I the $50,000 offer to kill King, the Times 
i said.

■Ryerssaid the FBI office in St. Louis 
had been given details of the offer, but 
had never investigated, according to the 
Times report. ' 1

I A source .close to the St. Louis FBI! 
j office tol'd the Post-Dispatch that he hadj 

^rever heard of The information on-the 
alleged approach to Byers. _ t 
[ Tn Washington, FBI spokesman Homer. 
poyhton told the Post-Dispatch that 
f certain information relating tothe Mar­
itin Luther King assassination” w’as 
(furnished to the St. Louis FBI office in .

_
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'We're hot saying that it was reliable
information,” he said. “We’re juSt say- , ;Su( S Ieadls~unlessthe panel asked the---..

. ing certain information was furnished.” • FB I for help. '»
Ue declined to say whether the informa- . a t memlber of the House committees < ** 
tian c|me from Byers. 1 stal If in W ashington said it was commit-1

Boynton said the information was j fee policy not to confirm or deny reports ’
. never investigated by the St. Lou’.s, 
p ffice. He said itwas not cross-indexed' 
' unden the Martin Luther King file, as it com. jnittee’s findings wraid bi contained 
should have been. I in iti s fina l report to Congress, which is

Last March, Boynton said, St. Louis f duel >y the! end of the year. r
FBI''agents discovered the material »i just can't comment,” the staff 
more'or less by accident. mem bersaid; .
“They were reviewing a file in connec- li . The i Tinies story said House investiga- 

...................... ’. tors 1< earned that Byers believed the offertioniwith anther matter,” he said, “and 1 
as a. result of tht, they found the | 
information and realized that it had , 
never been properly indexed. And' they
immediately advised FBI headquar- 

i ters.”
' Bbynfon said the T. Louis field officb 

then-sent the information to FBI head-
’ guafters in Washington. FBI headquar- 
krsiin turn gave it to the-Department of. 
Justice, and the Department of Justice < 
■turnhd. it over to the House Select
Committee on Assassinatyions, Boynton' 
said* ; .....................-...............  ..
“It was just put in the file,” Boynton - charge: .swere later dropped by the .St. 

said.of the 1973 information. “Nothing 
furtherwas done with it,” until it was
foiiqd1 last March.

Asked whether the 1973 tip should have 
been'investigated, Boynton said he was 
not going to second-guess the judgment 
of the- FBI agent in St. Louis who 
handled it.
• “It’i kind of hard to tell what judg­
ment the agent and the supervisor made 

. about the reliability” of the information, 
Boydton said. "In the Kennedy investiga­
tion,! we checked out thousands and 
thousands of these. Some of them were 
very.bizarre. And many of them ended in 
absolutely nothing. And it could have 
bee|i< the judgment of the agents that this 
was jiot worthy of following through oh.” 

* Bhynton said he could not discuss ihe 
specifics of the allegations as reported in1 
thej'imes.

He said the FBI is not currently, 
investigating the information that was 
•funiishsd in 1973; He said the agency had 
'an Agreement with the House committee^

thi it the committee would Investigate '

fee policy not to confirm or deny reports 
aboi tit matters related to theKing and j 
Ken-nedy assassinations. He said the ,

to hit ,n h?id been an effort to recruit a 
“fall guj/” who-would not actually, 
comrr. |it tlhe murder, but who-would be! 
arrest led & or it.

A St.. Louis Police Department captairf 
who ir >ves tigated .the Art Museum thefts । 
said h e hi ad heard recently that Byers : 
testifie id before the House committee.

Othe r officers in the Police Depart­
ment’s ’ int elligence unit said Byers was 
seen fi tequently at Spica’s fruit stand. 
Byers had I been charged-in connections 
with tl te /Art Museum thefts, but the

Louis ci ircu it attorney’s office.
The u hdo w of one of the men allegedito 

! have ap ipro ached Byers’with the offer, on 
King's life denied such a thing had 

j happen< ed,' the Times said. She was 
! quoted < is saying-that Byers had.proba-1 
i bly cone :oct:ed the whole story, to “help1 
himself ‘ge’t out of the art case,” the
Times sa |id. , t

The, w'orriian told the Post-Dispatch 
Tuesday ni|ght that her husband knew 
Byers thi rou gh a business associate, but 
would not; elaborate. She insisted that the 
Allegatioia- stbout her husband was “a 
glaring m istake.”

The wi<io\v of the of her man from 
Imperial reifused to talk to the Post­
Dispatch or the New York Times be­
cause she .is co-operating with the House),: 
committee, . according to her attorney.

the Timies ^report said that Byers had 
. been granted i, mmunity'from prosecution [ 
i in King’s d eat h for his sworn testimony 
। before the 1 flou tse committee in"Washing-, 
! ton., k

s Russell G. Byers
Qui^stioned in King inquiry
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Byers Was Iniplicated lif
By BECKY MCREYNOLDS » TTh^ftlSOf the Post-Dispatch Staff

Russell G. Byers has been in the news 
frequently in recent months in (connec­
tion with the theft of seven statues in two 
Separate incidents from the St. Louis Art

i

Museum.
Byers was described by police -j- fpr 

a while — as the “mastermind” behind 
the first theft of four statues, including 
Frederic Remington’s “Bronco Buster." 
[Jan; 29. Three other statues, all by the 
[French sculptor Francois Auguste Ro­
din, were taken in a second burglary 
Feb. 20.
I However, all charges against Byeis 
were1 dropped after the statues were 
’recovered. Police had received anony­
mous phone calls leading them to tile, 
iocatioris of the missing statues.

Byers had been implicated by anoth­
er suspectinthedibfts, John A. tCreri- 
rshaw,,25. On Feb. 28, police raided the

JByershbme iri the 9300 block of Fredric 
WCourt; Rock Hill. None:of the stolen stat­

lies was recovered, but 138 other items, 
believed to be stolen, were confiscated.

Since the first burglary, two inen be­
lieved to be associates of Byers ^nd 
Crenshaw, and also believed to hqve 
been involved in the first museum-theft,

1
Byere]was charged in the art muse-1 
um burglary after policesaid Crenshaw] 
led them to the first statue to be recd-j

(
vered and implicated Byers as a middle-1 

man. That charge was dropped April 27 • 
after Crenshaw'told St. Louis Circifit j 
Attorney George S. Peach that he would I 
not testify against Byers. i

■ Byers was charged with receiving! 
stolen goods in connection with the' litho- J 
graphs found in the raid. That charge] 
was; dismissed on May 25 after county/ 
prosecutors said their case was riot] 
strong enought to proceed. 1

Byers’ wife was seeking the return of 
three Oriental rugs, eight lithographs 
and 22 antique objects police confiscated' 
as stolen. Police said die all of the.other । 
items takeri in the raid were already 1 
returned. An attorney for the Byers / 
family said the pplice. had,.no. right, to ; 
release’the goods Without a cprirt deter- f 
minatiopufpropdr ownership. ’ ' 1

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
P6A,, St. Louis Post 
Dispatch, St. Louis 
Missouri

have met violent deaths. , 
On Feb. 17, the body of Charles H.

Gurin, 29, was found behind the 5900 
,'dock of Hamilton Terrace. Gurin, who' 
haifibeen identified by-'Crenshaw asqn 
accomplice, had beeri shot in the h^d.'x .

। On June 11, the body, of Samuel Ern- j 
est White, 42, was found iri a field; in I 
Madison.Cqunty. He had been shQtthree | 
timesanihliis body was severely curried. I

I ,
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When Byers was arrested March 2, 
he gavehis occupation -as a/vending- 
machine dealer. Police records show 
many arrests for him in St. Louis and St. 
Louis County since.1960. ,

, He was convicted in U.S. District 
Court here iri 1965 of conspiracy to 
comrnit auto theft. He was fined and 
placed on probation.

In March, Byers’wife and, daughter 
filed suit in St. Louis County Court seek 
ing recovery of the items taken from 
tlieir- homeland, in addition, $75,000 in 
damages from St. Louis Police Chief 
Eugene J. Camp and County Pp|jce 
Superintendent G. H; Kleinkriecht to, 

I compensate for the loss of die goods... 
[ihesuitispending..^^-^
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Spica In Jail 10 Tears, Parole^
John PaulSpica was paroled from the 

Stafe penitentiary in October 1973 at thg 
age.of 36 after serving 10 years of a life 
sentence in the fatal shooting of an 
Uplands Park real estate dealer in 1962.

John J. Myszak, 50,.the’real estate 
dealer, was shot four, times from an 
automobile as he stood in the drivetSy 
of a friend and business associate in 
Normandy, on the night of June 8, 1962.'

Spica, then 25,. was accused of arraijg- 
ing ithe killing aher he was approached 
b^, Marie Myszak, the dead man’s wife, 
who wanted her husband murdered.

During the sensational case, which was 
given much publicity here, the-48-year-1 
old,widow admitted plotting the killing’bf 
her husband with Spica. Howevei/she 
said she told Spica to call off the; deal 
ahduf three weeks before-the-murder 
because she couldn’t raise the $3,000 
Spica demanded/’

Mrs. -Myszak^said ghe whnfed hfer 
husband.killed because she was “fed up” 
With the repeated beatings hehad giyen 
he/ She also was the beneficiary of 
al/out $165,000 in life insurance carried 
by him. f

. Spica, although never accused as the 
actual killer, was convicted by a SJ. 
Louis County jury in May 1963 pf 
copspiring to murder-Myszak arid sen-, 
tenced to life in prison. Before his 
conviction, Spica had been arrested In 
investigations of several burglaries, but 
haki never been convicted of a felony. 
Bui at the time of his .arrest in the, 

, Myszak case, police;detectives described 
him as a ‘‘well-known St. Louis hood­
lum.”’

Spica began serving his life term in the 
State Penitentiary on JulyJ, 1963.
-I Mrs. Myszak.was acquitted by a'St. 
Louis tourity jury, in January 1964,of the 
murder of her husband. w

While Spica was serving his sentenep, 
hq* pleaded-guilty to charges of-second- 
degree burglary in connection witha 
break-in at a Wellston jewelry store in 1 
1962, and stealing over $50 by deciet.ih i 
an automobile deal. He was sentenced to 
two yearson each conv^tiori, Jhe sen?]

! In Killing
(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
P6A, St. Louis Post 
Dispatcht St. Louis 
Missouri

l-

tences to nin concurrently with his life 
sentence.

Spica is the .son of-Raur J,;Spica, a 
clerk in the county magistrate courts 
and former Democratic politician. Paul 
.Spica is a former Democratic commit?. 
teeman from Normandy Township. Johnf 
Spica lives with hisfather in, Normandy. j
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By WILLIAM FREIVOGEL 
and CARTER STITH 

. Of L!ie Post-Dispatch Staff

A rcputable.St. Louisan confirms that 
Russell G. Byers told him that he had 
been offered $50,000 by two Imperial, 
Mo., men to arrange the death of the 

. Rev. Dr. Martin Luther King.
Byers twice mentioned the plot, first in 

generalities shortly after the assassina­
tion in 1968 and later in more detail in 
about 1074, the St. Louisan told the Post­
Dispatch. He said that in the latter 
conversation Byers told of a stockbroker 
taking him to the Imperial farm of a 

s patent lawyer to discuss the plot. $ 
| Byers did not use names, the promi­
nent citizen said, but he apparently ’has 
referring to stockbroker John R. Kajiff- 
%hann and lawyer John H. Sutherland,

awhom he has accused of the plot in 
frecent testimony to the House Assassina-? 
hions Committee. /
/ Previous accounts of the alleged assas-/ • 
’ sination plot have said that Byers ha?

said that he told two lawyers and other ' 
unidentified persons about it some years J 
ago. But this is the first direct confirma- t 
tion from one of those persons. I

In another development, a Clayton > 
lawyer, who has been questioned by the .* 
House Assassinations Committee staff, 
told a reporter he had seen Byers and 
Kauffmann meeting several times in the 
late 1960s. The lawyer represented both 
Kauffmann and Byers on separate legal 

/matters. I? '
. The lawyers said Kauffmann hid ' 
( introduced him to Byers during a lunbh 
gin about 1966..He got the impression tliat
Byers and Kauffmann knew each other' 

prom growing up in the same parhot ’ 
(south St. Louis and that they had seme , 
/kind of business dealings in the 1960s. I 

J Byers was paiticularly close to Kauff­
mann’s late brother Gil Kauffmann, who 
was a deputy St. Louis County coroner 
before his death in 1962, the lawyer said.

Asked whether Byers had told him 
about the alleged assassination offer, the 
lawyer said he could not respond be­
cause the confidential relationship be- - 
tween an attorney and his client. He said 
he had give the same answer to the 
House committee's staff.

> The lawyer's account adds new detail 
about Byers’ relationship with Kauff­
mann. ' . 1
.Both sources agreed to talk with (he 

Post-Dispatch only after they were gikn 
assurances that their names would not

b? revealed. One insisted that 
piper not even identify his . uptZn, 
apparently because he feared repr^ls • 
ffom Byers or other. ;

. * F
The House Assassinations Committee 

is conducting an intensive investigation 
into Byers’ allegations. It held ciosed 
hearings on them last week. Byers was • 
reported to have told the committee that 
he turned down the offer from Suther­
land and Kauffmann, which he says was 
made in late 1966 or early 1967. Suther­
land died in 1970, and Kauffman died in 
1973. .

The St. Louisan said that Byers told 
him shortly after the King assassination 
«n 1968 that he might know something 
■about it, and that the Ku Klux Klan or, 
some organization was behind it. y 

$ “That's all he said. I thought it wa$ 
just street talk,” the St. Louisan said.

Later, in about 1974, Byers mentioned 
the plot again. The St. Louisan gave this 
account of what he said: A stockbroker • 
who had lost his license, apparently 
Kauffmann, approached Byers with the 
$50,000 offer. Byers asked him whom he 
had to kill. Kauffmann took Byers to a 
St. Louis patent attorney who lived bn a 
nearby farm in Imperial who said King 
was the target. Byers said he never had • 

■intended to follow through on the plot but a , 
had gone along out of curiosity. >

^Sutherland, the patent lawyer owned aw 
ftirm in Imperial near Kauffmann’s • 
Iriperial home. Sutherland was a segre- 

it * ‘ '
gafionist and the organizer of the Citi­
zens Council in St. Louis, a states rights 
gijoup formed in 1964 that distributed 
ailti-black literature. 6
^fhe St. Louisan said his recoilectiorrof 

■ the conversation with Byers differed in 
one way from the recently published 
accounts of Byers’ testimony to the 
House committee. •

"From what 1 read, Byers seems to be 
saying now that he thinks Ray (James 

■ Earl Rav, who pleaded guilty to the King ' 
assassination) is a fall guy. But thaps 
not ;lhe impression I got then. 1 thoug.it 
Russell thought they probably ap- 
proiched Ray through some friendt/of 
Kauffmann, a doctor who worked at the 
prison.” . . ...

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

XB ST. LOUIS 
POST-DISPATCH

ST. LOUIS MO.

Date:
Edition:

7/30/78 
Sunday

Title- H°USE SELECT
COMHITTEE ON
ASSASSINATIONS

Character:
or

Classification: BL 62—5097 
Submitting Office: St . LOUIS

DI/DOJ

NW 68262 Docld:32989797 Page 106



• Dr. Hugh W. Maxey, the former chief 
physician at the Missouri State Peniten- 
tirry, was a friend of Kauffmann. I

Jhe St. Louisan said Byers had not 
mentioned his brother-in-law, John Paul 

, Spica, who was serving a murder in- • 
tence in the Penitentiary at the time Ray 
escaped from the institution. Byers too, 
in his recent statements reportedly to|d 
the House committee that Spica was not 
involved. But press accounts have specu­
lated whether he could have transmitted 
word of the $50,000 offer to Ray.
I. Ine St. Louisan said he believed Byera 
in 1974. "I mean you do believe someontj 
if i}ou don’t have, any reason to think 
their lied,” he said. But in the. wake <rf 
Byers’ arrest in connection with thefts of 
statues from St. Louis Art Museum last ■ 

.winter, he said he wondered whether
V Byers might then have been in trouble 

’ jtoo and put out the assassination story to I 
Jget the Federal Bureau of Investigation <’ 
w the police to ease off him. Byers was 
not prosecuted for the museum thefts. £

The St. Louisan refused to say whether 
the House committee has questioned 
him.

’ The Clayton lawyer knew Kauffmann 
quite well in the late 1950s and early. 
1960s when Kauffmann was a stockbrok­
er in Clayton and a client. Kauffmann 

Dalso entertained the lawyer at his Jeffer- 
j son County home.
j[ The lawyer said tht Kauffmann, long 
yactive on the periphery of Democratic 
■politics in St. Louis and Jefferson coun­
ties, had been involved in the presiden­
tial campaign of Alabama Gov. George 
C. Wallace in 1968. Sutherland also was a 
leader of the Wallace campaign here.

The lawyer said he thought only money 
• or the promise of it would have 

motivated Kauffmann to get involved iq> 
Wallace’s campaign or the King plot? 
‘‘John was not a racist,” he said. f 
^“He was growing old and a little, 
tcaredi maybe, and he wanted money, 

’ tne lawyer said. He said the same fears 
rifay have led to Kauffmann’s federal 
conviction in 1967 for illegally selling ■

500,000 amphetamine pills. In the 1940s, 
by ffontrast, Kauffmann had been tin 
aircraft executive, stock broker ajid 
member of the St. Louis Stock i^t- 
change. But when he died his estate was 
worth only $10,000.

Kauffmann made his living in the 1960s 
by selling so-called "penny stocks,” the 
lawyer recalled. For example, Kauff­
mann would start a company with 
capital of about one-cent per share and 
then sell stock for $1 per share.

There was nothing illegal about that 
when Kauffmann was involved, the law­
yer said, but changes in the securities 
laws in later years put an end to penny 
stocks and to Kauffman’s main source of
income.

The lawyer said he always found Byers 
to be truthful and could see no advantage 
to Byers in telling about the alleged plot. 
The lawyer said he thought the plot was 
plausible. He represented Byers in a. 
civil case about five years ago.

So far, there has been no corroboration 
of fiyers’ allegation or any credible link 
to Itay. The wives of .both Sutherland and 
Katiffmann have told the House commit- 
tecfthat they knew nothing about sue!'a 
plot and branded as incredible the id ta 
that their husbands could be involved in 
a scheme to assassinate Dr. King. »
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(Mount Clipping in Space Below)

Byers; Spica -have been —— 
m the headlines before ■ ”

Russell G. Byers and John Paul Spica, 
whose names are now in the spotlight in 

.connection with a House investigation 
into the death of the Rev. Dr. Martin 
Luther King Jr., have-made front-page 
headlines here in the past.
, Byers was charged with burglary in 
the theft of four statues from the St.
; ;ouis Art Museum Jan. 29. One of the 
j tatues was the famous “Bronco Buster” 
i >y Frederic Remington.

THREE OTHER STATUES by Auguste 
■Rodin, the French sculptor, were stolen 
in another museum burglary Feb. 20.

John A. Crenshaw, 25, a transient 
laborer, was also charged in the Jan. 29 
burglary and is now in jail awaiting 
trial.- •

_ Charges against Byers were dropped 
April 27 by Circuit Attorney George 
Peach after Crenshaw said he wouldn’t

■ testify against Byers.
Spica was sentenced in May 1953 to life 

t imprisonment after being-convicted-of 
^first-degree murder in connection with-

the fatal shooting of John T. Myszak, 50, 
a prominent St. Louis County real estate 
dealer, in June 1962.

SPICA TESTIFIED during his trial 
that he made demands for money on 
Mrs. Marie Myszak, the victim’s wife, 
but they represented attempted extortion 
and not murder. . f

Mrs. Myszak was indicted' on charges 
of arranging the death of her husban'j 
but was acquitted in January 1964.

She made a statement.to county police 
that she had discussed with Spica the 
possibility of getting rid of her husband, 
but had changed her mind and told him 
to drop the matter.

Mrs. Myszak died in. October 1971 at 
, the age of 56. ' \

Spica was. paroled from the Missouri 
State'Penitentiary in October 1973. He

—fiow lives in Normandy. .

(Indicate page, name of 
newspaper, city ana state.) 
P3A, St. Louis 
Globe Democrat, 
St. Louis, Missouri
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The affairs of a convicted Jefferson 
County drug dealer and a St. Louis area 
segregationist, both dead, are under

investigation by the 
House Select Com­
mittee on Assassi­
nations looking into 
the murder of the 
Rev. Dr. Martin 
Luther King Jr.’ 
according to au­
thorities.

The drug dealer 
was John R. Kauff­
mann, who authori- 

Rvarc U^S say Was ab°ut 
• , °yer5 73 when he died in

.974. The segregationist was John H.

'3

Sutherland, a patent attorney, who was 
64 when he died in 1970.

RUSSELL G. BYERS, 46, who was 
allegedly involved in the theft of several 
statues from the St. Louis Art Museum 
last January, has told the House Com­
mittee that Sutherland and Kauffmann 

, offered him $50,000 in late 1966 or early 
1967 to kill the Rev. Dr. King. Burglary 
charges against Byers in the Art Mu­
seum case were dropped.

Byers, of the 9300 block pf Frederic 
Court, Rock Hill, is a brother-in-law of 
convicted murderer John Paul Spica, 40, 

I who for a short time lived in the same 
| cell block with James Earl Ray in the 
(Missouri State Penitentiary.
| Ray is serving a 99-year sentence in 

Tennessee for the slaying of Dr. King in

tiary almost a year before Dr. King was ‘ • 
shot in Memphis.

SPICA WAS sentenced to life imprison­
ment in 1963 after being convicted of 
first-degree murder in connection with 
the fatal shooting of St. Louis County 
real estate dealer John T. Myszak. Spica 
was paroled in 1973.

Byers told the New York Times in an 
interview that he turned down the $50,000 
offer to kill Dr. King and said he did not 
tell Spica about it. However, he said he. 
thought word of the offer might have 
circulated through the penitentiary 
grapevine. 1 .

One federal official described Byers as 
a “very, very unreliable person.”

However, an investigator for the House 
committee, The Globe-Democrat 
learned, went to Sutherland’s former 
residence near Imperial, Mo., Wednes­
day, seeking information on the late 
attorney.

THE WIDOWS OF Sutherland and 
Kauffmann could not be reached for 
comment.

According to the’ New York Times, the 
House committee plans to give Ray a lie- 
detector test as a result of the Byers 
report to the'committee.
’• A Globe-Democrat reporter confirmed 
a Times statement that probate records 
in the Jefferson County courthouse com 
cerning Sutherland’s estate contain a

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.) 
P3A, St. Louis 
Globe Democrat, 
St. Louis, Missourl
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note which reads: “Do not destroy this 
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By GERALD M. BOYD 
and J. PULITZER 

Of the Post-Dispatch Staff

? WASHINGTON - A House commit­
tie investigating the assassination of (he 
Hev. Dr. Martin Luther King is seeking

’ the testimony of James Earl Ray ad a 
result. of allegations by Russell G. Byers 
of Rock Hiii that Byers was offered $50,- 
000 to kill King, the Post-Dispatch has 
learned.

Sources close to th?, investigation said 
that testimony this spring by Byers, 46, 
of the 9300 block of Fredric Court, had 
raised questions among committe) 
members of a conspiracy to kill King.

rBut Mark Lane, an attorney for RayJ 
sard Ray had never had any dealings 
vAh Byers and ti>ALthaJ?yers’ allega­
tions were leaked to promote the idea of.

a conspiracy and-thus-shift attention 
Jrom the Federal Bureau of Investiga-f 
Hon, which Lane contends is involved in. 
{the King killing. j ■

Ray is serving a 99-year prison sen­
tence after pleading guilty to the shoot­
ing death of King on April 4, 1968 in 
Memphis, Tenn. Since pleading guilty, 
however, Ray has denied rfesponsiblity 
for King’s assassination and has asked, 
repeatedly for a new trial.

- a Byers testified that he turned down 
the offer by two men from Imperial 
.Vjo., in late 1966 or early 1967, sources 
s:!id. Byers said the men offered him thb 
money in behalf of a group of conserva­
tive businessmen, who wanted King si­
lenced as a civil rights leader, the sourc-| 
es said. Bah men implicated by Byers ■ 
are dead. ____ -■ »

The Post-Dispatch was told that the' 
committee might never have heard from 
By^rs had he not become implicated ;n 
laijt winter’s burglaries at the St. Louis 
Ait Museum. A routine check of his fije 
at} the St. Louis FBI office turned up a 
version of Byers’ allegations written 
five years ago and inadvertently mis­
filed, sources toichifePost-Dispatch. • |

The file search on Bye^was request­
ed by4ocal officials investigathi^ie Art 
Museum burglaries, sources told the 
Post-Dispatch. An FBI spokesman in 
Washington said it was forwarded jn 
March to the Washington office for u>e , 

’ by the House Select Committee on /s- 
sissinations, which' is in/estigatmg , 
King’s death. .
. »Laner reached at his home in Venice, , 
Calif., said he was present' last May 
when four members of the louse com­
mittee interviewed Ray at tie Tennes­
see state prison where Ray it incarcer­
ated. No questions were asktd at that 
time, or at other interviews were Lane 
-was present, concerning Byers or other- 
individuals implicated by Byes in thfi

• alleged offer to kill King, Lane slid. ' 
yT don’t think James (Ear. Ray) - 

kiiows anything about them,” Lare said, 
“ty’s a deliberate selective leak'd al-' 
leged evidence to make it seen, like 
James got some money while tryiig to 
cover up the fact that the FBI wa in-. 
volved somehow7n the manter?1-” ’

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.) 
PIA/ St. Louis
Post Dispatch/ 
St. Louis, Missouri

. (Lane said JStnesTT Wolf, deputy 
chief counsel of the House select coA- 
mitee, had informed him Wednesday

• thut Ray must take a lie-detector test to 
determine whether his statements were

■' true.
■ Wolf, reached in Washington, would 
•not comment on Lane’s charges and 
would not confirm or deny talking to 
Lane. He said, however, that under pro­
cedural rules of the select committee, 
polygraph tests were voluntary mid 
.jvere not a condition for giving testimo­
ny. Wolf refused to confirm that Ray 
would testify before the committeL1, 
saying that the information was still 
confidential.

; Lane said that making Ray take a lie- 
detector test was an attempt to cast

. doubt on Ray’s credibility in the event 
that his testimony should implicate the 
VbI in King’s assassination. . f

. « Sources close to the select committed 
rfaid members were concerned about the.
!five- year delay in obtaining the FBI 
informant’s account of .the alleged otfey
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r' Homer Boynton, an FBI spokesman 
in WaSTHngtonf told the Rsfd?tsp&tch 
Wednesday that the bureau's St. Louis

’ Office had received "certain information 
’ ftelating to the Martin Luther King au- 
. tassination” in 1973. >
' But that information was filed only
under the names of the informant add * 
Byers, sources said, and never cross- 
index«<Lns>4|er the King file. Jpyas dis­
covered only by accident in checking !

*tSe bounty on Kingis-dife^ight havq, 
reached initiates there from other sourc-| 
.eAin his-testimony to the House select! 
committee, the sources said. r

Spica, who .was paroled in 1973, now* 
operates, a fruit stand at Vandeventer 
and Shaw avenues. He said in an inter­
view Wednesday that he knew nothing'of 
.abounty on King's life.

"Byers is a liar,” Spica said. "At no . 
time did.I ever convey an offer of $50,000 
toiJames Earl Ray to kill Martin Luthqr 
Kihg Jr. Byers never told me abolit« 
th|t." I :

Spica said he and Ray were prisoneis 
in the Missouri Penitentiary at the same 
time, “but we nevervyrked together in 
'the same sectidar^ j

Byers’ file on {^request from local'au- • 
thorities investigatingtfie Art Museum ■ 
nefts, sources said.
I Boynton said that the agent who haj 

misfiled the information had retired anj 
that no internal inquiry was planned. He 

. also refused to identify the agent. 4
• Other FBI sources told the New, York 
Times that the agent had violated bu­
reau rules by not notifying other agents - 
or authorities investigating -King's 
death. . : a

] "He may have thought it was a frivo- 
■jlous allegation, but that wasn’t his deci- 
/sion to make,” an FBI source told thp, 
• Times. “The information was supposed 

to go to.a supervisor’or some agent wlio' 
h&d worked that investigation for .them 
to evaluate.”; ’ >

Byers’ allegations have led House 
’investigators to his brother-in-law, John. 
Paul Spica, who at the time of the al- • 
leged offer to Byers was serving a life-- 
sentence for murder- at the Missouri 
State Penitentiary.,

Prison records indicate that Spica > 
and-James Earl Ray were housed.in, the 
same cell block at that time, and that 

. they worked in the prison bakery togeth­
er for. a period. Authorities have specu-

? lated that word of a bounty on King’s life- 
] may have reached the prison from Spi- 
Jca. V >
1 Byers, however, told the House 

committee that he had not informed
• Spica of the offerjuntil recently, sources 

said. But Byers speculates that word of:

f’" "I did see him from.time to time, but 
I dtdirtHwow anything-about'any con­
tract to kill Martin Luther King," Spica 
said. $

"The investigators in Washington 
- knoy all about Byers’ story and they 
ha'vj checked it out and they knt(w 
tlieje’s no truth in it,” Spica said.

He said that a House investigator had 
talked to him, but had informed him that 
he would not be called to testify before 
the House committee.

Spica appeared nervous and shaken 
and said he was worried that news sto­
ries about Byers’ allegations would de­
stroy his present life. I •
II “You know I’m out on life parole on a 
murder case, and this’ll blow it,” Spica 
said: “Pre-been working injhisjilaild 12 
to 15 hours a day for two years without a

* , « ,
vacation. I've been going with a very ’ 
nicq girl who doesn’t know all my bacfe 
’ground, and it’ll blow that, too." f

‘Jl guess I'll just have to close up 
because I won't have any business any 
mo/e,” Spica .said.

In his testimony, Byers speculated 
that he was offered the $50,000 to ar­
range King's death so that he would be a 
.“fall guy” who would not actually 
commit the murder, but who could be 
blamed, for it later because of the al­
leged offer, sources said. '

Authorities familiar with Byers de­
scribed him as a “middle man” in crim­
inal dealings and generally believed th/it 
he! would not be approached as a hired 
killer. ’ f

(Byers was charged with burglary m 
connection with the theft of several stat­
ues from the Art Museum last January, 
but the charges, were later dropped by 
the St. Louis circuit attorney's office. .

The New York Times account of 
Byers’ appearance before the House 
committee said that-he had been grant­
ed immunity from prosecution in King’s 
assassination in return for his sworn 
testimony.
- A widow of one of the Imperial, Mb., ‘ 
men implicated by Byers in the offer to 
kilrKing said her husband knew Byers, 
.bubdenied that he had ever heard of.any 
su$h offer. She said she believedsthat 
Byfers had concocted the whole stor^ “to 
help Himself get out of the art case,” the 
Times said. 

t The woman told the Post-Dispatch 
^WednesSSyrtnit her husbatRFkrievr1 By­
ers through'a business associate, but 
would not elaborate. She insisted that 
the allegation about- her husband a 
"glaring mistake.” f

. v Sources said the woman had left St.
. Louis for Washington Wednesday to tes­
tify before the House committee. A 
spokesman-foMhe committee would not 
confirm or deny the report.

The widow of the other man implicat­
ed by Byers has refused to grant inter-' 
views to the-New York Times or the 

•Post-Dispatch because she is co-operat­
ing with the House committee, her attor­
ney said.

I Her attorney said, however, that the 
imman told House investigators that the 
allegations about her .husband werq-a 

-complete surprise to her. d. .
. . - .1)

, A spokesman for U.S. Rep. Walter E. 
Fauntroy, D-District of Columbia, chair­
man of the House subcommittee investi- 
’gating King’s death, said neither he nor 
other committee members or staff 
members would have any comment on

Cthe New York Times story.
He noted that the full House Select 

Committee on Assassinations is sched-
• uljid to begin public hearings .Aug. 1<, 

TJie assassinations panel has two sub­
committees. The other subcommitte’e is 

.Jccusing on the assassinations of.Presj- 
’dent John F. Kennedy in 1963 and his j 
brother, JL^^ftuJRoberLELKeanedy, in I 
1968. . .. . J ’ - ;



OPTIONAL FORM NO. IO
JULY 1073 EDITION
OSA FPMR (41 CFR) 101.11.8

UNITED STATES GOVERNMENT

Memorandum
to : SAC, ST. LOUIS (62-5097)

: CLERK W.R. FARHAT

subject: HOUSE SELECT COMMITTEE ON 
ASSASSINATIONS (HSCA)

date: 7/25/78

Instant date at 10:00 PM this office was contacted by

■ Bob Kelly, St. Louis Post Dispatch. Mr. Kelly was seeking

a comment from SAC Roy B. Klager in reference to Russell 

G. Beyers, who is presently being questioned by the (HSCA) . 

Mr. Kelly further stated that the New York Times Newspaper 

would be carrying a front page story concerning this matter 

on 7/26/78, and that Mr. Boyton, FBI, Washington, D.C., had 

already made a comment concerning this matter.

SAC Roy B. Klager was advised of the above information and 

stated he wouldn’t make any further comments concerning this 

matter since Mr. Boyton had already commented on this issue. 

Mr. Kelly was contacted by writer and advised that SAC Roy 

B. Klager would stand on Mr. Boyton’s comment.

Above being submitted for information purposes.

■ U
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x AIRTEL

7/25/78

TO:
(62-117290)DIRECTOR, EBI '

(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 
RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS 
(HSCA) .

Re Bureau teletype to Chicago and St. Louis 
dated 7/25/78.

Enclosed herewith is one copy each of Serials 1 
through 34 in St. Louis file 137-16185, plus a copy of the 
Criminal informant Review Sheet (ED-237) for the same file.

A copy of instant communication will also be 
added to 137-16185

— Bureau (Enc - 35)
Louis 
62-5097) 
137-16185)

JFS:kmt
(4)
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00 CG SL

DE HQ 0098 2061940

ZNY EEEEE

0 251827Z JUL 78

EM DIRECTOR FBI (62-117290) f '

TO FBI CHICAGO IMMEDIATE

FBI ST. LOUIS IMMEDIATE

BT. •

UNCLAS E F T 0

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

FOR INFORMATION OF CHICAGO, ST. LOUIS ADVISED ON MARCH 15, 

1978, THAT DURING A FILE REVIEW OF SL 157-16185, FOR AN UN­

RELATED MATTER, IT WAS DETERMINED THAT SL 5167-C FURNISHED 

-INFORMATION REG-A RD I NG RUSSELL GEORGE BEYERS. BEYERS, IN THE 

FALL OF 1975, MET WITH SL 5167-C AND TOLD HIM OF A MEETING WITH 

AN ATTORNEY IN ST. LOUIS COUNTY, NOW DECEASED, AND ANOTHER 

INDIVIDUAL, AND OF THEIR POSSIBLE INVOLVEMENT IN THE ASSASSI­

NATION OF DR. MARTIN LUTHER KING, JR. APPARENTLY, THIS 

INFORMATION WAS NEVER DISSEMINATED OR ACTED ON.

THE ABOVE INFORMATION WAS DISSEMINATED TO THE HSCA. HSCA

REQUESTED, ON JULY 14, 1978, THAT THE INFORMANT REFERRED TO
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(SL-3167-C) BE CONTACTED AND REQUEST BE MADE OF HIM TO 

(1)' SUBMIT TO INTERVIEW BY HSCA, AND, (2) THAT HE AGREE TO 

EXECUTE WAIVER RELEASING ALL FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) AND FIELD 

OFFICE (SL) FILES FOR REVIEW BY HSCA.

ON JULY 21, 1978, ASAC JOHN SHANLEY, ST. LOUIS, ADVISED 

THAT FORMER SL-3167-C HAD MOVED FROM THE ST. LOUIS AREA TO 

CHICAGO. HE IS CURRENTLY SUSPECT IN CASE ENTITLED "UNSUB, 

THEFT OF $250,000 WORTH OF ART OBJECTS, AMERICAN ART GALLERIES, 

LTD., 4820 NORTH SHERIDAN ROAD, CHICAGO, ILLINOIS, NOVEMBER 6, 

1976; ITSP-MAJOR THEFT; 00: CG (CG 87-45634)". HE IS ALLEGEDLY 

OWNER OF CONNOISSEUR GALLERIES, 720 NORTH WELLS, CHICAGO, 

ILLINOIS, AND MAY RESIDE ABOVE HIS BUSINESS. FORMER INFORMANT 

DESCRIBED AS FOLLOWS:

NAME: RICHARD FRANCIS D’HARA

DATE OF BIRTH: DECEMBER 14, 1941

HEIGHT: 6’

WEIGHT: 190

HAIR: BROWN

CHICAGO SHOULD CONTACT O’HARA AND OBJECTIVELY INQUIRE 

AS TO HIS WILLINGNESS TO BE INTERVIEWED BY THE HSCA CONCERNING
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THE ABOVE INFORMATION RELATING TO DR. KING. O’HARA SHOULD 

BE TOLD THAT HE HAS NO GUARANTEE FROM THE FBI OR HSCA OF 

IMMUNITY OR CONFIDENTIALITY; THAT THE FBI IS NOT RESPONSIBLE 

FOR WHAT RESULTING ACTION THE HSCA MAY TAKE FOLLOWING INTERVIEW; 

THAT SINCE THE COMMITTEE MAY ALREADY KNOW HIS IDENTITY, HE 

COULD BE SUBPOENAED TO TESTIFY; AND, THAT IF HE DOES NOT WANT 

TO BE INTERVIEWED, THE FBI WILL DO EVERYTHING WITHIN ITS POWER 

TO PROTECT HIS IDENTITY.

IF O’HARA AGREES TO HSCA INTERVIEW, HE SHOULD BE FURNISHED 

NAME OF HSCA STAFF MEMBER MIKE EBERHARDT, (202) 225-8791, AND 

TOLD TO CALL HIM COLLECT REGARDING MAKING ARRANGEMENTS FOR THAT 

INTERVIEW.

CONTACTING AGENT SHOULD ALSO INQUIRE WHETHER O’HARA WILL 

EXECUTE A WAIVER ALLOWING FOR REVIEW OF ALL FBIHQ AND FIELD 

OFFICE INFORMANT FILES BY HSCA. IF HE AGREES, WAIVER SHOULD BE 

OBTAINED WORDED SO AS TO AUTHORIZE THE FBI TO RELEASE ANY AND 

ALL FILES (FBIHQ AND FIELD OFFICE) CONCERNING THIS INFORMANT TO 

THE HSCA, INCLUDING THOSE RECORDS PERTAINING TO ANY CONFIDENTIAL 

RELATIONSHIP THE INFORMANT MAY HAVE HAD WITH THE FBI. THE 

WAIVER SHOULD ALSO STATE THAT THE INFORMANT UNDERSTANDS THAT
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THESE FILES WILL DISCLOSE TO THE HSCA ANY CONFIDENTIAL 

RELATIONSHIP INFORMANT MAY HAVE HAD WITH THE FBI.

CHICAGO TELEPHONICALLY FURNISH RESULTS OF CONTACT WITH 

O’HARA TO SA TRON W. BREKKE, CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION, FBIHQ, EXTENTION 3685, AND FOLLOW 

WITH AIRTEL INCLUDING ORIGINAL OF WAIVER IF HE AGREES TO 

DISCLOSURE.

ST. LOUIS SHOULD PROMPTLY FURNISH ONE XEROX COPY OF

ST. LOUIS 137-16185. -ALL SERIALS SHOULD BE REPRODUCED IN THEIR 

ENTIRETY. THIS MATERIAL SHOULD BE SUBMITTED BY COVER AIRTEL 

TO FBIHQ, ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS 

MANAGEMENT DIVISION.

BT

0098
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(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

’g . 1A, St. Louis
^st-Dispatch, St.

‘ —Louis, Missouri

H’ , wi.ppLniHft; 
iji • ‘Of the PosbOfspalcjiStart;
[ $ .A<year-bld;Rock,HiiLmanhas. to., 
« ;the House Sblect Coriimitfeaibii Assasah- 
i matioM-thabhewaionch offered $50,000 
I UhW.tKeJfcev, Of. M&Hih^W?Ttton 
; :Jf., the New YdrkTimds reported today.

7i

j RUsbell. 0, Byers, Mother auto, parts; 
,tdftIeKwho.;Was tmpllcated^ast Tanuary- 
^Ifcthe tlieft of sevefabst'atUes from the:. 
ISt; Louis- Art Museum’, said,he turned 
Jiiowh. the offerJhlated966 o^eaHy.lM 
1 UcorMgitothMifees.,'^ j
J leathonApriU/W, iri.Memphls.Teni V 

v Thattfa&stohbsafd: Byehrtbld ire 
eommlfteOhbttwAeM
Mo.; hud; offered hiOhe-ftoMey dh' 
behalf: ofa: group; of cohspiyaufe-buslr

‘ nessmehto J311 King.;Both af^iioW dead. 
Source^ said. Byers* testimony has. 

spurred hninqulry bycommittefelnv'esfi- 
gaforS’becaUsphlshrother-inilaW, Toiih

, ;Paul-Spica,. Wae tHenLsgrvltig k life
• Seriterice -fof mufdef'at-the-Missouri 
. State Penltehtiary'with-Jamis Batlkay,

• w K4iter> Maided gulitydivthd death 4 f *

wJkttdteser^ aWyeii.ptl^...
term m Tennessee; Stace:pleadin& 
Il'a£fias*ieiidatedly^^ 4
the:KIh£.Mrde^

. new .
! AnrfSl spokesmanin-Washlii&on told- 
i the; Port-Dispatch that the'SL Louis-' 
$ office ot the FBfhad received "certain.
| InfdnriaHoi?’ abbutrthe Kiri&assiislna-
I Hon lM9?5i .buLwdOldfriqt-cohfi&^
8 caih&ffdrhjjyefti '* if/
3. Hl saidrth& informatibn ^
3 toVesftgafedtmd-Wds platted tethiwong 

file, iihdlheh’Was tUhiMdiji-byAiSdei •̂!

; ,ff JaaFMardiJfWe'spdkeim^took pahis 
> MO®it:.thWnfotAato imay-not ha J beenWsW^Miife '• " ’ 

tii .talk, to a
■:Dfspatch;f6p6rterWho,yisited-hiM. .
* B thi Wibiock otHrtdrib Court last 

nlghtand.imoW; wtowaHedoutslde for 
sevetalhoufstdcUyk

। dwdJmetf W 'W',WWre MW*‘ 
f aif6fne>.entered the house.and. re- 
. fn&Irieri theft fof mdftrthan-twqhoufs;
I :ShoW MW4: came -
? flota'idertd<antfdUflc&4fi^
J ndthliw.m«ase
.. 'In ari imeHlew, wtflPA:Hbst^^ ।

• ^ge of Hie matter, * '
The Timejuaccount of a three-month 

.faWSgattim-b^tfie Hduse committee
■ intoafedW^

■thatword.ofacontract.offeronKlng’s: 
. llfejhad. reached the. prisdri .through

Spica.JButhyers'fttd^^^
pFthKMtefcohly tftebhtlyytcbdrdlrig: to -: 
.theTiinSi- . • *’ "i?

Weftjiaid;.towdfth;;tliit-he suspected, 
mfdrmatito aboUt - th’e bounty- on. King's- 
liteBWWi'fti^^

buH prison-"through other, routes?.’!
5 ^W^ft^r^d^ ; ■' ;
’ Accofting to the.Tiriies;.Byers ^ 
wa;io s&ced'Ht tHHlieM W^Kthat» 
.he -told t,0' JaWyefs tind two. dfheiti 
unnamed persons abbut it after Kingwas- 
shokSo far, Byers-Hasripiprovided any ’ 
documentary ivldehcfe lo' support Kife -

i'Story, W’Thhft wid. ' s 
I ’ iftcqMMrott the.Stato

iridlCatetha^ ;
^shaftditheriame celljfifoM ahd-fbr d g
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short time worked together in the prison 
* j bakery. Ray escaped on April 23, 1967, 
- j almost a year before the fatal shooting of

King.
, The Times said, investigators are now 

> ’ concentrating on a theory of conspiracy 
‘ by the conservative busiiiess group men-

4 $oned by Byers in his testimony.
r r Spica, 40, interviewed by a Post­

, • Dispatch reporter this morning, said, 
> “Byers is a liar.” ’
, Interviewed at the fruit stand he

,, operates at Shaw and Vandeventer ave­
nues, Spica said, "At no time did I ever 
convey an offer of $50,000 to James Earl 
Ray to kill Martin Luther King Jr. Byers 
never told me about that.”

Spica said he and Ray were prisoners 
in die Missouri Penitentiary at the same 

• • time, “but we never worked blether in 
the same section. ,

y “I did see him (Ray) front time to 
j time but I didn’t know anything about- 
I any contract to kill Martin Luther King,” 11 
|: Spica said. ‘ j

"The investigators In Washington know : 
’ all about Byers’ story and. they have i > 

checked it out and they know there's no 
truth fa it,” Spica said. '

He said that an investigator had talked 
to him but had informed him that he 
would not be called before the House 
committee.

Spica, who was paroled in 1973, ap­
peared nervous and shaken and said he 

■ feared news stories about Byers’ allega* 
tions would destroy his present life:

"You know I’m out on a life parole on . 
a murder case, and this’ll blow it,” Spica 
said. ‘Tve been working in this stand 12 
to 15 hours a day for two years without a
vacation. I’ve been going-with a very, 
nice girl who doesn't know all 'my 

' background, and it'll blow that, too.
., «i guess I’ll just to close up because I 
2 won’t have any business any more,” 
T Spica sai<L
| Byers also told the House committed 
I that he had told an informer for the 
Jr Federal Bureau of Investigation about

the $50,000 offer to kill King, the'Times 
said.

Byers said the FBI office in St Louis 
had beeti given details of the offer, but 
had never investigated, according to the 

_ Times report 
' A source close to the St. Louis FBI 

office told the Post-Dispatch that he had 
never heard of the information on the 
alleged approach to Byers.

In Washington, FBI spokesman Homer 
Boynton told the Post-Dispatch that 
* ‘certain information relating to the Mar­
tin Luther King assassination" was 
furnished to the St. Louis FBI office in 
1973.

"We’re not saying that it was reliable 
information,” he said. “We’re just say­
ing certain information was furnished.” 
He declined to say whether the informa­
tion same from Byers.

Boynton said the information was 
never investigated by the St. Louis 
office. He said it Was not cross-indexed, 
under the Martin Luther King file, as it 
should have been. *

Last March, Boynton said, St. Louis 
FBI agents discovered the material 

, more or less by accident.
"They were reviewing a file in connec­

tion witiianother matter," he said, “and 
as a result of that, they found the . 
information and realized that it had 
never been properly indexed. And they 
immediately advised FBI headquar­
ters.” *

Boynton said the St. Louis field office 
then sent the information to FBI head­
quarters in Washington. FBI headquar­
ters in turn gave it to the Department of 
Justice, and the Department of Justice . 
turned it over to the House Select
Committee on Assassinations, Boynton 
said.

"It was just put in the file,” Boynton 
said of the 1973* information. ‘'Nothing 
further was done with it,” until it was 
found last March.

Asked whether the 1973 tip should, have 
been investigated, Boynton said he was 
not going to second-guess the judgment

of the FBI agent in St. Louis who; 
handled it , h
“It’s kindof hard tq tell what judg- a 

meat the agent and the supervisor made; 1] 
about the reliability” of the information, | 
Boyntonsaid, “In the Kennedy investiga- ; 
tion, we checked- out thousands and 
thousands of these. Some of themweret 
very bizarre. And many of them ended in j 
absolutely nothing. And it could fiavei 
been the judgment of the agents that this, 
was not worthy of following through on.” 
* Boynton said he could not discuss the 
specifics of the allegations as reported in 
the Times. 1

He said the FBI is not currently! 
investigating the information that was| 
furnished in 1973. He said the agency had 

.an agreement with the House committee 
that the committee would investigate! 
such leads unless the panel asked the 
FBI for help. .

A member of the House committee’s 
staff in Washington.said it was commit­
tee policy not to confirm or deny reports ’ 

’ about matters related to the King and 
' Kennedy assassinations. He said the 
I committee’s findings would be contained ; 

U in its final report to Congress, which is 
due by the end of the year.
“I just can’t comment," the staff 

member said. , •
The Times story said House investiga­

tors learned that Byers believed the offer 
to him had been an effort to recruit a 
“fall guy" who would -not actually 
commit the murder, but who would be 
arrested for it. .

A St. Louis Police Department captain 
who investigated the Art Museum thefts 
said he had heard recently that ByerS 
testified before the House committee.

Other officers in the Police Depart­
ment’s intelligence unit said Byers was 
seen frequently at Spica’s fruit stand. _ 
Byers had been charged in connection j 
with the Art Museum thefts, but the 
charges were later dropped by the St. | 
Louis circuit attorney’s office. J

*
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! 'the^widOwofoneof the men alleged toi 
| ave approa<&M:Byejs>withthe offer qnr 
J king’s life denied, such a thing; had; 
Happened, the .Times said. She w 
.quoted as sayihgjhat:Byejs hadproba- ‘ 
bly chncdcted the whole story tai’help 
himseifigdtbhvbf^^^ case,”.the. 
Times said. ; .

The woman told fhe.~Pqst4)ispatch... 
Tuesday- ni^Uthatrhe^-W

• ‘Byers'through atbusiness associate;, but 
would hqf elaborate.-She. insisted that the, 

: ^legation/about her .husband .was- “a‘ 
.gfaiin&ndstake.” .

Th6 ^idow^ of- the other- man from 
■.imperial-refused to talk tO’the'.'Post*

‘ Di^aicij, or thUs^le^ York. Tinies be^ 
causeshHs-c^peihtfth(.wito^ 
commitieej according to. hen attorney.

. 1 .Herattorhey,Wdh howbver, ’that -the?
• wbmaritold House investigators that the - 
.dlegatiphs;,atx>Ut’heh^

, homplhtb surpHsh’.toJKerand^
' i‘dUmtif6tihd& ljV^ , , !

- ‘ The-.Times. tepoftlsaidj thatlByers. had 
f Been granted immunity fromprosecutidS.
in King’s death fdr hfs Swqrn^estimbh' 

j etore MHouse conihiitt^ ' 
’on. ..................
L A. spdkesman- foh Rep; 'Walter' 'K ’ 
Tauhtroy„D-D;C.f The chairmhn otthe 
.House .subcomniittee-investigating the ’ 
King mbrdhff said'neither.Fauntrdyri^ 

•the subcommittee- wciuid.hav&any cqm- 
menthnthe New .York.Times;reportr ‘ 

rcomment ph-, thednyestigation: or. tiny; 
.aspectdfit',!‘!thespokesmariibi’d; '

He-.noted-thatthefulLHouseSelect j 
Committee on Assassinations ishehed- 
uled to start public .hearings Aug: 11 , 
James EM‘ Ray iihtd\be‘one^f .fhe.

-witnesses. .■ ■ ,
’’If this story is true; i’iniaginaitwili ’ 

cbmg ouirat;that. tithe,’Mbe.spokeSmaw : 
said; _

. ^e/ass^ihatl6M<pMel,t&two‘,sulh' 1 
^Qmmitte&. dnehf-the subcorrirhitteesL , 
W.ch'Rep.^auntfpy‘hea'ds,js focusinjb-’i 
hn theKing assassination. . ’ ’"s ;



SAC, ST. LOUIS (137-16185) . 3/19/74
(ATTN: SA JEFFREY A. MEYER) ■ ; I

SA HOWARD C. KENNEDY . I

SL 3167-PCI

. This informant, who was contacted in the area
of Manchester and Chouteau, St. Louis, Mo., on 3/13/74, fur­
nished the following information, advising that he is do­

x ing so strictly on a confidential basis, and he would never 
under any circumstances testify to any of this information.

UNSUBS;
Theft of sterling silver busts of ■

. CHARLES A. LINDBERGH, sterling '
■ silver bust of ANJE MARIE LINDBERGH;

ITSP - MAJOR THEFT
■ SL’87-21859 ‘ ' * ! f * •

In eai’ly 8/73, as he was moving into a new’ busi- • 
ness location in the area of Kingshighway and May land, St. 
Louis, he and an associate were engaged in setting up a new 
shop when they were approached by a black couple, described 
as looking like "an affluent doctor and his wdjfe”, who pro­
ceeded to walk through the shop examining vai’ious articles 
and requesting information about a small broken item, in­
quiring as to whether it was Dresden or Meissen. They were 
informed that it was believed the item was- a small piece of 
Dresden, and that it was for sale for $10. They left the 
shop within a few minutes. The man was described as 30-35j 

-—6s- 170 pounds, handsome, wearing a business suit. The woman 
was described as 30 years old, 5’6”, and well-dressed in a 
dress and accessories. Both were described as having a very 
fine bright or golden brown complexion.

Y/ithin two or three days’time, as the ass0^Late 
was alone in the shop, she was approached by ^s^ite man, 
whose identity was later learned as^RUSSgjJg^EYERS9329 
Frederick, Ladue, Mo., an employee of~Ra^ffee Vending Co., 
St. Louis, Mo. At the time, however, hfs identify was n

Z3/- St. Louis (1 - 137—16185)
kZ (2- 87—21859)
HCK:prk ’
(3) .
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known, and he inquired about a small item in the store 
that had been priced at about $50, but purchased for $15 
in the St, Charles area, ne offered to pay $15 fox* the 
item, exhibiting considerable interest in and knowledge 
of antiques. He left the store without buying anything, 
but within a day or two returned to the store, also meeting 
informant, and still having interest in the piece he had 
previously looked at. This was the first meeting with in­
formant, This individual brought with him a small pottery 
tea set, described as golden brown, with a set of cups and 
saucers, pitcher, sugar, and creamer, having a gold-brown 
shiny glaze. The set was believed to be worth about $100, 
but he offered to sell it for $300. He then identified him­
self as RUSSELL BEYERS. He is balked to be a very intelli­
gent, perce^Sve person. No business was transacted. On 
that occa^^n, however, BEYERS "opened up" with informant, 
advisi^rhat he is personally represented by Attorney 
RA ormer attorney, USD J, and former AUSA, EDMO), and

—tf^ft'he and RANDALL are very close personal friends. He said 
he had inquired of an individual at OK Novelty Co., St, Louis, 
also inquiring of informant as to "what kind of guy" was the 
informant. He said he had learned that he could talk to 
informant, advising further that it was his understanding 
that informant was not a “snitch". He also advised that he 
had personally sent the aforementioned black couple into 
informant’s shop to “have him knocked off", but that after 
learning that he could be trusted, he had advised the black 
couple against taking anything from him. He asserted that 
if there was anything in.St. Louis that informant wanted to 
buy, he would have it stolen and sell it to him at the right 

_ price. He came into in? crmant?s shop at least once or twice 
" for the next several wekks, and shortly aftex’ the aforemen- ‘

tinned second meeting in the shop, BEYERS told informant that 
he had a painting recently stolen, referring td it as the 
.."Norman Rockwell". He said he intended “to have it on ice", 
but would sell it to informant for $5,000. Xufoi’maikt advised 
he personally contacted his lawyer, inquiring as to whether 
it would be feasible to buy the painting and sell it to an 
insurance company. Reportedly, this lawyer, not identified 
by informant, made some inquiries and found that the involved 

' insurance company was not interested in paying that amount
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for same. A few days later, BEYERS again came to the shop 
offering to sell the painting for $3,000, and then made 
a final offer to sell it for $2,000* BEYERS then said that 
the painting was "going into cold storage". BEYERS has 
never again mentioned this painting*

. During the fall of 1973, five or six months ago,
date not recalled, BEYERS came to the shop inquiring as to 
whether they could get together to talk, and they later did 
so at Pizza and Cream, Clayton, Mo*, in the area of a Brch-

. Dugan Paint Store, where informant had traveled on business* 
BEYERS talked freely about himself and his business, and 
they later went to informant’s house where BEYERS told a story 
about visiting a lawyer in St. Louis County, now deceased, 
not further identified, who had offered to give him a contract 
to kill MARTIN LUTHER KING. He said that also present was a 
short, stocky man, who walked with a limp. (Later, with 
gard to the^latter individual, BEYERS commented that this 
man was a^tu^lly the individual who made the payoff of JAMES^ 
EARL^R^after the killing*) BEYERS said he had declined"to

-*®c*ce®T this contract. He did remark thatthis lawyer had 
Confederate flags and other items about the house that might 
indicate that he was "a real rebel”. BEYERS also commented 
that he had beep offered either $10,000 or $20,000 to kill 
KING. •

.^sometime later, informant talked to JOSEPH, "JOJO" 
OLIVE^qIO, a known fence, with whom he is acquainted. This 
—Tnd^idual' advised informant that BEYERS truly is a "very 
tre/^herous guy", cautioning him to stay away from him Sif 
he wanted to stay out of trouble* . ’

About two or three months ago, BEYERS telephoned 
him at 7:00 on night, probably a Monday night, date not re- • 
called, advising that he was going to kill $ North St. Louis 
man, indicating that the man had "snitched,W~guns’*. He said 
BEYERS could have said that the man had "snitchedjo^drugs". 
At 10;00 P.M. the same night, BEYERS again called him, ad­
vising that "the job is done". The next day, tformant read 
about a man being killed at his home or in front of his house 
in North St. Louis, further details not recalled.

■ / ' ■ •

\ • 3
\
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At sbou^chat same time, informant recalled that 
BEYERS inquire^^s to whether he knew anyone by the name 
of EUGENE ZigSER who lives somewhere in West St. Louis

I County. BEIERS referred to him as an old man, believed 
by him to'nave stolen some paintings in Florida. BEYERS 

i said he intended to find out whether the man had the paint- 
i «lags and if so, he intended to have them stolen from him.

About one month prioi’ to the date of the reported 
burglary of the Jefferson Memorial, St. Louis, in which sev- 

' eral items of Lindbergh trophies were taken, exact date not 
recalled, BEYERS came to his shop asking him if he was in­
terested in buying any articles from the Jefferson Memorial, 
commenting specifically that he had in mind some "commemora- 
tive pieces” that were included in the Lindbergh trophies, 
informant said he told him this would be "too hot to handle" 
whereupon BEYERS said they could be used to "set up enemies" 
by "stashing them in the trunk of somebody’s car", informant 
said he told BEYERS he was not interested in that kind of 
job since he had been in trouble once (robbery of Four Seasons 
Antique Shop) and did not care to get in that kind of trouble 
again. Within several days, informant heard the news of the 
breakin of the Jefferson Memorial and the theft of several 
items there. A day or two after that publicity, BEYERS came 
to informant’s shop, advising that "now T’ve got my hands 
full - K’ve got a lot of problems", informant recalled that 
it appeared BEYERS had not shaven for several days. Ordi­
narily, BEYERS is a very conservative well-dressed person,

BEYERS never again mentioned the Jefferson Memorial 
—items, and he never mentioned same to BEYERS, despite the 

recent publicity.

He firmly believes that BEYERS at one time had 
both these items and the Norman Rockwell painting and may 
still have same. He does not believe that BEYERS would ever 
confess to anything, BEYERS having told him on one occasion 
that the police would never get anywhere with him since he 
absolutely would never talk, even if confronted with informa­
tion from other sources attributed to him.

/ BEYERS is further described as follows:

~---------- ■

NW 68262 Docld:32989797 Page 124



SL 137-16185

• Miscellaneous Wearing dark horn-rimmed
■ glasses .

Race 
Sex 
Age 
Height

White • 
Male

■ 47-48 years old 
5S9” to 5*10”

Weight 
Build 
Hair

170 lbs.
Slightly stocky 
Black curly, graying

I . Clothing . Usually dressed in sport 
jacket and slacks or

' suit with tie

BEYERS is married to a sister of
an ex-convict involved several years ago in the Mg^AK murder, 
and has several children. BEYERS drives two different auto­
mobiles, including a 1972 or 1973 skyblue four-door Chevrolet 
with dark blue vinyl top and a 1973 Oldsmobile two-door or 
four-door sedan, gray-brown with light cream vinyl top. BEYERS 
gives the appearance of a successful jewelry businessman. He 
is believed to be engaged in contacting customers for Raiffee 
Vending Co. equipment.

Informant Jias not had any contact with BEYERS in 
any way whatsoever for the past month #r more. Most recently, 
BEYERS was talking about pulling a burglary at the Hollander 
Galleries, St. Louis County, where there are more than $200,000 
worth of paintings stored. Reportedly, BEYERS has been ar­
rested many times, BEYERS arising informant that he had a 
"long Hoover sheet”.

■———informant advised he will immediately furnish any 
additional information received concerning these matters.
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SAC, ST. LOUIS (137-16185) 3/19/74

SA HOWARD Co KENNEDY

SL 3167—PCI

This informant, on 3/11/74, who was contacted on 
3/5, 6, 7, 8, and 11/74, concerning this matter, advised 
on those days that,to his knowledge, JEFFERY WOLFSON is 
operating daily a 1972 Cadillac El Dorado, bearing Missouri 
license ZE1-910. This automobile, he said, is usually parked 
at sometime during the day in front of the 71 Club, a night­
club location that is currently being rebuilt by A.J, 
CERVANTES, Jr,, who intends to open it as a new club in 
about one month.

On 3/11/74, informant advised that the estranged 
girlfriend of WOLFSON, ZIGRID LEE TUCCI, is now living with 
her family in the Jennings, Mo., area. Her former husband, 
KIM TUCCI, a waiter now employed at the new Rich and Charlie’s 

_ place in Ballwin, Mo., also lives in Jennings, Mo. WOLFSON 
is an associate of A. J. CERVANTES,' Jr., whose car is usually 
parked in a bus zone directly across Maryland Ave. from Straub’s 
at the corner of Kingshighway and Maryland. CERVANTES* car is 
described as a 1973 Monte Carlo, gun-metal gray, bearing Calif. 
license 1AJC. ‘

Records of the Marriage License Bureau, St. Louis 
County, Clayton, Mo., disclosed on 3/11/74, that ZIGRID LEE 
TILLEY, residing 5726 McLaran, Jennings, Mo., a divorcee, 
on 3/31/68, was married at Clayton, Mo., by Judge WEINSTEIN 
to JOHN KIM (KIMBROUGH) TUCCI, 10555 Longford, St. Louis, Mo., 
born 1/3/41. TILLEY was born 5/10/48.

. The foregoing information was supplied on 3/11/74, 
to SA C. JAMES CHRISTY, for use in investigation pertaining 
to the aforementioned stolen Cadillac automobile.
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Transmit attached by Facsimile - CLEAR n . PRIORITY 
Precedence ______________ —____

To:

From:

Subject:

DIRECTOR, FBI Date: 7/28/78
(ATTN:

SAC, ST.

HSCA

Transmitted - /^oo
Initials -

I I Fingerprint Photo | | Fingerprint Record | | Map I | Newspaper clipping | I Photograph

I I Artists Conception Ofher 2 St. Louis memorandums

Special handling instructions:

SPECIAL - HANDCARRY TO UNIT CHIEF, GEORGE J. FOSTER, ,
CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, W
ROOM 8988, JEH '
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xx AIRTEL

7/27/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN: UNIT CHIEF GEORGE J. FOSTER, 

CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 
ROOM 8988)

FROM: SAC, ST. LOUTS (62-5097)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Enclosed for FBIHQ is one copy of 3/19/74 
memo of SA HOWARD C. KENNEDY, captioned ”SL 3167-PCI

3 - Bureau
1- - St. Louis 

\J-TH:dmn
(4)
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OPTIONAL FORM NO. IO 
JULY 1973 EDITION 
GSA FPMR (41 CFR) 101.11.6

UNITED STATES GOVERNMENT

Memorandum
TO : SAC, ST. LOUIS (62-5097) date: 7/27/78

FROM : SUPERVISOR JAMES T. HAGGERTY

subject: HOUSE SELECT COMMITTEE
ON ASSASSINATIONS (HSCA)

On 7/27/78 at approximately 3:45 P.M., Unit Chief 
GEORGE FOSTER, Congressional Inquiry Unit, advised that a 
teletype would be coming to St. Louis requesting the SAC or 
ASAC to interview retired Bureau supervisor ROBERT L. BENDER 
and retired SA HOWARD C. KENNEDY.

Mr. FOSTER requested a xerox copy of the original 
document (SA KENNEDY'S memorandum) which was forwarded by 
airtel on 7/27/78.

5010*110
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ZFD-36 (Rev. 3-24-77)

TRANSMIT VIA: f
EX Teletype > 
□ Facsimile ,

FBI

PRECEDENCE:
□ Immediate 

KX Priority 
□ Routine

CLASSIFICATION:

□ TOP SECRET
□ SECRET
□ CONFIDENTIAL

JEJEFTO
□ CLEAR

! 4449

Date 7/-Z.6/7&

FM ST. LOUIS (62-5097)

TO DIRECTOR (62-117290) PRIORITY

BT ’ '

□NCLAS E F T 0

ATTENTION: CONGRESSIONAL .INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION,

ROOM 8988, FBIHQ .

fiOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS - '

REFERENCE BUREAU TELEPHONE CALL TO ST. LOUIS, JULY 26, 1978 .

. ST. LOUIS FILE 137-16185 ON RICHARD FRANCIS O’HARA (SL 3167-C)

AND ALL FILES LOGICALLY RELATED THERETO, INCLUDING MURKIN MAIN FILE,

ALL FAIL TO REVEAL ANY INDICATION AS TO WHY INFORMATION PROVIDED BY

O’HARA CONCERNING MURKIN WAS NOT DISSEMINATED OH OTHERWISE ACTED

JPON.

SPECIAL
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UNITED STATES GO^RIBIENT

Memoramum
TO : DIRECTOR, FBI (62-117290) date: . 7/24/78

FROM : SAC, ST.- LOUIS (62-5097)_'

subject: * HOUSE SELECT committee on assassinations - 
■ MURKIN *

Enclosed herewith are 4 copies of an LHM in which 
the results of an interview of former SA HAROLD R. DOBSON 
(1941 - 1972), ’who was case agent in captioned matter, by 
staff employees of the House Select Committee on Assassinations 
in Washington, -D. C. on 6/28/78, are set out. The interview 
was voluntary on the past of Mr. DOBSON, in accordance with 
current cooperative Bureau policy and was conducted by MICHAEL 
EBERHARDT, Assistant Deputy Chief Counsel to the Committee. An 
unknown female “in .her mid to late 20s was in the room during 
the interview. She was originally introduced by EBERHARDT but 
no mental note as <to her name was made as it was assumed she 
was a stenographer. She was later observed to be taking notes 
in longhand, from which it was presumed she was another staff 
attorney. . '

The interview was preceded by a conference with SA 
JAY ALDHIZER, and a legal briefing by SA RON HELLER, at the 
Bureau. .

SA ALDHIZER was teTephonically given a summary of 
the interview immediately upon its completion.

, No indication was given that Mr. DOBSON would be
requested to appear before the Committee in executive- or 
public session. ■’



In Reply, Please Refer to 
File No.

UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

St. Louis, Missouri

July 24, 1978

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Former Special Agent Harold R. Dobson (1941 - 1972), 
residence: 8831 Bracken Circle, St. Louis, Missouri 63123, 
who was St. Louis case Agent on the M. L. King - James Earl Ray 
case in 1968, was interviewed, not under oath, by Mr. Michael 
Eberhardt, Assistant Deputy Chief Counsel to the House Select 
Committee on Assassinations, at the offices of that committee, 
Room 3386, Second and "D" Streets, Southwest, Washington, D. C., 
from 2:00 P.M. to 2:45 P.M. on the afternoon of June 28, 1978.,. 
at which time he furnished the following information in response 
to direct questions: -

■ Dobson served as a Special Agent of the Federal Bureau
of Investigation from October 20, 1941 to retirement on June 30, 
1972, being assigned to the Boston, Newark, St. Paul, and St. 
Louis Divisions. He was in St. Louis from 1947 until retirement. 
He was assigned to the Security Squad from 1948 to retirement, 
concerned primarily with investigation of the Communist Party and 
its members, nationalistic tendency, espionage, sabotage, and 
Security of Government Employee cases. He had comparatively 
little knowledge or experience regarding New Left, racial and hate 
group cases. He was an alternate supervisor but declined ' 
authorization as supervisor for personal reasons.

Dobson was generally aware- of the existence of the 
Cointel Program in St. Louis, but was unable to recall any 
specific activities, objectives, or accomplishments of same.

Dobson was unable to suggest why the case was assigned 
to him, except that he had the first St. Louis lead in the case, 
to trace the weapon used through officials of Browning Arms 
Company, with whom he had continuing liaison, and for the further 
reason he had been utilized in an administrative capacity on

This document contains neither recommendations nor conclusions of 
the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to your 
agency; it and its contents are not to be distributed 
your agency.
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS .

virtually every major case of national importance in the St. 
Louis Division beginning with the surveillance and apprehension 
of St. Louis Communist Party leaders in 1952. Another Special 
Agent since retired handled the Ray penitentiary escape^case 
prior to the assassination. j

Special Agent in Charge Thomas Gearty supervised the 
King case in St. Louis. It was Dobson’s responsibility to 
coordinate the investigation, handle the resulting "mountain of 
paper", see that obvious, logical, reasonable, or merely 
desirable leads or avenues of investigation were appropriately 
assigned (with Special Agent in Charge approval), promptly and 
adequately covered, and properly reported, and to keep the 
Special Agent in Charge, Bureau, Memphis, and other interested 
offices promptly advised of pertinent developments. '

Until the true identity of Ray was established, every 
Special Agent in the St. Louis Division was assigned exclusively 
to the case. Twenty-four hour coverage of ail leads was 

mandatory. Developments of the day were discussed, and "brain 
busting" sessions were held at nightly conferences of all 
Special Agents, at which most new assignments were made. All 
employees clearly gave of their best efforts.

Dobson was unable to recall specifically what efforts 
were made to determine the whereabouts of John Ray on the day 
of the assassination. He suggested the file would be' the best 
evidence in this regard. He believed the possibility of John 
Ray’s involvement was undoubtedly recognized and that appropriate 
steps were taken to resolve. .

Dobson was unable to recall any surreptitious entries 
to Ray’s relatives’ premises. St. Louis had no technical 
surveillances on relatives. Requests for authorization for • 
same may have been made, but if so, were without his knowledge.

• To the extent of his knowledge, the St. Louis Division 
had never placed a technical surveillance on King.

Toll call records of relatives were obtained in 
accordance with a then current Bureau policy subpoena process. 
Relative bank accounts were monitored and results set forth in 
reports with a statement that the information would only be 
available after issuance of a subpoena duces tecum. Coverage of 
relatives consisted of this, plus personal interviews and contacts

2
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

with informants, sources, neighbors, and associates, and 
available public records.

Relatives were initially uncooperative in varying 
.degrees, but subsequently became generally cooperative, 
although Dobson never fully trusted any of them. lie was unable 

to recall any evidence developed that Ray was ever in St. Louis 
territory, or in contact with any relatives there, subsequent to 
his penitentiary escape. He doubted financial contributions to 
Ray by them, as their combined incomes and assets, in his 
estimation, were insufficient to support the life style Ray 
apparently enjoyed following his escape.

Dobson had no -knowledge or any information as to the 
source of Ray’s income following his escape. He conjectured 
the same wpuld have logically had to result from successful 
criminal activity or be contributed by an unknown person or , 
group. He recognized Ray's record stamped him as a "loser", 
but opined it was- not beyond the realm of possibility access 
to an excellent prison library and association with convicts 
less unsuccessful than himself could have .enhanced the quality 
of Ray’s thought processes to a point where he could- have 
conceived and carried out a successful supermarket or other 
similar robbery. At least his escape was successful. He 
considered.Rayrs technically proper preparation and filing of a 
motion for a new trial, which was pending at the time of his • 
escape, as evidence of this possibility. Dobson recalled that, 
as a Missouri prosecutor prior to entering the Bureau, he had 
uniformly recommended alternative punishment for non-habitual 
criminals, as the Missouri Penitentiary, even then, was generally 
considered a "finishing school for criminals". Supermarkets 
offered the possibility of being almost as lucrative as banks, 
without the disadvantage of incurring Federal jurisdiction. He 
feels sure major police departments in the St. Louis territory 
had been contacted to determine if Ray could be a logical 
suspect in unsolved supermarket robberies. He recalled some 
indication Ray might have been involved in a bank robbery in 
Alton, Illinois and that the Springfield, Illinois Division had 
been so advised, but he had no knowledge as to the outcome of 
investigation there. .

. Dobson was generally aware of the existence of white 
hate organizations, but was of the opinion members of such 
organizations in St. Louis territory lack sufficient organization,

. 3
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS . z

intelligence, and financial capability for significant '
involvement in the King killing. Such organizations^, in his 
estimation, should have been able to reasonably foresee * 
King’s death would elevate him to the status of a martyr1, 
which would have been counterproductive to their aims and 
purposes. He was of the further opinion that any intelligent" 
co-corispirator would undoubtedly have eliminate Ray as a ■ 
security measure. He suggested that, if then current rumors 
that King had become a liability to the Southern Christian 
Leadership Conference were true, that organization had the most 
to gain from King’s demise.

’ All St. Louis informants, potential informants and 
sources regarding criminal, security, racial, hate group, or 
other matters, were under continuing instructions to immediately 
report even the slightest information which they could obtain 
or which might come to their attention regarding the King case.

’ Dobson recalled John Gawron as an elderly, self­
confessed habitual criminal, who had lived with Ray’s mother 
several years until her death. He never met, saw, or talked to 
Gawron. If Gawron was initially carried as a PCI, but later 
appeared openly, Dobson was unable to recall why, but suggested 
Gawron may have initially indicated some potential for 
furnishing information regarding current criminal matters and 
was later found incapable of doing so. Having lived with Ray’s 
mother, Gawron was undoubtedly able to furnish some factual 
personal history and background information as to the family 
in the past, but it was Dobson’s impression that Gawron was not 
fully trusted by them and was capable of furnishing only 
conjectural information as to their then current activities. 
According to Agents handling Gawron, he would start with a half­
truth or conjecture, and embroider upon it, and therefore was 
considered generally to be unreliable.

St. Louis Agents contacting released fellow inmates 
were instructed to not only obtain all possible information as 
to Ray’s whereabouts, but all possible information as to their 
degree of association with him, his sentiments, his plans, the 
identities of any associates or friends either in or out of 
prison, and the manner of his escape. ‘
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Dobson was unable to recall any telephonic contacts 
with the Memphis case agent, although there may have been one 
or two. He was in frequent telephonic contact with ^he 
Chicago Assistant Special A.gent in Charge, who was handling 
"the case there, as Jerry Ray made at least one trip to visit 
St. Louis relatives.

Dobson never met, saw, or spoke with any Ray relatives, 
with the exception of Jerry Ray who contacted him telephonically 
on two dr three occasions during a visit to St. Louis pursuant 
to instructions from the Chicago Division.

Dobson had no idea as to the basis for any friction 
which may have existed between Director Hoover and King.. Mr. 
Hoover never confided in Dobson and never sought his advice.
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TRANSMIT VIA 
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□ ------------
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PRECEDENCE:

□ Immediate
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FBI

CLASSIFICATION:

TOP SECRET

SECRET

CLEAR

Date

FROM ST. LOUIS QS2-50S71 (Cl

TO DIRECTOR -11729111 ROUTINE. ‘

BT

UNCLAS E F T 0

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

RE BUTEL TO KANSAS CITY, LOS ANGELES, AND ST. LOUIS JULY 18, 

1978.

PER RE BUREAU TELETYPE FORMER SL 1215-C WAS INTERVIEWED AND 

ADVISED THAT HE DTD NOT DESIRE TO BE INTERVIEWED OR CONTACTED UNDER 

ANY CIRCUMSTANCES BY ANYONE FROM HSCE. FORMER SL 1215-C WAS ADVISED 

OF ALL OF THE CONTENTS IN RE BUREAU TELETYPE AND WAS NOTIFIED THAT 

FBI WOULD DO ALL IN ITS POWER TO PROTECT HIS IDENTITY, HOWEVER HIS 

FILE COULD BE SUBJECT TO CONGRESSIONAL SUBPOENA.

. ST. LOUIS INDICES REVIEW AND FILE CHECK SHOWS ALL ST. LOUIS 

FILES RE FORMER SL 1215-C HAVE BEEN DESTROYED.

BT
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FD-160 (Rev. 3-23-71)

TO: CHIEF CLERK
Da,e

Subject^^^ —■» Social Security Account »

Aliases

Address Birth Date Birthplace Race Sex
□ Male 
I I Female

] Exact Spelling 

]All References

jMaln Criminal Case Files Only 

Icrlmlnal References Only

] Restrict to Locality of

]Main Subversive Case Files Only f~ ~ I Main Subversive (If no Main, list all Subversive References)

Searched by

File & Serial Number Remarks File 6 Serial Number Remarks
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/3 7- 733 X

-- .

Requested by Squad Extension File No.

NI - Not Identical

(date)
Consolidated by

(date)
Reviewed by

(date)

I ~ Identical

File Review Symbols 

? - Not identifiable
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RR KC LA SL

DE HQ 0133 2000324

ZNY EEEEE

R 182228Z JUL 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI KANSAS CITY ROUTINE

FBI LOS ANGELES ROUTINE

FBI ST. LOUIS ROUTINE '

BT

UNCLAS E F T 0 '

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA

BY LETTER TO THE ATTORNEY GENERAL DATED JUNE 20, 1978, THE 

HSCA ADVISED II MUST DETERM I NJ IF ANY ORGANIZATIONS AS WELL AS 

INDIVIDUALS WERE INVOLVED IN THE ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER 

KING, JR. THE FBI IS ONE OF THESE ORGANIZATIONS. THE COMMITTEE 

IS PROCEEDING ON THE ASSUMPTION THAT IF THE FBI WAS INVOLVED, IT 

WULD HAVE BEEN EFFECTED BY DIRECT AGENT OR INFORMANT CONTACT 

WITH JAMES EARL RAY. THE HSCA ATTACHED TO THIS LETTER A 34- 

PAGE LIST OF KNOWN, PROBABLE AND POSSIBLE CONTACTS OF RAY AND 

REQUESTED THESE NAMES BE SEARCHED TO DETERMINE IF A^Y OF ^ESE 
~ .

PERSONS IS A PRESENT OR FORMER INFORMANT. SOURCE OR OPERATIVE OF



PAGE TWO DE HQ 0133 UNCLAS E F T 0

THE FBI. IF SO, THE HSCA REQUESTED THAT THE FBI DETERMINE IF 

THAT INDIVIDUAL WOULD BE WILLING TO BE INTERVIEWED BY THE COM­

MITTEE AND THAT HIS INFORMANT FILE BE PREPARED FOR REVIEW BY 

THE HSCA'S DIRECTOR AND CHIEF COUNSEL.

A SEARCH OF FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) FILES DISCLOSED THAT 

ONLY THREE INDIVIDUALS ON THE ABOVE-DESCRIBED LIST COULD BE 

IDENTIFIED AS PRESENT OR FORMER FBI INFORMANTS. THESE THREE 

INDIVIDUALS ARE AS FOLLOWS:

1. ALEXANDER GEORGE BEN EDMONDSON, FORMER KC 644-C, WHITE 

MALE, LAST KNOWN TO BE AN.INMATE OF THE MISSOURI STATE PENITEN­

TIARY, JEFFERSON CITY, MISSOURI. INFORMANT WAS OPERATED DURING 

1958-1959 AND REOPENED FOR A BRIEF PERIOD IN 1968. INFORMANT 

IS SUBJECT OF BUREAU FILE 137-7738, KC FILE 137-4907. DURING 

INVESTIGATION OF KING’S ASSASSINATION, INFORMANT FURNISHED 

INFORMATION REGARDING THE MEANS ONE COULD UTILIZE IN GAINING 

ENTRY INTO CANADA, PROCURING PASSPORTS, CONTACTS FOR PASSPORTS, 

AND METHODS OF TRAVEL BETWEEN THE UNITED STATES AND CANADA WHILE 

IN A FUGITIVE STATUS.

2. JOHN MARSHAL BEFFEL, JR., ALSO KNOWN AS JOHN R. 

BONELLI, JOHN R. BONNELLI, FORMER LA 7932-PC, WHITE MALE, BORN
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DECEMBER 5, 1932. INFORMANT WAS OPERATED FROM 1972-73, BUREAU 

FILE 137-30709, LA FILE 137-10611. FILE INDICATES INFORMANT 

LAST RESIDED AT 2700 NEILSON WAY, LOS ANGELES, CALIFORNIA. IN 

1967-68, ACCORDING TO HSCA, INFORMANT WAS EMPLOYED AT THE SULTAN 

ROOM, RABBIT’S FOOT LOUNGE, LOS ANGELES.

3. HOMER B. TOWNSLEY, FORMER SL 1215-C, WHITE MALE, BORN 
- -1—nil............. .

MAY 6, 1923. INFORMANT WAS OPERATED FROM 1960-66, BUREAU FILE 

137-6583, SL FILE 137-7328. WHEN LAST CONTACTED, INFORMANT 

OPERATED THE NEIGHBORHOOD BAR, 1929 HICKORY STREET, ST. LOUIS. 

FBIHQ FILES REVEAL NO KNOWN CONNECTION OF INFORMANT IN THE KING 

ASSASSINATION INVESTIGATION.

FBIHQ FILES CONTAIN NO INFORMATION REGARDING CURRENT WHERE­

ABOUTS OF THE ABOVE THREE INFORMANTS.

RECIPIENTS LOCATE AND INTERVIEW ABOVE-LISTED INFORMANTS, 

RESPECTIVELY, TO DETERMINE IF THEY HAVE ANY OBJECTION TO THEIR 

IDENTITIES BEING DISCLOSED TO THE HSCA AND IF THEY WOULD BE 

WILLING TO BE INTERVIEWED BY A REPRESENTATIVE OF THE HSCA. 

INFORMANTS SHOULD BE OBJECTIVELY TOLD OF THE HSCA INTEREST AS 

OUTLINED IN PARAGRAPH 1. INFORMANTS SHOULD BE TOLD THAT IF THEY 

ASREE TO DISCLOSURE, THEY HAVE NO GUARANTEES FROM THE FBI OR
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THE HSCA OF IMMUNITY OR CONFIDENTIALITY; THAT THE FBI IS NOT 

RESPONSIBLE FOR WHAT RESULTING ACTION THE HSCA MAY TAKE; AND 

THAT TO Date THE FBI HAS NOT ADVISED THE HSCA OF THEIR FORMER 

INFORMANT STATUS, AND THAT THE HSCA MAY HAVE INFORMANTS’ IDENTI 

TIES BASED ON A REVIEW oFTHE FBI’S ASSASSI NATION INVESTIGATION 

FILE.

IF INFORMANTS ARE AGREEABLE TO DISCLOSURE, A WITNESSED, 

SIGNED WAIVER SHOULD BE OBTAINED, WORDED SO AS TO AUTHORIZE THE 

FBI TO RELEASE ANY AND ALL FILES (FBIHQ AND FIELD OFFICE) CON­

CERNING THEMSELVES TO THE HSCA, INCLUDING THOSE RECORDS PERTAIN 

ING TO ANY CONFIDENTIAL RELATIONSHIP THEY MAY HAVE HAD WITH THE 

FBI.

IF ANY OF THE INFORMANTS DESIRES HIS IDENTITY NOT BE DIS- 

CLOSED, HE SHOULD BE TOLD THAT THE FBI WILL DO ALL IN ITS POWER
——, ■ h.iiri ——I ■ ■wwar |,,L,T mi.i.m L-, « - L Ri ■ 31 JI I—’ j— u—* 'HI ,  t—] i - ______ ——

TO PROTECT HIS IDENTITY; HOWEVER, HIS FILE COULD BE SUBJECT TO 

CO NG RESSIONAL SUBPOENA.

RECIPIENTS SU TEL RESULTS OF CONTACTS WITH INFORMANTS AND 

FORWARD WAIVER, IF OBTAINED, BY SEPARATE COMMUNICATION. IF ANY 

INFORMANT HAS RELOCATED, SET FORTH APPROPRIATE LEADS TO EFFECT 

INTERVIEW.

NW 68262 Docld:32989797 Page 142



PAGE FIVE DE HQ 0133 UNCLAS E F T 0

IN ADDITION, RECIPIENTS FURNISH FBIHQ ONE LEGIBLE XEROX 

COPY OF THESE FILES. ALL SERIALS SHOULD BE REPRODUCED IN THEIR 

ENTIRETY. ANY SERIALS OR ENCLOSURES WHICH CANNOT BE REPRODUCED 

SHOULD BE DESCRIBED IN DETAIL IN THE COVER PAGES TRANSMITTING 

THIS MATERIAL TO FBIHQ. THIS MATERIAL SHOULD BE SUBMITTED BY 

COVER AIRTEL TO FBIHQ, ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION. IF ANY FILES HAVE BEEN DESTROYED, 

SET FORTH DATE AND BASIS OF DESTRUCTION. 

BT ' 

0133 ‘

NNNN
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7/13/78

TO 4 DIRECTOR, FBI (62-117290) 
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM : SAC, ST. LOUIS (62-5097) (RUC)

. SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE 
ON ASSASSINATIONS (HSCA)

BUDED: 7/18/78

» Re: Bureau teletype dated 7/12/78.

Enclosed for the Congressiohal Inquiry "Unit are 
two, copies of four serials which comprise entire St,. Louis 
file 157-4529 entitled ’’RHONDA GIBSON, RM-NSRP”.

Review of St. Louis indices reflect, only reference 
to RHONDA GIBSON or VERONICA STROTHERS is, enclosed main file.

Review of St. Louis destruction record- reveals 
that St. Louis file .91-5121 destroyed 11/19/77 pursuant to 
file destruction program..

3rBureau (Encl. 8) 
£14-St. Louis

(4)
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RR SL CG SI

DE HQ 0071 1932203 

ZNY EEEEE

R 121840Z JUL 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI ST. LOUIS ROUTINE

FBI CHICAGO ROUTINE

FBI SPRINGFIELD ROUTE 

BT 

UNLAS EFT 

HOUSE SLECT COMMITEE ON ASSSSINATIONS(HSCA) 

BUDED jut^ 

» 18, 1978.

THE HSCA WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS OF 

JOHN F. KENNEDY AND MARTIN LUTHER KING, JR., IN A LETTER DATED 

JULY 5, 1978, REQUESTED PRIORITY ACCESS TO ALL INFORMATION IN 

BUREAU FILES AND RELATED FIELD OFFICE FILES PERTAINING TO 

RHONDA GIBSON, AKA VERONICA STROTHERS, DATE OF BIRTH JULY 19, 

1947, FOR THE PERIOD 1965 TO THE PRESENT. BUREAU FILES CONTAIN 

ONLY ONE REFERENCE TO A RHONDA GIBSON AND THAT IS A TELETYPE" 

FROM ST. LOUIS TO THE BUREAU, CHICAGO AND SPRINGFIELD DATED 

JUNE 11 , 1970, AND CAPTIONED "UNSUBS; TWO, LADDONIA STATE BANK,
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LADDONIA, MISSOURI, JUNE 11, INSTANT, BANK ROBBERY, OFFICE OF 

ORIGIN ST. LOUIS." ST. LOUIS FILE NUMBER IS 91-5121. A 

RHONDA GIBSON IS MENTIONED IN THE LAST PARAGRAPH OF THIS 

TELETYPE. NO OTHER RETRIEVABLE INFORMATION IN BUREAU FILES.

RECIPIENT OFFICES ARE REQUESTED TO REVIEW THEIR FILES 

FOR ANY INFORMATION REGARDING RHONDA GIBSON, AKA VERONICA 

STROTHERS, DATE OF BIRTH JULY 19, 1947.

FURNISH FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) TWO COPIES OF ANY SERIAL 

OR SERIALS REGARDING GIBSON. ALL COPIES SHOULD BE CLEARLY 

LEGIBLE AND SENT REGISTERED MAIL TO THE ATTENTION OF THE 

CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION. 

RECIPIENT OFFICES HAVING NO INFORMATION REGARDING GIBSON 

ARE TO SO NOTIFY FBIHQ. 

BT 

0071
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6/30/78

TO: DIRECTOR/ FBI (62-117290) \
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT \

RECORDS MANAGEMENT DIVISION)-

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097) RUC ;

SUBJECT: HOUSE' SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS. (HSCA)
BUDED: 7/6/73 .

Re Bureau teletype, 6/28/78. !

Enclosed for Congressional Inquiry Unit are two, 
copies of serials 46-73 of SL 157-5.82 which is entitled 
"White Citizen Council, RM."

It is- noted that serial 71 does not appear in the • 
file and, therefore, has not been provided. A search of.
St. Louis files has failed to reveal fate of this document.

It is also noted that not all of enclosed serials 
fit criteria set forth in referenced teletype, but are being 
furnished to provide .continuity.

serialized"
INDEXED " '
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RR NO SL

DE HQ 0146 1780005

ZNY EEEEE

R 272127Z JUN 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI NEW ORLEANS ROUTINE

FBI ST. LOUIS ROUTINE

BT

UNCLAS E F T 0 __

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA) .

BUDED JULY 6, 1978.

THE HSCA, WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATION OF 

JOHN F. KENNEDY AND MARTIN LUTHER KING, JR., REQUESTED BY 

LETTER DATED JUNE 1-9-, 1978, ACCESS TO ALL BUFILE MATERIAL, NEW 

ORLEANS AND ST. LOUIS FIELD OFFICE FILES PERTAINING TO THE WHITE 

CITIZENS COUNCIL FOR THE PERIOD 1966-L968.

NEW ORLEANS AND ST. LOUIS FURNISH FBI HEADQUARTERS TWO

COPIES OF ANY COMMUNICATIONS MEETING ABOVE CRITERIA. ALL COPIES 

SHOULD BE CLEARLY LEGIBLE AND SHOULD BE SENT REGISTERED MAIL, 

MAILED TO THE ATTENTION OF THE CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
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FM CHICAGO (62-7385) (RUC) (SQ 15)

TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE

KANSAS CITY ROUTINE

ST. LOUIS (AIRMAIL) 

BT

UNCLAS E F T 0 S'0
(sr-5'

ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION 

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

RE BUREAU TELETYPE. TO CHICAGO AND ST. LOUIS, JUNE 2, 1978, 

AND CHICAGO TELCALLS TO BUREAU AND KANSAS CITY, JUNE 16, 1978, 

REGADING FILE CAPTIONED "JAMES EARL RAY - FUGITIVE; UFAC - 

RQBBERY FIRST; 00: KC. "

CHICAGO INDICES NEGATIVE REGARDING ABOVE CASE. INQUIRY OF 

KANSAS CITY DETERMINED CG FILE NUMBER WAS 88-11505. AND CHICAGO 

FILE DESTROYED IN APRIL, 1978, UNDER FILE DESTRUCTION PROGRAM. 

BT

(^)- St. Louis (AM)
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FBI

□ E F T 0 
H^LEAR

TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: I
r^T^eletvoe p~l Immediate □ TOP SECRET }
p~| Facsimile r~| Priority □ SECRET j
□ —=-------- - —,------- P^fRoutine . □ CONFIDENTIAL '

Date

FM ST. LOUIS (62-5097) P

TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE

BT

UNCLAS

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

REVIEW OF THE GENERAL INDICES OF THE ST. LOUIS FIELD OFFICE

FAILED TO LOCATE ANY REFERENCES TO THE "SOUTHERN STATES INDUSTRIAL

COUNCIL."

BT

edr

(1)

SEARCHED_ 
serialized’ 
|NDEXED_ 
FILED____

Transmitted
(Number) (Time)

Per
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VZCZCHQO085

00 AT BH JN KX LS ME MM NO SL WF

DE HQ 0085 1652235

ZNY EEEEE

0 142026Z JUN 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI ATLANTA IMMEDIATE

FBI BIRMINGHAM IMMEDIATE

FBI JACKSON IMMEDIATE

FBI KNOXVILLE IMMEDIATE

FBI LOUISVILLE IMMEDIATE

FBI MEMPHIS IMMEDIATE

FBI MIAMI IMMEDIATE

FBI NEW ORLEANS IMMEDIATE

FBI ST, LOUIS IMMEDIATE

FBI WASHINGTON FIELD OFFICE IMMEDIATE

BT

UNCLAS E F T 0
St//7^

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

HSCA, BY LETTER^DATED JUNE 12, 1978, REQUESTED THAT THE

FIELD OFFICE FILES ON THE SOUTHERN STATES INDUSTRIAL COUNCIL^

FOR THE PERIOD 1956-1978 FROM ATLANTA, BIRMINGHAM, JACKSON,

rjLs —i'

. -M2. .

5" \ 1373
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KNOXVILLE, LOUISVILLE, MEMPHIS, MIAMI, NEW ORLEANS, ST. LOUIS, 

AND WASHINGTON FIELD OFFICE, BE PROVIDED ON A PRIORITY BASIS.

RECEIVING OFFICES ARE REQUESTED TO SEARCH FOR ANY FILES 

OR REFERENCES ON THE SOUTHERN STATES INDUSTRIAL COUNCIL FOR THE 

PERIOD 1956-1978. ANY MATERIAL LOCATED ON THIS SUBJECT SHOULD 

BE DUPLICATED AND ONE COPY FURNISHED TO FBI’HEADQUARTERS, 

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT 

DIVISION, BY CLOSE OF BUSINESS JUNE 19, 1978. 

BT ’ 

0085

NNNN
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6/9/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION

FROM:- SAC, ST. LOUIS (62-5097) (P)

SUBJECT: HOUSE .SELECT COMMITTEE 
.ON ASSASSINATIONS (HSCA) .
BUDED: 6/12/78

Re Bureau teletype 6/5/78.

. * Enclosed for the Congressional Inquiry Unit are
62 (two copies each of 31) serials from the following . 
St. Louis files pertaining to request in captioned Bureau 
teletype: '

105-4027-53
157-5839-3 and 4 '
157-5818-1 through 28 ‘

' Not enclosed are the following St. Louis files 
' relating to Dr... MARTIN LUTHER KING, JR., or the S.C.LiC*:

"MURKiN", SL 44-775, B.ufile 44-38861;
"MARTIN LUTHER KING, JR., SM - C" , SL 100-17801, 
Bufile 100-106670; .

"Communist Infiltration of Southern Christian 
Leadership Conference; IS C", SL 105,-4027,/

. Bufile 100-438794.

It is suggested that the -Congressional Inquiry 
Unit review the enclosed serials in order to determine if 
each serial meets the requirements in referenced Bureau
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6/5/78

Fil CHICAGO (62-7385) (P) (SQ. 5) 

TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE 

ST, LOLIS AIRMAIL 

BT 

UHCLAS

ATTN CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT ARD RECORDS MANAGEMENT 

DIVISION, 

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS,

RE BUREAU TELETYPE TO CHICAGO AND ST. LOUIS, MAY 30, 

1973, 

CHICAGO INDICES REFLECTS ALL REFERENCES TO CAROL 

PLPPEA, JOHN RAY AND/OR JERRY RAY ARE CONTAINED IN 

CHICAGO FILE 44-1114 ENTITLED, "MURKIN". A REVIEW OF 

THIS FILE DOES NOT REFLECT ANY IA7IDENCE OF SURREPTITIOUS 

ENTRY AT ANY OF THE RESIDENCES OR PREMISES OWNED OR LEAPED 

BY THE ABOVE PERSONS, 

xuc/sjp 
(iy St. Louis (711)
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THERE WAS AW FD-302 IN THIS FILE TOUCH REFLECTED

THAT PAYROLL RECORDS WERE LEGITIMATELY OBTAINED FROM RAY’S 

EMPLOYER, HARVEY A, KLINGMAN, WINNETKA, ILLINOIS, ON 

AUGUST 23, 1968. COPIES OF THIS FD-302 BEING FURNISHED 

TO THE BUREAU AND ST. LOUIS BY SEPARATE AIRTEL.

ST. LOUIS ADVISED A** COPY.

BT
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FROM : 

SUBJECT:

TO

win

DIRECTOR, FBI (62-117290)
(Attention.: Congressional Inquiry Unit 

Records Management Division)

SAC, CHICAGO (62-7385) (SQ. 5) (RUC)
HOUSE SELECT COMMITTE^
ON ASSASSINATIONS

: ReButel to Chicago and St. Louis dated 5/30/78, and
Chicago teletype to Bureau and St. Louis dated 6/5/78.

Enclosed for the Bureau and St. Louis is one copy of 
FD*f302 of HARVEY A. KLINGEMAN of Winnetka. Illinois

2. | Bureau (Encl 
2/r St. Louis (I
1 * Chicago

CWCiieo



FD.J02 (Rev. 4*1564)

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

8/30/68

. On August 23, 1968, Mr. HARVEY A. KLINGEMAN and Mrs. 
CLARA S. KLINGEMAN,owners, Indian Trail Restaurant, 507 
Chestnut Street, Winnetka, Illinois, phone HI 6-1703, '
residence 391 Linden, Winnetka, Illinois, phone HI 6-2932, 
were interviewed jointly in the conference room at the Winnetka, 
Illinois, Police .Department, after being introduced to the . 
interviewing Agents by Chief DON DERNING (NA), Winnetka, .
Illinois, Police Department. .

They advised that on Tuesday, August 20, 1968, they 
were contacted by WILLIAM BRADFORD HUIE, Hartselle, Alabama, ' , 
who is the author of "Three Lives For Mississippi". Mr. HUIE 
was accompanied by Mr. (First Name Unknown- ) HANSEN, who is 
a photographer for "Look" magazine. Mr. HUIE .exhibited 
letters which he claimed were from JAMES EARL RAY and were . 
addressed to a Mississippi attorney.. These letters were ' 
purportedly given to HUIE by the attorney. HUIE told them 
that he_had obtained all commercial rights to RAY’s story 
and for this he has agreed to underwrite the costs of RAY’s 
defense in the forthcoming murder trial in Memphis, Tennessee. 
The aforementioned letters were writted on half sheets of 
yellow legal foolscap and both of the KLINGEMANs stated that 
they recognized the handwriting on these papers as that of the 
subject RAY, whom they knew under the name of JOHN RAYNS. At 
this point, the KLINGEMANs were exhibited several photographs • 
of the subject, JAMES EARL. RAY, along with other photographs 
and they both positively identified JAMES EARL RAY as a man 
employed by them from May 3, 1967, to June 24,1967, as a 
dishwasher and cook's helper. The KLINGEMANs verified the 
foregoing statement by furnishing to the interviewing Agents 
their payroll ledger sheet. A review of the ledger sheet 
reveals the following information:

Name
Address
Occupation
Social Security 
Number
Rate

JOHN L. RAYNS
2731 Sheffield, Chicago, Illinois 
Cook's helper 
318-24-7098

$2.10 per hour

on 8/23/68 Winnetka, Illinois
SA RAMON W.^STRATTON
SA RENE J.ROMAINE RJD/mr 

by ____ _  ( ■ __ _______._______ __
8/28/68 

.Date dictated-- _ _______ ___________

This document contains neither recommendations nor conclusions of the FBI. It is Iho property of the FBI and Is loaned io your agency: 
II and its contenls arc not to be distributed outside your agency. * • . '
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CG 44-1114
* 1

Number of 1
Exemptions
Marital Status Single

In addition, the KLINGEMANs also made available the 
Employee’s Withholding Exemption Certificate made out in the 
same name and address and Social Security Number as set forth 
above, dated May 10,1968.

They also made available the following listed 
■payroll, checks all drawn on the Winnetka Trust and. Savings 
Bank bearing the identification in the upper left-hand 
corner of Indian Trail Restaurant, Inc., 507 Chestnut Street, 
Winnetka, Illinois, 60093, made out to either JOHN L. RAYNS 
or-JOHN RAYNS- and signed by HARVEY A. KLINGEMAN. The checks 
are endorsed by JOHN L. RAYNS or JOHN RAYNS, two of which have 
the address 1648 Lunt, Chicago., underneath the. signature. 
These checks, are as follows:

NUMBER AMOUNT DATE

4838 $57.69 May 7, 1967

4913 $84.89 May 14, 1967

4987 $84.89 May 21, 1967

5058 $84..89 May 28, 1967

5130 $89.63 - June 11, 1967

5283 $95.19 June 18, 1967

5357 $77.53 June 25, 1967

The foregoing checks total $664.34.

Mr. KLINGEMAN advised that to the best of his 
recollection at this time, the last check, Number 5357, was 
mailed to RAY’s -brother, name urirecalled, in Northbrook, 
Illinois, at RAY’ s request since he .left his' employment 
prior to receipt of the check, stating that he was going to 
work on boats with his brother. As Mr. KLINGEMAN recalls, 
he’ received a letter from RAY requesting that the pay due be 
sent to his brother.
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■ Both, of the KLINGEMANs characterized JAMES EARL 
RAY as an excellent employee, quiet, attentive, prompt, 
polite, a very good worker, but to their, knowledge, 
had no friends or visitors during the time of his '
employment. They did recall that during the subj ect ’ s 
last week of employment, he received three or four phone ' 
calls from a male individual who steed that he was RAY’s brother. 
They could not recall the individual’s name,nor did they 
believe that they would recognize this person’s voice if they ' 
heard it again.

In conversation with Mr. HUIE, the KLINGEMANs 
received the following information on a confidential basis and 
advised that they were rather reluctant to divulge it, 
but felt that it was their duty as citizens. They requested 
that this information benaintained on a confidential basis within 
the FBI. They advised that they contacted Chief DERNING 
because of his reputation and are now following his advice in 
furnishing this information to the FBI:

Mr. HUIE dewed the KLINGEMANs letters from RAY in 
which RAY listed employment at the Indian Trail Restaurant. 
(It should be noted that this restaurant is an old, large, 
upper class restaurant, of excellent reputation. Chief 
DERNING advised that the KLINGEMANs themselves have ah ‘ 
excellent reputation within the community and that he holds 
them in very high regard)-. HUTE told them that RAY had 
served seven years of a twenty-year sentence at Jefferson, 
Missouri, prison, during which time he had eight visitors, 
one of whom was his brother, however, HUIE did not identify 
which one. Prior to his escape. RAY had stashed away 
a razor, green prison trousers which had been dyed black, and 
12 hersey bars in anticipation that, he would have to go 
without food for^ some time. RAY also had $300 in his shoe. 
He escaped in ataal truck and walked to Chicago, Illinois, 
from Jefferson City,’ Missouri, which took him about eight 
days. (The KLINGEMANs do recall that when the subject first 
appeared.at the restaurant, his feet were swollen and that 
their sister-in-law gave him two Ace bandages to use which he 
returned three or four days later.. „ This supposedly was 
mentioned in the letter in HUIE’s possession). .

Thereafter, RAY read the advertisement in the 
Tribune wharein the KLINGEMANs had advertised for help in the 
restaurant. HUIE said that the subject in the letter



CG 44-1114

mentioned that the employment at. the Indian Trail Restaurant 
was the “high point of his life”. ’ •

t . •
HUIE mentioned that RAY had had only three jobs 

in his life, one of" which was in a shoe factory outside of • 
East St. Louis," Illinois, which, ws prior to his going to ■ 
prison the last time. He also said that during the time RAY 
was employed at the restaurant, he was “tapped on the shoulder” 
by an individual who recognized him and who threatened to 
reveal his identity to the police and cause RAY’s return to . 
Prison if he, RAY, did not work for this person. HUIE said 
that RAY was given $1,200 during the initial contacts,by.the 
alleged conspirators, and was ultimately paid $15,000, but ■ 
was due to receive more. .

Again, according to* HUIE, RAY was told to go to 
Canada to investigate the difficulty of crossing the border. 
Supposedly RAY made two trips through the Detroit Tunnel into 
Canada. He also made a third trip tp Canada, date and 
sequence not given, and "was instructed* to obtain a 40-year- 
old newspaper, get the names of the males born that date, " 
and search the current phone directory for similar names. 
He was then to surveil the individuals with similar names to 
determine whether or not his physical description was 
similar to theirs. Thereafter,he telephoned persons of his 
like description, utilizing a pretext, and thereby found a maiir 
who had never applied for a passport. RAY then applied for a 
passport in this name.

The KLINGEMANs -advised that they were not sure that 
they were furnishing this information in its proper ":
sequence, but that to the best of their recollection, the 
information preceding and following was given to them in this 
order by HUIE. Thereafter,RAY was given more money to ' 
purchase a Mustang which was to be driven to Acapulco, Mexico, 
for the purpose of obtaining a tourist" sticker. He then- 
drove through Mexico to the West Coast and. hid out there to 
receive further instructions from the other individuals in ■ 
the alleged conspiracy. HUIE stated that RAY was flown to 
Atlanta from the West Coast, but the time was not right, there- 
Was no action andie was sent back to California. He was “also 
told to be in Mississippi at a certain time and place. 
Supposedly Reverend MARTIN LUTHER KING, JR. was at ar- Holiday 
Inn Motel in Atlanta, Georgia, when RAY was flown there.
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Subsequently, BAY ‘was given money to obtain binoculars 
and a shotgun and was to go to Memphis to be somewhere at 
3 p.m. in room 312 or 3.3. Supposedly there were other 
individuals who also came to this room and there was a 
Negro male who purportedly called KING put to the balcony. 
According to HUIE, the actual murderer of KING was not BAY, 
although BAY was present and at a later time Zprobably the trial) 
BAY will identify the murderer. BAY did pick up the rifle, ran 
to his car, and sped to a rendezvous in Atlanta, Georgia. 
He was supposed to pick up a "bundle of money", however, the 
conspirators did not appear. BAY allegedly spent several days 
or hours at this apartment in Atlanta, Georgia,awaiting the 
arrival of his "fellow conspirators".

According to HUIE, the plan was for BAY to go .to 
Mexico, but immediately fly north to throw off pursuit and 
to steer all investigation to Mexico. However, since 
the conspirators did not appear in Atlanta, BAY fled to, Carada 
thereafter utilizing his knowledge to obtain a passport and 
fled to England.

The KLINGEMANs advised that the rest of HUIE’s story 
substantially follows the newspaper accounts which appeared 
after subject RAY's arrest in England. They did note that 
HUIE stated that BAY did rob a bank in London because he 
"got real low on money". HUIE at no time identified the 
alleged fellow conspirators of BAY. He did .swear the KLINGEMANs 
to secrecy and told them that he would mail the "Look" 
proofs on September 10,1968, and the story would be in the 
November 10,1968, issue of Look magazine. Both Mr. and Mrs. 
KLINGEMAN advised that they would make these proofs available to 
te interviewing Agents for review.

The KLINGEMANs advised that KAY began working for 
them as a dishwasher and because of his excellent attitude 
was advanced to cook's helper. Luring the time he was in 
their employ^ they did not observe him in a car, nor did they 
know him to own. an automobile. He had no visitors, he did 
not wear glasses, he had no women friends, nor did he make 
any advances toward the female personnel employed at the 
restaurang and they noted that his hair was "less bushy" during 
the time he was at the restaurant than shown in the 
photographs.

They are not sure how he came to work from his 
apartment, but believe he.night have beenrmet at the Eden's 
Expressway by NILLIE PERRY and FRED BURNS, who were also 
employees at the restaurant.
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■ His conduct was excellent and they cannot recall . 
him making any comments one way or another about members of .

. the Negro race and specifically .no comments whatsoever cpri- ■ 
cerning MARTIN LUTHER KING, JR. RAY made no. reference to his 
previous employment, but did mention that he was in.

• Brimerhaven, Germany, during World War II. ' They advised that
' when RAY received the phone calls during his last week of , 

employment he seemed to be disturbed and that his .
. concentration on his work was not as good as it usually was. ’

• . They then recalled that according to HUIE, that when .
JAMES EARL RAY left England, he was going to Lisbon to get to 
Africa, however, he was unable, to do so which is when he returned 
to England and held up a bank receiving about $200 in loot.
They again stated that the information furnished to them by .

' HUIE came fromJetters which RAY had written to his attorney, who 
' in turn turned them over to the author. Also Mr. KLINGEMAN 
; stated that in one of the letters which he believed was to 

the attorney from RAY, while he was in London-, England, there
■ was a drawing identifying a location which appeared to be 
Diversey Street and Sheffield Avenue' in Chicago, Illinois. .

At the conclusion of the interview, the Klingemans 
again requested that this information be .maintained in 
confidence and expressed a willingness to co-operate with 

. the EBI in ay way possible.
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X Airtel

6/6/78

TO : DIRECTOR, FBI (62-117290)

FROM : SAC, ST. LOUIS (62-5097) (P)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTED ON 
ASSASSINATIONS (HSCA)

Re Bureau teletype dated

• A review of St. Louis indices and files re JAMES EARL
RAY determined St. Louis has no file "JAMES EARL RAY - FUGITIVE; 
UFAC - ROBBERY FIRST, OO;KC, BUFILE 88-41730."

St. Louis .has two serial references to RAY in addition 
to the following two main files:

"MURKIN" - SL 44-775; Bufile 44-38861.

"JAMES EARL. RAY; UFAC - ESCAPE, OO:KX” - SL 88-10663.

UACB, St. Louis will not furnish any copies of files 
regarding RAY.

2 - Bureau
(Jp - St. Louis

DAM:edr
04)
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FD-36 (Rev. 3-24-77)

TRANSMIT VIA: 

[^Teletype 
□ Facsimile 
□ ----------- - ,

PRECEDENCE:

I I Immediate 
□ Priority 
n/TRoutine

CLASSIFICATION: 

□ TOP SECRET 
□ SECRET 
□ CONFIDENTIAL 
□ E F T 0

Date

CLEAR

FM ST. LOUIS (62-5097) P

TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE

BT

UNCLAS

ATTENTION^ CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION 

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

RE BUREAU TELETYPE, MAY 30, 1978. ■

MAY 30 - JUNE 2, 1978, REVIEW MADE OF ST. LOUIS MURKIN FILE 1 

AND FILES RELATING TO CAROL PEPPER, JOHN RAY, AND/OR JERRY RAY, AND 

THE GRAPEVINE TAVERN REVEALED NO INFORMATION PERTAINING TO 

SURREPTITIOUS ENTRY OF RESIDENCE OR PREMISES OWNED OR LEASED BY 

AFOREMENTIONED INDIVIDUALS.

ST. LOUIS ELSUR INDICES CHECKED BY SA THOMAS T. KUBIC WERE 

NEGATIVE REGARDING THIS MATTER.

Transmitted____  
(Number) (Time) FBI/DOJ
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VZCZCHQ0119

00 CG SL

DE HQ 0119 1532140

ZNY EEEEE

0 022114Z JUN 78 /■w

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI CHICAGO IMMEDIATE

FBI ST. LOUIS IMMEDIATE

BT

UNCLAS E F T 0

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

HSCA, BY LETTER DATED MAY 25, 1978, REQUESTED THAT FBI

HEADQUARTERS (FBIHQ) FURNISH THE COMMITTEE WITH A COPY OF THE
-0^63

CHICAGO AND ST. LOUIS FIELD OFFICE FILES CAPTIONED, ”JAMES-

EARL RAY - FUGITIVE; UFAC - ROBBERY FIRST; 00 KC" (BUFILE

88-41730). ALL MATERIAL REGARDING THIS FILE AT FBIHQ WAS CON- P3
SOLIDATED INTO THE MURKIN FILE (BUFILE 44-38861).

additionally, the committee REQUESTED that the st. LOUIS
fi-7ri7- 

^3
OFFICE PROVIDE THE NAMES OF ALL SPECIAL AGENTS WHO HANDLED

COVERAGE OF THE MISSOURI STATE PENITENTIARY, JEFFERSON CITY,

MISSOURI, BETWEEN JANUARY, 1960, AND MAY, 1967.

RECEIVING OFFICES ARE REQUESTED TO SEARCH FOR
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ON ABOVE-MENTIONED UFAC CASE INVOLVING JAMES EARL RAY. ANY 

MATERIAL REGARDING THIS MATTER SHOULD BE DUPLICATED AND ONE 

COPY FURNISHED TO FBIHQ, ATTENTION; CONGRESSIONAL INQUIRY

UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION, BY CLOSE OF BUSINESS 

JUNE 127^1978^ ONLY THE FIRST PAGE OF ANY SERIAL PREVIOUSLY 

FURNISHED FBIHQ IN THIS MATTER SHOULD BE PROVIDED.

^THE ST. LOUIS OFFICE SHOULD ALSO PROVIDE THE NAMES OF 

THOSE SPECIAL AGENTS WHO HANDLED COVERAGE OF THE AREA WHERE 

MISSOURI STATE PENITENTIARY, JEFFERSON CITY, MISSOURI, IS 

LOCATED FOR PERIOD SET OUT ABOVE.

BT q
0119 I-

NN NN
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VZC£CHQO085

RR AL AT BA BH BS BU CE CG CI CV DN DE HO IP JN JK KC LA

ME MM MI MP MO NK NH NO NY OM PH PX PG PD RH SC SL SD SF SE SI

TP WF •

DE HQ 0085 1562356

ZNY EEEEE

R 0£2105Z JUN 78

FM DIRECTOR FBI C62 117290)

TO FBI ALBANY

FBI ATLANTA

FBI BALTIMORE

FBI BIRMINGHAM

FBI BOSTON

FBI BUFFALO

FBI CHARLOTTE

FBI CHICAGO

FBI CINCINNATI

FBI CLEVELAND

FBI DENVER

FBI DETROIT

FBI HOUSTON

FBI INDIANAPOLIS

FBI JACKSON

FBI JACKSONVILLE SEARCHED
SERIALIZED Fu(dPGh

JUN 5 1978
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FBI KANSAS CITY

FBI LOS ANGELES

FBI MEMPHIS

FBI MIAMI

FBI MILWAUKEE

FBI MINNEAPOLIS

FBI MOBILE

FBI NEWARK

FBI NEW HAVEN

FBI NEW ORLEANS

FBI NEW YORK

FBI OMAHA

FBI PHILADELPHIA

FBI PHOENIX

FBI PITTSBURGH

FBI PCRTLAND

FBI RICHMOND

FBI SACRAMENTO

FBI SAN DIEGO

FBI SAN FRANCISCO



PAGE THREE DE HQ 0085 UNCLAS E F T 0

FBI SEATTLE

FBI SPRINGFIELD ’

FBI ST. LOUIS

FBI TAMPA

FBI WASHINGTON FIELD OFFICE

BT

UNCLAS E F T 0

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

BUDED JUNE 12, 1978.

RE: BULET TO ALBANY, ET AL, AUGUST 25, 1967, CAPTIONED

COUNTERINTELLIGENCE PROGRAM, BLACK NATIONALIST-HATE GROUPS

INTERNAL SECURITY" AND "BUAIRTEL TO ALBANY, ET AL, .MARCH 4,

1968. CAPTIONED "COUNTERINTELLIGENCE PROGRAM, BLACK NATION-^ K7-SW*

ALIST-HATE GROUPS, RACIAL INTELLIGENCE".

THE HSCA WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATION OF

JOHN F. KENNEDY AND MARTIN LUTHER KING, JR., NOTING THAT 

REFERENCED COMMUNICATIONS ASKED RECIPIENT OFFICES TO MAKE 

PERIODIC REPORTS TO THE BUREAU, HAS REQUESTED THAT RECIPIENT 

FIELD OFFICE FILES BE SEARCHED AND ALL REPORTS, LETTERHEAD 

MEMORANDA, AIRTELS, LETTERS AND TELETYPES CONCERNING
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DR. MARTIN LUTHER KING, JR., OR THE SOUTHERN CHRISTIAN 

LEADERSHIP CONFERENCE (SCLC) SUBMITTED PURSUANT T0 REFERENCED 

COMMUNICATIONS UP TO AND INCLUDING DECEMBER 31, 1968, BE 

PREPARED FOR DELIVERY.

THE HSCA REQUESTED THAT OUR RESPONSE IN THIS MATTER BE 

GIVEN TOP PRIORTY OVER ALL OTHER ASPECTS OF KING INVESTIGATION.

FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) FILES HAVE BEEN PARTIALLY. 

PROCESSED IN RESPONSE TO A SIMILAR REQUEST, BUT TO INSURE 

COMPLETENESS AND THOROUGHNESS, EACH RECIPIENT OFFICE FURNISH 

JBIHQ TWO XEROX COPIES OF ANY COMMUNICATION MEETING ABOVE 

CRITERIA. COPY SHOULD REACH FBI HQ BY JUNE 1?, 1978.

ALL COPIES SHOULD BE CLEARLY LEGIBLE AND SHOULD BE SENT 

REGISTERED WAIL, MAILED TO THE ATTENTION OF THE CONGRESSIONAL 

INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION, ANY QUESTIONS CAN 

BE RESOLVED BY CONTACTING SUPERVISOR RICHARD G. BUSCHING, 

EXTENTION 3685.

RECIPIENT OFFICES HAVING NO COMMUNICATION MEETING CRITERIA 

ARE TO SO NOTIFY FBIHQ.

BT

0085
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VZCZCHQO038

00 CG SL

DE HQ 0038 1501918

ZNY. EEEEE

0 301838Z MAY 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI ST. LOUIS IMMEDIATE

FBI CHICAGO IMMEDIATE

BT ’

UNGLAS E

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

HSCA, BY LETTER DATED MAY 17, 1978, REQUESTED THAT A

DETERMINATION BE MADE AS TO WHETHER THE ST. LOUIS OR CHICAGO

FIELD. OFFICE "MABE ANY ATTEMPTS AT SURREPTITIOUS ENTRY, OR IN

FACT SUCCEEDED AT SURREPTITIOUSLY ENTERING THE RESIDENCES OR

THE PREMISES OWNED OR LEASED BY CAROL PEPp^Rf, JOHN AND/OR
JERRY ^£3 A, 1

. ON MAY 24, 1978, MIKE EBERHARDT, STAFF MEMBER, HSCA,

ADVISED THAT THE COMMITTEE IS INTERESTED IN RESOLVING AN

ALLEGATION THAT ENTRY WAS MADE TO OBTAIN FINANCIAL RECORDS OF

JAMES EARL RAY’S FAMILY OR/TO INSTALL ELSUR OR MISUR. PREMISES



PAGE TWO DE HQ 0038 UNCLAS E F T 0

RECEIVING OFFICES ARE REQUESTED TO REVIEW RESPECTIVE 

KURKIN OR APPROPRIATE FILES FOR ANY INFORMATION REGARDING ENTRY 

BY FBI OF RESIDENCES OF ABOVE THREE INDIVIDUALS OR THE GRAPEVINE 

TAVERN. ANY PERTINENT INFORMATION SHOULD BE DUPLICATED AND ONE 

COPY SHOULD BE FURNISHED TO FBI HEADQUARTERS, ATTENTION: 

CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION, BY 

CLOSE OF BUSINESS JUNE 9, 1978. 

BT.

0038

NNNN
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■ b. g 6-9-15} Budapest, Hungary

•• J0HN 1977 88-10663-2

• 1982 Arsenal, St. Louis, Mo.
Brother of James Earl Ray 
00: KX

ray, JOHN Ann er 26-28118*
APR 6 6

aka Fred Williams
• FBI# 1 61? 279
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; NO DESC* ______ _____________

! RAY, JERRY 91-5279*
J APR 1971

I
; FBI 862 651 A
! white male D~3: 7/16/35
• 5’9” tall weightin 160 lbs.

i • J
RAY, JERRY 6/77 88-10663-2, q

Orchard Country Club, Longerove, Ill. 
or 591 Cherokee, St. Louis, Mo.
00: KX

RAY, JERRY 6/77 88-10663-4

father of James Earl Ray 
2025 Bellview, Maplewd, Mo. 
OO: KX
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4/5/78

TO :DIRECTOR, FBI (62-117290) 
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 
RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM :SAC, STi LOUIS (62-5097) (RUC)

SUBJECT:HOUSE SELECT COMMITTEE. ON ASSASSINATIONS 
(HSCA)

Re Bureau, teletype to St. Louis 3/31/78.
St. Louis telcall to Bureau 4/5/78.

A review of the St. Louis Murkin file (SL 44-775)
revealed that all information re financial, and/or bank 
records pertaining to JERRY RAYNES was forwarded to the 
Bureau in St. Louis reports, of SA HAROLD R. DOBSON dated 
5/10/68 and 6/25/68.

Oh 4/5/78, SA TRON W. BREKKE, Congressional Inquiry
Unit, Records Management Division, telephonically advised 
that since requested information was already at the Bureau 
it would not be necessary for St. Louis to foward duplicate 
material.

2 - Bureau
VX - St. Louis

^GPWsmt
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VZCZCHQ0132

RR SL

DE HQ 0132 0910644

ZNR UUUU

R 312210Z MAR 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)

TO FBI ST. LOUIS ROUTINE

BT

UNCLAS

HOUS-E SELECT COMMITTEE ON ASSASSTNATLONS (HSCA).

RE INVESTIGATION INTO ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER KING, JR., 

HSCA BY LETTER DATED MARCH 27, 1978, REQUESTED BANK AND/OR FINANCIAL 

RECORDS WHICH WERE OBTAINED BY ST. LOUIS OFFICE FOR JERRY RAYNES, 

JAMES EARL RAY’S FATHER, IN CONNECTION WITH MURKIN INVESTIGATION.

ST. LOUIS SHOULD SEARCH THEIR MURKIN FILE (SL 44-775) FOR 

FINANCIAL AND/OR BANK RECORDS PERTAINING TO JERRY RAYNES AND FURNISH 

COPY OF THESE RECORDS TO ATTENTION OF CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION, BY CLOSE OF BUSINESS APRIL 7, 1978.

SERIALIZFCCM*t.rli t J



FD-36 (Rev. 7-27-76)
FBI

TRANSMIT VIA:
(Xl Teletype
□ Facsimile
□ Airtel

PRECEDENCE:

F~1 Immediate
Priority 

r~] Routine

CLASSIFICATION: 

□ TOP SECRET 
□ SECRET 
□ CONFIDENTIAL 
Ivl EFT 0 
□ clear

9967

3/23/78

FM ST. LOUIS (62-5097)

TQ DIRECTOR (62-117290) PRIORITY 

BT

UNCLAS E F T 0

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION 

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

REBUTEL CALL TO ST. LOUIS, MARCH 23, 1978; ST. LOUIS TEL TO 

BUREAU, DECEMBER 22, 1975, CAPTIONED "SL 3567-PC;. TECIP"; ST. LOUIS 

LETTER TO BUREAU, MARCH 31, 1976; ST. LOUIS LETTER TO BUREAU, JULY 

29, 1976; ST. LOUIS LETTER TO BUREAU, NOVEMBER 22, 1976.

SL 3567-PC OPENED OCTOBER 3, 1975, AS PCI. ON OCTOBER 30, 

1975, INFORMANT PROVIDED INFORMATION ON FOLLOWING CASES: 

"UNSUB; THEFT OF 68 CASES OF CIGARETTES, JUNE 8, 1975; TFIS; 

ST. LOUIS FILE 15-18872 (CLOSED)"; "UNSUB; BURGLARY OF RESIDENCE 

OF MRS. KING; ITSP; ST. LOUIS FILE 87-21548 (CLOSED)"; "RICHARD 

O’HARA; ITSP; ST. LOUIS FILE 87-23087 (CLOSED)"; "RAY SCHARF; 

BENJAMIN GOINS; AR - HOBBS ACT;- MF; ST. LOUIS FILE 92-2104

(PENDING)".
G>O

SEARCHED_ 
SERIALIZED 
INDEXED_ 
FILED ‘

Approved: Transmitted
(Number)

GPO : 1977 O - 225-539
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FD-36 (Rev. 7-27-76) W M I
FBI W J

TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: !

□ Teletype Q Immediate □ TOP SECRET 1
□ Facsimile Q Priority □ SECRET [
□ Airtel Q Routine □ CONFIDENTIAL j

□ E F T 0 j
. □ CLEAR [

l 
Date_________ __ j

PAGE" TWO “ SL “62-5097“"UNCLAS“E“F“ T“O

ON DECEMBER' 17, 1975, INFORMANT PROVIDED INFORMATION ON

THE FOLLOWING CASES: "ST. LOUIS AREA CRIME CONDITIONS; ST. LOUIS 

FILE 92-702"; "RAY SCHARF; ET AL; RICO; ST. LOUIS FILE 92-2104 

(PENDING)"; "JOHNNY TOLIVER; AR - HOBBS ACT; ST. LQUIS FILE 

92-2828 (CLOSED)".

ON FEBRUARY 11, 1975, HE PROVIDED INFORMATION ON THE FOLLOWING: 

"RAY SCHARF; ET AL; RICO; ST. LOUIS FILE 92-2104 (PENDING)".

ON MARCH 8, 1976, HE PROVIDED THE FOLLOWING: "RAY SCHARF;

ET AL; RICO; ST. LOUIS FILE 92-2104 (PENDING)"; NORMAN OWENS, AKA;

ET AL; ITSP - MAJOR THEFT; CONSPIRACY; RICO; ST. LOUIS FILE 

87-23091 (PENDING)".

ON MARCH 26, 1976, AND JUNE 29, 1976, ADDITIONAL INFORMATION 

PROVIDED REGARDING RAY SCHARF; ET AL; RICO.

INFORMANT CLOSED BY LETTER TO BUREAU, NOVEMBER 22, 1976.

ADMINISTRATIVE:

COPY OF PREVIOUSLY SET FORTH MEMORANDUM DATED MARCH 19, 1974, 

IS SHOWN IN INFORMANT FILE VIA CORRELATION MEMO DATED OCTOBER 7, 

1975. INFORMANT FILE REVIEWED MARCH 16, 1976, BY INSPECTION STAFF. 

BT

Per__ —________ __Transmitted __ _____ ____________
(Number) (Time)

GPO : 1977 O - 225-539
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3/13/78,.

TOr .DIRECTOR, FBI (62-117290) '
(ATTN: CONGRESSIONAL, INQUIRY UNIT, 

RECORDS MANAGEMENT DIVISION) .

FROM,:. SAC, ST; LOUIS (.62-509.7) C

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

Re St. Louis teletype to FBIHQ> 3/13/78.

Enclosed for: FBIHQ are the original and three 
copies of LHM captioned- as above. ‘ ’

LHM is being furnished for information and no 
action being, taken UACB.

2- Bureau (Encs. 4).
St. Louis 

JTHijtc .
(3)>G
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Saint Louis, Missouri

March 13, 1978

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

In the couse of a file review in an unrelated 
matter, SL 3167-C, St. Louis File 137'~16185, Bureau File 
137-36945, was reviewed. This file contained a contact 
memorandum dated March 19, 1974, which contained information 
relating to several criminal matters and also contained the 
following paragraph:

"During the Fall of 1973, five or six months ago, 
date not recalled, Beyers came to the shop inquiring as 
to whether they could get together to talk, and they later 
did so at Pizza and Cream, Clayton, Mo., in the area of a 
Broad-Dugan Paint Store, where informant had traveled on 
business. Beyers talked freely about himself and his 
business, and they later went to informant’s house where 
Beyers told a story about visiting a lawyer in St. Louis 
County, now deceased, not further identified, who had 
offered to give him a contract to kill Martin Luther King. 
He said that also present was a short, stocky man, who 
walked with a limp. (Later, with regard to the latter 
individual, Beyers commented that this man was actually 
the individual who made the payoff of James Earl Ray after 
the killing.) Beyers said he had declined to accept this 
contract. He did remark that this lawyer had confederate 
flags and other items about the house that might indicate 
that he was * a real rebel ’. Beyers also commented that 
he had been offered either $10,000 or $20,000 to kill King."

Extensive further research in the St. Louis indices 
and files failed to reveal this information was if any way 
disseminated and the information simply reposes in the informant 
file. -

4- Bureau
St. Louis (62-5097)

JTH:jtc^5) '

This document contains neither recommendations nor conclusions ' 
of the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to your 
agency; it and its contents are not to be distributed outside 
your agency. y ’

SEARCHED___
SERIALIZED- '
INDEXED ~ '7) ~
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FP-36’(Rev. 7-27-76) *
TRANSMIT VIA:

KU Teletype 
n Facsimile 
Fl Airtel

PRECEDENCE:
□ Immediate
[^] Priority
□ Routinfe

CLASSIFICATION': 
□ TOP SECRET 

Q SECRET 
□ CONFIDENTIAL 
0EFTO 
□ CLEAR '

1051

Date —3/1 342B

FM ST. LOUIS (62-5097)

TO DIRECTOR (62-117290) PRIORITY ‘

BT

UNCLAS E F T 0

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT ' 

DIVISION

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA) •

RE ST. LOUIS TEL CALL TO BUREAU, MARCH 13, 1978.

IN THE COURSE OF FILE REVIEW IN AN UNRELATED MATTER,

SL 3167-C, ST. LOUIS FILE 137-16185, BUFILE 137-36945, WAS REVIEWED. 

THIS FILE CONTAINED A CONTACT MEMORANDUM DATED MARCH 19, 1974, 

WHICH CONTAINED INFORMATION RELATING TO SEVERAL CRIMINAL MATTERS 

AND ALSO CONTAINED THE FOLLOWING PARAGRAPH: '

"DURING THE FALL OF 1973, FIVE OR SIX MONTHS AGO, DATE NOT 

RECALLED-, BEYERS CAME TO THE SHOP INQUIRING AS TO WHETHER THEY 

COULD GET TOGETHER TO TALK, AND THEY LATER DID SO AT PIZZA AND 

CREAM, CLAYTON, MO., IN THE AREA OF A BROAD-DUGAN PAINT STORE, 

WHERE INFORMANT HAD TRAVELED ON BUSINESS. BEYERS TALKED FREELY

62-50.97 
137-16185
44-775

JTH:pdp 
(3) 1

Approved: -- ------ ----- Transmitted per
GPO : 1977 O - 225-539
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FD-3'67Rev. 7-27-76)
FBI !

TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: 1

□ Teletype □ Immediate □ TOP SECRET •

Q Facsimile I | Priority ' □ SECRET j

□ Airtel □ Routine □ CONFIDENTIAL [
□ E F T 0 |

□ CLEAR ।

Date _—--------- 1

PAGE TWO SL 62-50.97 UNCLAS E F T 0

ABOUT HIMSELF AND HIS BUSINESS, AND THEY LATER WENT TO INFORMANT’S 

HOUSE WHERE BEYERS TOLD A STORY ABOUT VISITING A LAWYER IN ' 

ST. LOUIS COUNTY, NOW DECEASED, NOT FURTHER IDENTIFIED, WHO HAD 

OFFERED TO GIVE HIM A CONTRACT TO KILL MARTIN LUTHER KING. HE SAID 

THAT ALSO PRESENT WAS A SHORT, STOCKY MAN, WHO WALKED WITH A LIMP. 

(LATER, WITH REGARD TO THE LATTER INDIVIDUAL, BEYERS COMMENTED 

THAT THIS MAN WAS ACTUALLY THE INDIVIUDAL WHO MADE THE PAYOFF OF 

JAMES EARL RAY AFTER THE KILLING.) BEYERS SAID HE HAD DECLINED TO 

ACCEPT THIS CONTRACT. HE DID REMARK THAT THIS LAWYER HAD 

CONFEDERATE FLAGS AND OTHER ITEMS ABOUT THE HOUSE THAT MIGHT 

INDICATE THAT HE WAS ’A REAL REBEL'. BEYERS ALSO COMMENTED THAT 

HE HAD BEEN OFFERED EITHER $10,000 OR $20,000 TO KILL KING."

EXTENSIVE FURTHER RESEARCH IN THE ST. LOUIS INDICES AND FILES 

FAILED TO REVEAL THIS INFORMATION WAS 1^ ANY WAY DISSEMINATED AND 

THE INFORMATION SIMPLY REPOSES IN THE INFORMANT FILE.

ABOVE IS BEING FURNISHED FOR INFORMATION AND NO ACTION BEING 

TAKEN UACB. LETTER AND LHM FOLLOW.

BT

Approved:   -_______——-—— Per____________Transmitted  ----------- -——=---------------
(Number) (Time)

GPO : 1977 O - 225-539

NW 02^ Dodd:32W797’ Page W



TO : DIRECTOR, EBI (62-117290)

FROM : SAC, ST. LOUIS ^62-50£Z)—(P)

SUBJECT : HOUSE SELECT COMMITTEE 
ON ASSASSINATIONS, 
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES

Enclosed for the Bureau are four copies of an LHM 
reflecting interviews of SA WILLIAM R. DUNCAN, St. Louis 
Division, by Committee staff members on 11/21 and 29/77 
and his testimony before the Sub-committee on 11/30/77.

2 - Bureau (Enc. 4) 
St. Louis

nRD:ham
(4)

gEAHCHED
S£RIALIZ£D^jZ^2>"'

INDEXED
HUD C yQ^>'
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St. Louis, Missouri 
December 2, 1977

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS, 
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES, 
INTERVIEW OF SPECIAL AGENT WILLIAM R. DUNCAN, 
ST. LOUIS DIVISION, BY STAFF INVESTIGATORS 
ON NOVEMBER 21 AND 29, 1977, AND HIS 
TESTIMONY BEFORE THE SUB-COMMITTEE 
ON NOVEMBER 30, 1977:

At approximately 3:00 p.m.., November 21, 1977, 
Special Agent (SA) William R. Duncan was interviewed by 
Mrs. Sheila Lee and Mr. Michael Everhart, Attorneys for ■ 
the House Select Conimittee on Assassinations, at the U. S. 
House of Representatives, Annex Number Two, Washington, D. C.

SA Duncan was told his name came up as having made an 
offer in the Louisville Police Department to kill Dr. Martin 
Luther King in 1965. Duncan told them he was assigned to the 
Louisville Division of the Federal Bureau of Investigation (FBI) 
'from February, 1952, until May, 1967, and had responsibilities 
as Liaison Agent with the Louisville Police Department during 
most of this period.

■ • The allegation involved an incident which allegedly 
took place at a roll-call time in the First District Office 
sometime in the fall of 1965. Reportedly making the allega­
tion was Clifton Baird, white male, 50, a retired Louisville 
police officer who retired in 1975 after 27 years of service. 
Also present was Chief of Detectives, Major Robert Gregory, . 
Captain Priest u. Fry, formerly Chief of Detectives and possibly 
the Captain of the First District? Lieutenant James Bibb, a 
uniformed First District Lieutenant? Sergeant Brent Hardin, a 
Third District Sergeant; possibly Herman Mitchell, Homicide 
Squad; Lieutenant Vernon Austin; and possibly Robert E. Peters 
(SA), formerly of the Louisville Division of the FBI.

Duncan was asked what he knew about the allegation aid 
he related that in late March or early April, 1977, he received 
in the FBI mail an Associated Press clipping about a Clifton 
Baird making an allegation that FBI Agents and police made him

This document contains neither recommendations nor conclusions 
of the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to 
your agency; it and its contents are not to be distributed 
outside your agency. / _ £T<n on- ^11 searched ' ' x

4 - Bureau ’ ' ' AX
. "I1- St. Louis/t62~5097)
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS, ’
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES,
INTERVIEW OF SPECIAL AGENT-WILLIAM R. DUNCAN

an offer to kill Dr. Martin Luther King. The clipping came 
in the regular FBI mail and Duncan stated he did not know who 
sent it to him.

A few days later, while on the phone to ex-FBI Supervisor 
Robert E. Peters in Louisville regarding a social engagement, 
Duncan asked him about the clipping and who Clifton Baird was 
and what the clipping referred to. Peters said Baird was a 
tall, heavy-set man. who was in the Vice Squad for a while and 
that Duncan should have known him from seeing him in the Vice 
Squad while Duncan worked with the Detective Bureau in Louis­
ville*

Approximately April 25, 1977, FBI Headquarters sent a 
communication to Louisville and St. Louis FBI Offices request­
ing the present locations of former Special Agent in Charge of 
Louisville, Bernard C. Brown; Supervisor Robert E. Peters; 
and SA William R. Duncan as they Were named by former Police 
Officer Clifton Baird alleging improprieties in the Martin 
Luther King assassination case. . .

SA Duncan initially had no recollection of the incident 
and he called former SA Peters at Louisville and asked him if 
he knew anything about this. Peters replied that he had no 
idea. Duncan later called retire^ Police Captain John Hampton 
of Louisville, a close personal friend, to determine if he 
taew anything about this,. Hampton advised he did not know 
but would ask and find out what he could and call Duncan. He 
later called back and gave the names of some police officers 
who had been interviewed and named former Major Priest M. Fry; 
former Major Robert Gregory; Lieutenant James Bibb; Sergeant 
Brent Hardin and Lieutenant Vernon Austin. Hampton apparently 
talked to Austin and advised that he had learned that the event ‘ 
was supposed to have taken place in the First District Offices 
sometime in 1964 or 1965. Duncan called Lieutenant Vernon 
Austin, whom he had known for 25 years, and asked him about the 
matter. Austin related to Duncan who the Committee had asked 
about and generally who was supposed to be present when the 
alleged offer took place.

Duncan told the investigators that he had no recollection 
concerning this matter and that he had in fact not slept and 
walked the floor a number of nights for approximately ten days 
to two weeks. At this time he recalled one night that Sergeant 
William Baker of the First. District Vice Squad met him in the

—• 2 ~
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HOUSE SELECT COMMITTEE OH ASSASSINATIONS,
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES,
INTERVIEW OF SPECIAL AGENT WILLIAM R. DUNCAN .

second floor hallway sometime in the afternoon and asked. 
Duncan to help him. with a joke with a couple of officers 
at the First District. Duncan was told to go to the roll-call 
at roll-call time and say that he had heard that there was a 
$250,000 or $500,000 reward for the death of Dr. Martin Luther 
King and was to add to or verify something that had already 
been said. Duncan recalled going down to the area and making 
the general statement that he had heard that there was a 
$250,000 or $500,000-price on Dr. Martin Luther King from 
either the Ku Klux Klan or the Communist Party. Duncan added 
if verification was wanted, one should contact Bob Peters or 
B. C. Brown of the FBI.

Duncan did not recall who was there except several 
uniformed officers who were coming and going and that there 
were several in the area. There were a number of questions 
regarding whether it was a big roll-call area or the Captain’s, 
Sergeant’s, Lieutenant’s offices or a hallway. Duncan was 
asked whether or not there were three or a dozen people present 
and Duncan replied that there cpuld have been between three 
and twelve people, exact number-unrecalled.

Duncan was asked whether Bob Peters was there. Duncan 
said he did not recall his being there, otherwise he would 
not have made the statement that "if you want to verify the 
price on Dr. Martin Luther King contact Bob Peters or B. C. 
Brown." Duncan identified one person he thought was there as 
Arlie Blaire (because puncan had heard that he was supposed to 
have been there from the questions asked). Duncan recalled a 
younger, red-haired officer with a crew-cut or brush-cut. 
Duncan said he had talked to Blaire and possibly his partner 
in connection with a fugitive murder case that Duncan was 
working.

Duncan was asked about his relationship with Robert Peters 
and also with Fry, Hardin, Gregory, Bibb, Austin, Herman 
Mitchell, John Mitchell and B. C. Brown of the FBI.

The Committee Investigators apparently could not under­
stand why Puncan could not remember who was at the meeting. 
They asked Duncan about an attempted bombing of Sergeant Brent 
Hardin’s car and if Duncan worked on the case. Duncan recalled 
a bomb being placed on Hardin’s car but that it apparently did 
not go off. Duncan recalled it was possibly in connection with 

— 3 —’
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HOUSE SELECT CO^IITTEE OU ASSASSIMATIOHS,
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES,
1NTERVIEU OF SPECIAL AGENT WILLIAM R. DUNCAN

an election regarding sone of the police organizations. 
Duncan did not recall whether the FBI worked on the case 
at all other than to offer the FBI Laboratory facilities; 
however, Duncan did not work on the bombing of the car*

Duncan was asked about the Louisville Chapter of the 
Fraternal Order of Police (FOP) and if it was a racist pr a 
white-hate group. Duncan replied he did not know, but he 
did receive a plaque and an honorary life-tins membership 
in the Louisville Chapter of the FOP for cooperation with 
the Louisville Police Department when he transferred from 
Louisville in 1967 and that this plaque was signed by Lieu­
tenant Leo Joseph, then secretary and also secretary to the 
Chief of Detectives.

Duncan was asked if the Ku Klux Klan was active in 
Louisville and if any ESI Agents or Louisville Police Officers 
belonged. Duncan replied that he had little knowledge of tho 
Ku Klux Klan at that time. He heard in later years after he 
left Louisville that it did become active in Kentucky.

At this point tho Investigators requested Duncan to wait 
a while. Subsequently they cane back and took Duncan to 
another room and introduced Duncan to Mr. Edward M. Evans, 
Chief Investigator for the Committee, and l!r. Robert J. Lehner, 
Deputy Chief Counsel for the committee. They then asked some 
of tho same questions, including who was at the alleged meeting

Mr. Lehner said that the Louisville Police Officers were 
“stonewalling” the issue and maybe when they wore put under 
oath they would recall sone of the incident. Thore were some 
questions asked of Duncan such as did Duncan know black officer 
Virgil Hhito an! a John Mitchell, Duncan recalled that ho was 
acquainted with Virgil Khite, who was a Vice Squad Detective, 
but did not recall John Mitchell, but did recall Detective 
Herman Mitchell.

Duncan was asked if he knew Dr. King and Hr* Hoover’s 
relationship and Duncan said no, except what he had heard in 
the newspaper and other media sources.

Duncan was asked if he knew Dr. Martin Luther King and 
Duncan replied that he hover recalled seeing him in person. 
Duncan was asked if ho knew King’s brother, the Reverend A. D. 
Williams King who lived in Louisville. He was told that Duncan

- 4 -
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HOUSE SELECT COZMITTEE ON ASSASSINATIONS,
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES,
INTERVIEW OF SPECIAL AGENT WILLIAM R. DUNCAN

met him in 1963 with the then-Special Agent in Charge when Duncan 
was to drive them and Attorney General Robert F. Kennedy, when 
Kennedy cane to Louisville to speak to a group on the 100th 
Anniversary of the signing of the Emancipation Proclamation. 
Duncan met Rev. A. D. Williams King with the Special Agent in 
Charge at his church as he met everyone else who was to appear 
on the platform with Attorney General Kennedy as Duncan wanted 
to be personally acquainted with everyone on the platform.

Duncan was asked if he knew Aaron Duke, Arlie Blaire’s 
partner, and Duncan replied that he did not recall hiru

Duncan was asked if he had been the subject of any dis­
ciplinary action as a result of this natter and he replied 
that he had not.

Duncan was asked if he had brought this incident to the 
attention of any of his supervisors and, if so, when. Duncan 
replied that it was. brought to the attention of SA Danny O. 
Coulson, FBIHQ, when he knew that he was' to be called to the 
Committee for interview.

Duncan was asked if he ever surveilled Dr. King and if 
he knew of any telephone taps regarding Dr. King. Duncan 
replied that ho did not surveil him and he had no personal 
knowledge pf any telephone taps.

Duncan was asked if he thought the matter was a joke 
and if he could see anything funny in it and Duncan replied 
that at the time it was meant as a joke, but at the present 
time it was a most serious and stupid thing, particularly in 
light of events subsequent to 1965. Duncan stated he would 
take a polygraph examination to verify that what he was saying 
was true. * .

. Duncan was asked if he knew that Dr. King was a frequent 
visitor in Louisville during the racially troubled period. 
He advised that he recalled the racially troubled times really 
climaxed after 1967. Duncan was asked if he would know Arlie 
Blaire’s voice and Duncan replied he did not think he would.

Duncan was then told that he was to appear before the 
Sub-Committee to give sworn testimony on November 30, 1977, 
and would a subpoena be necessary. Duncan advised a subpoena 
would not be necessary. Duncan was given the phone number 
of the Committee and told to contact Mr. Everhart should he 
recall anything else.

- 5 ~
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS, 
U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES, 
INTERVIEW OF SPECIAL AGENT WILLIAM R. DUNCAN

On November 29, 1977, Duncan again contacted Committee 
Staff Members Mrs. Sheila Lee, Mr. Michael Everhart and Mr. 
William Webb.

puncan told them that he had recalled that he might have 
known Aaron Duke, Arlie Blaire’s partner. Duncan recalled a 
person described as a white male, in his late 30*s or early 
40's as of 1965 or 196$, stocky, not fat, with gray .cropped 
hair, approximately 5’ 10" and 180-185-190 pounds.

Duncan advised that he had no first-hand knowledge of 
Dr. King and Mr. Hoover's difficulty but that he had heard 
rumors about it and had a faint recollection that he may have 
mentioned this at the time he told of the Ku ELux Klan and/or 
the Communist Party rumor in the First District Police area. ,

Duncan told them that he did not tell someone of his 
recollection as a joke earlier because when the communication 
was received from the Bureau, it was pointed put that he would 
be contacted regarding the matter by the committee Investiga­
tors and that he would at that time be briefed by legal personnel 
from FBIHQ.

Duncan was asked if he had discussed this matter with 
anyone outside the Bureau and his family. Duncan told them 
he had talked one time with Lieutenant Vernon Austin by phone 
and he did not discuss the joke other than ask if it could 
have been a joke. Duncan told them he had discussed it with 
Robert Peters at least on three occasions. Once when it came 
to his attention from a newspaper clipping, once when he re­
ceived a communication from FBI Headquarters, and one tine after 
he realized that it was a joke, at which time he told Peters 
that he (Peters) and B. C. Brown had nothing to do with it. 
Duncan was asked about their get-together for the football 
game on November 11^12z 1977. Duncan told them that Duncan 
and petets seriously considered not getting together for this 
year’s football game but decided since they had known each 
other for 25 years and had plans to attend this football game 
for over a year, that they would go ahead and get together. 
They agreed not to discuss the matter, however.

Duncan also told them that when he realized that it was 
a joke and that he was. involved, he contacted a long-time 
personal friend and lawyer to assist in the analysis and action 
regarding the entire matter.

6
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U. S. HOUSE OF REPRESENTATIVES,
INTERVIEW OF SPECIAL AGENT WILLIAM R. DUNCAN

The Investigators asked if Duncan would be represented 
by Counsel before the Committee and Duncan replied he would 
not.

On the night of November 29, 1977, Duncan went back to 
the Washington National Airport to pick up his luggage. 
While there, a flight from Louisville came in and he saw 
his long-time friend, P. M. Fry, with whom he shook hands. 
Accompanying Fry was Lieutenant James Bibb whom Duncan did 
not recall for a minute, and former Police Officer Arlie 
Blaire,. Blaire came up to Duncan and at this time was 
recognized as being a former Louisville Police Officer. At 
this time SA DUNCAN realized BLAIRE was not the red-headed 
person he thought that he had remembered at the First District 
Office. Blaire volunteered to Duncan that he knew Duncan only 
professionally and that he had been discharged for being an 
alcoholic, that he had cured himself without going to Alco­
holics Anonymous and he was there at the request of the 
Committee. He was asked by Duncan if he ever recalled working 
on the Nashan Lane murder case. He did recall this.. He was 
asked what his partner, Aaron Duke, looked Like and he gave 
a description meeting the one Duncan had recalled. He also 
advised that they rode in car 102 rather than car 101.

On November 30, 1977, Duncan brought the aforementioned 
airport meeting to the attention of Mr. Michael Everhart and 
Mr. Edward Evans of the Committee staff.

Duncan appeared before the House Sub-Committee on 
November 30., 1977. The Committee members present part or 
full time were Mf. Louis Stokes; Mr. Walter E. Fauntroy; 
Mr, Robert W. Edgar; Mr. Samuel L. Devine; Mrs. Yvonne 
Brathwaite Burke; and possibly Harold E. Ford.

Mr. Michael Everhart of the Committee staff questioned 
Duncan.

At this time Duncan asked Mr. Fauntroy if he would be 
out of order if he asked when this incident was supposed to 
have taken place and who was present. Mr. Fauntroy advised 
that he would be out of order.

Duncan was asked how long he had been in Louisville, 
Kentucky, and if he knew P. M. Fry, Robert Gregory, James Bibb

- 7 -
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. Brent Hardin, Arlie Dlaife, Clifford Baird, Hernan Mitchell, 
Robert E. Peters, B. c. Brown and Warren Walsh. Ka gave 
than a similar reply as he had given the Investigators. He 
told them that ho did not recognize or know Clifton Baird 
for sure until he saw bin coning out of the Committee room 
on Hovembcr 30, 1977.

He was asked if he knew a Sergeant Killian Baker and 
if he was knovm to pull jokes. Duncan said ”yes’f. He was 
asked if he knew any of the jokes pulled by Baker., He re- 

• lated one of Baker's pranks that he allegedly pulled on some­
one with the Louisville Ministerial Alliance.

Duncan was asked if he over pulled any jokes and the 
answer vras ”on occasion®, and he gave one example. Ila was 
asked in great detail about where the meeting or joke was 
pulled and how he was to know who he was to tell the story 
to. Duncan did not recall except that he thought there were 
two officers from the* district and undoubtedly one of them 
would have been Baird, otherwise Baird would not have told 
the story. He was asked how the statement was made and if 
there was anything else said. Duncan replied that there could 
have been a question asked and he could have replied something 
about Mr. Hoover and Dr. King’s relationship.

He was asked about the racial climate in Louisville and 
replied that he thought it was fairly calm until after 1967. 
He also pointed out that the Louisville City School System 
was one of the few in the United States that was integrated 
without incident but that the County School System several 
years later had difficulty. He was asked about Dr. Martin 
Luther King and A* p. Williams King again. He again gave the 
reply except that he had checked the newspaper accounts aid 
found that Dr. King, according to the newspaper accounts, was 
in Louisville three times between 1963 and 1965 and they were 
May 29, 1563, at the convention Center; May 16, 1965, when 
he was at the Bion Baptist Churchy his brother’s church; 
and again on December 16, 1965, at the Zion Baptist Church when 
he spoke to the Kentucky MAACF Group on civil rights.

He was again asked about Dr. King and Mr. Hoover’s trouble 
and if Dr. King was. surveillcd every time he came to a town 
and who put the telephone taps on him. Further, if they had 
people from Louisville or people that went around the country 
putting on telephone taps on Dr. King. Duncan replied that 
he had no knowledge of any surveillances or any telephone taps 
on Dr. King.

- 3 -
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He was asked if he ever was a supervisor, either in 
Louisville or St. Louis, if ho had worked on the borabing ‘ 
of Sergeant Brent Hardin*s car, and if he worked on a civil 
rights case concerning Clifton Baird. Duncan replied nega­
tively to all these questions.

Duncan was given a statenont which allegedly was a trans­
cription of a recording between Arlie Bluire and Clifton Baird 
which discussed blacks and King in derogatory terns, and there 
wore com references made to an offer. He was asked if this 
was typical of the Louisville Police feelings at that time. 
He advised that he did not know and that he had never heard 
this discussed. The transcription was signed By Clifton Baird 
on November 30, 1977, and the recording was supposed to lave 
taken place on September 25, 19C5.

Danaan was asked if he knew about the assassination of 
Malcolm X and he replied that he had probably heard about it. 
He thought it was a Black Muslim killing in Chicago. He was 
toll that it was a Black Muslim killing in Mew York.

Ke was asked about the Louisville Division* s participa­
tion in the Cointolpro. Duncan advised that he had no know­
ledge of any program, pointing out that he was a Criminal In­
vestigative Agent. Ho was asked who handled racial type inves­
tigations in Louisville and if he had informants. Dunohn ad­
vised him that Marron Mulsh formerly handled these kind of 
matters and he was then asked if George Hutchison also worked 
those cases. Duncan replied "yes’*, hut that ho did not know 
Naish’s informants but undoubtedly ho did have informants.

Duncan was questioned by Committee acmbors and asked 
generally what guidelines ho had been given by the FBI to answer 
questions. He replied that he was given complete clearance to, 
discuss any natter concerning the Dr. Martin Luther King natter, 
iie was asked concerning the .description of Sergeant Bill Baker. 
Duncan told the Committee members that he was instructed by 
the FBI to toll the truth at all costs.

Duncan was asked how many times he made the "offer* or 
the statement and was it mads on more than one occasion and 
on two different dates. Duncan replied that he only recalled 
the one time and the one data. Mr. Sawyer made the remark fiat 
he had the unpleasant experience to be present to hear the late 
Director J.. Edgar Hoover say some very bitter things regarding 
Dr. King.

- 9 -
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Duncan was asked if he thought that the incident was 
an offer by the FBI to kill Dr. King. Duncan replied that 
it definitely was not. However, it was in poor taste and 
something that should not have occurred. He was asked his 
definition of a joke and Duncan gave his definition of a joke 
as something made in fun. He was asked several times regard­
ing the anonymous newspaper clipping suddenly appearing in the 
EBI mail, and was this not a crack-pot way of doing things. 
He added that Congressmen frequently receive anonymous items 
in the nail also.

Mr. Stokes asked if SA DUHCAN knew that Dr. King had von 
the Hotel Peace Prise and that he preached peace wherever he 
went. Duncan replied he did know, but did not know the date.. 
Mr. Stakes stated that he thought the American public should 
hear and judge this matter. .

Duncan was asked where he was assigned and where he was 
physically the date that Dr. King was killed. He replied he 
was assigned to the St. Louis. Division and at the Mexico, 
Missouri, Resident Agency.

Mr. Everhart of the staff summed up the questioning by 
asking if it was possible that p. M. Fry, Vernon Austin, 
Robert Gregory, Brent Hardin, Herman Mitchell, Arlie Blaire, 
and Robert Peters could have been present when the matter was 
discussed regarding Dr, King. Duncan replied that it was pos­
sible, but he had no recollection of any of them, especially 
Peters. ‘

SA Duncan acknowledged limited participation as described 
in instant incident, but stated this was done on his own ini­
tiative spontaneously and wanted it known the FBI as an organi 
ration had no involvement whatsoever. Further, that he would 
cooperate fully in resolving this Matter satisfactorily.

Mr. Lehner requested Duncan not to contact any of the 
police officers or discuss his testimony with any of them.

- 1.0 -
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2/10/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN.: CONGRESSIONAL INQUIRE UNIT, 

' RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097) (£)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

Re Bureau teletype to St. Louis, 2/10/78, captioned 
as above.

Enclosed under separate cover for Headquarters­
is a Xerox copy of each serial in SL 170-1767 and SL 170-1767 
Sub A as was requested in retel. Also enclosed is destruction 
memoranda concerning SL 1495-E (former) substantive file. 
Case closed in St.- Louis.

3- Bureau
_ (1 - via package) (Enc. 1.) 
g/ St. Louis

• (O 62-5057)
(1- 170-1767)

JLV:jtc
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HQO077 0410225

RR SL

DE HQ

R 100045Z FEB 78

FM DIRECTOR (62-1 17290)

TO ST. LOUIS ROUTINE

BT

E F T 0 
to 

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

REFERENCE BUREAU TELETYPE TO ST. LOUIS DATED 

JANUARY 25, 1978; ST. LOUIS TELETYPES TO BUREAU JANUARY 27, 

1978, AND JANUARY 31 , 1978.

ON FEBRUARY 8, 1978, G. ROBERT BLAKEY, CHIEF COUN­

SEL AND DIRECTOR, HSCA, ADVISED HIS STAFF HAD CONTACTED 

FORMER SL 1495-E, WHO HAS AGREED TO COOPERATE WITH THE 

HSCA. ON FEBRUARY 9, 1978, STAFF ATTORNEY MICHAEL 

EBERHARDT, HSCA, ADVISED THAT SL 1495-E HAS EXECUTED A 

-SIGNED WAIVER AUTHORIZING HSCA ACCESS TO ALL FBI INFORMA­

TION CONCERNING HIM, INCLUDING THAT PERTAINING TO HIS 

INFORMANT ACTIVITIES.



PAGE TWO 62-117290 E F T 0

ST. LOUIS PROMPTLY FURNISH FBIHQ ON^XEROX COPY

OF EACH SERIAL IN INFORMANT’S MAIN FILE AND SUB A FILE 

(170-1767) AND ONE COPY OF ANY VOUCHER OR DOCUMENT WHICH 

CONCERNS ANY ASPECT OF SOURCE’S OPERATION AND ANY PAY­

MENT WHICH WAS MADE TO HIM. ADDITIONALLY, PROVIDE FBIHQ ' 

WITH ONE "COPY OF ANY MAIN FILE OR REFERENCE IN YOUR 

OFFICE WHICH MAY BE IDENTIFIABLE WITH INFORMANT.

THIS MATERIAL SHOULD BE FORWARDED BY COVER AIR-

TEL TO FBI HEADQUARTERS, ATTENTION CONGRESSIONAL 

INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION. UPON RECEIPT AT 

FBIHQ, THE MATERIAL WILL BE PROCESSED FOR ACCESS OF 

MEMBERS OF HSCA, PROVIDED THE WAIVER DESCRIBED AS ABOVE 

IS RECEIVED.

BT ’ '
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FD-36 (Rev. 7-27-76)
FBI

TRANSMIT VIA: 
B^Teletype 

[~1 Facsimile 
□ Airtel

PRECEDENCE:
m Immediate
□ Priority 
r^TRoutine

CLASSIFICATION:

□ TOP SECRET
□ SECRET
□ CONFIDENTIAL
□ E F T 0
O'CLEAR

Date

FM ST. LOUIS (62-5097) C

TO DIRECTOR ROUTINE

BT

CLEAR

ATTENTION CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION.

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

RE ST. LOUIS TELETYPE TO BUREAU, JANUARY 27, 1978, CAPTIONED

AS ABOVE. .

BY LETTER RECEIVED THIS DATE AT ST. LOUIS OFFICE FROM '

SL 1495-E (FORMER), SOURCE ADVISED HE HAS "CHANGED HIS MIND" ABOUT • 

BEING INTERVIEWED BY HSCA. SOURCE NOW UNWILLING TO BE INTERVIEWED 

AND WANTS "TO BE KEPT OUT OF IT."

CASE CLOSED BY ST. LOUIS. •

BT .

Transmitted_ _
(Number)
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FD-36 (Rev. 7-27-76)
FBI

. TRANSMIT VIA: 
yg^^'eletype
□ Facsimile
□ Airtel

PRECEDENCE:
□ Immediate 
pH Priority 
53*11 out ine

♦
CLASSIFICATION: 

□ TOP SECRET 
Q SECRET 
□ CONFIDENTIAL 
@*>E F T 0 
□ CLEAR

Date _

FM ST. LOUIS (62-5097) (C)

TO DIRECTOR ROUTINE

BT

E F T 0

ATTENTION CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION.

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

RE BUREAU TEL TO ST. LOUIS, JANUARY 25

ABOVE.

SL 1495-E (FORMER) CONTACTED THIS DATE.

1978, CAPTIONED AS

HE WAS ADVISED OF

HSCA'S EXISTENCE AND ITS DESIRE TO INTERVIEW HIM CONCERNING CONTENTS

OF LHM DATED MAY 28 1971, CAPTIONED "NATIONAL STATES RIGHTS PARTY,

RM - NSRP".

SOURCE (FORMER) WAS ADVISED THAT HSCA HAS INTERVIEWED OTHER

INDIVIDUALS IN CONNECTION WITH THIS MATTER AND WILL BE ISSUING SUB­

POENAS. INITIAL REACTION OF SOURCE WAS THAT HE HAD NO STRONG

OBJECTION TO BEING INTERVIEWED BY HSCA.

SOURCE (FORMER) WAS THEN ADVISED THAT CONFER 
File Stripped

Louis /i .•/**’ 
CW

Approved: Transmitted

SEARCHED 
SERIALIZED 
INDEXED_ 

FILED

SCA

(Number) (Time)
GPO : 1977 O - 225-539

; NW 68262 Docld:329887W Page 198



FD-36 (Rev. 7-27-76)
FBI

, TRANSMIT VIA:

r~) Facsimile
□ Airtel

PRECEDENCE:

Q Immediate
I I Priority
□ Routine

CLASSIFICATION:

□ TOP SECRET

□ SECRET
□ CONFIDENTIAL
□ E F T 0 
□ CLEAR

PAGE TWO SL 62-5097 E F T 0

AND DOJ WOULD BE UNDERTAKEN TO WORK OUT DETAILS RE PROTECTION, 

CONFIDENTIALITY, LOCATION AND SCOPE OF INTERVIEW.

IT IS NOTED THAT SOURCE (FORMER) UNDERWENT MAJOR HEART AND 

ABDOMINAL SURGERY DURING OCTOBER AND NOVEMBER, 1977, IS CURRENTLY 

RECOVERING AND UNDER DOCTOR’S CARE. HE RESIDES 12350 OLD HALLS 

FERRY ROAD, FLORISSANT, MO., (314) 355-1500 AND IS UNEMPLOYED. 

BT

(Number)
GPO : 1977 O - 225-539
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____________
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HQO067 0252212

RR SL

DE HQ •

R 252151Z JAN 78

FM DIRECTOR

TO ST. LOUIS (ROUTINE)

BT ’*

EFTO^M1* .

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

REFERENCE ST. LOUIS AIRTEL AND LHM TO BUREAU DATED 

MAY 28, 1971, CAPTIONED, "NATIONAL STATES RIGHTS BARTY, RM- 

NSRP."

THE HSCA IS CURRENTLY CONDUCTING INVESTIGATION INTO THE 

ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER KING, JR. IN THAT CONNECTION, 

VARIOUS DOCUMENTS, INCLUDING REEERENCED COMMUNICATION, HAVE 

BEEN MADE AVAILABLE FOR HSCA REVIEW.

ON JANUARY 23, 1978, G. ROBERT BLAKEY, CHIEF COUNSEL .AND ’ 

DIRECTOR, HSCA, ADVISED THAT THE HSCA DESIRES TO INTERVIEW THE' 

FBI INFORMANT WHO PROVIDED INFORMATION IN REFERENCED LHM. *' 

BLAKEY REQUESTED THAT INFORMANT BE CONTACTED AND ADVISED OF 

THE HSCA’S INTEREST IN ORDER TO DETERMINE WHETHER OR NOT ’ 

INFORMANT.HAD ANY OBJECTIONS TO BEING INTERVIEWED BY



PAGE. TWO EF TO

REPRESENTATIVES OF THE HSCA.

INFORMANT IS SL 1495-E (FORMER), WHO WAS OPERATED FROM 

JANUARY, 1970, TO APPROXIMATELY SEPTEMBER 1971. INFORMANT 

WAS PRIMARILY TARGETED AGAINST WHITE-HATE GROUPS AND WAS 

SUBJECT OF BUREAU FILE 134-19 686 AND ST. LOUIS FILE 170-1767.

ON JANUARY 24, 1978, SUPERVISOR JAMES HAGGERTY DETERMINED

THAT INFORMANT IS LISTED IN THE CURRENT ST. LOUIS TELEPHONE 

DIRECTORY AND THAT THERE HAS BEEN NO CONTACT WITH INFORMANT

SINCE HE WAS CLOSED IN 1971.

ST. LOUIS PROMPTLY CONTACT FORMER SL 1495-E. ADVISE HIM 
^OF THE HSCA’S EXISTENCE, AND^TS DESIRE TO INTERVIEW HIM

APPARENTLY CONCERNING THE CONTENTS OF REFERENCED LHM.
• G)

ADVISE HIM1HEHSCA HAS INTERVIEWED OTHER INDIVIDUALS IN

CONNECTION WITH. REFERENCED LHM AND WILL BE ISSUING. SUBPOENAS 

IN CONNECTION WITH THIS MATTER. DETERMINE AT THIS POINT ONLY 

HIS INITIAL-REACTION TO BEING INTERVIEWED BY REPRESENTATIVES 

OF THE HSCA. IE HE HAS NO OBJECTIONS TO AN INTERVIEW, HE 

SHOULD BE TOLD THAT CONFERENCES WITH THE HSCA AND DEPARTMENT 

OF JUSTICE WILL BE UNDERTAKEN TO WORK OUT ADDITIONAL DETAILS
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REGARDING THE EXTENT OF PROTECTION AND CONFIDENTIALITY

THE HSCA IS WILLING TO EXTEND AS WELL AS DETAILS REGARDING 

THE LOCATION AND SCOPE OF INTERVIEW.

SUTEL RESULTS TO FBIHQ, ATTENTION CONGRESSIONAL INQUIRY 

UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION.

BT

0252216Z SL 2
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FD-36 (Rev. 7-27-76)
*

TRANSMIT VIA;

[^Teletype
Hl Facsimile
[~~1 Airtel

PRECEDENCE:

□ Immediate
RI Priority

Routine

CLASSIFICATION: 

□ TOP SECRET 
□ SECRET 
□ CONFIDENTIAL
□ E F T 0

CLEAR 4287/9282
Dat* 1/W78

FM ST. LOUIS (62=5097) (RUC)

TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE

BT

CLEAR

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, SPECIAL INVESTIGATIVE 

DIVISION

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA); BUDED JANUARY 13, 

1978. . .

REFERENCE BUREAU TELETYPE DATED JULY 27, 1977.

(1) FORMER SPECIAL AGENT HAROLD R. DOBSON WAS CASE AGENT AS­

SIGNED TO MURKIN INVESTIGATION, ST. LOUIS FILE 44-775, BUREAU FILE 

44-38861, IN ST, LOUIS DIVISION. FORMER SPECIAL AGENT DOBSON WAS 

ASSIGNED TO SECURITY SQUAD AND HANDLED SECURITY TYPE CASES PRIOR TO 

HIS INVOLVEMENT IN MURKIN INVESTIGATION.

(2) ST. LOUIS FILE 157-5818 ENTITLED "COUNTERINTELLIGENCE 

PROGRAMS, BLACK NATIONALISTS, HATE GROUPS, RACIAL INTELLIGENCE" WAS 

OPENED AS A PENDING INACTIVE STATUS CONTROL FILE ON AUGUSq' 29, 1967.

Transmitted
(Number) 1 (Time)

GPO : 1977 O - 225-539
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FD-36 (Rev. 7-27-76) 
. r

TRANSMIT VIA:
□ Teletype
□ Facsimile
□ Airtel

PRECEDENCE:
□ Immediate
□ Priority
□ Routine

FBI
CLASSIFICATION:.

□ TOP SECRET
□ SECRET
□ CONFIDENTIAL
H EFTO
□ CLEAR

Date __ __ _ ____

PAGE TWO SL 62-5097 CLEAR 

ON FEBRUARY 27, 1968, THROUGH JANUARY 8, 1969, WAS ASSIGNED TO 

SPECIAL AGENT JACK A. FRENCH OF SECURITY SQUAD AT ST. LOUIS DIVISION. 

HIS ASSIGNMENT IMMEDIATELY PRIOR TO THIS CASE ASSIGNMENT WAS TO 

HANDLE SECURITY TYPE CASES.

ST. LOUIS FILE 100-17801, BUREAU FILE 100-106670, ENTITLED 

"MARTIN LUTHER KING, JR.; SECURITY MATTER - C" WAS ASSIGNED TO 

FOLLOWING AGENTS: FORMER SPECIAL AGENT RICHARD B. SMITH, JANUARY 15, 

1965, THROUGH JANUARY 19, 1965, FEBRUARY 3, 1965, THROUGH APRIL 10, 

1965; SPECIAL AGENT ROBERT S. STEWART, APRIL 28, 1965, THROUGH 

APRIL 28, 1965; FORMER SPECIAL AGENT WALTER A. HILGENDORF, 

NOVEMBER 11, 1965, THROUGH NOVEMBER 12, 1565, AND JUNE 14, 1966, 

THROUGH JUNE 17, 1966; FORMER AGENT RICHARD B. SMITH, OPENING DATE 

UNKNOWN THROUGH JULY 6, 1966, AND MARCH 25, 1967, THROUGH MARCH 27, 

1967.

ST. LOUIS FILE 105-4027, BUREAU FILE 100-438794, ENTITLED 

"COMMUNIST INFILTRATION OF SOUTHERN CHRISTIAN LEADERSHIP CONFERENCE; 

RM; IS - C" WAS ASSIGNED TO FOLLOWING AGENTS: FORMER AGENT WALTER A. 

HILGENDORF, SEPTEMBER 23, 1964, THROUGH DECEMBER 10, 1964, AND 

MARCH 21, 1965, THROUGH APRIL 19, 1965; SPECIAL AGENT JACK A. FRENCH, 

JUNE 3, 1965, THROUGH JUNE 16, 1965; FORMER AGENT WALTER A.

Approved: _____ _ Transmitted_____  _________
(Number) (Time)

Per__ __________
GPO : 1977 O - 225-539
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. , f FBI !

TRANSMIT VIA:. PRECEDENCE: CLASSIFICATION: '

□ Teletype r~l Immediate □ TOP SECRET }
□ Facsimile □ Priority □ SECRET [
□ Airtel [~1 Routine □ CONFIDENTIAL ]

□ E F T 0 ] 9282

□ CLEAR [

Date________ ;___________ ।

PAGE THREE SL 62-5097 CLEAR

HILGENDORF, FEBRUARY 24, 1966, THROUGH DATE UNKNOWN; SPECIAL AGENT 

JACK A. FRENCH, JUNE 6, 1969, THROUGH JULY 23, 1969. THE ABOVE 

AGENTS AND FORMER AGENTS WERE ASSIGNED TO ST. LOUIS DIVISION SECURITY 

SQUAD DURING PERTINENT PERIOD.

A REVIEW OF ABOVE FILES DISCLOSED NO INSTANCES WHERE COUNTER­

INTELLIGENCE ACTIVITIES WERE CONSIDERED OR CARRIED OUT AGAINST KING 

OR THE SOUTHERN CHRISTIAN LEADERSHIP CONFERENCE.

BT

Approved: _ _ ______ ___ Transmitted________ _____ ___________
(Number) (Time)

Per _____ __ _ ______
GPO : 1977 O - 225-539
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HQO024 3612154

RR AT BH CG LA LS ME MM NO SL

DE HQ

R 272010Z DEC 77

FM DIRECTOR (62-117290)

TO ATLANTA (ROUTINE)

BIRMINGHAM (ROUTINE)

CHICAGO (ROUTINE)

LOS ANGELES (ROUTINE) ■ ■

LOUISVILLE (ROUTINE)

MEMPHIS (ROUTINE)

MIAMI (ROUTINE)

NEW ORLEANS (ROUTINE)

ST. LOUIS (ROUTINE)

BT ■

E F T- 0

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA), BUREAU 

DEADLINE JANUARY 13, 1978.

THE HSCA IS CURRENTLY CONDUCTING INVESTIGATION INTO THE

ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER KING, (M^I
DATED DECEMBER 13, 1977, THE HSCA REQUESTED THE FRJ^PROVI^^

THE FOLLOWING

W 68262 Docld:32M9717 Page 208



PAGE TWO E F T 0

(1) IDENTIFICATION OF FIELD OFFICE CASE AGENT(S) 

ASSIGNED TO THE MURKIN INVESTIGATION IN ALL ABOVE LISTED 

OFFICES (EXCEPT LOUISVILLE). INCLUDED SHOULD BE THE 

DIVISION, SECTION OR SQUAD OF ASSIGNMENT AND THE NATURE OF 

THE AGENT’S ASSIGNMENT IMMEDIATELY PRIOR TO HIS INVLVEMENT 

IN THE MURKIN INVESTIGATION.

(2) IDENTIFICATION OF FIELD OFFICE CASE AGENT(S) 

ASSIGNED TO COUNTERINTELLIGENCE (COINTELPRO) EFFORTS DIRECTED 

AGAINST KING AND THE SOUTHERN CHRISTIAN LEADERSHIP CONFERENCE 

(SCLC) DURING THE PERIOD 1965-1968 IN ALL ABOVE LISTED 

OFFICES. AS ABOVE, INCLUDED SHOULD BE THE DIVISION, SECTION 

OR SQUAD OF ASSIGNMENT AND THE NATURE OF THE AGENT’S 

ASSIGNOPT IMMEDIATELY PRIOR TO HIS INVOLVEMENT IN THE 

COINTELPRO, KING AND SCLC INVESTIGATIONS. .

‘ BECAUSE MOST COUNTERINTELLIGENCE ACTIVITY AGAINST KING 

AND SCLC WAS HANDLED IN THE SUBSTANTIVE INVESTIGATIONS, YOU 

SHOULD IDENTIFY THE CASE AGENT(S) INVOLVED IN THE SECURITY 

INVESTIGATIONS OF KING AND SCLC, AS WELL AS THE COINTELPRO. 

THIS REVIEW SHOULD INCLUDE INSTANCES WHERE COUNTERINTELLIGENCE 

ACTIVITIES WERE EITHER CONSIDERED OR CARRIED OUT AGAINST 

KING AND SCLC.



PAGE THREE E F T 0

RESPONSES SHOULD BE SUBMITTED BY TELETYPE TO THE 

ATTENTION OF THE CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, SPECIAL 

INVESTIGATIVE DIVISION, BY JANUARY 13, 1978.

UNDER CURRENT OPERATING PROCEDURES EXISTING BETWEEN 

THE DEPARTMENT OF JUSTICE AND THE HSCA, DISCLOSURE OF ABOVE 

AGENT INDENTITIES TO THE HSCA CANNOT BE PREVENTED. HOWEVER, 

THE LEGAL COUNSEL DIVISION OF FBIHQ IS NEGOTIATING WITH THE 

HSCA IN EFFORT-TO LIMIT PUBLIC DISCLOSURE OF NAMES OF ANY 

AGENT PERSONNEL INVOLVED IN THE COINTELPRO ACTIVITIES. SUCH 

AGREEMENT WOULD FOLLOW PRECEDENT OF THE SENATE SELECT 

COMMITTEE ON INTELLIGENCE WHICH IN ITS REPORT DURING 1976 

DID NOT LIST THE’NAMES OF ANY FBI PERSONNEL" BELOW THE POSITION 

OF SECTION CHIEF.



St. Louis, Missouri 
October 25, 1977

The Honorable Griffin R. Bell
Attorney General of the United States
U. S. Department of Justice 
flashing ton, b. C.

Dear Mr. Bell:

By letter dated. October 7, 1977, Mr. G. Robert 
Blakey, Staff Director for House Select Committee on 
Assassinations, requested Mr. Robert L. Keich, Special 
Assistant to the Attorney General, authorize my inter­
view by Committee Staff personnel. I understand this 
;interview will concern alleged improprieties on the part 
of Bureau Agents with, regard to the assassination of 
Dr. Martin Luther King, Jr. • '

I am requesting that the Department authorize an 
- attorney of my choice at Departmental expense to repre­
sent my interests and the interests of the FBI during 
this interview.

Very truly yours,

William R. Duncan
Special Agent
FBI, St. Louis, Ko.

2 - Addressee
1 - St. Louis (62-5.097)

WRDmln 
(3 ), -
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10/25/77

airtel air MAIL ■

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290) 
(ATTENTION: ‘DANNY 0. COULSON, LEGAL COUNSEL DIVISION)

FROM: SAC,. ST. LOUIS (62-^509.7) *

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS .
* U. S.. HOUSE OF REPRESENTATIVES - *

Re Bureau phone calls to St. Louis 10/19/77.

Enclosed are the original and copy of a letter from 
SA WILLIAM R. DUNCAN, Sts Louis Division, to the Honorable Griffin 

• R. Bell, Attorney General of the United States> requesting that 
the Department of Justice authorize an attorney of his choice to 
be paid for by the Department to represent him during an interview 
by Committee Staff members. '

2_- Bureau (Encs.)
-* St. Louis

WRD:nln

SEARCHED 
SEfilALIZED"^^^ 

INDEXED
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10/5/77

TO: DIRECTOR, FBI
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

SPECIAL INVESTIGATIVE DIVISION) 
(ATTN: SUPERVISOR J. T. ALDHIZER)

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097) RUC

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE 
ON ASSASSINATIONS

Re Bureau teletype, 8/18/77, and St. Louis airtel 
9/22/77.

Enclosed for Bureau are two copies of serial 
44-775-483.

3- Bureau (Encs. 2) 
St. Louis

fl: jtc
4)
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XX

9/22/77

TO: DIRECTOR, FBI
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, 

SPECIAL INVESTIGATIVE DIVISION)

FROM: SAC, ST* LOUIS (62-5097) (RUC)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE
• ON ASSASSINATIONS

BUDEDs 9/23/77

Re Bureau teletype, 8/18/77.

Enclosed under separate cover Tor Bureau are two. 
boxes each containing a set of documents prepared as out­
lined in referenced teletype concerning SL 44-775 entitled 
"WRKIN".

4 - Bureau
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Following is list of items contained in SL 44-775-1A. 
Itenis with asterisk are attached.

1 A, (1) Photdgraphs of tee shirts and slacks bearing laundry- 
mark.

1A (2) Photographs of artist conception of assailant:

1A (3) Artist conception photos from description, of Memphis 
and- Birmingham.

1A (4) Photos of artist conception furnished by witnesses 
at Memphis, Tennessee.

1A (5) Composite of UNSUB,, aka ERIC STARVO GALT.

1A (6) 1960 photos JAMES EARL RAY.

*1A (7) Guest. Registration Card #5737, Allstate Ins., 
Columbia, Missouri.

1A (8) Photo WALTER T. RIFE.

1A (9) Photo James earl ray with Walter t. rife.

1A (10) Photo JAMES EARL RAY.

1A (ID Photo copy Death Certificate LUCILLE MARY RYAN.

1A
I

(12) Photo RUSSELL LEE MARTIN, MSP #08014.

1A (13) Photos JAMES EARL RAY, 1966 Mo. Dept, of Correction^

1A (14) Photos JAMES EARL .RAY taken 1967 Mexico.

1A (15). Photos GEORGE FREDERICK BRASS.

1A (16) Photos ROBERT DALE PORTER.

*1A (17) Copies of 12/8/6,7 Mo. State Penitentiary Release 
Fingerprint Card re ROBERT DALE PORTER.

1A (18) Photos ROY EUGENE WARREN.

1A (19) Photo LEE HOLLAND PARKER.

1A. (20) MSP Photo JAMES EARL RAY.

1A (21) Photo JACK EUGENE GAWRON.

-2-

' NW 68262 Oocld:32989797 Page 215



*1A (22) Copy, of Mo. Dept, of Liquor Control license for 
CAROL PEPPER.

*1A (23), 3 Registration Cards of McArthur Hotel.

*1A (24) Xerox copies Application for Tenancy at 1982 
Arsenal St., St. Louis, Mo.

*1A (25) Xerox copy of lease for 1982 Arsenal St., St. 
Louis, Mo.

1A (26) Photo ROBERT DALE PORTER.

1A (27) Photos .JAMES EARL. RAY (taken 1968 in Calf.)

1A (28) Photos JAMES EARL RAY.

1A (29) Photos JAMES EARL RAY and JAMES OWENS..

1A (30) Photo JAMES EARL RAY.

1A (31) Photos of laundry marks on shirt and bed linen.

1A (32) Photo JAMES LOMA OWENS. •

1A (33) Photo James laona owens.

*1A (34) Signature -card of JAMES CARL, 0’-'CONNOR.

*1A (35) Application for rental of 1912 California (10/9/67).

*1A (36) Copy of rental check from JOHN RAY.

*1A (37) Copy of bank record re checking account of JOHN RAY.

*1A (38) Copy of bank record re account of JAMES CARL O’CONNOR

1A (39). Photo Of KENNETH LEE WADE.

<1A (40) ' Telephone toll tickets re CARMEN PATTON.

*1A (4T) Telephone toll tickets re phone JERRY RAYNES.

*1A (42) Telephone toll tickets re phone J.. D'. DAILY.,

*1A (43) Xerox copy toll tickets- JERRY RAYNES.

*1A (44) Xerox copy toll calls from PR 6--3540.

-2­
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*1A (45) Toll tickets on LaFonts Service Station.

*1A (46) Toll info on phone J. D. DAILEY #379-3136.

1A (47) Photo of OWEN I. FOX.

1A (48) 1967 Photo of JAMES H. CARPENTER.

1A (49) Photo of JAMES DAVID DAILEY.

1A (50) Photos of VINCENT JOSEPH WALKER.

*1A (51) Exemplified copy of armed robbery sentence of RAY.

*1A (52) Xerox copy of toll calls re TO 5-0449.

*1A (53) Copies of invoices.

1A (54) List of members and non-members of National Institute 

of Dry Cleaners furnished by Baltimore Division.

-3-
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HQO077 2300204 ‘

RR AT BH .CG LA MM NO SL '

DE HQ . - .

R 180110Z AUG 77

FM DIRECTOR ’

TO ATLANTA (ROUTINE)

BIRMINGHAM (ROUTINE) '

CHICAGO (R0UTINE2 .

LOS ANGELES (ROUTINE) . .

MIAMI (ROUTINE)

NEW ORLEANS (ROUTINE)

ST. LOUIS (ROUTINE)

BT

clear . .
• ■

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS; BUREAU DEADLINE 

SE PTEMBER,.23, 1977

THE HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA), 

WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS OF JOHN F. KENNEDY 

AND MARTIN LUTHER KING, JR., HAS REQUESTED ACCESS TO INVESTI­

GATE FILES OF THE ABOVE FIELD OFF CE FILES CONCERNING OUR
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PAGE TWO CLEAR

MURKIN INVESTIGATION (ASSASSINATION OF KING).

AT A MEETING WITH HSCA OFFICIALS ON AUGUST 1-6, 1977, 

CHIEF COUNSEL ROBERT G. BLAKEY AGREED THAT, TO AVOID DUPLICATION, 

IT WOULD BE'NECESSARY FOR HIS STAFF TO REVIEW ONLY THE 

FIRST PAGE OF ANY FIELD OFFICE DOCUMENT WHICH WAS DIRECTED 

TO OR RECEIVED FROM FBI HEADQUARTERS OR THE MEMPHIS FIELD 

OFFICE (FBIHQ FILES HAVE BEEN PROCESSED AND MEMPHIS FILES 

ARE CURRENTLY BEING PROCESSED FOR THE HSCA). THIS FIRST PAGE 

WILL PROVIDE THE HSCA A CHRONOLOGICAL ACCOUNTING OF ALL 

SERIALS IN THE FILE. ALL SERIALS NOT DIRECTED TO OR 

RECEIVED'FROM FBIHQ- OR MEMPHIS WOULD HAVE TO BE REVIEWED IN 

THEIR ENTIRETY. ~ ’

THE HSCA ALSO DESIRES TO SEE ALL NOTATIONS IN THESE 

FILES THE NOTATIONS ARE FOR INDEXING PURPOSES OR

GRAMMATICAL CORRECTIONS. THEREFORE, IF A FIELD NOTATION 

APPEARS IN OTHER THAN THE FIRST PAGE OF A SERIAL THAT 

EXISTS IN THE FBIHQ OR MEMPHIS FILE, COPIES OF THAT PAGE 

WILL HAVE TO BE REPRODUCED AND FORWARDED TO FBIHQ.

EACH RECIPIENT, EXCEPT MIAMI, USING THE ABOVE CRITERIA, 

FURNISH FBIHQ TWO XEROX COPIES OF YOUR MURKIN INVESTIGATIVE FILE.
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PAGE THREE CLEAR

FILES SHOULD REACH FBIHQ BY SEPTEMBER 25, 1977. IF YOUR 

FILE CONTAINS ANY EXHIBIT, PHOTOGRAPH OR DOCUMENT WHICH CANNOT 

BE REPRODUCED, SET FORTH A DESCRIPTION AND LOCATION OF THAT 

ITEM IN THE COVER PAGES OF YOUR COMMUNICATION TRANSMITTING 

THE FILES TO FBIHQ. '

ALL COPIES SUBMITTED SHOULD BE CLEARLY LEGIBLE AND 

SHOULD BE SENT REGISTERED MAIL, MARKED TO THE ATTENTION OF 

THE CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, SPECIAL INVESTIGATIVE DIVISION. 

ANY QUESTIONS CAN BE RESOLVED BY CONTACTING SUPERVISOR 

J. T. ALDHIZER, EXTENSION 3685. ’

• SINCE MIAMI PREVIOUSLY FURNISHED A COPY OF ITS MURKIN 

FILE DURING REVIEW OF THE KING CASE BY THE DEPARTMENT OF 

JUSTICE TASK FORCE, IT'WILL NOT BE NECESSARY TO REPRODUCE ■ 

YOUR FILES IN LINE WITH THE ABOVE. HOWEVER, FILES SHOULD 

BE REVIEWED FOR PAGES NOT PREVIOUSLY FORWARDED FBIHQ 

WHICH MAY CONTAIN NOTATIONS. ADVISE FBIHQ RESULTS OF YOUR 

REVIEW, FURNISHING TWO COPIES OF ANY PAGE CONTAINING NOTATION 

AND CLEARLY IDENTIFYING SERIAL INVOLVED. 

BT
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FD-350 (Rev. 11-11-75)
0

(Mount Clipping in Space Below)

! Brother ‘Goes Public’ With Detail^

~ ~ ---- --- —*.1 —Jjjndicate page, name of
1 ' * newspaper, city and state.)

Assassinations Panell—«   . I .    . _ W". , <£1=8, St. Louis 
ost-Di spat ch z ~

St. Louis, Missouri

By JAKE McCarthy 9
Of thePost-Dlspatch Staff ’ J

■ * I
Co^tlgM 191T. Si.I 

James Earl Ray and his brothers | 
have decldedto"go public” with the 
story of how they say Ray was 
drawn into the events surrounding , 
the assasslnatlonof the Rev. Dr. 
Martin Luther King, Jr., in Mem- 
phis, Tenn., on April 4,1968.

Jerry Ray, 42 years old, of Long 
Grove, 111., told the Post-Dispatch 
yesterday that he and another broth­
er, John Larry Ray, now an in­
mate at the Marlon, Dl„ Federal 
Penitentiary, had decided Sunday to 
reveal to the Post-Dispatch what 
James Earl Ray has told the U.S. 0 
House of Representatives Select | 
Committee on Assassinations.' A I 
spokesman for the committee yes- J

Date: 6/28/77
Edition.:
Author:
Editor:
Title:

62-5097

Character:
or

Classification:
Submitting Office: gj^
I I Being Investigated

i

* 
rt

SEARCHED. 
SERIALIZED

NOEXED 
FILED

Sv 1977
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^srday refused any comment on the j 

/ A number of the assertion! have # i 
never been made public before, I i 
including the contention that James J ! 
Earl Ray possesses the telephone I 
numbers In New Orleans that were 
his link to a mysterious figure called 
“Raoul.”

But some of the information sup­
plied the Post-Dispatch by Jerry 
Ray is diametrically opposed to 
previous statements attributed to 
Mm on the subject of James Earl 
Ray's involvement in the Rev. Dr. 
King's murder.

Jerry Ray was previously quoted 
as saying that “Raoul” was ''just a 
•itory Jimmy made up for (William 
Bradford) Huie,” James Earl Ray’s , 

, biographer, And Jerry Ray has 
7 previously been quoted as saying, ।

i'The whole thing about Raoul arid I 
running drugs from Canada was a 8 
lie.”

The quotations are contained in a 
new book on the King assassination 
written by George McMiliafl. Ek- 
ceits from the took “The Making of 
an Assassin,” appeared firths mat* 
Diiipatch earlier thia month. Jerry 
Ray filed suit In January against 
McMllan, charging trim with Win 
^laoul and James Earl Ray’s 

involvement in complicated smug- 
gltoig operations are central parts of

Raoul’s involvement in the events 
[surrounding the Rev. Dr. King's 

murder first was alleged in letter® 
Ruv wrote to Huie while Ray was in 
jail in Memphis. Raoul’s identity

and indeed, Ma very existence, have B 
teen debated for more than eight ]

way has maintained that her 
taught the gun that killed the Rev. » 
Dr. King and rented the room from r 
which the fatal shot was fired at 
Raoul’S direction. The phone num­
bers purportedly linking James Earl 
Ray to Raoul have been copied by 
Jerry Ray arid are in two safety 
deposit boxes belonging to Jerry 
Ray arid Ms sister, a St. Louis 
random, Jerry Ray now says,

“He (James) gave us tin numbers 
and said even if something hap- : 
pened to him in prison, he wanted to 
ba cleared someday," Jerry said.

James Earl Ray, according to Ms 
. brother, said that the day of the 

Rev. Dr. King’s killing he discov­
ered a business card stuffed into the

^at of the white Mustang In which] 
he fled from Memphis, an automo- : 
bile to which three people including 
Ray and Raoul had keys.. The 
business card bore the penciled 
name of one . Randy R .

. (the last name Is 
known to the House panel) who, 
says Jerry Ray, has dropped out of. 
sight. James Earl Ray’s attorneys 
have been finable to track him down 
without the power of subpena.

They have met a similar deadend 
in trying: to trace two .telephone 
numbers that Ray says he used to ' 
reach Raoul in New Orleans. 1- 

j|mes Earl Ray, says Jerry Ray, I 
wad involved with Raoul In deliver- J 
inncars to cities in various parts of *
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the United States and Mexico “at $1000 to 
, >2000 per trip.” Said Jen-y Ray: “James 
assumed he was delivering dope or some 

'other kind of contraband.” .
“James is a crook,” said. Jerry Ray J 

"He’s been one since he got out of the 
Army, to make money without working. 
He thinks being a thief is an honorable 
profession, but he never wanted to be 
known as a murderer.”

Now, says the brother of the man 
» convicted of assassinating the Rev. Dr. 
‘ King,'James Earl Ray fears that if he is 
’ transferred to federal custody after his 
» short-lived escape from a- Tennessee 
i state prison recently, “he will be sent to

the- federal medical facility. at Spring7 ■. 
field (Mo.), given shock treatments, die

Eof'a'.heart attack in three years, and the 
“ case will be closed.”
► Here is the story Jerry Ray told the . 

Post-Dispatch of how James Earl Ray . 
found himself in Memphis at the time the 
.Rev. Dr. King was killed:

’’ “After he escaped from the Missouri 
Penitentiary in 1967, he came to Chicago 
and called me,” said Jerry Ray. “He

■ later told me he didn’t escape in a bread 
truck as the story goes. He climbed over 
the wall on some pipes, like he did in 
Tennessee.

“When they found he was missing;
, they thought he was hiding inside the 
prison as he had done on a previous 
attempt. This gave him some valuable 
time to walk along the railroad tracks 
and get away. They put out the bread 
truck story because James was working 
in the bakery and they just figured that 

i was what happened:
’“I met him in Chicago when he got 

there. He never once mentioned King or .
, ■ any other political matters. James 

doesn’t give a damn about politics. He 
never cared who was governor or who 
was running the country. If you’re a 
racist in prison, where he was, you’re in

’ deep trouble. These stories that he-. 
’ carried around pictures of Hitler and

stuff, that’s a lot of bunk. He’s not 
violent. When he was arrested on an

1 armed robbery charge in St. Louis in
•. 1959, he had a gun but didn’t use it. Even 

the black prisoners in Tennessee think he j 
was framed.”

. ' When Ray arrived in Chicago, said his ■
brother, “he took a job as a dishwasher 

a restaurant in Winnetka. After? aa
dbuple of. days he was promoted to!he. 

• cafeteria line. He worked there 'six 
weeks until he got enough money, to get. 
out of the country, because he was ‘hot.’

. “He went to Montreal and started 
Flanging around some sleazy bars and Id 
It be known that he was a thief and wa: 
(looking for a way to make some money] 
'•That’s where he met Raoul. J t

• ■ “He knew Raoul was a phony name i 
‘but he was using one, too. He used last 
names like Willard, Lohmyer, Eric Galt 

■ and'finally Sneyd. If you’re a crook, you 
: don’t ask, ‘What’s your name’ or, ‘what’s 
• id the car?’ They’ll think you're a cop or 

a-stool pigeon and they wouldn’t hire 
. you- ।
, -“After a while, James came back to 
; Chicago and I could tell he had some- ] 
. thing good. He asked me to come to 
” Chicago by-train because he wanted to 

give me his car;-He said I should get new 
"..license plates because the old ones were 
- hot. He said he was going to take a bus 

to'Alabama for ‘a good job.’ He said 
'“’Raoul told him to establish residence in

Birmingham and gave him $2000 to buy a 
■ car. He bought a Mustang.

i “Raoul operated out of New Orleans. 
\ Frbm there he started sending James out 
- across the country and into Mexico to 
“• deliver cars. All over — Puerta Villarta, 
■ Acapulco, the West Coast, New Orleans.

Hewas getting paid $1000 or $2000 a trip. | 
; He’figured the cars might be full of dope 1 
'buthe didn’t ask any questions. All he. ' 
cated about was that he had a job and I 
was getting paid good. It was better than' 
being in Jeff City, he told me. James told 
me.Raoul never talked politics, either.” ।

■James Earl Ray has said that a gun he , 
purchased was probably the one used to [ 
kill Dr. King. This is his brother’s । 
explanation: ]

."James tells me that one day Raoul ' 
asked him to buy a gun in Alabama and 
bring it to Memphis. At this point James 
thought Raoul might also bejn the gun- | 
rairining business. He brought the gun tot; 
Raoul. .He said it wasn’t the right kind. 
! o. James went back and bought another 
< pe-. Raoul said that was the right kind. t 
He'picked it up from James at the new."'

Rebel Motel just across the Mississippi ,j 
(ne from Memphis. i
I “Then Raoul told James to move into a I 
t oarding house in Memphis. In this job ( 
James was always doing what he was 
told. The money was good. James had 
only been to Memphis once before in his 
life. He kept getting lost there. He rented 
the room in the name of Willard.. ■
“Raoul, came to the boardinghouse and 

sent James out on several other errands 
— to buy some binoculars and other 
things. The afternoon Dr. King was shot, 
Raoul told James he wanted to use the 
Mustang that night.

.“There were three keys to it. James 
had one, Raoul had one, and he (James) 
didn't know who had the third one. 
James told him he would have to go get 
a tire fixed because he had had a flat 
tire. . .
“He drove to a service station nearby 

.and they were busy. He talked to two 
' attendants for awhile. When he was 
driving away he saw all this commotion, 
police cars everywhere. He heard on the 
radio that Dr. King had been killed. 
When he heard they were looking for a 
white Mustang, he realized he had been .

' setup.” - . .
In the Mustang, James Ray discovered 

a card stuffed into the seat, says Jerry . 
Ray. The front part was crossed out. The 
back bor a name, Randy R——, with a 
telephone number on it.

“Only James and my sister and myself 
have known this name up to now,” said; 
Jerry Ray., “Plus the Assassinations 
Committee. James kept this card."

It was discovered by attorneys for 
James Earl Ray that Randy R—— 
had homes in Miami and Gulfport, Miss., 
and that he was subsequently apprehend­
ed in New Orleans and convicted bn a 
dope charge, says Jerry Ray. “But 
whether he ever served any time or not, 
we can't find out, and after that he 
dropped out of sight. He is said to have 
been an informant for the FBI,” Jerry 
Ray said.

James Earl Ray drove to Atlanta, 
abandoned the Mustang, and took a train 
to Montreal. “He knew he was hot. The 
only way to get out of the, country is A 
| hrough Canada. He didn’t know how to 
get a passport so he went to the public 1 
ibrary and looked up the names of J 
leopie born around the same time he ' ’ 
was.
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I'"”’‘‘One wag -paiped Ramon George 
/, ,/Sneyd, James’ fbundifiini in the phone $ 
f jbook,.called.him-up, said he wasfroriiJ 
^/iriimlgration^ andasked.ifche-had-ever J 
Wphadapasspoft. When-the man said, 'No/; I 
t James took qut'apdssport imhismame." 
j He still had plenty ofc money -from;

I
 driving care acrosscountry for Raoul.,

Heflewto.England. ,
“From!there;heweht.tpPortugal,.but 

he couldn't speak the language-and'-he *■ 1 
was beginning to ruri out of money. He 
wanted to get a-ship .sdmewhere'.to a 
place iike.Rhodesia.But’hehadto-wait. 
Nowhewasdowri'to^ob.Hehastoldnie

; -if he had stilPhad hiscontacts, he.would '■ 
i still, be going. '
’ “But meantime the ILS. had asked.

_Mexico andCahada-; to/checkpasspofts 
’for somebodyjthat looked like Jame's-* * 
Eari' Ray. theyhad-a.picture.ofhim. , 
'^ahiida saidi'th.ey hadfone-naniedSneyd. .' 
.that looked- like James. When James • , 
ilewback,tq;L6ndofi,4heyarfested.him. : '

While Ray‘wasion.the runj.things-were 
happening‘ih;Memphis.’inthe/bdarding- i 
house from which-the fatal shot was ; 
fired; a woman resident-saw theHeeirig'.; 
killer; >Her Same, ’said Jerry -Ray; sis ■ 
Grace Waiden*. She was shown-a picture 
ofc James Earf Ray; die said, and j 
’declared.that’ibwds-hdt-.the'rttah.iGfacei;; 
Jaid.themanwhoranhad fairhair,.not/

ark’hairdike James. jamest'EArtRay/' ’ 
as describ&hRaoul-ak a.blbrid.tatiri^f • 
Says Jerry. Ray: “They tookiher arid

J

put her inanuthousewhere no one couicI-. : 
/md^er. iri.i^eatie wasavepralied'K 
testifirthey could say she .was mentally t 
iii.^11 ‘ * - f

A spokesman for attorney Mark-Lane/-; 
wht^nas- recently^rdfen-aiboqk.abbuf ’ 
the Ray case, told the Post-Dispatch 

। yesterday-that -the woman, .under the 
‘name Grace.Stephens, wascommittaLtd ; 
j a mental institution-in -Tenriessee'in;i968. 
' “under suspicious ■circumstarices"“arid 
| was stilt confined. Her attorney,' C. M. 
; Murphy ofc Memphis,- has? charged, that, 
?she .is “being-.se'dated'ahd.her mind is ; 
;.beirig.destroyed/r accordihg to Lane’s - 
I spokesman;
| "She was-living;in\therooming:hpuse ' 
• with a .guy named .Charlie Stephens,” 
kjdnyJ&ytolditiie’iPbs^ “This, i 
’is a^flpphduse aridthewasa liquor head. 
■He was supposed do. see the ;.killef 
runningdown the steps, this is theirr- 
oiherwitness. Thetacts wethaye- found- 
out are thata half-hduribefore.Dr.;Kihg 
wasldlled.this.m^ acab'tdtake 
him to theli^uohstbre^ was so drunklb 
thesiabbie refused;todake him. this is 

"theheywitness.” .
i -w ieh.the killer rah. out, says Jerry : 
; Raj iihe.placed a’buhdlenri'ajparlrnear ■ 
hthqrpqfnin^fiduse. “He didn’t'put ifcfn a ; 
5 tfashbarfel'.orinhiscar.It.cohtained. 
| the *guri, some beer cans, and the 
; hidpcuiafjs wrapped in a bed spread; 
? they ail had James’s fingerprints (on. 
i them. - ’ ' , ’ '
I “Well,. Jariies-doesh!.tdrink.beer. .'He 
[ <doesh’Vsmpkeaithef: they found ciga- 
f tettebutts in the ashtray pf His Musiang; 
I Thdy'fdundiclbthesdh thexar-Jhat- didrL’t 
t fit ;him. this is the car- Raoul arid 
s somebody else-hadkeys to.” ‘
F. ”Safd.'jerry. Ray: “When James was- 
| apprehended in Xondqh; :he wanW Af; 
f tnhrfHanes, •ajformer uriaj^^ of Bir- 
| minj’hahi,.Aia.vto.represent^m..Haries 
| went there and.said it would'cost 'money; 
[ >but‘he brought contractswith himifpra 
Lbpqk .to/.be ddneiby William. Bradford. 
[ . Huie, arid, if James would sign, -the 
t ;contracts,fhe proceedswoliid pay-forhis 
I defense. ' ' ■ - -
v . ‘Janies signed theih, then;had :me; fly 
| to Huntsville,. Ala., .to meetfHuie. Huie?' 
| stoldlmeHhat if .Janies told- him his std^, 
| he.lHdi&t.want to;get--^ the-atari'®- 
^'bec^eihd-would-haveito-tell^ 
i and ltwpu!druin.the:bdok srifes. 1 
j. ‘‘ffe gffefed'$12,00ftt^^ 
| to-either me or-my sister of anybody'

e.



*

James wanted if I would go to James 
.Ind tell torn not to call Huie on the | 
Stand. Huie told me, ‘I control Hanes.' 9 
J “Isaw James two days later and told! 
Trim about this. I said‘You oughta get rid 
of Hanes.’ He told me to look around for 
another lawyer.

‘Tasked another lawyer, Richard J. 
Ryan, and he said, 'It's too big for me.* 
So I decided to call Percy Foreman. I’d

. read ids name a lot. Nobody told me to. 
He said, ‘Tell James to write me a letter 
asking me to be on the case.’

“But James said he'd rather have a 
. Tennessee lawyer so he could talk to him 
every day. I called Foreman again. 
Heaskedif I had copies of the contracts 
with Huie. I did. He flew to Memphis. Me 
and John Ray met him and he said, T 

: cadbreakthere contracts.’ 
t < "He took the case. He has admitted 
that he was fatouch with Attorney 
General Ramsey Clark all through this 
time. He wanted James to plead guilty, | 
telling him he would get the death 
penalty if he didn’t. James didn’t want 
to. Foreman wanted me and John to talk
him into it We wouldn’t. Two days 
before thetrial,James said he wouldn’t 
plead guilty. The night before, Foreman 
himself said he didn’t think James would 
plead guilty;

“The judge knew James wanted to fire 
Foreman but he told him if he did, he 
would not get any , more continuances 
and would have to use a public defender. 
The day of the trial, Foreman got up and 
began to praise the FBI and said there 
was no conspiracy./

“James stood. uj>. Everybody thought 
he was going to fire Foreman but instead 
he agreed that he would enter a guilty 
plea. But he said he would not agree that 
there was ha conspiracy. The next day 
he wrote alerter asking for a new trial.”

James Earl Ray has subsequently filed 
several motions seeking a new trial. All 
have been denied. ■ -

. Jerry Ray visited James Earl Ray in 
the Brushy Mountain State Penitentiary 

, at Petros, Tenn., four days before his 
I escape. “It’s the first time I saw hid 

depressed,” he said. “There had been a 
.story that people were trying to get thd 
■Assassinations Committee to disband} 
’hnd that they hadn’t learned anything.

-, “James told me, ‘AU my appeals hav| 
run out If they abandon the Assassins 
tions Committee, I don’t have any hope 
left. I’ll have to get out a different way.’ I 

“When I heard about the escape, I 
thought either it was legitimate or he. 
was tricked into it. James usually works 
by himself or with one other person. We 
were scared he might be killed when he 
escaped. H he was tricked, he would 
probably wind up dead: We were thank­
ful one of the prison guards captured 
him. There are a lot of people who would 
like to see him silenced.’’ -

Jerry Ray has been employed since 
- 1973 as a night watchman at Twin 

Orchard Country Club in Long Grove, 
Ill., outside Chicago, but was. laid off 
after his brother’s escape “because off 
the notoriety.” .» . .

.> Said Jerry Ray: “Critics are,always 
saying tq me, ‘Why don’t you finally put 
up or shut up?’ But we don’t have 
subpena power to find <>to aboiit’those 

numbers. We have given our j 
. iiiformatian tothe House assassinations 

group but it’s a one-way streetWe tell 
them what we know, but they won’t tell 
us anything. But one of its members, 
Writer Fauntroy from Washington, D.C.; 
grid me, 'Before this is over,, we will

- solve this case.’ -
; “James is pretty rational about it all. 

f He doesn’t make any wild charges. If the 
gr the Justice Department wasn’tjh 

, he figures, they wouldn't be 
ig so hard against having a trial fa 
•ut what really happened. He juik 
't know himself.” ’
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‘Conspiracy9 talk Is Mush

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

$ JamesEarj-Ray’s latest escape caper 
‘should,proveto thesatisfaction qf.everyone,

> DoubtirigThomasesincludedi thatthe-talk of, 
hi nr being, a wfctim^bben^ 

■spifacy’”is so rnucfi.rniish;
Quitelikely therewasiaxityonthespartof:

/sbhte Individual^ of<seotrily4H!&-' 
TehnestedjState.T&dn.frdnirt^

Ws-pais-fleX There ;may.even.havefbeem 
/payoffs ■
Jithe "fdgitiyeb.weiiti over'the-wtdi; tfiatSj.av 
• matter ■fortennessee;authprlties.to;investi- 
/gate thoroughly. . . "
f Thequicj/capturetefj^ ,
^cohvicts:siujws that they y/ere nqt<aided:im -

! 4 .any meaningful. wayLby;^
I > outside. . -
1 j If the conf essed slayer ofDr. Martin Luther
I > King Jr. was depehdiFgeteahyone4p^ ; , 
1' him off to safety,he. certainly was Jet .down, 
j • :with.-.a .tHudl After-55:3h’&^^
* ifattlesnakednfested' cpuhtfy.vrRay^rqbabiy- 
t * welcomed the;bl6pdhouhd> thatdracked-film' 
idraomn .> • ; - -

^as-engineered; by- agerits. who wanted 
mow htadbwii andsilencejfiim’fofeverj^has 
bebn'prbyed-equally silly. Ra/ is fi/darihg,- 
mMwhqitefi&echahces^^ He ’ 
ma/ try the-same^sfuntjagain,.given the? 
opportunity;’ . ' ’ ‘ \ ’

. - The.mindless. "conspiracy'’ chatter .from: 
' ■spme.'source‘s.*mef^

• confidence ofcitizerissimtheir-government 
’itmd-iif’laWienforcei®

iBasM' on/whatJis Rntwn, 'there iis'nq' 
:ejddence.',o^ 46-
Ray’s.aclivi ties. • 7

P14A, St. Louis 
■Globe-Democrat,
St. Louis, Missouri

other corij

The .unfounded rumors abimVplots- sur-, 
rpdnSihg. tfie-'.assasSnatiphs df. Dr. /King; ; 
president' John ;E. Kennedy and Senator 
•RotferijR. tkennedy-tfiauSessusi^^^ 
.distrust betweemracesand’lte^ ;
mentandthipeopfe-

ThereMdiddtbe a'stepip^^^^
. ;caiass^inatloiidnqi^ 1

’Janies ']
and’ante^etf to tha/Rai j
©ntr.Sjiiferman/nl^
.ononie. - t J- . -w - - - -tagen^.

to A
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Ray Conspiracy Theories Tenuouk
ByWILUAMFRETVOGEL T "* ~

/ Of the Post-DlspaRto Staff ,
'_ '*«• ■ ? -••M _ ■.;• k ■ ocnana from QiithnHiloo .at 1

i

PETROS, Tenn., June 104 Uttle,evi- 
dence supports thenotioniopopularlast 
Saturday that Jamtid Eart W’s £&ape 
from Brushy , Mountain Penitentiary in. 

■ Tennesseewasthe restilt ofah elaborate 
‘conspiracy aimed at silencing him,. 
:. Rather theescapeFridayevening 
appears to have been an old-fashioned 
‘‘ovef-the-wall" jailbreak planned by a 
fewconvicts v$h expertise in-unsched-. 
uled Sxita fromprisons. '

, , Ray didrecelyeoutsidehelp. The Post- । 
' Dispatchlearn^dyesterday that the $290 , 

found, orc Ray when, he was captured . 
Monday ipcludedaJl 00 bill and two $50 , 
bills thatWOuld havehad to comefrom. 

outside the penitentiary. ' <■ -< < 5 /
• But prison officials believe that friends

liters analysis ।
*

. or relatives could have got the money to 
Ray through the mail, which is uncen- 
sored, or during visiting periods. , > 

The officials note also that little else 
about the prison break supports the. 
theory of an elaborate conspiracy. They 
note that: : . <. ■■ ■ .... - . ■' ■ . • ;

(1) there was nothing elaborate about 
Ray’s desperate 53-hour attempt W es- 
cape by foot from the densely Wooded 
Tennessee mountains that surround the 

! prison. Clever conspirators could havd 
extricated Ray from the woods, they sayl

(2) The curious occurences that coln4 
elded with the escape, such as the loss or 

.telephone service in the prison town of 
g, have been explained satisfactort , 

tse occurrences fueled speculation 
e Federal Bureau of Investigation 
Central Intelligence Agency wap ; 

:d in the escape, just as there had 
been suspicionthat one or both of those/ 
agencies was involved in the assassina- : 

, tion of the Rev. Dr. Martin Luther King, 
for whichRay was in prison. " , •

: < (3) Ray wasnot killed as supporters of 
the conspiracy theory had suggested he 
wquldbe.Ithadbeen suggested that 
because Ray whs implicating others in 

(the killingofthe Rev;Dr. King, he wduldf
(4) Ray and three of the five prisoners! 

who escaped with him. had tried preJ 
viously to escape from jails, Ray hlmselft.

las tried to escape from authoritiesat i 
least seven times in the last 20 years, v <

. r '
The evidence supporting the conspirl- 
£theory was considerably more cony j 
telling just after the break Friday 

evening.. . . . '
It was well known that Ray had spoken j 

five times.in recent weeks to investiga­
torsof the House Select Committee on ■ 
Assassinations, which is investigating ' 
whether others were involved in the 1 
assassination. ‘ ।

In addition, the escape itself was 1 
ingenious, some aspects of it initially 
defying eiqilanation. How did the con- < 
victs construct and conceal the make­
shift ladder, used to scale the wall? And j 
how could Ray and the others have 
scaled the 14-foot prison wall, avoided 
two lengths of electrified barbed wire 
and jumped to the other side before ever 
drawing a shot from prison guards!. ' ' 
' Five of the seven men who tried to 
escape already were in the woods put of 
sight of guards when the first shots were 
fired, wounding the last man trying to 
escape. That man was returned to the 
prison with minor wounds. ;

। And finally there was the intriguing1! > 
question of why the telephones in the | 
Arison town of Petros went dead fori i 
®veral minutes after the prison break. I 
It seemed to some, like just the kind of

lactic the FBI or the CIA would use; | 
i| The telephone question was resolved 1| 
ilasily. The Highland Telephone Co. Co-1 
(Operative explained it this way: (
w Immediately after the escape a huge
Steani whistle at the prison sounded the 
warning that there had been an escape. 
A large number of the town’s inhabitants 
picked up their telephonesto see what 
had happened. The circuits were imme­
diately overloaded and the main breaker 
in the telephone office opened just as a 
circuit breaker opens in a house with an 
overload. . ' - L .

, .The Petros office' of the telephone , 
company is unmanned so there was a 
delay while a serviceman from a nearby 
town, was sent. The serviceman closed 

(the circuit breaker but it immediate^ 
popped again because the lines still we a 
overloaded? At that the servicemi a? 
arbitrarily disconnected some of t e j 
telephones in Petros to remove tie 
overload. Service was restored. '

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

PI-6, St. Louis
Post-Dispatch
St. LOUIS

—2' B
Missouri I
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^FewJrppp^rs'Wu^^
' ion. On-Sunday, when' fepofterswere
1 alling.in their stories,4he<same. thinft ’
4 appened. TheHighland-companyis'^n 
independeritfeleptibne firm-not confect­
ed with American Telephone & Tele-ii 

Igraph Cd.- ....................... ’
k How the iprisdners'had.circunivented
Ithe electrified barbed wife proved a

T' ~~ ~ , ~ •
tadttier.problem.Atfifsta^ officios 
feaid that the convicts !had slipped.

, Wi^u^.kdne^fobtspace-ljetweenthe toil

8

f said.-Hooks.might-havebeen.negligent 
[. >bu was'hdt'bfibed. ,
5 • ’ he ladder used to scale-the wal 
i tu ned miM6'havb;been-ma^ ;
! ;of’pipe-taken- from a prisoh fenovation 
i project .byiorie.of the-memwHo-escaped.' 
F with Ray. Officials still do - not know, 

whereF-the dadder Was concealed just 
. beforetheescape. ' y

-if; the escape-from the . prison was , 
■elaborate, ithe-.escapeesfinext.actions 
were-ncit. Tennessee -mouhtaih-men say 

| they ithemselves. would, have- trouble 
f -finbint theirway butoMe.mp^ |
I foot as W Md-the..^ . ’
I /Ray.^ ca'ptufed'onlyLseve^
»..the^prisbriF But,the.iuthbrities'hote3'tha|. i 
I .itRay'had'beemsuppoW 1

i iWthe walland.thebarbedwire thaufumV 
above.-ifa-featthatappeared^^ 
gymnastictaleht. •

But later pfficialS-saidithaVs^ 
marks showed Jhat-the men bscaped’.

■ whefethefeJs-.a<five4qpt'S^
v/ith no bafbedwire.-Oheof thewdiis-bf 
the,prison yafd-nieets.a sheehfock, cliff 
dh this; section, the cliff' .forming the 
-fourth-side of:the.pftsoh»yaf<LOve^ '

. years the.rockonthecliffhas worn away
, fhfihthe endof the'.barbed.-wire.leavmg. 1 

an-areawithoUtcbverage. -
Frispn \officials still ’have hot fully 

expimhed-hcw. all- sevenxbhvicts .scaled 
.thevftall-tefdre.gu^ /

:qt.Wfse, .other 'prisoners; staged-. a 
tfighttd/distfactiihegu^

, :prisonef-faked‘a-ie^
1 'ifocusesionguardiFloyde Hooks, who.was-
* responsibleifof- the corner of the -wall ' 
f'.bvef’whicfitheconvjcts'escaped;
s’ A.feUbwguard;;lWmw6dd^
I criticized Hppksifbrreactingirog
I -ItwasiButlef who;fired.tHdifirst shotsiat
I ,;the escapees. . '

H Warden Stonhey'Eane- said^esterte 1 
i : Uhat.fie'knew-Hobkspefspnally.ari^^^1 
f 'feintreiievabte^
I-. $ermitted:tte^ ’Pfe?' ;

I conspirators, -one .of .two dhings would. \ 
| ^^A- he^co^ter could have landed, at d ' 

| fire station on top'of -the, tnpuntainj 
behihdJthd;pfisohahdiwhisked :,Ray.away 
befpre-.-ihbiseafch;?dr ifiijh.tyas uhder, 

, way- ,.J
I four-wheel drive weh|cle <coUtd 

ihafe«beefchiddehTmfiieimdih®taihs witlj, 
= .which; 'Ray could, -have .e|caped^y . 
' fbflbwing‘bld'.f6adbibuilteby.cpalwdmpa? ■ 
' Sies. JHe-.fbadfcieadial|tt^^^ 
- ikeritubkyirorder, tfe^^ ; ;
■ 4 Thdfe stilliareinvestigwionsiintp-tne 
; ;iRay^'scape,.sb.he^^^ ;
i uncovered,: . ’ ’ . .. . •
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Ray got outside aid

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

P9A, St. Louis 
Globe-Democrat, 
St. Louis, Missouri

* , ,By‘Associated:Pr«si . 

WASHINGTON—House-Assissina-
’ , 'tignsscbmmitt^
‘ ‘Mondayjtheytdid^
>_■' Earr'Ray <received>p^^ ■ 
r hlssbrispn'esc^
t end! - / '■ "y .V';
& \« ^ey^re'fwrt^tl^ '
j Jeffyi’yisiw^fiem^ '
(• /. endhbefgre^he-^es^
*f James'KripRay’apparently-hadfno ' 

'■money.-ogwea]M^ orrliimiwhemfie
■ *wa|capturetf;Mpnday.- ■ ’ • ' -

' . Chaifman/Lpi^
safa/Tennesse^ >Ray,?Blan(6h 
tpldWm4hat-MwL^^^

' ipnsonYsecunTyw^^^
' uiafly' wh^ \bny/ 1

/ dimity in ftui ;
| Twacymmitiee nwesJigate^enL 
j . '.to'Tenne^et^ Mountain-
4 r’ S.tgteRHspn^smur^

thercgmmiitbeis:'interest In .the’ 
^Lcdnvfcty^^

thed&y.*D%Ntom:i^ ;.... _
“EcaribdEre^ ^celjmate.

dtierfrjyas.ahy.ajdfro^ .
:Robertd:e!mer,;deputyx^^^^^
■of .tHe/Kingassdss^^^
dion^toldahe^committeei ‘(tig. evi? 
..dencAibTaiddfg^ putsidehas: 

'■fenfoiind;”;; t?
;F 7?6ne’iNs^ '■

■ fSili^iSi^kthe^w^guSWerliylp •-.> 
Iliereui'evei^

• ‘ The chief 4nyestigatorr for the1" i 
committee's ldng;assassina^ 
qtiiry, Edward. Evans ibid- tHe’ 
commlttee..Ray’sibrothervisited*.at

- .tfejmisqn'JHe ,we^ •
escape) . ’ ' . ■ •

? B^t; Evans, said’ -"there- is; no- ’ 
•evidence.he^James Earl :Ray^ha'm? . 
anyjfunds.pr^ - '

j£vans-sai'd4heHi^
tpfod.qutdftthere^vas-M^ •’ 
associatlpn^between. >Raiy and' tlie I 
‘0therescapees.,He;said4^ ,
nppetexcept ihat^pmuwM^^ '
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By;MILESCOR\VlN

suspicions arouse
iGlobe-Democrat SfaffWriter . ’ - , - - - - •

James EariRay’siescdpe-from^Brushy 
'Mountain State<Pnsoh( jenn.vis.linkedi; • 

1 toa cqnspiracysurfounding.ttie.assassi- 
nation.of the Rev. Dr. Maftin.Luthef . 
King, said Dick Gregory at apress , 
conference Sunday attthdBeLAir’Hilton 
Hotel. ‘

'before the'killirig-.ofthe?Rev.,Dr.iKing. .
• “Thissis. a; man ^wfid/ha^heye'rbeefi-, 

. . * small in regdrdsdq .cn^^^
.escapes'from.' a nearly. ihescapabl|\pris- 

' :pn. Ttiere »had’ do' <be‘ other, fpeople 
. ’ involved:’’ ' : , , . , . ,

. About 200 ihmates staged:a:fight to.­
; enable (Ray ahdiive.ptliers:^

Gregory-said. ' , , 1

’. ■ Gregory, an entertainer .^hoiffequenU 
ly is involved in political and sociat 
issufes,. recently co-auttio'red,a-.book;ex- . 
.ploring.the’King assassination. ' -

; “There is mo vzay‘the escape could:;, 
''have’beeh successful uhlessvthereiWere- * 
'outside-forces wfio cquld'. benefit front. ' 
; Ray'’s -disap^eafance;’’ -said - Gregory,' 
who.was reared in.St. Eouis and attended' ; 
Sumner, High-SchqoL

VlT’SIMPOSSIBtEforsd .many ped- 
:ple'to;be■.[nvo^v.ed,^^^

' 'knqwing'dboutit. Add, how -manyi con, 
victsdn'theipn^ >niind-wquld.<escape 
witH airhahasfamous.adRay?’5' , ~

Gregory beljeve^Rayw^ aided'in:his-. - 
escapdifrbm^thejMissqu .

■tiaryljypersdns^^ *'
■to.assassinate'King andpface'the glame\!

. . . - . . .. . » - didRa£ntfs;^^^
'RAY ESCAPED' -ifdntlhe SMissodH; /; . 'M^squfrprlsdip^

Stdte’Penitenlia^ in3e(fd'reoi^ ‘ J‘ dutthe wrong'fmgei^ri^ 1
years ago. Anydrie-wfio:has,.i>fiisforydf.'‘ ' ' afte^Ray’sescape;‘ C"v' " 

- "whh ;■v.It’sunlikely.he-would?have;<cdmniitied ;
'hXiiPv^hP^i nipsljndtqndiisimurd^

slip.oiit.pj.pr^qnr. .icdritiiryiGrego^'sdid-. .S’uspicidusdri'cU'|..
inpp^npfppt AHminnr ' " Ot<M^s£siriSHfeifi« .

• Ray was .^ incompetent.cri^ ; CoveH?r« L
adcordingrto Gregory.'Wnifecdping ire? ••• .
ssarcli.'fdr''liisjbdolc,‘,Gregd^ ;
'Ray had been < caught in'less if tian 30' . , 
hahutes:aften.'evefy..cnmetie committed' „• i 
'• ” V. V ' " .S k . * 4 ' ’ j”1 f A d _ t -f" . , *

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

P13A, St. Louis 
"Globe-Democrat, 
St. Louis, Mo.
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Ray's brother was arrested on a plumy 
bank robbery charge, Gregory said, 
perhaps to keep him quiet.

A young man who ovbrheard a plot to 
assassinate King a week before it hap­
pened and talked to the Justice Depart- 
ment, was recently given a six-year jail 
term. Gregory said a shipment of heroin 
had arrived at the young man’s house, 
indicating somebody wanted the man 
discredited and jailed. >

GREGORY’S THEORY is that agents 
of the FBI, Justice Department and 
possibly the .CIA were Involved in the > 
King assassination.

••They thought if King was killed; riots 
and killings in 50 or 60 cities wouldhave . >
resulted. In order to regain order,

/ martial law would have been declared: 
and the Constitution could have been . 
suspended;. Certain forces could have , 
tried to overthrow the government under ‘ 
the guise of protecting the people." .

Gregory believes the King killing has 
(connections, to the assassinations of

President John F. Kennedy and Sen.
Robert F. Kennedy.' f . .*< ■

“The’ authorities better keep a close’
eye on SirhanSirhan.” ,

There had to be other people involved.fi
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fey didn't seem to be^ 
racist, ex-warden says

ByAssociatedPress

. JEEEERSON CITY — A.formerwar- , 
,d(n'says*He4old'bohgre^ipi^^

• fd¥s'; he .bad.1.np-jeaspri to beHeve*.that' 
’James„Eari !Ray; (convicted pfiassassi-

< mating,D'r.’MartimLtitl^ at
racist while 4he«WaS-.an inmate'- aithe- 
'MissouriStatePrison;

'Rayescaped-from:the;prisdn?ih 'April,
i 1967, one year ^before- the civil irights „• 

leader was. i^neidqwn^
' * ‘Umeveij hadanyireawntbM

>h.ewas;a.racisi butsthereare.spme things 
you may not know,, of .equine,*' said

'looking ihtp^the ;King assassinatipn; as •; 
weli asihe jssas^natibnstptPresident i 
John'F;kenhedyandhis:bfother,.Robert^ 
;In:pnrinterim.r.bppfn,-  ̂ :
’ Rajdsrieilqw. initiates-as sayinifRay’tpld | 
„ihem;hA intended,to ;kili'k(nl^ ;
• jpncpis.rig^ - / , - \ ’

The report quoted the. inmates; as 
sayi.ng^Rayfcidim^die'ivou^ ;

; ^businessmenis-associ,^ :
; 'hear<Lwas,>offeri^ r. ‘

.deatEThere^rtsaM 1;!
'tdiielerinirie.the\Vi^ i

. .ments....,.-.. -... ...

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

P3A/ St. Louis
Globe-Democrat t
:St. Louis, Mo..

' Harold Swbnson, wardervaEttetime.of j 
Ray'sescape. • ' . . |
Swenson met with two investigators s

■ from the iks. House Assassinations . | 
CommitteeTuesday. ' ' ’ - *•

The current warden; Donald Wy rick, . " 
, said.,the. investigators were starting ; 
; interYiewsWedhesdaywithpeopiewho 
i -knew/Ray'befpteVhe.es^ped-.ffom.the.
peniterftiary'wherefei^ 20-
yewtefmridE-Abbery.Wyrick.said.he-

' had’iderrtifi^eight torlOinmatesforthe 
pair to (Interview-^
Employes. ......... ' ■ ■ ’ .' j
.^“We're not alipwe'd'to.'make any. . 
«omment;,,*said’Sheiai’tee,’ofle.of-t^ - j 
mivestigatorsj ' ■ " Im
«The' .cpngre§Sipnal: panel has-beenE/|
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State To Give

• JEFEERSONCITX:, JunAA(UEI).-4 Investigators 
sftom jhe House ^sasdnatiorisXomm^^ tm.
jinfervieW inmates and.empl®^ !
^iaiyiWs/.HeltconcerningrJamesiEarl*^^  ̂
ifromUhapnspji'^ . /. ‘ ’’•>•! J ‘ '.
5 ■Pnsgn;wanieifei^n&£jVj^ck^^ 1
'weekitoiset^ipiffie^ei^Wli^oseW^ 
•duiAg;his.seveh’y^to#& .' 'It'
: ^ayds'jtfi^cbnvictal ‘assassin oflffie)Rev..pr.'.Martin! i 
';Lut®rK3ng^ Itejcoinmitle^ 
nsnVbsiigatiohsihtb-.&e'AprHt^ .
i■M.empfi^s;•an&the;JIi® assassinationtoftte 
^Jfeimedyin*pall^ ’ , '••■••'

JltayfescapM'frd®^^^^ gn/ApHI ?
^..IMT^riiosttone-ybardJefb^tte^^ i
'lAccbrdjftgltfM statC’investigaffih; HayAscapeipby.j

► '$tonnefSwardenHiirold’Swei«6n,.w^ .1
wheir;RAy.tKcaped; wasAhe Anlytspe^ 

;i®esb’gbtore.asked^ 4 , .
i *‘i$ey?said/tli®AWMfed- totinteryiew’severaljimnatKi
5 and employes;” he said; ‘T ■ddnit.'have. a specific, 
''number; They sbme-’theyAiight
n^Jo talfcto sgme^te ;
K i‘They?said:A®ki-teheiea^ jyeek,WgirinfiigtHe: 

'.earlyjpart'j>fi.thjS4weelg>‘* ' •« ‘ , \ ;
> ’.The .'committed staff in Washington- .refused* >to3 
; -comment qnJ&feW^ s®Ao;inenAebM
“,df&e~cbmmi^^^ . , B
*' ..Epni'mittee--inyestigaiorMUye interyiefyedpRayton.; 
Hour separate occasions recently in. the’Brushy Mpuntata<; 
f State-Rrispn J^ TenneSsee, -wherKhe’iM^rvb^ ;9^ j 
। iyedpsentence^forilAiassa^iM^ Ttap^interviews; i 
[’Wyeaisoheensbcret. — •- ,- r, - ‘.'i
t -^Swenson- in. 1968'descrihed>Ray tai‘a loner-?whgd 
f presenteAnb, special .problems; although. in -lSSo/he j 
| escapbdifroraAlsicelLjanjfspei^ chillymiglits'; 
fiiiAhgtinifeprisdnWO^
{'found; - - “ '• ■ ' ;

• A.'hooteby 'freelance fauthpn:George-4dcMlte^^^ ;
'lisheAlasUyear. sdlO®Aadyfinahc^^ i

? ^the jRev: ’Cr -King-Ay se^^ *t|e ■
^inissg®p8s(m;;Ifoifterj^
Itramp saiAfieinv^^^ cbuldJfind’tig eyiaence'^;
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clear '
PERSONAL ATTENTION 

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

REFERENCE FBIHQ TELETYPE TO ALL SACS AND LEGATS DATED 

NOVEMBER 24, 1976.

RECENTLY THE HSCA, RELATIVE TO THEIR INVESTIGATION INTO 

THE ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER KING, REQUESTED THAT FBIHQ 

FURNISH THE PRESENT WHEREABOUTS OF THREE FBI PERSONNEL WO WERE 

ASSIGNED TO THE LOUISVILLE DIVISION IN 1965. THESE INDIVIDUALS
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DUNCAN, CUR RE NTLY ASSIGNED IN THE ST. LOUIS DIVISIO N; 

RO BERT EDWARD PETERS, FORMER SA RETIRED*

THE COMMITTEE HAS INDICATED THAT THIS REQUEST IS RELATED 

TO THEIR RECENT RECEIPT OF INFORMATION FROM A FORMER LOUISVILLE 

POLICE OFFICER WHO ALLEGED THAT HE HAD RECEIVED AN OFFER FROM 

UNNAMED FBI AND POLICE PERSONNEL TO KILL MARTIN LUTHER KING.

FBIHQ HAS REQUESTED THAT THE DEPARTMENT OBTAIN FROM HSCA ALL 

INFORMATION PERTAINING TO THIS ALLEGATION, BUT TO DATE THE 

COMMITTEE HAS-NOT ACCEDED TO THIS REQUEST.

ADDITIONALLY, HSCA HAS REQUESTED THE IDENTITIES OF ALL 

SACS WHO SERVED IN THE BIRMINGHAM DIVISION BETWEEEN DECEMBER, 

19 62, AND DECEMBER, 19 69. THESE INDIVIDUALS ARE: RAYMOND L. 

FAISST, FORMER SAC RETIRED; EVERETT J. INGRAM, FORMER SAC - 

DECEASED; JAMES L. MCGOVERN, FORMER SAC RETIRED: GEORGE W. HALL, 

FORMER SAC RETIRED; JOSEPH H. GAMBLE, FORMER SAC RETIRED; RALPH J. 

MILES, FORMER SAC RETIRED. EACH OF THESE SURVIVING FORMER 

EMPLOYEES IS TO BE CONTACTED IMMEDIATELY BY SAC OR ASAC WHERE 

FEASIBLE,. AND ALERTED THAT HE MAY BE APPROACHED BY HSCA
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REPRESENTATIVE FOR INTERVIEW. EACH SHOULD BE ADVISED THAT IN 

THE EVENT HE IS CONTACTED HE MAY DESIRE TO CONTACT THE BUREAU’S 

LEGAL COUNSEL DIVISION BY COLLECT CALL FOR FULL INFORMATION 

PERTAINING TO HIS OBLIGATIONS AS TO CONFIDENTIALITY OF 

INFORMATION ACQUIRED AS AN FBI EMPLOYEE.

SA DUNCAN, ST. LOUIS DIVISION, SHOULD BE INSTRUCTED TO 

IMMEDIATELY ADVISE SAC, ST, LOUIS, AND FBIHQ, ATTENTION 

CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, SPECIAL INVESTIGATIVE DIVISION, IN 

THE EVENT HE IS CMNTACTED BY THE COMMITTEE.

THE INFORMATION REQUESTED BY HSCA IS BEING MADE AVAILABLE 

THROUGH THE DEPARTMENT.

IN THE EVENT A FORMER EMPLOYEE NO LONGER RESIDES IN YOUR 

TERRITORY, SET OUT LEADS TO OTHER OFFICES WITH A COPY TO FBIHQ.

ATLANTA: JAMES L. MCGOVERN, 26'89 CANNA RIDGE CIRCLE, 

ATLANTA, GEORGIA.

BIRMINGHAM: RALPH J. MILES, 1 126 MOUNTAIN OAKS DRIVE, 

BIRMINGHAM, ALABAMA.
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LITTLEROCK: RAYMOND L. FA ISST 113 CATBRIDGE PLACE

LITTLE ROCK, ARKANSAS.

LOUISVILLE: BERNARD C. BROWN, 6904 WYTHE HILL CIRCLE, 

PROSPECT, KENTUCKY; ROBERT EDWARD PETERS, 412 TRINITY HILLS LANEj 

LOUISVILLE., KENTUCKY.

NEW YORK: JOSEPH H. GAMBLE, 24 GREYSTONE ROAD, ROCKVILLE 

CENTER, NEW YORK.

ST. LOUIS: SA WILLIAM ROBERT DUNCAN.

TAMPA: GEO.RGE W. HALL, 5598 TRELLIS LANE, FORT MYERS,

FLORIDA.

BT

1152 248Z SL 1
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> Jet; |he I
' ■' ' ,' S' '

•Dh Marlin; 'Eutherdlin /Luther;. King. ''4^ 
King Jr/' -the /greatest-sMark' Lane?and.pickGre- .. 
^ivilirightsjprotago^ tgqry. jsupply. you. --per- ; 
modern? 'American; 'his-, •hapsihe; only, jury '.that,-, 
dory?-‘was', iqurd'ered' on /will., ever- ■ consider «the- 
A'pnE4',‘1968.yam^ ..evidence;' t-< with- uhe- 
:Ray was arrestcdvchar-- 'sadiq lexplosiyennfortna:. 
igey.'and'wleaiied guilty to .didnvth'atfpfqm^ 
iithCiCrimei 7- ■' / ;;gr.esS an" (ScptemBer ;ot 
"IiEthfiniB^ie^fttsince- 4976,. rtq iform .a>..specla|t 

<the*br3£I\assassinO^ -commjtee/fo-•investigate; 
.new ian'd^profdundly.disr Jhe-murden'onDr. sKingr 
"turbihgr evi'dence* has. ’Mark "tane; andipick,’ 
•.come. \td/fligfi&-evidenc£ .Gregqfy •reconstijucblhe;; 
.that? . .poses^ .frightening .procepdihg; Jne>' 
que'stions?a6qubthe;ni&it-: nilinier. '.of^h 'Kiii^;.and‘ 

■<dpH? and -subsequenUinr "oft'er/a," step .-'6?/,—step .
instigation.". V ». „ ‘analysi's/of/the/c"rime.and ' 
nin:‘‘CpbE:NAME-ZOR,-, jifs," .chilling.’;aftermatHj 

dip,- rThehlu^ fSlings., iraisc-
watarntwgmftti.naan mm n-riiri

<5
i' "T •'.. 7 - ’jR’ - ’ 1JP .

1 - I
L .

£ f .. --

r ■ •' ■
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£iany unanswered queue—rounding the atessina- X; 
tions: What unusual cir- tion? And whydidiie Jus- m 
dlumstances ted Dr; King- tice 4 Departmentassigrt J ! 
m Memphis and the tor- the same FBI fuad to | j 
thine Motel?- Why was the investigate the mrder of 
ten - man security force Dp. King, (whoti. they • 
assigned to Dr. King by code named !‘Zor- r; .1
the Memphis police De- ro”) , that >j .Edgar * i 
partment suddenly strip- Hoover ' had prviOusly -| 
ped to two? Why was Ed selected to/'deswy” Dr. ; < 
Redditty;one^ofi .the.; rew.King?;yeteran Blaggnh-. i 
maining two Memphis Po-'Wtndr Murtaugl recall-' ' 
lice > . Officers;. that duringatiefcon* 1̂
steriously removed from, .versation he hadiad with x । 
the murder scene shortly an 'FBI agent in Atlanta 1:1 
before- the fatal shot? Why. the^ day, King.wtd shot, J 
werd- twji; potential. eye-^*^Wd heard the anibuncet*.» 
witnesses^, black' firemen^ Blent’that King ms shot ft 
Nbwsunt andyifpUace, <|e-,. i,.this agent junped^ for | 
tdiled to.other fire sta- . foy*". literally leaied-in 
tions on. the- day’ of the' me air; yeliing; They got 
murder?; Andf> why/wis^junfrol .They. got. tie. son 
Grace 'Stephens^-.ond(of-..pfw'bitch;|hopqhedie$/*,. 
the ,- few;-'eyewitness, in ^Di^VJnmes- Eri;Ray.J 
the case«..iilegalfy. .takenreally murder. Mabhtu^ .; 
from, hof homeiby Mw , W 
phis liMfibrities* .,'^nil iss.hsriaai op -pdf. qta. 
Slaced Wit wMriiMk* far-ttytehi ig conqdracy? J 

ition? , t ' from'4, an extraordinary
The offleiat investiga- assemblag e of evidence, 

tion into the murder of documents jandjiclusive 
— — - - taped intetjvlews tiheiud-,

lug hourT ' in-dbpth in- J 
terviewswith Janes EarM

the >■ feW;-'eyewitness. in ^Di^VJnmes- Eri - 
the case-illegally..taken * JSaW Wurtfer.MatbnEui ,
fixim. hee>omaby~Mimj- 4

UcA?

Dr. King was far from sa- I. 
ttsfectory.Why Kas no fog Hour.
die pursued the iny- 
terious' Raoul, perhaps : Kay) . ,-------- , r.
tipe key to many of the un- move .inexorably towards M 
answered ’questions sur- -a singular aijd grim con- 1

itid and Gregory'I

elusion.
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Assassinations committee f 
to check on Ray's activities

By EDWARD W. O’BRIEN 
.4. Globe-Democrat Washington Bureau Chief

WASHINGTON — The House assassinations pommit- 
tee plans to investigate whether anyone helped James 
Earl Ray: escape from Missouri State Penitentiary or 
elude recapture before he killed Dr. Martin Luther King 
St* R 4'’ 4 , “ K

The committee also told the Hinise it must ascertain
the sourceof the money for Elay’s spending from the 
tlmeof hisescape from, the Jefferson City prison until 
his arrest In Europe 13 months later. ’ ’ ■

MYSTERY STILL engulfs several such key questions 
, despite previous investigations by federal, state, and 

local agencies, the committee said in a 14-page report to 
theHouse. < .....

escaped until he was identified as Dr. King’s assassin a 
year later, and. whether any official agencies deviated 
from their normal practices for pursuing a fugitive. "

A RECENT JUSTICE Department task force report, 
the House committee said, “relied heavily on stated 
ments by Ray’s former prison cellmates (at Jefferson. 
City) and acquaintances that he hated blacks generally. 
Dr. King in particular, and intended to collect a bounty 
for killing him.”

“The department report, however, fails to note that 
almost every one of these statements points at the same 
time to the existence of a conspiracy,” the committee 
said. 4 ,;-.<-4.l 4 .ji':4-4- ,;.:<44’ -

Another “significant” mystery, the committee said, is 
the source of the money — estimated at between $5,500

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

P4A, St. Louis 
Globe-Democrat 
St. Louis, Mo.

ne nouse, 4 4 ‘ and $9,500 — which Ray spent as afugitive from the
STheembattled committee, seeking a renewed House ,, Migamiri prison. ' 4.4

- —-- --J - ...... _ The only known source of cash Was the$864 which Ray‘ charter and a $2.8 million appropriation; promised a 
* “morpugh, professional investigation” of the assassina- 

tims of Dr. King, the civil rights leader, in Memphis on 
April 4/1968; and of President John F. Kennedy in 
Dallas on Nov. 22,2963.

In the report summarizing its findings so far, the 
committee claimed to have “new information’’ in both 
investigations; It said it has made contact with 
witnesses who were never interviewed or did not testify 
previously. ? 4’-' ‘r-'

In the King case, the committee recalled that Ray in 
his escape from the Missouri prison on April 23, 1967, 
“allegedly concealed himself in a large bread box which 
was carried onto a truck from the prison bakery and 
driven out of the prison.”'.

“THE COMMITTEE intends to investigate whether 
anyone aided Ray in his escape and whether this 
assistance was connected to the assassination of Dr. 
King,” the report went on. ■'

“It should be noted that a fellow Missouri inmate 
related that Ray allegedly said while in prison that he , 
would kill Dr. King ’if the price was right* and that Ray I 
intended to find a ’businessmen’s association’ which j 
allegedly had offered $100,000 for Dr. King’s murder. < 

“Whether Ray ever made contact with such a group, 
either during or after his imprisonment in Missouri, is a 
question which has never been resolved.

“The committee intends to resolve it.
“The committee must investigate how Ray, who 

allegedly had made unsuccessful escape attempts in the 
bast, was able to escape, remain at large more than a 
lear, and travel throughout the United States and fair 
foreigtf countries. ^ 4^ . 1 ,
* “The committed also wifi investigate what officii 

^actions were made to apprehend Ray from the time he

earned as a dishwasher in a Chicago suburb during the 
first eight weeks after his escape, the committee said.

The committee “has uncovered evidence that suggests 
that Ray, between April 1967 and June 1968 “received ' 
assistance from a person or persons presently un­
known,” the House was told.

THE JUSTICE DEPARTMENT report said Ray was 
helped as a fugitive by “at least one family member.”

Within 15 days of the King murder, the committee 
said, the FBI made up its mind that Ray was the kiUm. 
Thereafter, the committee said, the FBI failed to check 
out every allegation of conspiracy “to the ultimate 
degree.” P
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ayContendsHe Was Set Up To Tak^

t

-WASHINGTON, Match 16 (APMames I 
’ll art Ray :contended. fn-an ihtefvie^’brbad- u, 

,c ist nationally lasinilditthat.-hefe ’ 
s inMa-Have. artireifixed'.when.tt^ 
■Martti RutherskingiJr. was- assassinate^, 
setjfoghim>up:td tal^^ • f •

'Ray, convictedofkillihgtheRev..pr. ’King, 
said.- “investigations’by peppiesiepres^ 
•me"<wereprMiucing evidencei&at’fetOgfit 
would clear him.in.a.new'.cqurtiproceeding'.

iBtit Rayphediiq riewdight omwho'killed'the 
Rev. Dp iking*ithe^&nptdr -why. He‘ said; 
.as'he?has; before;.;thibhis-only, cqntacfiwith'- 
.the murder was, through jaLatin named- 
Raoul; He said. He 'thought Raoul; wag 
cqnduciingtaii^ninhin^ ’ • !

i ■Hay-app.Parei^on lhe^CB^
:“Who's. Whol" jt washis Hrst-.television’ 
interyiewsince-the assassination, April.4,. 
T^lnMemphis, ' ‘ ‘ ■ * 'V.
’■ Ray’s, attorney, JackKershaw.saiditodayi 
ttat;Raywdul<i give’pfeli^ ;
■t^hrHoUs&Xssafsin^ ?,
.tveek. Kershaw .said, the session-wbtUd 'be. ;, * — .ui. < > - f. . . ■---<<

7 । conducted by the committee’sdeputy chief ~ 
I £9!“Wtwo court re&riera^ ' 
? Brushy Mounted State -Prison' jin: "Petros;
; ‘Teim.’ Ray fslendiig' a ^yearseritence '• 
t ‘there. ‘ " ' , • . -; - -

, ’ Mist night .Dan Ratte^ ■
I W'Ra^that'mdny tf: 
| ■thfofehe'wai*jiii3t/maibng..um^ .
I 'Himself oiit ofpSsdhjMdRay^lied thathe ': 
i ftad always.thdught’pebple-.wbuidhof'beiieife I

'anything he said in an interview. If d
| tGiving-riew..details:about.M 
l 'Rapubahdiaicqns^
’ ered: a iffie -to Rioul shortly before the ' 

^assiriaftqhiin^what’hejth^^ .
the gujwhnning.^ He JaidiRaoup 
‘ttdirsbntlnm-to'hive-ai^

; He;said;tKe:atfehqants at„a,service station. • 
\ told'hlmftheyMfe' tbo>busytt6.‘fix: the tire j 
/’because dtthe:hquh Theikey;<Dr;;Kihg^ :

•ldl^‘:.shoftiy«befbte'6.:^ :
period’. ’ ' ■’* ’ •- :■ '

| *. Rdy 'said in the interview that.he-.was :• 
I certdin he.was not'in'the rpbmihg'iious'e from.
I .wipch’thlrifle'was'f^^^ Dr.'Kint, 
!4fiefe5:30p.m. _ ' . * ;

•' Rtty-saiifR'aoirtiHad-beeM .
gun-rhnnjnkr activities . for a. year. Re-said'-- 
•Biere was hdyiihgltj distingufeh:Raqut  except

i .thabhe:ftads aufcurifhiOr'i/not^ 
j^mosbEatih people lie kriew; , L . 
h • Rut Ray, saidihe and Raduf had neveif 
ij discussed' killing the, ReV. ;Dr..'kingandao he, 
$,did pot know/fe^
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Rep. Gonzalez, Fiery Texan,}
Is Classic Capitol Hill Story

By LYNN ROSELLINI .

WASHINGTON
ITWAS1963, aridRepresen- ' 

ative Henry B. Gonzalez 
Dem.), Texas, was shaking 
vith rage as he walked onto ’ 
he House floor and ap- 
iroached a colleague.

“I might pistol-whip you,” 
e, loudly told Representative 
idgar F. Foreman (Rep.), 
'exari. ’/ 7

“Why don't you get about 
Foreman replied calmly.

Gonzalez took a swing at Fore- 
tan’s head, Foreman ducked and 
onzaiez hit his shoulder. “Hea­
rt” replied Foreman in amaze- 
lent. “I think you have lost your 
lind. I can’t imagine an Intelli- 
?nt adult pulling this kind of 
induct in the halls of Congress.’’ 
This week—14 years later—a 

i of people were saying the same 
Ing about Henry 8. Gonzalez.
As the Texas Democrat lay ill 

th the flu in his San Antonio 
me, ids colleagues on the House 
isassinations Committee mut- 
red angrily over the chairman’s 
cision to quit the beleaguered 
nel. . .
“It’s been an. embarrassment 
all of us/’' said one stunned 

mmittee member, who didn’t 
mt his name used. Another 
mnittee member, who also, 
piested anonymity, said: “It

lez was best known for his long- 
winded crusades and “conspira- 
cy” theories on San Antonio-relat-. 

- ed matters. He used the Congres-; 
' * sional Record as a forum, once’ 

' inserting 50 separate items on the 
failure of the Sharpstown Bank of 
•Houston.

“He focuses, in on conspiracies, 
- the weird angles of things,” said a 

source familiar with Gonzalez's 
career. “He can’t see the public 

- issues. Once he gets involved in 
something, he shakes it by the 
throat until it’s dead.”

But his biggest interest was 
assassinations.

Rep. Henry B. Gonzalez 

“focuses in cat conspiracies." 
vendettas. “This man can scream 
louder and get in more controver­
sy than anyone you’ve ever seen,” 
said Jim Demept, a San Antonio 
businessman knowledgeable about 
local politics.

Gonzalez has been unavailable 
for comment for more, than a 
week. But the story of Henry B. 
Gonzalez, as pieced together by 
those who know him, is a classic 
tale of Capitol Hill.

GONZALEZ WANTED a con­
gressional investigation. And he 
wanted to chair it -

“Some people had reservations 
but they never spoke them,” sail 
a committee member. “There is il

i

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

P3, St. Louis 
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I

Gonzalez was elected in 1961 as ' 
a fiery Mexican-American liberal,

reluctance to violate a traditionfl 
courtesy.” So the hot-tempered 
Texan took control of one of the 
most sensitive congressional in­
vestigations since impeachment.

As everyone knows by now, 
Gonzalez inherited a “night­
mare,” clashing immediately with. 
Sprague, whose arrogant, take­
charge manner had already alien­
ated much of the House. “He 
treats me like dirt,” Gonzalez 
used to confide to committee col­
leagues.

IN REACTION, Gonzalez dealt 
with Sprague just as he deals with 
San Antonio politicians that he 
dislikes. To the mortification of 
his committee colleagues, he pub­
licly called his chief counsel a 
“rattlesnake” and a “scoundrel.”

Date: 3/4/77
Edition:
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a crusader for human rights. But 
when he got to Washington, he 

- never quite lived up to that poten-
ikes the entire committee look tial.
ompetent. It’s made us an ob- » ? He was the fond of Congress- 
t of ridicule among other . man who would periodically intro- 
mbers.” - ~ ' dupe legislation fo brfoa hMr theBut nobody who knows Gonza- penny postcard. He pushed for a 
was^surprised by his recent world’s fair for San Antonio in 1968 said Douglas Harlan, a political

ions; In facu they call tt”vin- - X. aided tw Lyndnn R .tnhnsnn • - -r •
e Gonzalez,” starting with the whose home was in Gonzalez’s 
d with chief counsel Richard A.

“It’s sort of vintage Gonzalez,'

science professor from San Anto-
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ague, the public name-calling, 
firing and finally Gonzalez’s 

(resignation.

(FTER IS YEARS in Congress, 
try B. Gonzalez, 60 years old, is 
wn as a quick-tempered, stub- 
■», combative man who loves

district - vW- ■
GONZALEZ’S 1963 QUARREL 

with Foreman erupted when Gon­
zalez claimed that the conserva­
tive Texas Republican had called. 
him a “pinko.” Afterwards, he re­
fused to shake hands with Fore-

But on the House floor, Gonza-

nio. “The Assassinations Commit­
tee thing is made to order for him. 
It’s combative and spectacular.” i

Friends say Gonzalez was* 
stunned when the committee) 
turned against him on the issue of! 
Sprague’s firing. “I think he took) 
it as a personal matter,” said a . 
committee member; “Apparently 
he was deeply hurt and angered.” /
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BY.ULYANN J. MITCHELL

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

21,_ St. Louis 
.Argust St. Louis, 
Missouri

1

Apparently disillusioned
and still firmly convinced that 
her late husband’s brutal, 
murder on April 4, 1968 in 
Memphis, Tehh. was the plot 
of a well planned conspiracy, 

■ Mrs. Coretta Scott King said 
of the recent committee’s 
report that, James Earl Ray 
acted alone:

‘ T have no knowledge as to 
how comprehensive this re­
port was. Therefore, I can 
draw no -firm conclusion. I 
would still like for some 
agency, group or organization 
to research and disclose what, 
the task force was doing and 
how it was conducting this 
investigation, so that others 
may judge for themselves 

. how the Justice Department 
conducted their investigation 
- and in ‘what manner they 
drew up their conclusions,” 
2Mrs. King slated from a 
Spared press statement’fo

ARGUS from her office in 
. Atlanta. ’ „ |.

Meanwhile ' ' the new 
Attorney General Griffin eI. 

tjBell has told the press- he- iii 
. Vcurious about the "gaps” ii 

the Martin Luther King Jr. 
slaying case,, and said- he 
would like to conduct a 

personal” probe into the 
assassination of the late1 civil 
rights leader.

James Earl Ray is presently 
serving a 99-year state prison 
term in Tennessee for King’s-..’ 
murder, but the convicted 
mmate claims he is taking the 
fud rap in a. conspiracy to_ 
?nurder Dr. King. His appeals*^ 

L for'a hearing to re-open the 1 
^ise have been denied. il
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MRS. CORETTA KING
. . .

; A special repo# from the 
^Department of Justice to the 

media this week reads in 
part:

The purpose of the study 
was to examine FBI activities 

’ involving Dr. King and to 
evaluate the effectiveness of 
the assassination investiga­
tion. “The report concluded 
that the FBI had conducted a 
painstaking and successful 
investigation of the 1968 
assassination in Memphis, 
Tenn. The task force also 
found $o evidence of FBI 
complicity in the murder,” 
the statement to the ARGUS 
said.

However, the report further 
stated, “The FBI’s 
COINTELPRO - type harass­
ment of Dr. King and 
efforts to drive him out of the 
civil rights movement were 
found to have been clearly 
improper. The task force re­
commended no disciplinary 
action because the chief FBI

officials responsible for the 
harassment are dead or re­
tired, but proposed outright 
prohibition of COINTELPRO- 
type activities against 
domestic intelligence 
subject.”*

Dr., King’s widow, his 
father, the Rev. Martin 
Luther King Sr., other family 
members and civil rights 
leaders have called the latest 
report from the house com­
mittee “unacceptable” to 
them.

Shortly after this re-inves­
tigation into the King slaying 
officially opened, it was re­
ported by the media that 
numerous documents perti-. 
nent to the King slaying case 
were missing from the 
government’s file.

Last week human rights 
activist Dick Gregory, 
announced that he will 
resume his hunger fast until a 
“thorough and true” investi­
gation into Dr. King’s slaying 
is initiated - which should 
include the necessary -FBI and 
other legal government and 
official documents on the 
King case.

In addition to this, the U.S. 
District Judge John Lewis has 
ordered the FBI to file with 
the National Archives all of 
its tapes and documents 
growing out of buggings and 
wiretaps of Dr. King. Accord­
ing to the judge’s previous 
records, these materials could 
not be made available to the 
public for at least 50 years, 
except by court order.

A couple of months ago, Ed 
Redditt, an ex-police 
detective in Memphis told the 
National Inquirer Magazine in

‘su interview that he and 
another Black officer, W.E. 
Richmond, were the only 
detectives assigned to police 
detail on April 4, 1968. He 
stated that when police 
officials in Memphis learned 
of the many threats against 
Dr. King’s life they “slashed 
security from 10 men to two 
men, instead of beefing it up.

“When Dr. King was 
murdered I was miles away - 
and another officer on duty 
with me that day (W.B. 
Richmond) was missing from 
the scene,” Redditt said.

Redditt said despite his 
protests that he had -a job to 
do, he was ordered home and 
Holloman (then the director 
of the Memphis Police and 
Fire Department) called in 
two burly police officers to 
escort him there and stand 
guard over him.

Redditt further stated that 
it appeared, “as if the guards 
were trying to keep me in the 
house, rather than protect 
me.”

Attorney General Bell said 
at a recent news conference, 
although the report found no 
evidence of FBI involvement 
in the 1968 murder case of 
Dr. King, the case was not 
closed for the Justice Depart­
ment.

He said a final decision wfL 
be made when the House 
Select Committee completes 
its investigation of the killings 
of both Dr. 'King and Pre­
sident John F. Kennedy.

Of a possible meeting with 
Ray, Bell stated: “I’d either 
go or send someone in whonl 
I have absolute confidence.”
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(Mount Clif as- the final answer?” Mrs.

'/mg Family 
Dissatisfied With 
Report Findings

BY LIL YANN J. MITCHELL .

i “Not satisfied,” is,a two- 
iwofd: summary of .the state- 
[ments made by those close 
[the the Tate Black Prophet, 
itheRev. Dr. Martin Luther
King Jf., relative to the 
recent, concluding report from 
the- House Select Committee 
on Assassination-s that, “Ray 
appaferitly acted alone, ” - 
thus; ending their most 
recent inquiry ’mtd-.the King. 
:Jlaying case. - .
F Mrs-. Cofetta Scott King/ 
- indow of the- slaincivil rights 
leader/ .arid’ his father, the- 
Rev.. Dr. Martin Luther /King 

i Sr., both stated >iri a riews 
' announcement this week that 
ithe. investigation was.not 
Ithorough enoughand said 
they would: ‘’not accept this

3 DICK GREGORY

r
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King, Dr. King, Sr., .the Rev. 
Dr. David Abernathy,- Hon. 
Andrew Young, Rev. Dr. 
Jessie L. « Jackson, Dick 
Gregory, members, of-the 
Congressional Black Caucus, 
and a dong list of other, 
notable Black and white 
citizens and organizations, 
have pushed over the past 
years for a complete fe- 
investigatipn into Dr. King’s 
brutal slaying.

“There is no doubt in my' 
mind that a "conspiracy, 
existed-,” .said Mrs. King.

.U.S. Ambassador to the UN,, 
Andrew Young, said he. would- 
do-alPhe could to have Dr.

. King’s, documents, on the 
slaying case reviewed , more ) 
thoroughly.. .

• • “If the true- story was tplqH 
- it would blow the Tidi offoTdl

• . powder ..keg ;. and. you had- 
. better be ready to- face what 
the outcome of this . re- 
ihvestigation will bring/’- 
human, rights’leader, Gregory * 
itold.members of the CBC and 
some -4,000) dinrier/guests., 
during^their * iast'annualieyeht ■

-in Washington, D;C. .about 
" six months’ago. ;

Shortly after this1' re-? •
investigation into the King, 
slaying officially opened,, it' 
was reported that numerous, 
documents pertinent itd- tne- 
King case were missing from, 
thegoverhment!s -file.

[ This week,. . Gregory 
■announced' that -he will- 
resume Ids hunger fast .until a 
“'thorough, and. true”inv.esti--

- gation into t)r. King’s slay­
ing is investigated which

; should include the necessary ; 
EBI; and other legal govern­
ment documenta on the King

‘ . slaying. - ' |
In tother King develop'!

merits, U.S; District Judge 
John Lewis has ordered: the ■ r..~- ■ r-rrcuwar-
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(Mount Clipping in Space Below)

^Attorney general wants
to see

iBy.GEENN ELSASsEk? ' 
Gigbe-bemqcfatr. *

!.Chicago Tribune Newsservice

. WASHINGTON Attpraey-General-. 
MriffirEB-. .Beft-wants tb'Ulfcpersonaiiy. 
;WitOam^ ’
'that Ray. atted .. 
alone imthe’slayirig- ; 
of Dr; .Martin- Eli- .
.the’FKin^jr. ^Belfe ‘ i 
said.Tiiursday. .. ’

’ Melt isaid: :he . 
“iEad\cdrefiifly!’ <, I 
special- JrsticeMe- I 
papmenitaskM^ ] 
,'repqrhbn/^ ; 
assassination, is- • 
suediast-week,.ari<i ' 
^^uzzlea/dyerihe:

-.case?” ’ ■ Bell
|. TBE :REPORT’fdOT . ra.
i FBEiifrqlvemenHu^ 
/Dr. Iflng;&utMen:^^^
' closectfortlie Justicepepartineht: ’ / '
; ATinatd^isig^ said;.

said*, he:probably? stole, it,;but.Bell.said 
.there is naevidente of this;

•.FURTHERMORE; Mell questioned 
MhetHerMayiwassimowi^graM 
ito;gettiieh>asspQ^^^
.abroad aftefMiiassasstaatipn. .

• -Ray;, wKp.-is-serving«.a 99-yeat: .state* 
.pfisbirterin inTenhessee^hds^contehded'. 

' since-the- assassination^^’"a, 
'f&lgd^^gwonspira^

' King. The:U!S;'Supfemei^

• •Ask&^ijet|ier^
' »e'mffi^i;agency-’jnighf.^ 

ydlvWnthe.dssassM •
■ ‘ioh^nqfc^ - . , <

,When?asked;.whetherhe^* ' . * — S j ?*"* ^9 * ■ 4 f-V* 5
, - general..woul&gty^

.OTnside^attont*-M&&e jbelieyed; -Rayr si
<&0j7,<Bdiftsto 4e
■worked, out with Tennessee-offict^s 
•becauseMayds>astate;pri^^ 7 X;

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)

15 A

St. Louis Globe- 
Democrat

, bhde .tHb-Mguse !Sei^ 
^sassinatiqhsta
.gation^pf; lEelkilUngs.oKDf. -Kingsandt i 
; I?f&’iden0lCenn&^ ' ' ]

'“I)Hatf-i't>way4iHi^ 
po,dq a.littie.nioi?;’’^
|inieOMg of;fepprters.. • J” ’ " ;

Speaking. 6f;<a^
Ray,.-‘Bdlli ,said: ‘'Md. eitfief gp '.or 
sbm'ebnedihiveHabsbhHe-cohhde^^ 
jwqildf” ‘ ~ • . ,* -Cj
‘ S tie;Mtoniey*geheraL'nie^^^ ;
he:i vas.trouBI^byf^^^ J
.Rdy MdtJys: mbneyjafterthe-KiM

*
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(Mount Clipping in Space Below).

gation Director Clarence M. Kelly Jr. said Friday that 
Current policy and Department of Justice guidelines ' 
would prevent future FBI harassments such as those 
|ised,'against the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.
: kelley expressed great satisfaction1 that a Justice 
’Department task force found the FBI had made a cred­
itable and thorough.investigation of the King assassina-h 
|tion in 1968. * |

t | “There are portions of the report which described 1
objectionable-actions on the--part of the FBI," Kelley

• ’ jtad, referring to the task force's criticism of the FBI’s 
, attempt to “neutralize” the^Rev. Dr. King’s role as a • 

cjvil rights leader. . w
| A Justice Department task force investigating the ' 

•death of the Rev. Dr. King says evidence that James 
’Earl Ray was a lone assassin is convincing, although ., 
jhis motive remains elusive.

j In the report made public Friday, the task force 
praised theFBI’s original investigation of the Rev. Dr. i 
■King’s death in 1968, but said the Justice Department 
failed to exercise proper supervision over the agency's 
work.

The report said also that former FBI Director J. 
Edgar Hoover inspired an improper and at times illegal 
harassment campaign against the Rev. Dr. King in the 
last.five years of his life. Bu^it recommended against , 

’ prosecutions in the campaign because Hoover and his I 
top aids are dead or retired. »

Ray was acting alone on April 4, 1968 when he 
gunned King down on a motel balcony in Memphis, the » 
report concluded. It said that FBI agents checked out -1 
conspiracy theories but found them groundless. :

“The task force is satisfied that the FBI did a credi- / 
ble and thorough job in attempting to identify any. possi- J

* ble conspiracy. In all the years following the assassina- ‘ 
tion, the investigation has failed to reveal any connec-y i.

■ tion- between any alleged conspirator and James Earl 
Ray7..“ ... . j

(Indicate page, name of 
newspaper, city and state.)
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• 3 But the report's authors list two loose ends, lack of a 
’ Jclear motive for the shooting and an inabilty to learn 
. mow Ray supported himself for a year before the Rev.i 
‘ IDr. King’s death. . Il

ll "Ray’s apparent hatred for the civil rights move-'’ 
; *ment, his possible yearning for recognition and a desirel1 
i lfor a potential quick profit may have, as a whole, pro­
' 'vided sufficient impetus for him to act and act alone,”
I :the report said. ' 
; ' » *
; i Imprisoned in the Missouri State prison until his 
' ^escape in 1967, Ray took part in inmate speculation 
, ‘about a bounty on the Rev. Dr. King’s head. But the 

report found no evidence proving that a bounty pay­
ment was actually offered.

. Meanwhile, an attorney for Ray accused the Justice 
Department of attempting to whitewash the invostiga- 
tion.of the killing. Robert I. Livingson of Memphis,

• Tenn., also charged the Justice Department with trying 
to thwart a planned investigation of the assassination

‘ by aJIouse committee. c

Livingston said he knew of two persons willing to 
testify before the panel, blit that they could not because 
j the committee was having internal problems. Robert F. 
i Kennedy, while-serving as attorney general, failed 
Ibadly by piaintaining FBI surveillance on the Rev. Di:.

. (King, the task force said. *
* I * ‘
i ’ ' The report found Jhat during Ray’s imprisonment in
[ (Missouri he told inmates he “hated Negroes.” It said he 
i ivowed on several occasions to kill the Rev. Dr. “if the .
I । price was right.”' • *
. Livingston said he never had placed any faith'in the 

investigation. .
‘■‘Since that investigation started, I felt they would 

approve everything the FBI has said and done in con- 
Jnection with the Dr. King murder. I knew they would 
lfind-.no fault whatever with (late FBI director). Mr. 
•John' Edgar Hoover, I knew they would find no fault 
twith'anyone remotely connected to it.
t “The only thing I’m surprised at is that they haven't 
(recommended Hoover for sainthood.” ■
( “The forces behind the assassinations are working 
’full time to see that nobody anywhere investigates these , 
!assassinations,” he said. “There are forces at worfl 

rying to destroy the select committee of Congress tn 
nvestigate the assassination's. t

, 1 ‘‘There are people in this world who don't want anji 
tof these investigations continued.” <
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eq'to Raysarresl (Indicate page, name of 
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‘ By EDWARD W. O’BRIEN
’ : ■ Globe-Democrat Washington Bureau
J • ■ Chief

• i I WASHINGTON — A tip from a former 
Missouri Penitentiary cellmate of James' 
Earl Ray provided the crucial clue that 
led to Ray’s arrest for the assassination

; ‘.of the Rev. Dr. Martin LutherKing Jr., a 
; ‘ Justice Department report has disclosed.

■ The cellmate remembered that Ray, as 
a prisoner at Jefferson City, had talked 

“ about “the ease with which a person 
. living in Canada could obtain a false 

• ' passport,” the report said.
■ UNTIL THE interview with the uniden- 

? ' 'tified prisoner, the FBI had been able to 
; ‘ /follow Ray’s trail only as far as Atlanta, 
< ;where he had driven immediately after 

" - the Memphis murder April 4,1963. 
^|/....As then-FBI Director J. Edgar Hoover 
Hr admitted in a memorandum for then 
£$ Attorney General Ramsey Clark, the 
g trail was cold beyond Atlanta, despite a 

massive manhunt.
d ‘ By then, the FBI had zeroed in on Ray 
ft as the probable killer and had obtained 
g ’ photographs of him. But their man had 
ft vanished.

The Missouri tip triggered, a new 
ft search. At the FBI’s request, the Royal 
3 Canadian Mounted Police in Ottawa 

began searching passport application 
S files since Ray’s escape from the prison 
S Aprii‘23, 1967.
$ “THOUGH THE search went through 

a staggering number of applications and 
m was based on comparison of Ray’s 
§ I photograph to those submitted with the 
i* I application, it proved to be the necessary

$ break in picking up Ray’s trail,” tie ’
1 report said. , M
1 “At 9:30 p.m. on June 1, 1968, the f(»I 
$ attache in Ottawa called Washington to 

advise that after reviewing some 175,000 
applications, the mounted police located 
a passport issued April 24, 1968, under 
the name Ramon George Sneyd which 
contained a photograph very definitely;
similar to Ray. ' ‘

The passport application was traced "z 
back to a Toronto travel agericy. From 
there, Ray left a trail of .ticket/purchases 
to London, Lisbon, and back to London; 
where he was. apprehended June 8 as he

. sought to take a plane to Brussels. ' 
■ ’

1 The disclosure about* the Missouri tip, 
\ as well as many other- inside details, •• 
i came in a 149-page report by a Justice •

Department task force of five attorneys 
and two analysts on their study of the, 

. King case. . t

AFTER REVIEWING more than 200,- 
000 documents from FBI headquarters 
and field offices in St. Louis, Springfield, - 
Ill., and other cities, and interviewing 40- 
witnesses, the team concluded:

—Ray, who had served seven years of 
a 20-year sentence for armed robbery 

’ when he escaped from the Missouri 
prison, acted alone in assassinating Dr. 
King, the civil rights leader.

i . .*
$ —There is no evidence of a conspiracy

1 between Ray and anybody else. “Indeed"
1 the overwhelming evidence indicates
\ that Ray was almost totally alone during *

6B ST. LOUIS 
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■ J. Edgar Hoover'
. . . the trail was cold

the years after his escape from (pris­
on)." ’ .

—There was no complicity in the 
murder by the FBI or the Memphis 
Police Department. .

—FBI INVESTIGATION of the killing 
“was thoroughly, honestly, and success­
fully conducted:”

The task force also found that FBI 
harassment of Dr. King for several years

Jdrne's Earl Ray ‘ 
. . . false, passport

before his death was “clearly impro­
per.”

The FBI had conducted what it called 
a “no-holds-barred” campaign to dis­
credit Dr. King and drive him out of the 
civil rights movement. The FBI’s- rea­
sons were its belief that Dr. King was 
’being influenced by Communist advisers 
and that he had unfairly criticized the 
FBL (I

The report said criminal prosecution
FBI officials for the campaign is barred



for living expenses. ■ , ‘
The FBI speculated that Ray commit-, 

ted several robberies or burglaries but1 
that was never proved. Ray was checked 
as a possible participant in a 1967 bank 
robbery at Alton, Ill., and in other 
holdups around the country, but results 

?,were always negative.
HE DID EARN $664 as a dishwasher in 

; a Chicago suburb, and at least once sent • 
P money out of- the Missouri prison by 

money order to a fictitious company. But 
nothing else could be established about 
how Ray obtained several thousand 
dollars, which he spent between his 
escape and his arrest.

One expenditure was $209 on July 14, 
1967, for purchase of a Plymouth automo­
bile in East St. Louis.

The FBI was criticized for alleged? 
failure to follow a lead Which the report: 
described as “suggesting that one or< 
both of Ray’s brothers were in contact ip 

f with him after, and in aid of, his escape 
in 1967 from (prison).”

The lead was not unearthed until after 
Ray’s arrest, and the FBI downgraded 
the information as. “made sterile by 
intervening events,’.’ the report said. The 
tip was that Jerry Ray may have seen 
his brother James Vat-a pre-arranged 
meeting place in St. Louis shortly after 
his escape,” the reports said.
“By hindsight, the task force believes 

Jerry and John Ray could have been 
effectively interrogated further to learn; 
their knowledge, if any, of James Earle 
Ray’s plans, his finances, and whether:; 
they helped him after King’s death,’ithek 
report said. ' • '

by the statute of limitations. Disciplinary 
> action would be too late because the 

“ officials are dead or retired.
, THE REPORT recommended tighter 

• • Supervision of FBI domestic intelligence 
. t activities and outright prohibition of any 

’• future harassment of domestic intelli- 
I ’ gence targets.' •
| Much of the report focused, on Mis- 
;. souri, through Ray as a prisoner at 
... Jefferson- City, his movements in the 
*■ state, and family associations.
j. Through interviews with cellmates and 

, .other prisoners, the FBI pieced together 
‘ Ray’s motive as hatred of blacks.
. ■ “If seems clear that Ray openly 
, displayed a strong racist attitude toward 

blacks,” the report said.
; i “While in prison Ray stated he would 
% IkilLDr. King if given the opportunity. .

• ,1 “RAY’S APPARENT hatred for the 
xivil rights movement, his possible

' yearning for recognition, and a desire for 
a potential quick profit may have, as a 
whole, provided sufficient impetus-for 
him to act — and to act alone.”

There were widespread rumors at the t 
Missouri prison that a group of business­
men had raised $100,000 to $1 million "as 

. a bounty on King’s head," the report 
said, and there were also rumors that 
“Ray was'supposed to have killed three 
black prisoners at the penitentiary.”

A major mystery remains to this day. 
Neither the FBI nor the Justice team 
was able to discover the source of the 

'.fmoney for Ray’s extensive travel after 
this prison escape; for purchases of cars, 
'photo equipment, and dance lessons, and
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CLEAR

ATTENTION: GENERAL INVESTIGATIVE DIVISION, CIVIL RIGHTS SECTION,

CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT.

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS, BUDED: FEBRUARY 11, 1977.

REBUTEL, FEBRUARY 4, 1977.

ST. LOUIS FILE Off: MARTIN LUTHER KINS', JR. ASSASSINATION

(MURKIN), ST. LOUIS FILE 44-775, HAS NOT BEEN DESTROYED.

BT

(1)

Louis SEARCHED "

SERIALIZED f
INDEXED x

HUED Z f ’ . - - -----

Approved: Transmitted .
(Number) (Time)

Per
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